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مردِ عصبانی!
نیمکتاستقلالبهمردپرتغالیمیرسد؟

سرمربی آبی  ها برای لیگ برتر بیست و دوم هنوز 
مشخص نشده است. در روزها و هفته های گذشته 
نام های زیادی در اطراف این باشــگاه به گوش 
رسیده اند و به نظر می رسد شمارش معکوس برای 
رونمایی از سرمربی جدید تیم بالاخره آغاز شده 
باشد. »صبری لموشی« در بسیاری از زمزمه ها به 
نیمکت استقلال نزدیک بود اما این خبر از حد یک 
شایعه فراتر نرفت و مذاکره بین باشگاه و این مربی 
چندان جدی نشد. حالا اســتقلال به مذاکره با 
آخرین گزینه های انتخابی رسیده و به نظر می رسد 
شــانس یک مربی پرتغالی برای نشســتن روی 
نیمکت باشگاه بیشتر باشد. »ریکاردو سا پینتو« 
هنوز به آخرین پیشنهاد رسمی استقلال پاسخ 
نداده اما در یک قدمی توافق با باشگاه قرار دارد. او 
می تواند چهارمین سرمربی اروپایی استقلال در 

همه ادوار لیگ برتر ایران باشد.
سا پینتو در سال های نوجوانی محصول باشگاه 
پورتو بود و در همین باشــگاه به دنیای فوتبال 
معرفی شــد اما هرگز برای تیم بزرگسالان این 
باشگاه به میدان نرفت و بهترین سال های بازی 
را در باشــگاه رقیب یعنی اسپورتینگ لیسبون 
سپری کرد. او با اسپورتینگ یک بار قهرمان لیگ 
پرتغال شد و یک بار هم به فینال جام یوفا رسید. 
ریکاردو 7 ســال عضو تیم ملــی پرتغال نیز بود 
و با این تیم در  جام ملت های اروپا هم شــرکت 
کرد. 2 ســال بعد از وداع با فوتبال، این مربی در 
جایگاه مدیر ورزشی به اسپورتینگ برگشت اما 
بعد از مدت کوتاهی به دلیل درگیری فیزیکی با 
یکی از بازیکنان تیم، برکنار شــد. او مدتی را نیز 
به عنوان دســتیار در یک باشگاه پرتغالی سپری 
کرد و کمــی بعد به عنوان مربی تیــم جوانان به 
اسپورتینگ برگشت. تجربه ای که بعد از مدتی 
فرصت کار کردن با تیم اصلی باشگاه را نیز برای 
این مربی فراهم آورد. او در 30مسابقه سرمربی 
اسپورتینگ بود و 15بازی را روی نیمکت این تیم 
با برد پشت سر گذاشت. با این حال راه ریکاردو و 
باشگاه از هم جدا شــد. مقصد بعدی این مربی، 
ستاره سرخ بلگراد در لیگ صربستان بود. تیم این 
مربی در 8 بازی اول در لیگ به برتری رسید اما 
مشکلات بین سا پینتو و مدیران باشگاه هر روز 
جدی تر می شد. این اختلاف ها موجب شدند او 
بعد از رسیدن به 8 برد در 11 بازی، تیم را ترک 
کند. او ســپس هدایت 2 تیم در لیگ یونان را بر 
عهده گرفت و در سال2015 به کشورش برگشت 
تا این بار ســرمربی بلننسه شــود. او در آخرین 
روزهای سال میلادی2015 از این تیم هم جدا 
شد و مدتی بعد هدایت الفاتح در لیگ عربستان 
را پذیرفت. این تجربه البته فقط بعد از 5 بازی و 
با 3 شکست به پایان رســید. او سپس به یونان و 
باشگاه آترومیتوس برگشت و در سال های بعدی 
در بلژیک، لهســتان، پرتغال، برزیل و ترکیه کار 
کرد. آخرین باشگاه این مربی تا امروز موریرنسه در 
لیگ پرتغال بوده است. کار کردن در باشگاه های 
شاخصی همچون استاندارد لیژ، واسکودوگاما و 
لخیا ورشو، تجربه های بسیار خوبی را برای این 
مربی به ارمغان آورده اســت. هــر چند که او در 
قامت سرمربی به جز یک قهرمانی در جام حذفی 
بلژیک و یک نایب قهرمانی در جام حذفی پرتغال، 

موفقیتی نداشته است.
ریکاردو ســا پینتو، به لحاظ فنــی علاقه مند به 
سبک فوتبال هجومی است.  این مربی پرتغالی در 
»3 قاره« مختلف کار کرده، در »8 کشور« مختلف 
حضور داشته و هدایت »12 باشگاه« مختلف را بر 
عهده داشته است. تنها نکته نگران کننده در مورد 
این مربی، سابقه نه چندان خوبش در جام بردن 
به اضافه عصبانیت های او خواهد بود. ســا پینتو 
چندبار سابقه درگیر شدن با بازیکنان تیم خودی 
را داشته و چندبار هم در کنفرانس های مطبوعاتی 
به شــدت از خجالت مهره هــا و مدیران تیمش 
درآمده اســت. اتفاقی که به خصوص در فوتبال 
ترکیه چندین بــار بــرای او رخ داد. در حقیقت 
مدیران و بازیکنان استقلال باید به دقت مراقب 
باشــند تا این مربی را عصبانی نکنند و موجب 
نشــوند که او قید ادامه همکاری بــا تیم را بزند. 
اتفاقی که در چند تیم مختلــف برای این مربی 

رقم خورده است.
استقلال البته هنوز چند گزینه دیگر هم روی میز 
دارد. از دارکو میلانیچ اسلوونیایی که سال2014 
سرمربی لیدزیونایتد در سطح دوم فوتبال انگلیس 
بوده و در جایگاه مربی »6 بار« لیگ اســلوونی 
را فتح کرده تا رادووان چرچیچ سرشــناس که 
سابقه سرمربیگری تیم ملی صربستان را دارد و 
سال2014 جایزه مربی سال فوتبال صربستان را 
به دست آورده است. با وجود این به نظر می رسد 
اولویت باشگاه امضای قرارداد با ریکاردو سا پینتو 
باشد. مردی که شاید برای دومین بار به قاره آسیا 
بیاید تا سیزدهمین باشگاه دوران مربیگری اش را 

در فوتبال ایران هدایت کند.
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سروش 2هفته 
شعر حفظ می کرد! 

عليرضا بيرانوند تصديق مي کند که شرايط تيم ملي راضي کننده نيست اما تأکيد مي کند 

تغيير کادر فني در فاصله 5ماه تا رقابت ها اصلا منطقي نيست. بيرو مي گويد: 

منصفانه نيست که تمرکز اسکوچيچ را به هم بزنيم

 روز مانده تا 
جام جهانی

برنامه بازی

آمریکا 

ایران
21:30

ایران 

برزیل
18:00

کانادا 

ایران
15:00

لیگ ملت های والیبال

پنج شنبه 2 تیر 1401

جمعه 3 تیر 1401

شنبه  4 تیر 1401

ایران

لهستان
22:30

سه شنبه  14 تیر 1401

ایران

ایتالیا
16:30

پنج شنبه  16 تیر 1401

ایران

اسلوونی
19:30

جمعه  17 تیر 1401

صربستان

ایران
19:30

شنبه  18 تیر 1401

ایران  

بلغارستان
21:30

سه شنبه 31 خرداد 1401

سنگال

هلند
13:30

دوشنبه 30 آبان 1401
جام  جهانی- افتتاحیه

ولز

ایران
13:30

ایران 

آمریکا
22:30

جمعه 4 آذر 1401

سه شنبه 8 آذر 1401

دوشنبه 30 آبان 1401
B جام جهانی- گروه

انگلیس

ایران
16:30

سوژهروز
18

علیداوودینایبقهرمانالمپیک
میگوید:آقایمرادییکقدمبردارد

ما10قدمبرمیداریم
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گئورگیولسیانی،خریدجدیدپرسپولیس
سومینبازیکنبرترسپاهانوچهارمینمدافع

میانیبرترلیگدرفصلگذشتهبودهاست
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صفحه17

يادداشت
شهریار حیدری؛ عضوكمیسیونامنیتملیمجلس

درهفتههــایاخیرشــاهدحضورروســایجمهور
كشــورهايیمانندونزوئلا،تركمنستان،تاجیكستان
وقزاقســتاندرتهرانورايزنیوگفتوگویآنانبامقامهایعالیرتبهكشــورمان
بودهايم؛موضوعیكهنشانمیدهدسیاستخارجیكشــورماناينروزهافعالتر
وپوياترازگذشته،بهدنبالپیشبرداهدافكلانترسیمشدهاست.سیاستخارجی
نظامجمهوریاسلامیهموارهبرگسترشروابطباهمســايگاناستواربودهاستو
دولتهایگذشتهنیزتلاشهایقابلتوجهیرادراينحوزهبهكارگرفتندكهتاكنون
نتايجچشمگیرینیزبهدستآمدهاســت،امانكتهاينجاستكهاززمانآغازبهكار
دولتسیزدهمشاهدتحولچشمگیریدرپیگیری»ديپلماسیهمسايگی«بودهايم
وشخصرئیسجمهورنیزدراينزمینهتلاشويژهایرابهكارگرفتهكهنشاندهنده
عزمجزمدولتبرایگسترشروابطخارجیكشور،بهويژهبادولتهایهمسايهاست
كهدرشرايطفعلیمیتواندثمراتبسیاریبرایمردموكشوربههمراهداشتهباشد.

سیدابراهیمرئیسیاززمانیكهسكانهدايتدولتسیزدهمرابهدستگرفتهاست،
باسفربهكشورهایهمسايهشــمالیوجنوبی،رويكردهاینوينیرادرديپلماسی
همسايگیپیگیریكردهاستكهمیتواندراهگشاباشد.برايناساسدعوتازسران
كشورهایهمسايهودولتهايیكهباآنهاروابطراهبردیويژهایداريمنیزدرحدود
يکسالاخیرچشمگیربودهاست.نكتهمهماينجاستكهافزايشچنینرفتوآمدها
ودادوستدهايی،علاوهبراينكهبهتقويتهمكاریهایديپلماتیکدوجانبهمیانجامد،
درحوزهتعاملاتاقتصادیوبازرگانینیزمزايایبسیاریبرایكشورمانودولتهای

مقابلبههمراهدارد.
سفرديروزرئیسجمهورقزاقستانبهتهراننیزدرهمینراستاقابلتفسیراست.
جمهوریاسلامیايرانوقزاقستان،بهعنوان2كشوردوستوهمسايهمنطقهای،
بهگسترشروزافزونروابطدوجانبهنیازدارند؛توسعهتعاملاتدرهمهحوزهها،
ازجملهبسترهایاقتصادی،سیاسیوفرهنگی،مزايایبسیاریبرایهردوكشور
بههمراهداردومیتواندترسیمكنندهافقهایجديدیدرهمكاریهایمنطقهای

2كشورنیزباشد.
دراينمیانتعمیقروابطاستراتژيکوگسترشهمكاریهایاقتصادی،بهويژهبا
همسايگانراهبردیاستكهباقوتتمامازسویجمهوریاسلامیايرانپیگیری
میشــود.رفتوآمدهایديپلماتیکاخیــررانیزبايددرچنینبســتریارزيابی
كرد،امانكتهمهماينجاســتكهتمركزبرنتايجاينســفرها،بیشازخودچنین
رفتوآمدهايیاهمیتدارد.اســنادهمكاریوتفاهمنامههايیكهدرجرياناين
سفرهاازسویطرفینبهامضامیرسدبايدتارسیدنبهنتیجهملموس،پیگیری
شود.اجرایموثراينتفاهمنامههااهمیتفراوانیدرعمقبخشیدنبههمكاریهای

ژئواستراتژيکكشورمانبادولتهایدوستوهمسايهدارد.
هموارهبايدمدنظرداشتكهتقويتروابطتجاری،ترانزيتیوهمچنینفرهنگیبا
كشورهایهمسايهنقشبیبديلیبررونقاقتصادیكشورمانخواهدداشت.ايران
ظرفیتهاومزيتهایمناســبیازنظرمنابعوهمچنینحوزهحملونقلداردو
بهطورقطعبهنتیجهرساندنتفاهمنامههایدوجانبهمیتواندگامبلندیدربیاثر
كردنتحريمهایظالمانهعلیهكشورمانبهحسابآيد.بايددرنظرداشتهباشیم
كهكشورهايیمانندتركمنستان،قزاقستانوتاجیكستانازنظرنقشبینالمللی
جايگاهقابلتوجهیدارندوباتوجهبهاهمیتژئوپلیتیکكشــورمان،گســترش

همكاریهایفیمابینبرایهمهطرفهاازاهمیتويژهایبرخورداراست.
ازسویديگرتركمنستان،تاجیكســتانوقزاقستانازنظر
جغرافیايینیزكشورهایموثریبودهوبهصورتزنجیرواربه

يكديگرمتصلهستندوتقويتهمكاریهایدوجانبهوچندجانبهبااينكشورها
مواهبسیاسی-اقتصادیبسیاریبرایكشورمانبههمراهخواهدداشت.

هزار و یک مزیت دیپلماسی 
دقیقا از صبح 10اردیبهشت، روزی که عکس سزارین شده همسایگی 

ایران، تنها یوزپلنگ آسیایی در اسارت و توله هایش منتشر 
شد تا همین امروز که وزن تنها پسر ایران به 1070گرم رسیده 
اســت خواب کاملی به چشــم علیرضا 
شــهرداری پناه، تیمارگر داوطلب یوزها 
نیامده است. این توله امروز )دوشنبه( 50روزه 
می شود و در این مدت بارها و بارها تا دم مرگ رفته 

و بازگشته است...

گفتوگویهمشهریباپرستارتنهاتولهيوزبازمانده»ايران«
»پیروز« از مرگ بازگشت
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24

روز شــنبه وزنه برداران معترض با محمد پولادگر، معاون وزیر 
ورزش جلســه داشــتند. پولادگر به آنها وعده داد که 

48ساعته مشکلات حل می شــود و آنها به اردوی 
تیم ملی برمی گردند. گفته می شــود امروز روز 

آشتی کنان فدراسیون و وزنه برداران است اما 
بعید به نظر می رسد اتفاقی بیفتد. 15وزنه بردار 
هفته دوم خرداد در اعتراض به شــرایط بد، 

اردوی تیم ملی را ترک کردند...

تمديدكنسرتشجريانبرایسومینباردرسالنوزارتكشور
رکوردشکنی شجریان

علیداوودی،نايبقهرمانالمپیک:
نگران گزینشی المپیک هستیم
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عماد افروغ، جامعه شناســی اســت که یک بار میدان سیاست 
را آزمود، اما پــس از آن انتخاب کرد که در حیطه دانشــگاه و 
نظریه پردازی بماند و از سیاست فاصله بگیرد. با این حال، 
بسیاری از نظریات و نوشته های افروغ ارتباط بی واسطه 
با عالم سیاست و علوم سیاسی دارد. افروغ به عنوان 
یک جامعه شناس اصولگرا نظریه نقد درون گفتمانی 
را ابداع کرد که بارها در کلام سیاسیون اصولگرا به 

آن ارجاع داده شده است...

درباره»فريادهایخاموش؛روزنگاشتتنهايی«
فریادهای تنهایی

در سال های اخیر بخصوص بعد از کاهش شیوع کرونا، خیلی کم 
پیش آمده که یک کنسرت فروش بلیت هایش در چند ساعت اول 

باز شدن پلتفرم فروش، تمام شود و بعد از بلیت فروشی برای 
30اجرا، کنسرت برای 3 بار تمدید شود. تمدیدی که با فروش 

بیش از 30هزار بلیت همراه باشد. فروش بلیت کنسرت 
شجریان آنقدر زود تمام شد و بازار سیاهش شکل گرفت 
که در روزهای ابتدایی همه علاقه مندان به کنسرت 

شجریان، سایت فروش بلیت را مقصر دانستند!

ويژههایامروز
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 متن کامل را با  اسکن  کیو آر کد، در همشهری آنلاین بخوانید

علت شیوع اسهال 
مریم مسعودی فر، رئیس اداره بیماری های منتقله از 
آب و غذا وزارت بهداشت درباره شیوع اسهال گفت: 
برداشت برخی درباره اسهالی که الان شایع شده این 
است که این ویروس جدید اســت، درحالی که چنین 
نیســت. عامل اســهال می تواند ویروس، باکتری و یا 

حتی انگل باشد یا نشانه مسمومیت.

دردسرهای دونرخی شدن کرایه تاکسی ها 
دونرخی شــدن کرایه  تاکســی ها یکی از یادگاری های 
دوره کروناســت کــه حــالا باعــث دردســر فــراوان 
شهروندان تهرانی شده است؛ رانندگان همچون قبل 
از کرونا 4مسافر می زنند اما پول کرایه تاکسی 3نفر که 
گران تر است را از سرنشینان می گیرند؛ مسئله ای که 

در این روزها برای شهروندان آزاردهنده است .

تصاویر خاص ترین قبر قدیمی ایران
در گورستان روستای شاه شهیدان گیلان چند گور با 
سایبان چوبی دیده می شود که رو به تخریب است؛ 
گورهایی که بخشی از فرهنگ مردم گیلان برای دفن 
مردگان را نشان می دهند. روستای شاه شهیدان از 
شــمال و شــرق به بخش دیلمان و از جنوب به مراتع 

سرسبز و از غرب به اسپهبدان منتهی می شود.

۳۸ رازی که باید افشا کرد
رازهای مخفی افراد اکثرا راجع به جاه طلبی ها، باورها، 
عــادات، فریب هــا، خواســته ها و نارضایتی هاســت. 
جالب اینکه این رازها بین بیشتر مردم جهان مشترک 
هستند. یک مطالعه جدید نشان داد افشاکردن این 
رازها در برابــر یک فرد مــورد اعتماد کیفیــت زندگی و 

روان افراد را بهبود می بخشد.
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مهم ترين رقيبان

دلایل برتری 

دادهنما
مریم سرخوش / گرافیک:مهدیسلامی

دانشگاه علوم پزشکی ایران در بین بیش از ۱۱۰۱ دانشگاه از ۹۶ کشور، موفق 
به کســب رتبه برتر جهان در نظام »رتبه بنــدی بین المللــی ۲۰۲۲ تایمز« در 
شــاخص »ســلامت و رفاه بــه مردم« شــد. ایــن دانشــگاه همچنیــن در این 
رتبه بندی در رده هفتم کیفیت آموزش ارائه شده در سطح جامعه قرار گرفت.

در اهداف توسعه پایدار مطرح شده در این رتبه بندی برای شاخص تضمین 
زندگی های سالم و ایجاد رفاه برای همه سنین، مرگ ومیر مادران، نوزادان و 
کودکان جزو موارد مهم بوده که دانشگاه  علوم پزشکی در این حوزه دارای 

رتبه برتر شناخته شده است.

 شــاخص جهانی كاهش مرگ قابل پیشگیری تا ســال 2030 برای نوزادان 
12 در هزار تولد زنده و کودکان زیر پنج سال 25 در هر هزار تولد زنده اعلام 

شده است.

شــاخص جهانی كاهش مرگ مادران باردار  تا ۲۰3۰ ، 7۰ در ۱۰۰ هزار تولد 
اعلام شده است.

كاهش مرگ مادران باردار 

كاهش مرگ كودكان زیر 5 سال

سال 1400
بدون كووید-19با كووید- 19

 علوم پزشکی ایران 
چگونه در صدر دانشگاه های جهان ایستاد؟ 

آمریکا 

۳۵دانشگاه

نوزادان 

 2.9 
در هر هزار تولد

استرالیا 

24دانشگاه

کمتر از یک سال 

 4.4 
در هر هزار تولد

کانادا 

22دانشگاه

کودکان تا 2 ماه 

 ۳.۳ 
در هر هزار تولد

ایران 

21دانشگاه

کمتر از 5 سال 

 ۵.۳ 
در هر هزار تولد

 9.84 در هر 100 هزار نفر 43.6 در هر 100 هزار نفر
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سهم محصولات در کشاورزی ایران چقدر است؟

گندم  سیب  
زمینی

چغندر 
قند 

ذرتپیاز یونجهجو نیشکربرنج سایر 
سبزیجات

 گوجه 
 فرنگی

سایر 
محصولات

سهم محصولات زراعی 
در سال زراعی 1400-1۳99از کل تولید
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هزار و یک مزیت دیپلماسی 
همسایگی 

نکته دیگری کــه دراین فراخــور باید مورد 
توجه قرار گیرد، این است که دیدارهای اخیر 
مقام معظم رهبری با روســای جمهور میهمان کشــورمان نشانه ای 
از اهمیت ویژه ای است که جمهوری اســامی ایران برای گسترش 
تعامات با کشورهای همسایه و پیشبرد دیپلماسی همسایگی قائل 
است. اگرچه اکنون نگاه حاکمیتی به تحولات جهانی با نگاه دولتی 
یکی اســت اما بیان اهمیت گسترش روابط با کشــورهای دوست و 
همسایه ازســوی رهبرمعظم انقاب،   به مثابه تأکید موکدی درنظر 
گرفته شود که می تواند راهگشای تعامات و همکاری های این حوزه 
خواهد بود. مســئولان دولتی و دیپلمات های کشورمان باید درنظر 
داشته باشند که پیگیری تفاهم نامه ها و اسناد همکاری تا تحقق نتیجه 
ملموس از اهمیت ویژه ای برخوردار است و نباید مورد غفلت قرار گیرد. 
دولت سیزدهم در حوزه سیاست خارجی شروع مناسبی داشته  است 
و این امیدواری وجود دارد که خروجی خوبی هم داشته باشد.  تدارک 
چنین دیدارها و رفت وآمدهای دیپلماتیکی مقدمه است؛ آنچه اهمیت 
مضاعفی دارد، اجرای تفاهم نامه های امضاء شده  است. حرکت دولت 
دراین عرصه تاکنون مثبت بوده  است اما این روند باید استمرار یابد تا 

شاهد نتایج دلگرم کننده آن برای مردم و کشور باشیم. 

سیاست خارجی

یادداشت

محمدباقر قالیباف 
رئیس مجلس 

55نفــر از نماینــدگان در رای گیــری طــرح 
اصــلاح قانــون تشــکیلات و آییــن دیــوان 
عدالت اداری شــرکت نکردند. بــا توجه به 
اینکه پیش تر هم تذکر داده بودم،  لیست 
نمایندگانــی کــه در رأی گیری هــا شــرکت 
نمی کنند در پایان هفته اعلام خواهد شد.

سیدمحمد حسینی
معاون پارلمانی رئیس جمهور

 لوایح ایجاد 3منطقــه آزاد تجاری-صنعتی 
»دوغارون«، »ســرخس« و »مازندران« 
به مجلس تقدیم شد. یکی از ابزارهای لازم 
برای توســعه صــادرات و ایجاد اشــتغال در 
کشور، کاهش موانع قانونی است که این 
امر از طریق تاســیس مناطــق آزاد تجاری-
صنعتی و ویژه اقتصادی میســر اســت لذا 
به منظور رفع موانع رشــد و توسعه و ایجاد 
رونــق اقتصــادی در اســتان های خراســان 
رضوی و مازندران این لوایح تقدیم مجلس 

شد./ ایرنا

نقل قول خبر

رئیس جمهور قزاقســتان دیروز در 

تهران مورد استقبال همتای ایرانی گزارش
خــود قــرار گرفــت تــا چهارمین 
رئیس جمهوری باشد که در 2هفته اخیر به ایران سفر 
کرده اســت؛ موضوعی که نشــان می دهد در اولویت 
قرارگرفتن سیاست »دیپلماسی همسایگی« مورد توجه 
کشورهای منطقه پیرامون ایران نیز قرار گرفته  و بهار 
روابط جمهوری  اسامی با »همسایگان دور و نزدیک« 
فرا رسیده  است. به گزارش همشهری، با آغاز به کار دولت 
ســیزدهم و توجه ویــژه بــه تقویت »دیپلماســی 
همسایگی«، شاهد گسترش روابط ایران با کشورهای 

دوست فرامنطقه ای بوده ایم. 
دیدارهای دیپلماتیک میــان مقام های عالی رتبه این 
کشورها، گواهی اســت بر این مدعا. در ماه های اخیر 
رئیس جمهور با سران کشورهایی ازجمله روسیه، عمان، 
قطر، ونزوئا، ترکمنســتان، تاجیکستان و قزاقستان 
دیدار و گفت وگو داشته است . قاسم ژومارت توکایف 
دیــروز و در جریان ســفر یک روزه اش بــه تهران، در 
مجموعه فرهنگی-تاریخی ســعدآباد مورد استقبال 
رئیس جمهور ایــران قرار گرفت. همزمانی این ســفر 
 KITI با ورود نخســتین قطار کریدور جدیــد ریلی
)قزاقستان- ترکمنســتان- ایران- ترکیه( به ایستگاه 
راه آهن تهران گواهی اســت بر گســترش روزافزون 
همکاری های سیاسی-اقتصادی جمهوری  اسامی با 

کشورهای آسیای میانه. 

ظرفیت هایی برای گسترش روابط راهبردی
توکایف کــه دومین رئیس جمهور قزاقســتان پس  از 
30ســال زمامداری نورســلطان نظربایف محسوب 
می شود، پس  از شرکت در بیســت وپنجمین مجمع 
اقتصادی بین المللی سن پترزبورگ در روسیه، دیروز 
با دعوت رسمی سیدابراهیم رئیســی در صدر هیأتی 
عالی رتبه وارد تهران شد تا تعامات دوجانبه 2کشور 

وارد مرحله نوینی شود.  

امضای اسناد همکاری
امضای 9یادداشت تفاهم و سند همکاری، از مهم ترین 
بخش های ســفر یک روزه رئیس جمهور قزاقستان به 
ایران بود که در حضور روسای جمهور 2کشور انجام شد. 
»یادداشت تفاهم میان مرکز مطالعات سیاسی وزارت 
امورخارجه و مؤسسه تحقیقات سیاست  خارجی وزارت 
امورخارجه قزاقستان«، »برنامه مبادلات فرهنگی بین 
وزارت فرهنگ و ارشاد اسامی ایران و وزارت فرهنگ و 
ورزش قزاقستان«، »یادداشت تفاهم همکاری در زمینه 

مطالعات تحلیلی و تبادل تجربه میان وزارت صنعت، 
معدن و تجارت و وزارت تجارت و همگرایی قزاقستان«، 
»یادداشت تفاهم همکاری درخصوص افزایش تجارت 
دوجانبه، میان وزارت صنعت، معدن و تجارت و وزارت 
تجارت و همگرایی قزاقســتان«، »یادداشــت تفاهم 
همکاری بین وزارت جهادکشــاورزی ایران و وزارت 
کشاورزی قزاقستان در زمینه کشاورزی«، »یادداشت 
تفاهم همکاری بین وزارت جهاد کشــاورزی ایران و 
وزارت کشاورزی و وزارت صنعت و توسعه زیرساخت 
قزاقســتان در زمینه تجارت و ترانزیــت محصولات 
کشاورزی«، »یادداشت تفاهم همکاری بین سازمان 
صداوســیمای ایران و آژانس دولتی خبر قزاقستان«، 
»یادداشت تفاهم همکاری شــرکت ملی نفت ایران با 
شرکت گاز مونای گاز قزاقستان« و »یادداشت تفاهم 

همکاری میان راه آهن ایران و شرکت سهامی راه آهن 
ملی قزاقســتان« اســنادی بود که در حضور ســران 
2کشور به امضای وزرا، استانداران و مقام های مربوطه 

2کشور رسید.

نگاه های مشترک ایران و قزاقستان
رئیس جمهور در نشست مشترک با همتای قزاقستانی 
خود گفت: روابط تجاری ایران و قزاقستان در این چند 
ماه اخیر به بیش از ۵0درصــد افزایش یافته که حجم 
مبادلات بین تهران و نورســلطان در گام اول می تواند 
تا 3میلیارد دلار افزایش یابد؛ ما مصمم هستیم عاوه 
بر روابــط دوجانبه روابط خود را در ســطح منطقه ای 
گسترش دهیم.رئیسی گفت: روابط 2کشور می تواند در 
حوزه های صنعت، کشاورزی، انرژی، ترانزیت و نفت و 

گاز در حد گسترده باشد. رئیس جمهور قزاقستان نیز در 
این نشست ضمن دعوت رسمی از همتای ایرانی خود 
برای سفر به کشورش، گفت:  امروز روابط دیپلماتیک 
ما با جمهوری اسامی ایران 30ساله شد و در این مدت 

همکاری های بسیار زیادی در همه زمینه ها داشتیم.
قاســم ژومارت توکایــف  با بیــان اینکــه مذاکرات 
گســترده ای انجام شــد و موضوع های بسیاری مورد 
بررســی قرار گرفت، ادامه داد: هر دو طرف عاقه مند 
استفاده از ظرفیت های ترانزیتی هستند و در این راستا 
کریدورهایی که شرق به غرب و شمال و جنوب را به هم 
متصل می کنند، اهمیت ویژه ای دارند. رئیس جمهور 
قزاقستان همچنین از امکان سفر ایرانیان به نورسلطان 
بدون روادید خبــرداد و گفت که ایرانیــان می توانند 

۱۴روز بدون روادید به این کشور سفر کنند.

گسترش روابط راهبردی با قزاقستان در 9سند همکاری
 مقام های ایران و قزاقستان، اسناد همکاری و یادداشت تفاهم هایی در حوزه های سیاسی، کشاورزی، انرژی، فرهنگی و... امضا کردند

 تورمی که تحویل گرفتیم
در 70سال اخیر بی سابقه بود 

سخنگوی دولت دریک برنامه تلویزیونی   به  مناسب سالگرد انتخابات 
ریاست  جمهوری۱۴00درباره شرایط تحویل دستگاه اجرایی کشور 
به دولت ســیدابراهیم رئیســی گفت: تورم در شــهریور ۱۴00 در 
70سال اخیر بی سابقه بوده؛ آن هم تورمی که طی ۴ سال بیش از 3۵ 
تا ۴0 درصد بوده اســت. همزمان با این مسئله، دهه ای را گذراندیم 
که اســمش را می شود گذاشت دهه از دســت رفته، چون میانگین 
رشد اقتصادی چیزی حدود صفر بوده است. به گزارش فارس، علی 
بهادری جهرمی همچنین با اشاره به حذف ارز ۴هزار و 200تومانی از 
کالاهای اساسی گفت: دولت در اصاحات اقتصادی اخیر، انتظار تورم 
کوتاه مدت را داشــت ولی در بلندمدت انتظار داریم ریشه های تورم 
کاهش یابد. تورم زیر ۱۵ درصدی پیش بینی شــده توسط دولت به  
خاطر این طرح، به تورم قبلی افزوده شده است. او درباره شائبه های 
مطرح شده نسبت به سخنان اخیر رستم قاسمی درخصوص تعهدات 
ساخت مسکن دولت سیزدهم گفت: وعده دولت، ساخت ۴ میلیون 
مســکن در طول ۴ ســال بوده اســت؛ به این مورد باید دقت شود. 
هم اکنون یک میلیون و 200 هزار مسکن در مرحله تخصیص شروع 
کار هستند و شاید انتهای امســال، شاهد بهره برداری از آنها باشیم؛ 

جایابی یک میلیون مسکن هم در حال انجام است.

خبر

ادامه از 
صفحه اول

دیپلماسی تلفنی امیرعبداللهیان
وزیــر امورخارجه روز گذشــته درگفت وگوی تلفنــی با همتای 
ترکیه ای و اماراتــی خود، پیرامون مســائل موردعاقه دوطرف، 
ازجمله روابــط دوجانبه و تحولات منطقــه ای گفت وگو و تبادل 
نظر کرد. به  گزارش همشهری، حسین امیرعبداللهیان با قدردانی 
از دعوت همتای ترکیه ای خود، از عزم تهران برای ارتقای بیش از 
پیش مناسبات با ترکیه خبر داد و ابراز امیدواری کرد رایزنی های 

بیشتری در این خصوص انجام شود. 
مولود چاووش اوغلو نیــز در این گفت وگوی تلفنــی، دعوت به 
 عمل آمده از وزیر امور خارجه ایران برای ســفر به ترکیه را مورد 
تأکید مجدد قرار داد و ابراز امیــدواری کرد تداوم ارتباطات میان 
مسئولان 2 کشور، موجبات ارتقای مناسبات دوجانبه و افزایش 

همکاری های متقابل را فراهم کند.
از سوی دیگر امیرعبداللهیان در گفت  وگو با همتای اماراتی خود، 
حضور رژیم اشغالگر قدس در منطقه را زمینه ساز بی ثباتی و ناامنی 
و عامل ترور و خرابکاری در کل منطقه دانست. شیخ عبدالله بن زاید 
آل نهیان نیز در این گفت وگوی تلفنی تأکید کرد که امارات متحده 
عربی به هیچ طرفی اجازه اقدام های مخــرب از خاک خود علیه 
کشورهای همســایه امارات را نخواهد داد و امنیت همسایگان را 

همیشه مدنظر خواهد داشت. 
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رهبر معظم انقلاب اسلامی عصر یکشنبه در دیدار آقای »قاسم ژورمات توکایف« 
رئیس جمهور قزاقستان و هیأت همراه با اشــاره به پیوندهای عمیق تاریخی و 
فرهنگی میان ایران و قزاقســتان، بر لزوم گسترش بیش از پیش همکاری های 
2کشــور در عرصه های مختلف به ویژه همکاری های منطقه ای تأکید کردند. 
به گزارش پایگاه اطلاع رسانی دفتر مقام معظم رهبری، حضرت آیت الله خامنه ای، 
هماهنگی در زمینه مسائل سیاسی و اقتصادی را برای گسترش روابط ضروری 
خواندند و با تأکید بر لزوم فعال شدن کمیســیون مشترک خاطرنشان کردند: 
دو طرف باید برای پیگیری توافق ها و اجرایی شــدن آنها تلاش مضاعفی انجام 
دهند. رهبر انقلاب اسلامی گسترش همکاری های فرهنگی ایران و قزاقستان 
را نیز مهم دانستند و افزودند: فارابی به عنوان یک فیلسوف و دانشمند اسلامی 
که اصالت قزاقســتانی دارد و در ایران هزار سال درباره آثار او تحقیق و مطالعه 

شده است، می تواند مبنای همکاری های فرهنگی و تشکیل یک کمیته مشترک 
علمی میان 2کشور شود. حضرت آیت الله خامنه ای همچنین درخصوص مسائل 
مربوط به اوکراین گفتند: در قضیه اوکراین مشکل اصلی این است که غربی ها 
درصدد توسعه ناتو هستند و آنها هرجا که بتوانند برای گسترش نفوذ خود تأمل 
نخواهند کرد. ایشان خاطرنشان کردند: باید مسائل را با دقت رصد و بررسی کرد 
و مراقب بود زیرا آمریکایی ها و غربی ها همواره درصدد گسترش دایره نفوذ خود 
در مناطق مختلف ازجمله در شرق و غرب آسیا  و ضربه زدن به استقلال و اقتدار 
کشورها هستند. در این دیدار که رئیس جمهور کشورمان نیز حضور داشت،   قاسم 
ژورمات توکایف، رئیس جمهور قزاقستان گفت: مذاکرات بسیار خوبی با جناب 
آقای رئیسی داشتیم و اسنادی که به امضای دو طرف رسید، می تواند زمینه ساز 
گسترش بیش از پیش روابط 2کشور باشد. رئیس جمهور قزاقستان اشتراکات 
تاریخی و فرهنگی ایران و قزاقستان را عمیق خواند و با استقبال از پیشنهاد رهبر 
انقلاب برای تشــکیل کمیته علمی در زمینه فارابی، دیدگاه های خود را درباره 
مسائل منطقه و شرایط اوکراین بیان و توضیحاتی درباره شرایط کشورش بعد از 

تلاش ناکام برای کودتا در دی ماه سال گذشته، ارائه کرد.

مکث

رهبر انقلاب در دیدار رئیس جمهور قزاقستان:
مشکل اصلی  در قضیه اوکراین

 برنامه غربی ها برای توسعه ناتو است 
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رئیس جمهور به موضوع حمل ونقل ورود کند
نایب رئیس شورای شهر تهران در جمع خبرنگاران، مطالب مطرح شده در جلسه را جمع بندی 
کرد و گفت: »بیشترین منابع سال ۱۴۰۱ شهرداری تهران به حمل ونقل اختصاص یافته، اما با 
تمام این موارد، نمی توان بدون همکاری دولت به نقطه قابل قبولی رسید؛ بنابراین تقاضا داریم 
رئیس جمهور در این زمینه ورود کند تا بتوانیم گام های جدی برداریم و از وضعیت موجود به 
موقعیت مطلوب برسیم.« پرویز سروری با بیان اینکه گزارش ارائه شده نشان می دهد وضعیت 
حمل ونقل در دوره گذشته به اندازه زیادی افت کرده است، تأکید کرد: »هم اکنون با وجود کمکی 
که دولت برای توسعه حمل ونقل تهران می تواند انجام دهد، باز هم با مشکلات جدی در این 

حوزه و رسیدن به سرانه های مطلوب روبه رو هستیم.«

مکث

ارائه گزارش عملکرد قرارگاه حمل ونقل 

شورا
و ترافیک مهم ترین دستور جلسه روز 
گذشته شورای شــهر تهران بود که 
رئیس پارلمان شهری به  ضرورت این اقدام اشاره کرد و 
گفت: »حمل ونقل عمومی، موضوع مهم کنونی شهر 
تهران است که شــهردار پایتخت برای ساماندهی به 
وضعیت نابسامان کنونی، قرارگاه حمل ونقل راه اندازی 
کرده، اما هنوز اتفاق خاصی در زمینه حمل ونقل و ترافیک 
رخ نداده اســت.« مهدی چمران با بیان اینکه دولت و 
شــهرداری باید برای رفع مشکلات حمل ونقل، کمک 
کنند، افزود: »نتایج قرارگاه حمل ونقل باید ملموس باشد 

و باید بدانیم چه اقداماتی انجام شده و برای رفع مشکلات 
این حوزه چه کارهایی می توان انجام داد.« سیدمجتبی 
شفیعی، معاون حمل ونقل و ترافیک شهردار تهران هم 
در جریان ارائه گزارش ورود 50دستگاه اتوبوس کارکرده 
اروپایی بنز و سولاریس دوطبقه، تک کابین و دوکابین را 
رســانه ای کرد و گفت: »ایــن اتوبوس هــا منطبق با 
استانداردهای زیست محیطی کشور هستند و پس از 
تعمیرات اولیه و دریافت مجوز از دولت، شماره گذاری 
شده و وارد چرخه خدمت رسانی می شوند.« به گزارش 
همشهری، معاون حمل ونقل و ترافیک شهردار تهران به 
رویکرد مهم شــهرداری تهران در قرارگاه حمل ونقل و 

ترافیک اشاره  کرد و افزود: »راهبرد توسعه حمل ونقل 
عمومی، توســعه حمل ونقل پــاک و مدیریت تقاضا، 
3رویکرد مهم شــهرداری تهران است که توجه به آنها 
سبب کاهش 15درصد ترافیک پایتخت خواهد شد.« 
به گفته سیدمجتبی شــفیعی فراهم کردن تجهیزات 
متحرک، توســعه خطــوط مترو، نوســازی خطوط 
اتوبوســرانی و مترو، نوسازی ســخت افزاری و بهبود 
نرم افزاری، برقی سازی حمل ونقل و توسعه دوچرخه و 
اسکوترهای برقی، برنامه های شهرداری تهران هستند 
که باید پیگیری شوند. بهره برداری از ایستگاه 17شهریور، 
افتتاح ورودی ایســتگاه های مترو، تعمیرات اساسی 
قطارها، نوســازی 920دستگاه تاکســی و ... برخی از 

اقدامات انجام شده در ماه های نخست سال هستند.

اقداماتی که تا پایان سال محقق می شوند
معاون حمل ونقل و ترافیک شهرداری تهران در ادامه 
به برنامه های پیش بینی شده که تا پایان سال محقق 
می شــوند، اشــاره کرد و با بیان اینکه توسعه اتوبوس 
اولویت قــرارگاه حمل ونقل و ترافیک اســت، گفت: 
»وزارت کشــور 1200دســتگاه اتوبوس برای تهران 

اتوبوس های اروپایی در تهران

 رئیس پارلمان شهری به  ضرورت پیگیری مشکلات 
حوزه اتوبوس و مترو در قرارگاه حمل ونقل و ترافیک تأکید کرد

اتوبوس های دوطبقه دوباره در پایتخت فعال می شوند

 وضعیت ناوگان حمل ونقل
 در پایتخت

وضعیت کنونی ناوگان حمل ونقل عمومی پایتخت مطلوب نیست و 
برای برون رفت از مشکلات این حوزه نیاز به برخی اقدامات ازجمله 
افزایش ناوگان و تجهیزات است که سیدمجتبی شفیعی، معاون 
حمل ونقل و ترافیک شهردار تهران برخی از آنها را تشریح کرده است.

  143ایســتگاه و 1521واگــن در ناوگان مترو وجــود دارد که 
260واگن 2طبقه و 1295واگن یک طبقه هستند.

  1467واگن برای رسیدن به سرفاصله 2دقیقه ای مترو نیاز است و 
1500واگن هم باید برای خطوط 8تا11 تامین شود.

  276هزار میلیارد تومان)306میلیون یورو( جهت 12پروژه در 
راستای توسعه مترو برای دوره 4ساله تعریف و پیش بینی شده است.

  39هزار میلیارد تومان اعتبــار برای تکمیل خطوط فعلی مترو 
نیاز است.

   885میلیارد تومان بــرای تکمیل انبار قطعــات یدکی مترو 
اختصاص داده شده است.

  630دستگاه واگن از طریق قرارداد تهاتر نفت پیگیری می شود.
  20، رتبه تهران از نظر طول شبکه خطوط در دنیاست و در بخش 

کرایه مترو هم نخستین به حساب می آید.
  700واگن مترو طبق برنامه 18ماهه اورهال می شوند و برای این 
اقدام 800میلیارد تومان)24میلیون یورو( اختصاص داده شده است.

  10سال متوســط عمر ناوگان اتوبوســرانی در بخش مربوط به 
شهرداری و 15سال مربوط به بخش خصوصی است.
  5017دستگاه اتوبوس در بخش ملکی وجود دارد.

  2274دستگاه اتوبوس و 303دستگاه مینی بوس فعال هستند.
  78784دستگاه تاکسی در تهران وجود دارد که 6507دستگاه آن 

تاکسی های ون و کاملا فرسوده هستند.
  52درصد تاکسی ها به طور میانگین عمری بیش از 10سال دارند 

و به فرسودگی رسیده اند.
  6پروژه با 33هزار و 134میلیارد تومان در تاکسیرانی پیش بینی 

شده است.
  3پروژه با 11هزار و 15میلیارد تومان در زمینه موتورســیکلت 

پیش بینی شده است.
  3پروژه با بیش از 3هزار میلیارد تومان برای مدیریت هوشمند 

ترافیک تعریف شده است.

مهدی اقراریان
رئیس کمیسیون نظارت و حقوقی

هم اکنــون تفکیــک در مخــزن صــورت 
می گیرد و بعضا مشــاهده می شود که 
پیمانکاران شــهرداری از کــودکان برای 
جمع آوری زباله استفاده می کنند. این 
موضــوع تخلــف مســتقیم شــهرداران 
مناطق نیســت، بلکه نیازمنــد نظارت 
بیشتر است که باید با جدیت پیگیری 

شود.

محمد آخوندی
رئیس کمیسیون برنامه وبودجه

متأســفانه مدیریــت شــهری گذشــته 
بــا شــعار شــفافیت روی بســیاری از 
اتفاقــات ســرپوش گذاشــته اســت. 
اخیــرا کیفرخواســتی بــرای مدیرعامــل 
سابق شرکت شــهروند صادر شده که 
مجموعه شهروند در این پرونده حقوق 
مــردم تهــران را پایمــال کــرده اســت؛ 
بنابرایــن از دســتگاه قضــا و مدیریــت 
شــهری ایــن درخواســت وجــود دارد تا 

حقوق مردم تهران را استیفا کنند.

نقل قول 

نگاه

پیش بینی کرده است که با پیگیری های انجام شده تا حمل و نقل
پایان سال 500دستگاه تحویل داده می شود.« به گفته 
او اورهال 1400دســتگاه اتوبوس هم در دستور کار 
شهرداری تهران است که با ورود به ناوگان اتوبوسرانی 
قطعاً تا 5سال بدون عیب ونقص می توانند خدمات ارائه 
دهند. شفیعی تأکید کرد که اورهال اتوبوس ها در بخش 
خصوصی شروع شده و تا پایان سال این کار در بخش 
خصوصی و ملکی شهرداری به اتمام می رسد. آنطور که 
معاون حمل ونقل و ترافیک شهردار تهران گفته ورود 
50دستگاه اتوبوس برقی تا پایان شهریور، افتتاح پایانه 
اکباتان به عنوان بزرگ ترین فضای زیرزمینی خاورمیانه، 
افتتاح 6ایستگاه در خطوط مترو و... مواردی هستند که 

امسال محقق می شوند.

نظر اعضا چه بود؟
پس از اتمام گزارش قرارگاه حمل ونقل و ترافیک، مهدی 
چمران با بیان اینکه مدیریت جدید اگر مثل مدیریت 
قبلی کار کند به جایی نمی رســیم، گفت: »گلوگاه ما 
مترو و اتوبوس اســت و اگر مشــکلات این حوزه حل 
شود، من دست وپای شــما را می بوسم. به هرحال باید 
مشخص شود در این دوره چقدر قطعات اضافه شده و 
وضعیت کنونی چگونه است؟« جعفر شربیانی هم تأکید 
کرد که فعالیت قرارگاه باید به صورت عملیاتی باشد و 
مردم، شهد شیرین خروجی قرارگاه ها را بچشند. مهدی 
اقراریان افزود: »پول و زور شهرداری تهران به تنهایی 
حلال مشکلات نیست. چرا که اداره پایتخت یک کشور 
الزاماتی دارد و باید با ارائه قانون جامع مدیریت پایتخت 
این الزامات رفع شود.« مهدی پیرهادی به برش فصلی 
برنامه سالانه اشاره کرد و گفت: »باید اعضای شورا بدانند 
که در هر فصل قرار اســت چه اقدامات ترافیکی انجام 
شود  و چه برنامه هایی پیش بینی  شده است.« سیدجعفر 
تشکری هاشمی با بیان اینکه اگر کار به درستی و اصولی 
انجام شود نیاز به خواهش و التماس نیست و مردم از 
دغدغه مندی نجات می بایند، گفت: »گزارش ارائه شده 
از واقعیت فاصله داشت و می توان به صراحت مطرح کرد 
در هیچ بخشی تزریق بودجه و کار عملیاتی انجام نشده 
است.« ســیدمحمد آقامیری هم تأکید کرد: »دوره 
12ساله طلایی و جهادی باید الگوی مدیریت شهری 
تهران باشد تا وضعیت حمل ونقل عمومی بهبود یافته 
و مشــکلات آن رفع شــود و اگر این الگو و شاخص را 
درنظر بگیریم می توان 2 هزار دستگاه اتوبوس در مدت 
4سال اضافه کرد.« نرگس سلیمانی نیز به جام جهانی 
قطر اشاره کرد و گفت: »براساس تفاهمنامه، تعدادی از 
رانندگان اتوبوس برای خدمت رسانی به قطر اعزام شوند 
و خودروهای مازاد از طریق تهاتر وارد شوند تا بخشی 
از مشکلات را حل کند.« در نهایت حبیب کاشانی هم 
گفت که ارتباط بین شورا و معاونت حمل ونقل و ترافیک 
ضعیف است و باید این تعامل بیشتر شــود تا بدانیم 

چگونه می توان در این حوزه کمک کرد. 

خرید اتوبوس های خارجی 
مقرون به صرفه است

خرید اتوبوس های کارکرده یا دست دوم خارجی در شرایط کنونی 
که هر روز با افزایش نرخ ارز مواجه هستیم مقرون به صرفه است. 
چرا که به طور میانگین، متوسط خرید یک دستگاه اتوبوس نو 
حدود 5تا 10میلیارد تومان است، اما با اختصاص کمترین هزینه 
یعنی حدود 1.5 تا 2میلیارد تومان می توان اتوبوس های با کیفیت 
خارجی را که نهایتاً 2 ســال کار کرده اند، تهیــه و وارد ناوگان 
حمل ونقل عمومی کرد. به عبارت دیگر شهرداری ها با هزینه یک 
دستگاه اتوبوس نو می توانند 3 تا 4دستگاه اتوبوس دست دوم 
خارجی وارد و عقب ماندگی کلانشهرها به ویژه پایتخت را در این 
حوزه جبران کنند. نکته قابل تأمل این است که خرید و واردکردن 
اتوبوس های خارجی نیاز به مصوبه دولت و مجوز وزارت صمت 
دارد که شــهرداری تهران پس از طی این فرایند 50دســتگاه 
اتوبوس دست  دوم را که کمترین کارکرد را داشته اند از کشورهای 
اروپایی وارد کرده است. این اتوبوس ها کمترین استهلاک را دارند 
و با انجام تعمیرات جزئی می توانند بهترین کارایی را در حوزه 

حمل ونقل عمومی داشته باشند.

احسان متولیان؛ دبیرکل مجمع شهرداران کلانشهرها
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پیش بینی می شــود سطح کاشت 

کشاورزی
محصولات ســالانه در سال زراعی 
1401-1400نسبت به سال قبل 
4.6درصد کاهش یابد. ایــن خبر را مرکز آمار ایران 
اعلام و تأکید کرد: برآورد می شــود در سال زراعی 
پیش رو ســطح کشــت محصولاتی چون زعفران، 
هویج، ترب، شلغم و نیشــکر افزایش اما در مقابل 
سطح کاشــت محصولاتی چون گندم، برنج و جو 
کاهش یابد. یافته های مرکز آمار ایران نشان می دهد 
در ســال زراعــی 1400-1399خورشــیدی 
15.7میلیون هکتار زیر کشست محصولات زراعی 
قرار گرفته که 11.6میلیون هکتار آن زیرکشــت 
سالانه محصولات و 4.1میلیون هکتار به صورت آیش 
یعنی کشت در برخی مقاطع سال بوده است. از حیث 
نحوه کاربری زمین های زراعی هم در سال گذشته 
31درصد زیرکشت آبی، 42درصد زیرکشت دیم، 
17درصد کشت آیش دیم و 9درصد کشت آیش آبی 

قرار داده است.
این گزارش می افزاید: بیش از 50درصد از زمین های 
کشــت محصولات زراعی ایران در سال گذشته در 
استان های خراسان رضوی، خوزستان، آذربایجان 
شرقی، همدان، کردستان، زنجان، فارس و اردبیل 
واقع شده و در همین سال سطح کاشت محصولات 
ســالانه به بیش از 12میلیون هکتار رسیده که کل 
تولیدات محصولات زراعی به رقــم 57.8میلیون 
تن رسیده اســت. به گفته مرکز آمار ایران بیش از 
86درصد از سطح کاشت محصولات سالانه در سال 
زراعی 1400-1399 به کاشــت 5محصول گندم، 
جو، یونجه، برنج شــلتوک و انواع نخود )دانه های 
خشک( اختصاص داشته اســت. منظور از کاشت 
محصولات ســالانه، کاشــت مجدد و کاشت زیر 
درختان می شود. و در ســال زراعی پارسال کاشت 
محصولات زراعی در 421هزار هکتار از اراضی کشور 
به صورت کاشت دوباره یا کاشت زیر درختان باغ و 

قلمستان ها بوده است.

56درصد اراضی زیرکشت گندم
به گزارش همشــهری، 56درصد از ســطح کاشت 
زمین های کشاورزی در سال زراعی 1399-1400 
به کاشــت گندم، 18درصد جــو، 5درصد یونجه، 
4درصد برنج شلتوک، 4درصد انواع نخود و 13درصد 
ســایر محصولات اختصاص داشته است همچنین 
از کل تولید محصولات زراعی در ســال گذشــته 
18درصد از کل محصولات زراعی تولید شده گندم 
13.6درصد ذرت خوشه ای و علوفه ای، 13.5درصد 
نیشــکر، 9.3درصد چغندرقنــد، 8درصد یونجه، 
6.3درصد گوجه فرنگی، 5.6درصد سیب زمینی، 
5.2درصد جو، 4.4درصد سایر سبزیجات، 4.1درصد 
پیــاز، 3درصد برنــج و 9درصد ســایر محصولات 

اختصاص داشته است.

سال سخت کشاورزی
افزایش خشکسالی و تشدید بحران آب زنگ خطری 
جدی برای بخش کشاورزی ایران به شمار می رود 

به ویژه اینکه سال گذشته رشد منفی را تجربه کرده 
و این احتمال مطرح است که کشــور برای تامین 
محصولات استراتژیک کشــاورزی ناچار به واردات 
بیشتر شــود که با توجه به رشد قیمت جهانی مواد 

غذایی و محصولات کشــاورزی به ویــژه با کش دار 
شدن جنگ روســیه علیه اوکراین، این وضع بدتر 

هم خواهد شد.
مرکز آمار ایران با بیان اینکه 56درصد از زمین های 

زراعی ایران به کشت گندم اختصاص یافته، می گوید 
سطح کاشت گندم در ســال زراعی 1399-1400 
به 6.6میلیون هکتار با مقــدار تولید 10.4میلیون 
تن رســیده و پیش بینی می شود در ســال زراعی 
1401-1400سطح کاشــت گندم به 6.5میلیون 
هکتار برسد، یعنی 100هزار هکتار کمتر از پارسال.

این گزارش می افزاید: ســطح کاشــت جو در سال 
زراعی پارسال 2.2میلیون هکتار با تولید 3میلیون 
تن در سال بوده که برآوردها نشان می دهد در سال 
زراعی جاری سطح کاشت جو 900هزار هکتار کم 
شده و به 2.1میلیون هکتار برسد. به گفته مرکز آمار 
در سال زراعی پارســال بیش از 494هزار هکتار از 
زمین های کشــاورزی زیرکشت برنج شلتوک رفته 
که در نتیجه 1.8میلیون تن تولید شده اما پیش بینی 
می شود سطح زیرکشت این محصول در سال زراعی 

جاری با 12درصد کاهش به 433هزار هکتار برسد.
روی دیگر ســکه بــه افزایش محصــولات خاص 
برمی گردد به گونه ای که امســال 79هزار هکتار از 
زمین های کشــاورزی ایران زیرکشت زعفران قرار 
گرفته که در نتیجه 281هزار تن زعفران برداشــت 
شــده و پیش بینی می شود در ســال جاری سطح 
زیرکشــت زعفران به 81هزار تن برسد. همچنین 
سطح کاشت نیشکر در سال گذشته 78هزار هکتار 
با تولید سالانه 7.8میلیون تن بوده و پیش بینی ها 
حکایت از آن دارد که ســطح کاشــت نیشــکر در 

سال جاری به 82.5میلیون هکتار افزایش یابد.

بحران آب و باران در کشاورزی
ایــران در یک اقلیم نیمه خشــک و کــم آب واقع 
شــده و بخش زیادی از زمین های کشاورزی ایران 
به صورت دیم کشت می شود که پیش بینی می شود 
درصــورت ادامه کاهش نزولات جــوی و بارش ها، 
تولیــد محصولات دیمی به شــدت کاهــش یابد. 
داده های آماری نشان می دهد در سال 1367از کل 
زمین های کشــاورزی ایران 41درصد تحت کشت 
آبی و 59درصد زیرکشت دیم قرار داشته و در سال 
زراعی پیش رو برآورد می شود که سهم کشت دیم به 

61درصد و کشت آبی به 39درصد برسد.

برنج کاری در یک سوم استان ها
این گزارش می افزاید: در سال زراعی گذشته در یک 
سوم استان های ایران برنج کشــت شده که افزون 
بر 3استان شــمالی مازندران، گیلان و گلستان در 
استان هایی چون آذربایجان شــرقی، چهارمحال 
و بختیاری، خوزســتان، زنجان، فارس و لرســتان 
هم این کار صورت می گیــرد. از 18.2میلیون تن 
برنج تولید شده در سال گذشــته، 37درصد سهم 
اســتان مازندران، 23.1درصد سهم استان گیلان، 
19.2درصد ســهم استان خوزســتان، 6.2درصد 
سهم استان فارس، 5.1درصد سهم استان گلستان، 
1.9درصد سهم استان آذربایجان شرقی، 1.8درصد 
سهم استان لرستان، یک درصد سهم استان زنجان، 
7دهم درصد سهم استان چهار محال و بختیاری و 

4درصد هم سهم سایر استان های ایران بوده است.

احتمال کاهش تولید محصولات زراعی در 1401
مرکز آمار ایران پیش بینی کرد

نقشه تجارت ایران و قزاقستان
حجم مبادلات تجاری ایران و قزاقســتان در 

گپ
ســال 1400 بالغ بــر 71 درصد نســبت به 
سال 1399 رشــد کرده و از منظر ارزش نیز 

تجارت دو کشور 29 درصد رشد کرده است.
به گزارش همشهری، آمارهای منتشــر شده از سوی گمرک 
ایران نشان می دهد: در سال 1400 نزدیک به 729 هزار تن کالا 
به ارزش 265 میلیون و 200 هزار دلار، بین ایران و قزاقستان 
مبادله شده که از این میزان بیش از 512 هزار تن کالا به ارزش 
187 میلیون و 200 هزار دلار به صادرات ایران اختصاص داشته و 
مابقی معادل 217 هزار تن کالا به ارزش 78 میلیون دلار مربوط 

به واردات از قزاقستان بوده است.
ســید روح الله لطیفی، ســخنگوی گمرک ایران در خصوص 
تجارت با قزاقستان می گوید: تجارت غیرنفتی ایران با قزاقستان 
به عنوان یکی از همسایگان پانزده گانه در دو دهه اخیر دارای 

فراز و نشیب بوده اســت که به صورت کلی در بررسی 20 ساله 
تجارت با این کشــور می توان دهه هشــتاد را دهه واردات از 

قزاقستان و دهه 90 را دهه صادرات به این کشور دانست. 
او می افزاید: در 20 ســال اخیر بیش از 15 میلیون و 400 هزار 
تن کالا به ارزش تقریبی 6 میلیارد دلار بین ایران و قزاقستان 
تبادل شــد که ســهم صادرات ایران 4میلیون و 204 هزار تن 
کالا به ارزش 2میلیــارد و 317 میلیون دلار بــوده و واردات 
از قزاقســتان هم 11 میلیــون و 185 هزار تــن کالا به ارزش 
3میلیارد و 635 میلیون دلار بوده است. طبق اظهارات لطیفی، 
بالاترین صادرات ایران به قزاقستان در 20 سال اخیر مربوط به 
سال 1392 معادل 215 میلیون دلار و کمترین میزان نیز مربوط 

به سال 83 معادل 38 میلیون دلار بوده است. 
در مقابل آمارهای 20 ســاله واردات ایران از قزاقســتان نیز 
نشان می دهد کمترین مقدار مربوط به ســال 1399 معادل 

37 میلیون دلار و بیشترین مقدار مربوط به سال 1386 معادل 
341 میلیون دلار بوده است.

همزمان با تأیید راهبردهای دولت در نشست سران قوا
 تدوین آیین نامه 

کنترل بازار اجاره آغاز شد
وزارت راه و شهرسازی تدوین آیین نامه اجرای مصوبه 

کنترل بازار اجاره را آغاز کرد و بعد از آن قراردادهای اجاره 
به رعایت سقف قیمتی مصوب ملزم خواهند بود

دولت، مصوبه تعیین حداکثر افزایــش اجاره بها برای کنترل 
قیمت ها در این بازار را به شورای عالی هماهنگی اقتصادی سران 
سه قوه برد و تأییدیه آنها را برای اجرای کوتاه مدت این مصوبه 
بدون نیاز به قانون جدید گرفت. حالا وزارت راه و شهرسازی با 
همکاری مجموعه دولت در حال تدوین آیین نامه اجرایی این 

مصوبه  برای ابلاغ و اجرای آن است.
به گزارش همشهری، موافقت سران قوا با مصوبه تعیین قیمت 
اجاره بها، به دولــت، این امکان را می دهد کــه بدون تصویب 
قانونی جدید یا اصلاح قوانین موجود، اقدامات مقدماتی برای 
محافظت از مستأجران در مقابل شوک های تورمی بازار اجاره 
را انجام دهد تا هم قوانین مورد این بازار به تصویب برسد و هم 
سایر برنامه های اجاره ای مانند مالیات ستانی از خانه های خالی، 

راه اندازی اجاره داری حرفه ای و... آماده اجرا شوند.

ترافیک مصوبات اجاره ای
با کم رنگ شــدن تبعات اقتصادی کرونا، پایبندی بازار اجاره 
به مصوبه ســتاد ملی مقابله با کرونا مبنی بــر تمدید خودکار 
قراردادهای اجاره با سقف قیمتی مشخص بی اعتنا شد و حتی 
در اواخر ســال قبل، اجرای این مصوبه را به طــور کامل کنار 
گذاشت، اما وخامت اوضاع بازار اجاره به ویژه برای مستأجران 
کم درآمد باعث شده مجلس و دولت برای قاعده مند کردن این 
بازار دســت به کار شــوند. تا اینجای کار، در مجلس یک طرح 
دوفوریتی برای کنترل بازار اجاره ارائه شده که هنوز راه درازی 
تا تبدیل شــدن به قانون دارد و اجرای آن به فصل نقل وانتقال 

مسکن در سال جاری نخواهد رسید.
همزمان دولت نیز مصوبه ای مانند مصوبه 2 ســال اخیر ستاد 
کرونا برای تعیین سقف افزایش اجاره بها به تصویب رسانده تا 
در شرایطی که رشد قیمت ها تناسبی با افزایش قدرت خرید 
جامعه ندارد، از محل بازار اجاره فشار مضاعفی به خانوارهای 
مســتأجر وارد نشــود؛ اما اجرای این مصوبه دولت برخلاف 
مصوبات ستاد کرونا که لازم الاجرا بودند، نیازمند تغییراتی در 
قوانین موجود است و بر همین اساس، دولت این مصوبه را به 
تأیید سران قوا رساند تا بدون نیاز به قانون جدید بتوان آن را تا 

زمان تصویب طرح مجلس اجرا کرد. 
در نشست اخیر شــورای عالی هماهنگی اقتصادی سران قوا 
در شامگاه شنبه گذشــته، ضمن تأیید مصوبه دولت در زمینه 
تعیین حداکثر افزایش اجاره بها در هر سال تا سقف 25درصد 
در تهران و 20درصد در شهرهای سراسر کشور، مقررات لازم 
برای ضمانت اجرایی این مصوبه به تصویب ســران قوا و دیگر 

اعضا رسید.

جزئیات مصوبه کنترل بازار اجاره
محمود محمودزاده، معاون مســکن و ســاختمان وزارت راه 
و شهرســازی پیش  از این گفته بود این مصوبــه دولت بعد از 
تصویب در جلسه ســران قوا به عنوان راهکار کوتاه مدت برای 
کنترل بازار اجاره در تابستان امسال اجرایی می شود. حالا این 
مصوبه به تأیید سران قوا رســیده، اما پیگیری های همشهری 
حاکی از این است که هنوز جزئیات مقررات لازم برای ضمانت 
اجرایی آن نهایی نشده و معاونت مسکن و ساختمان وزارت راه و 
شهرسازی با همکاری مجموعه دولت در حال تدوین آیین نامه 

مرتبط با این موضوع است. 
از آنجا  که مصوبه دولت یک نسخه به روز شده از مصوبه 2سال 
اخیر ستاد مقابله با کروناســت، اصول اولیه آن مصوبه یعنی 
تمدید خودکار قراردادهای اجاره و الزام به رعایت سقف قیمت 
مصوب را همچنان حفظ کرده و فقط تغییرات جزئی در مصادیق 
قراردادهای مشــمول این مصوبه و همچنین شرایط مستثنا 

شدن قراردادها از این مصوبه انجام داده است. 
یافته های همشــهری از منابع آگاه در وزارت راه و شهرسازی 
حاکی از این اســت که پس از ابلاغ مصوبه کنترل بازار اجاره 
در روزهای آینده، مراجع قضایی همچنان مکلف خواهند بود 
از صدور حکم تخلیه برای قراردادهایی که مشمول این مصوبه 
هستند و مستأجر آنها خواستار ادامه سکونت است، خودداری 
کنند، اما همزمــان راه برای اثبات ادلــه موجرانی که نیازمند 
تخلیه ملک خود به دلیل نیاز به ســکونت شــخصی، فروش، 

بدرفتاری مستأجر و... هستند، باز شده است. 
در این وضعیت، مستأجرانی که به تعهدات قبلی خود در قبال 
موجر عمل کرده و اکنون فقط بر سر میزان افزایش قیمت اجاره 
با صاحبخانه دچار اختلاف نظر هســتند، اجازه پیدا می کنند 
در چارچوب مصوبه جدید دولت به سکونت خود ادامه دهند. 
همچنین در تدوین آیین نامه مصوبه کنترل بازار اجاره، تلاش 
شده است با اســتفاده از الزام قانون مالیات بر خانه های خالی، 
چتر صدور کد رهگیری قراردادهای اجاره گسترش پیدا کند و 
با همکاری صنف مشاوران املاک، شرایطی برای شفاف سازی 
بخش بیشــتری از قراردادهای اجاره فراهم  آید تا زمینه برای 
تغییر قواعد بازار اجاره با اســتفاده از مشوق ها و تنبیه ها مهیا 

شود. 
صدور کارت فعالیت برای بنگاه هــای املاک یکی از ابزارهایی 
است که به همه گیری کد رهگیری نیز کمک می کند و به واسطه 
اثرات مثبت این کارت در تحولات صنفــی و انتخابات هیأت 

رئیسه، مشاوران املاک نیز از آن استقبال می کنند. 
نکته دیگر اینکه مصوبه 2 ســال اخیر ســتاد مقابله با کرونا 
برای بازار اجاره فقط شــامل حال قراردادهای جاری می شد 
و قراردادهای جدید به خصوص بــرای اجاره اولی ها را اصلا در 
بر نمی گرفت. موضوعی که به نظر می رســد در مصوبه جدید 
دولت به آن توجه شــده، اما نیازمند تصویب قوانین جدیدی 
بوده و هموارسازی بستر مساعد برای اجرای آن بسیار سخت 
است؛ به همین واسطه، به نظر می رسد وزارت راه در گام نخست 
فقط به دنبال کمک به مستأجران فعلی است و می خواهد نرخ 
جابجایی را به  شدت کاهش دهد و در گام دوم با طولانی کردن 
مدت قراردادها، ســازوکار بازار اجاره را به سمت ثبات قیمتی 

بیشتر سوق دهد. 
البته فعلًا، تدوین آیین نامه اجرایی مصوبه کنترل بازار اجاره در 
وزارت راه و شهرسازی دنبال می شود و هنوز مشخص نیست 

کارشناسان بر چه مسائلی بیشتر تمرکز خواهند کرد.

عذر بدتر از گناه
شرکت های هواپیمایی در ایران به واسطه 
هزینه های تحریم و قیمت گذاری دستوری 
قیمت بلیت با زیان انباشته مواجه هستند و 
همین مسئله باعث شده آنها جزو متهمان 
ردیف اول تغییرات غیرقانونی قیمت بلیت باشــند، اما حسن 
خوشخو، معاون هوانوردی و امور بین الملل سازمان هواپیمایی 
کشــوری در گفت وگو با مهر ضمن تأکید بر برخــورد با همه 
گرانفروشــان بلیت پروازهای داخلی، مدعی شــده است که 
ایرلاین ها و شخصیت های حقوقی شناخته شده قطعاً هیچ گاه 
بالاتر از نرخ مصوب نسبت به بلیت فروشی اقدام نخواهند کرد 
و گرانفروشی هایی که وجود دارد مربوط به لایه های پایین تر و 
عمدتاً به واسطه ها و برخی فروشگاه های مجازی برمی گردد که 
بعضاً هیچ مجوزی هم از ســازمان هواپیمایی کشوری ندارند و 
امکان کنترل آنها هم وجود ندارد. این در حالی است که سازمان 
حمایت مصرف کنندگان و تولیدکنندگان پنجشنبه 26 خرداد 
در اطلاعیه ای در واکنش به گرانی بلیــت پروازهای داخلی، با 
غیرقانونی خواندن این اقدام اعلام کرد: »با توجه به گزارش های 
دریافتی مبنی بر افزایش نرخ بلیت هواپیما در چند روز اخیر در 
تعدادی از شرکت های هواپیمایی در برخی از مسیرهای پروازی 
داخلی، طی بررسی های انجام شده مشخص شد تغییرات ایجاد 
شده در نرخ های بلیت را 2شرکت هواپیمایی و بدون هماهنگی 
با ستاد تنظیم بازار انجام داده اند.« جدا از اینکه گزارش سازمان 
حمایت، ادعای معاون ســازمان هواپیمایی را رد می کند، این 
موضوع قابل  تأمل اســت که طبق اظهارات خوشخو، سازمان 
هواپیمایی کشوری قدرتی در مقابل واسطه گران و فروشندگان 
متخلف بلیت هواپیما ندارد! البته گزارش های سازمان حمایت 
و سوابق قبلی ســازمان هواپیمایی در برخورد با گرانفروشان، 
قانونمندی ایرلاین ها در زمینه قیمت بلیت را زیر سؤال می برد 
و این اظهارنظر چیزی جز عذر بدتر از گناه نیست. ناگفته نماند 
که ایرلاین ها شرایط مالی بدی دارند و همین مسئله تخلف های 
مشهود و بی توجهی به حقوق اولیه مسافران را باب کرده است؛ 
به خصوص که مراجع نظارتی نیز به واسطه اطلاع از این شرایط 

بد مالی برخورد قاطعي با تخلفات ندارند.

پارادوکس عجیب در مقررات
  خبر: محمدرضا عالیان، ســخنگوی انجمن 
واردکنندگان موبایل، تبلــت و لوازم جانبی با بیان 
اینکه هم اکنون به دلیل مشکلات مربوط به تامین 
ارز، واردات آیفون قانونی اســت، اما شدنی نیست، 
می گوید: در مقابل، واردات غیرقانونی، ممنوع، اما 
شدنی است و تهاتر ارز خشــکبار با واردات موبایل 
هم منتفی شــده اســت. او با بیان اینکــه واردات 
مســافری آیفون همچنان دردسرساز است، اعلام 
کرد: موبایل های بالای 600دلار هم که قانونی وارد 
شــدند در گمرک مانده اند، زیرا ارز مورد نیاز آنها 

تامین نشده است.
  نقد: ایــن گفته نشــان می دهد کــه خطای 
تصمیم گیری تا چه اندازه می تواند دردسرســاز و 
هزینه ساز باشد تا جایی که اکنون به جای واردات 
قانونی کالاهای مورد نیاز مردم یعنی گوشی تلفن 
همراه، مسیر قانونی مسدود و راه واردات غیرقانونی 
آن باز است. در تجارت هرچه شفافیت بیشتر باشد، 
امکان رانت و فساد کمتر خواهد شد و تجربه مناقشه 
بر سر واردات گوشی های تلفن همراه بالای 600دلار 
نشــان داد که در نهایت این مصرف کننده و البته 
دولت است که زیان می بیند زیرا با افزایش واردات 
غیرقانونی عملا دولــت از دریافت حقوق گمرکی 
محروم می شود. کارشناسان اقتصاد همواره پیشنهاد 
می کنند دولت از گرفتار شدن در بسترهای فسادزا، 
فاصله بگیرد و نقش داور را ایفا کنــد. نباید اجازه 
داد تا ذینفعان آشــکار و پنهان پشت خط واردات 
گوشــی های تلفن همراه از این آب گل آلود ماهی 
بگیرند و هزینه آن را مردم و دولت بپردازند. وقتی 
مسیر تجارت قانونی با دست انداز زیاد مواجه شود، 
کالاهای مورد تقاضای بازار از بیراهه ها به بازار داخلی 

راه پیدا می کنند.

چهره روز

نقد  خبر

اجاره

 درصد سهم محصولات از سطح کاشت 
در سال زراعی 1400-1399 )هکتار(

گندم
%56

سایر
%13

انواع نخود
%4

برنج شلتوک
%4

یونجه
%5

جو
%18

سهم محصولات زراعی  در سال زراعی 1400-1399 از کل تولید
گندم

یونجه

سایر سبزیجات

نیشکر

سیب زمینی

برنج

ذرت

گوجه فرنگی

پیاز

چغندرقند

جو

سایر محصولات

18

13.6

13.5

9.3

8

6.3

5.6

5.2

4.4

4.1

3

9

میزان تولید برنج )شلتوک( در استان های 
ایران  در سال زراعی 1399-1400

مازندران673607

گیلان419763

خوزستان348988

فارس112490

گلستان93912

سایر73334

آذربایجان شرقی34616

لرستان32941

زنجان18312

چهارمحال و بختیاری13408

729.000
 تن

 265.200.000
دلار

کل تجارت ایران و قزاقستان در سال ۱۴۰۰

 درصد71
تغییر نسبت به 
سال قبل

تغییر درصد29

512.000
 تن

 187.200.000
دلار

صادرات ایران به قزاقستان

 درصد51
تغییر نسبت به 
سال قبل

تغییر درصد11

217.000
 تن

 78.000.000
دلار

واردات ایران از قزاقستان

 درصد141
تغییر نسبت به 
سال قبل

تغییر درصد108
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زنــان و دخترانی که در معرض خشــونت های خانگی 
هســتند، زنان آســیب دیده، افراد بی خانمان، زنان و 
دخترانی که به هر دلیلی خانه و محل ســکونت خود را 
ترک کرده و ســرپناهی برای زندگی ندارند، مهم ترین 
گروه هدف خانه های امن هستند ؛ تنها مراکز حمایتی از 
زنان که آنها را با فرزندانشان پذیرش می کند و سکونتگاه 
موقتی با تامین نیازهای اولیه زندگی برای این زنان است. 
امروزه 28خانه امن در سراسر کشور مشغول به فعالیت 
است؛ یعنی حتی به ازای هر استان کشور، هنوز یک خانه 
امن دولتی یا خصوصی وجود ندارد. کافی نبودن تعداد 
این مراکز حمایتی، موضوعی است که معاون اجتماعی 
سازمان بهزیستی کشــور هم از آن یاد کرده است. این 
در حالی اســت که طبق اعلام دفتر کاهش آسیب های 
اجتماعی سازمان بهزیستی، 80درصد از زنان و دختران 
در 24ساعت نخست بعد از فرار یا ترک خانه، مورد  اذیت 
و آزار قرار می گیرند. می گوید: »وقتــی در خیابان ها و 

پارک ها با دختران و زنانی روبه رو می شــویم که از خانه 
بیرون زده اند، نخستین توصیه ای که به آنها می کنیم این 
است که به خانه برگردند. اما اغلب این جواب را می شنویم 
که اگر به خانه برگردیم پدر یا شوهرمان ما را می کشند!« 
»لیلا بهادری« سال هاست به عنوان مددکار مراکز کاهش 
آسیب در محلات مرکزی تهران فعالیت می کند؛ درست 
از زمانی که اعتیاد و سوءمصرف مواد مخدر را ترک کرده و 
دوره های آموزشی را در یکی از مراکز محله هرندی از سر 
گذرانده بود. او می گوید:»وقتی زنان و دختران از خانه 
بیرون می زنند که فکر می کنند هیــچ راه چاره ای برای 
خلاصی آنها از فشار موجود در فضای خانه باقی نمانده. 
بسیاری از آنها حتی نمی دانند که مراکز حمایتی ای هست 
و اگر شانس بیاورند مددکار اجتماعی یا کسی که آشنا به 
این آسیب ها باشــد با آنها روبه رو می شود. اما همه این 
شانس را ندارند و گرفتار آسیب ها و مشکلات پیچیده ای 
می شوند.« او درباره توصیه به بازگشت به خانه و کارساز 
بودن یا نبودن آن می گوید: »تــرس از مواجهه دوباره با 
خانواده و برگشت به خانه برای زنان و دختران به مسئله ای 
بسیار بزرگ تبدیل می شود. اغلب حس می کنند که نه راه 
پس دارند و نه راه پیش. مداخله مددکاران و مشاوران در 

این میان می تواند بسیار کارساز باشد. موارد زیادی از این 
افراد را در ذهن دارم که بعد از مداخله مددکاران، با خانواده 
فرد تماس گرفته شده و اعلام کرده ایم که دختر آنها در 
جایی امن است. بعد از چند جلسه مشاوره با خانواده و 
معرفی به مشاوران تخصصی تر، موفق شده ایم که روی 
مشکلی که دختر در خانه با آن مواجه بوده اثر بگذاریم. 
البته افرادی هم هستند که به هیچ وجه راضی به صحبت 
با خانواده ها  و  بازگشــت به محیط قبلی زندگی خود 
نیستند.« هرچه زمان بیشتری از ترک خانه می گذرد، 
بازگشت به خانه برای زنان و دختران و همچنین پذیرش 
خانواده سخت تر می شود. به گفته بهادری، این موضوع 
معمولاً درباره زنان و دختران فراری از خانه صدق می کند 
و آنها ترجیح می دهند به دلیل مسائلی مثل انگ و آبرو، 
دیگر دخترشان را در خانه و محله خود نبینند. درحالی که 
مردان و پســران فراری از خانه راحت تر توسط خانواده 
پذیرفته می شوند و چالش های کمتری برای بازگشت 

به خانه دارند.

 مداخله مددکاران برای حل مشکل
خانه های امن، قرار است مامنی برای زنان و دخترانی باشد 

مأمنی برای فرار از خشونت خانگی
معاون اجتماعی سازمان بهزیستی از نیاز کشور به گسترش خانه های امن می گوید

مرضیه موسویگزارش
روزنامه نگار

محمد رضازاده
رئیس سازمان غذا و دارو 

در گذشــته ارزی که بــرای صنعت دارو 
درنظر گرفتند را هر سال کاهش دادند 
و بــا کاهــش ارز ترجیحــی، ارز نیمایــی 
جانشــین آن شــد و داروهایــی کــه ارز 
نیمایی گرفتند قیمت آنهــا بالاتر رفت 
و بــرای بیمه ها و مــردم نیز مشــکلاتی 

ایجاد شد./فارس

صادق ستاری فرد 
سخنگوی وزارت آموزش و پرورش

منتظــر ابــلاغ آیین نامــه رتبه بنــدی 
معلمان توسط رئیس جمهور هستیم. 
احــکام اعضــای هیأت هــای ممیــزی 
صادر شده اســت و جلسات مقدماتی 
اســتان ها  در  ممیــزی  هیأت هــای 
و مناطــق در حــال برگــزاری اســت. 
ســامانه ای از ســوی آمــوزش و پــرورش 
تعریــف شــده کــه مــدارک فرهنگیــان 
در آنجــا تجمیــع و اجــرای رتبه بنــدی 

به محض ابلاغ، اجرا شود./فارس

امــن در سراســر کشــور فعــال اســت. 
8خانــه امــن فعــال در کشــور دولتی و 
20خانــه امــن دیگــر وابســته بــه مراکز 

خصوصی هستند.

28
خانه

از آغاز فعالیــت خانه هــای امــن در ایران 
می گذرد.

2441نفر در ســال گذشــته در خانه های 
امن اقامت موقت داشتند.

6
سال

حداکثر زمــان پذیــرش زنان و مــادران در 
خانه هــای امــن دولتی اســت. ایــن زمان 
ممکن است به تشخیص مدیر مرکز و با 

اخذ مجوز، طولانی تر هم شود.

8
ماه

حداکثــر ســن پســرانی اســت کــه اجــازه 
دارنــد در خانه هــای امن همــراه مــادران 

خود زندگی کنند.
12
سال

نقل قول 

عدد خبر

که به هر دلیلی، از خانه بیرون زده و جایی برای ماندن بهزیستی
ندارند. دور کردن آنها از چرخه اعتیاد و آسیب های دیگر، 
مهم ترین هدفی است که از راه اندازی این مراکز حمایتی 
دنبال می شود. داشتن حریم خصوصی مشخص، اتاقی 
از آن خود، و امکان اســتفاده از خدمات مشــاوره ای و 
مددکاری از خدماتی است که این مراکز به زنان و دختران 
بی ســرپناه ارائه می کند. بهادری می گوید: »نوجوانان 
زیادی در بین افرادی که از خانه فرار کرده اند به چشــم 
می خورند. فرار از خانه دلایل مختلفی دارد و از مهم ترین 
آنها در رده های سنی نوجوانان، قرار گرفتن در معرض 
خشونت و آزار، تعرض، اختلافات عمیق با والدین، والدین 
معتاد و... اســت.« خانه های امن هم اکنون تنها مراکز 
حمایتی زنان هســتند که آنها را به همراه فرزندانشان 
پذیرش می کنند؛ موضوعی که برای بســیاری از زنان 
درگیر آســیب های اجتماعی و فاقد سرپناه مسئله ای 
مهم به شــمار می رود. بهادری می گوید: »در بین افراد 
بی خانمان و کارتن خواب، حتی خانواده هایی با فرزند و 
همسر هم به چشم می خورد. یکی از دلایلی که این افراد 
تمایلی برای رفتن به کمپ ها و مراکز نگهداری ندارند، این 
است که اعضای خانواده را از هم جدا می کنند؛ کودکان به 
مراکز بهزیستی منتقل می شوند و مردان به مراکز ترک 
اعتیاد مردان و زنان هم به کمپ های مخصوص زنان. اما 
این روال در خانه های امن تفاوت دارد. این زنان درصورت 
داشتن فرزند اجازه دارند تا او را همراه خود به مرکز ببرند. 
در این مراکــز تنها جای خواب و غذا به ایــن افراد داده 
نمی شــوند بلکه طی فرایند مــددکاری، در روند ترک 
اعتیاد، مهارت آموزی، بازگشت به خانه و ترخیص از مرکز 
حمایتی قرار می گیرند. تعداد پرونده هایی که خروجی 

موفقی در این مراکز دارند کم نیستند.«

خانه های امن؛ نیازمند توسعه
زنان و دختــران نیازمند حمایت اجتماعــی، از طریق 
گشت های سیار  یا معرفی توسط بهزیستی و همچنین 
از طریق تماس مســتقیم با خانه هــای امن، درصورت 
واجد شــرایط بودن در این خانه ها پذیرش می شوند. 
»محمد نصیری«، معاون اجتماعی سازمان بهزیستی 
می گوید:»ســازمان های مردم نهادی که صاحب مجوز 
خانه امن هستند دارای ویژگی ها و شرایط خاص بوده و 
از لحاظ تخصصی و حرفه ای و توان مالی در رتبه بالایی 
قرار دارند.«  به گفته نصیــری، ارائه خدمات تخصصی 
مددکاری اجتماعی، روانشناســی و حقوقی به تمامی 
اعضای خانواده تحت خشونت خانگی در راستای ایجاد 
فضای امن و عاری از خشونت و بازپیوند اعضای خانواده به 
یکدیگر، از مهم ترین اهداف خانه های امن است. او افزود: 
»هم اکنون تعداد این خانه ها پاسخگوی نیاز جامعه نبوده 
و باید برنامه های توسعه ای با کمک خیرین و مؤسسات 
خیریه انجام گیرد.«  طبق اعلام سازمان بهزیستی  سال 
گذشته 2 هزار  و44۱ نفر از زنان تحت خشونت خانگی در 

این مراکز پذیرش شدند و خدمات دریافت کردند.

 گلایه از بی کیفیتی بعضی 
از اقلام توانبخشی ساخت داخل

سرپرست دفتر امور توانبخشی روزانه و توانپزشکی بهزیستی 
کشــور با بیان اینکه برخی از اقلام توانبخشی ساخت داخل 
از کیفیت مناســبي برخوردار نیســت، درباره ارائه خدمات 
دندانپزشکی به افراد دارای معلولیت و سالمندان توضیحاتی 
ارائه کرد. رامین رضایی، سرپرست دفتر امور توانبخشی روزانه 
و توانپزشکی بهزیستی کشور درباره مراکز روزانه توانبخشی 
گفت: هم اکنون حــدود ۵0هزار نفر از مددجویــان در هزار و 
۵00مرکز روزانه توانبخشی بهره مند می شــوند. او ادامه داد: 
براساس پروتکل ها و رعایت موارد بهداشتی که در دوران کرونا 
مطرح بود ما به تبعیت از ستاد کرونا مکلف شدیم تا آموزش ها از 
راه دور انجام شود و این به معنی تعطیلی مراکز نبود بلکه صرفا 
به دلیل رعایت پروتکل های بهداشتی موارد آموزشی از راه دور 
انجام می شد. هم اکنون با توجه به اینکه شهرها در وضعیت آبی 
و زرد قرار گرفتند مراکز ما فعال هستند و مددجویان در مراکز 
توانبخشــی روزانه خدمات دریافت می کنند. از ابتدای سال 
نیز بازدیدهای مکرر از مراکز داشــته ایم و خوشبختانه مراکز 
با ظرفیت کامل در حال ارائه خدمات به مددجویان هســتند. 
سرپرست دفتر امور توانبخشی روزانه و توانپزشکی بهزیستی 
کشور با بیان اینکه هیچ مرکز روزانه توانبخشی تعطیل نشده 
و در نتیجه ریزش پرسنل هم در این بخش نداشته ایم، گفت: 
در طول دوران کرونا با تهیه بسته های مجازی تلاش کردیم که 
خانواده ها را درگیر برنامه های توانبخشی کنیم و در این 2سال 
مددجویان از خدمات توانبخشی بی بهره نبوده اند. او افزود: ما 
همیشه یک سری از مددجویان را در زمان های مختلف به دلیل 
بیماری یا موارد دیگر نداریم اما این به معنــی انصراف آنها از 
دریافت خدمات نیست و به محض اینکه شرایط شان مساعد شود 
برای دریافت خدمات به مراکز مراجعه می کنند و ما مشکلی در 
این زمینه نداریم و حضور مددجویان در مراکز قابل قبول است و 
مراکز ما مانند دوران قبل از کرونا در حال فعالیت هستند. رضایی 
گفت: طبیعتا به دنبال تحریم های ظالمانه ای که به کشــور ما 
تحمیل شده است، مددجویان ما هم بی نصیب از این فشارهای 
اقتصادی نمانده اند، اما تمام تلاش سازمان این است که تا حدی 
که مقدور است مشکلات مددجویان را به حداقل برساند. به طور 
مثال یارانه ای که ما برای حضور مددجویــان در مراکز روزانه 
پرداخت می کنیم تلاش کردیم تا با وجود سختی های اقتصادی 
که داشتیم ۳۵درصد نسبت به سال گذشته افزایش پیدا کند. 
همچنین تلاش کردیم تا بتوانیم بــرای مدت ۶ ماه با توجه به 
بودجه ای که در اختیار داریم هزینــه ایاب وذهاب مددجویان 
را از منزل به مرکز و بالعکس پرداخت کنیم البته هنوز این امر 
محقق نشده است. همچنین تلاش کردیم یک میان وعده غذایی 
را نیز در مراکز برای مددجویان تامین کنیم. سرپرست دفتر امور 
توانبخشی روزانه و توانپزشکی بهزیستی کشور درباره تامین 
وسایل توانبخشی گفت: ما سعی می کنیم تا جایی که مقدور 
است مددجویان ما به دلیل نداشتن وسایل کمک توانبخشی در 
مضیقه نباشند. امروز موضوعی که باعث نارضایتی مددجویان 
ما شده است بی کیفیت بودن برخی از اقلام توانبخشی ساخت 
داخل است. طبیعتا ما به دلیل تحریم ها و مشکلاتی که داریم 
ورود وسایل باکیفیت توانبخشــی خارجی به کشور با مشکل 
مواجه است اما ما اقدامات مان را برای تامین این وسایل مورد نیاز 
از طریق ساخت داخل انجام دادیم و تلاش کردیم که با تعامل 
با سازندگان بخشی از این نقاط ضعف را رفع کنیم تا متناسب 
با نیازمندی های مددجویان وســایل باکیفیت تری در اختیار 
مددجویان قرار دهیم. رضایی درباره افزایش قیمت وســایل 
توانبخشی تصریح کرد: طبیعی است که با بالارفتن هزینه های 
تولید هزینه های وسایل توانبخشی نیز افزایش پیدا کرده است؛ 
ما سعی کردیم بخشی از این هزینه ها و نیازها را با افزایش یارانه ها 
برای مددجویان جبران کنیم. خوشبختانه در مراکز استانی ما 
برخی از این وسایل کمک توانبخشی موجود است و امیدواریم 
بتوانیم با اقداماتی که انجام داده ایم امسال نیز در تامین وسایل 

کمک توانبخشی با مشکل مواجه نشویم.

پرستاران ۸۹روزه، شرکتی می شوند
معاون پرستاری وزارت بهداشت با 

خبر
اشاره به درخواست این وزارتخانه 
برای تبدیل وضعیت پرستاران، از 
شرکتی شدن پرســتاران 8۹روزه خبر داد. عباس 
عبادی، معاون پرستاری وزارت بهداشت، درمان و 
آموزش پزشکی در مورد آخرین وضعیت استخدام 
پرستار در کشور اظهار کرد: در سال۱400 نیز ۶۷هزار 
نفر تبدیل وضعیت شــدند و در مجمــوع بالغ بر 
۱20هزار نفر در این ۳ سال به جمع نیروهای وزارت 
بهداشــت اضافه شــدند که 40درصد آنها پرستار 
هستند و این عدد قابل توجهی اســت. وی افزود: 
هم اکنون ۱۶هزار نفر از پرستاران نیز دوره طرح را 
می گذرانند و 8هزار نفر نیــز در دوره تمدید طرح 

هستند که در مجموع 24هزار نفر پرستار طرحی و 
تمدید طرحی داریم که در نظام ســلامت خدمت 
می کنند. عبادی یادآور شــد: در اســفندماه سال 
گذشته وزارت بهداشت درخواست کرد تا ۱00هزار 
نفر از نیروهای همکار در تمام رده ها با انواع قراردادها، 
مانند شرکتی، 8۹روزه و... تبدیل وضعیت شوند که 
این منوط به تصویب نهادهای فراتر از وزارت بهداشت 
است. معاون وزیر بهداشــت یادآور شد: طي ۳سال 
گذشــته حدود ۳0هزار نفر نیرو از وزارت بهداشت 
بازنشسته شــده اند و درخواست مجوز برای جذب 
۳۳هزار نفر در مراکز بهداشتی و درمانی تازه تأسیس 
را داشــته ایم. وی افزود: ما کمتر از ۵00پرستار با 

قرارداد 8۹روزه داریم که حجم محدودی هستند.
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مرگ دردناک در خودروی در بسته

درخصوص ضرورت یا عدم ضرورت ماسک زدن شفاف سازی  شود
بسیاری از مردم دیگر ماسک نمی زنند و بسیار از ادارات و حتی 
مراکز بهداشتی هم سختگیری برای ماسک زدن ندارند. از اینکه 
لازم نباشد ماسک بزنیم خوشــحالیم ولی اگر همین وضعیت 
منتهی به پاییز و شــیوع بیماری های ویروســی و بازگشــت 
کرونا شــود چه کسی پاسخگوســت. آیا نباید در این خصوص 

شفاف سازی  شود؟
سامان از تهران 

وضعیت آب شرب اهواز از هر سال بدتر است
سال هاســت که کیفیت آب شــرب اهواز بســیار پایین است 
و به تازگی این کیفیــت به حدی پایین آمده اســت که حتی 
نمی توان با آب لوله کشی شست وشــو انجام داد تا چه رسد به 
نوشیدن. واقعا این حق مردم اهواز نیست که در این گرمای هوا و 
هزینه های سرسام آور پول آب معدنی بدهند که در یک سال اخیر 
200درصد افزایش قیمت داشته است. جدای این برای حمام 

و نظافت و شت وشو چه کنند؟ آیا برای همه کاری آب بخرند؟
فیضی از اهواز

درختان قیطریه در حال خشکیدن هستند
درختان پیاده روهای محله قیطریه حد فاصل سلیمانی شرقی از 
بی آبی در حال خشک شدن هستند. بخش مربوط در شهرداری 
می گوید ما آبیاری می کنیم اما خشکی خاک و خشک شدن نهال ها 

و پژمردگی درختان نشان دهنده آبیاری نیست.
اعتمادی از تهران

افزایش حقوق مستمری بگیران اعمال شود
با دریافت حقوق های خرداد مشخص شد که خبری از افزایش 
حقوق قانونی و مصوب بازنشستگان نیست و مابه التفاوت هم در 

کار نیست. چقدر وعده و وعید؟! پناه بر پروردگار.
حسنی از تهران 

توقیف اشتباه یک ملک به خاطر یک بی دقتی در ثبت پلاک!
متأسفانه برخی سهل انگاری ها بسیار گران تمام می شود و 
همه زندگی یک فرد را تحت الشعاع قرار می دهد. شعبه ای 
در دادگاه عمومی تهران، رایــی را برای توقیف ملکی صادر 
کرد که متأسفانه به علت سهل انگاری در اظهار پلاک ثبتی 
مربوطه، عدد 2 و ۳ جابه جا نوشته شده و در نتیجه اداره ثبت 
منطقه ملک با شماره اشتباه را توقیف کرد. اکنون بیش از 
9 ماه اســت که به رغم وجود مســتندات متعدد، مراجعات 
مکرر و اذعان به اشتباه قلمی از طرف دادگاه، هنوز دستور 
اصلاح و رفع توقیف ملک صورت نگرفته است. قوه قضاییه 

به داد ما برسد. 
شهروندی از تهران

صیادان گیلانی به حمایت جدی نیاز دارند
نبود نظارت، صید بی رویه و گرانی ادوات صید، گرانی سوخت 
و کمبود سهمیه ها،  تهی شــدن دریا به دلیل فعالیت صیادان 
غیرمجاز و نیز نوسانات دائمی قیمت باعث شده صیادان گیلانی 
که ته مانده هزاران صیاد بیکار شــده اند، ناامید شوند.صیادانی 
که زندگی خود را بر ســر این کار گذاشــته اند،  امروز شغلشان 
بی رونق شده و درحالی که قبلا 40هزار خانوار از صیادی روزی 
می خوردند امروز تنها 4هزار خانوار در این شغل باقی مانده اند. 
هزینه به دریا رفتن هر روز بیشــتر و حمایت هــا هر روز کمتر 
می شود و صیادان گیلانی به حمایت های جدی برای ادامه این 

شغل نیاز شدید دارند.
کافی از انزلی 

جوی های خیابان میرزابابایی پونک زباله دان شده اند
متأسفانه برخی شهروندان بی دقت و بی توجه به گونه ای رفتار 
کرده اند که جوی های خیابان میرزابابایی در پونک مملو از زباله 
است و به اندازه چندین زباله دان بزرگ در آنها زباله انباشته شده 
و هیچ راه عبوری برای آب احتمالی و فاضلاب باقی نیســت و 

مدت هاست جوی ها به شکل زباله دان درآمده اند.
بابازاده از پونک

تعاونی مسکن گمرک بعد از ربع قرن، بلاتکلیف
در دهه70تعاون مســکن گمرک ارقامی از پرسنل گمرک 
و دیگر کســانی که علاقه مند به ســرمایه گذاری در پروژه 
مسکن بودند دریافت کرد و به آنها رسیدهایی داد. ارقام در 
زمان خودش قابل توجه بود و می شــد در کارهای متفاوتی 
ســرمایه گذاری کرد. اکنون بیش از ربع قرن از آن داستان 
می گذرد؛ نه زمینی هســت، نه مسکنی ســاخته شده، نه 
پروژه ای وجود دارد و نه کسی حتی پاسخگو است و چه بسا 
برخی پاسخگویان درگذشــته اند! آیا  کسی هست که بعد 
این همه سال انتظار و پیگیری پاســخی به سرمایه گذاران 

مسکن تعاونی گمرک در تهران بدهد.
رضایی از تهران 

کســر مبالغی از حســاب ها به عنوان هزینه اشتراک 
نادرست است

دارای حساب در 2بانک صادرات و قرض الحسنه رسالت هستم. 
به فاصله کوتاهی این دو بانک رقمی را بدون اطلاع از حساب ها 
کسر کرده و اعلام کرده اند که این ارقام بابت اشتراک پیامک 
و ارسال آن است. آیا این درست است بدون اطلاع مشتریان 
چنین اقدامی صورت گیرد؛ مثلا خود من به پیامک های بانکی 

نیازی ندارم و کارم را اینترنتی انجام می دهم.
آبایی از تویسرکان

به کارگیرندگان چراغ قوه های لیزری برای مزاحمت اعمال 
قانون شوند

دیده شده که برخی نوجوانان و جوانان برای سرگرمی و شیطنت، 
پرتو زیانبار چراغ قوه های لیزری را به چشمان مردم می تابانند 
که هم عارضه دارد و می تواند باعث اتفاقات دیگر شــود که جا 
دارد مسئولان مربوطه، این افراد را شناسایی کرده و درصورت 

مزاحمت عمومی اعمال قانون کنند.
نگهدار از تهران 

شماره تلفن ارتباطي با خوانندگانبا مردم

ارسال پیام کوتاه خوانندگانپیامک

شهادت مأمور پلیس
 در درگیری با قاچاقچیان

تعقیــب و گریــز مأموران 
قاچاقچیــان  و  پلیــس 
مواد مخــدر بــا شــلیک 
قاچاقچیان، به شهادت یکی 
از مأموران پلیس منجر شد.

به گــزارش همشــهری، 
صبح روز شنبه به مأموران 
پلیس مبارزه با مواد مخدر 
یزد خبر رسید که گروهی 

از قاچاقچیان، قصد انتقال محموله مواد مخدر از این استان را 
دارند. در این شرایط بود که مأموران به کمین آنها نشستند. 
کمی بعد آنها در جاده اســلامیه تفت توانســتند خودروی 
قاچاقچیان را شناســایی کنند. با وجــود اینکه مأموران به 
راننده خودرو، دســتور ایســت دادند اما او بی توجه به این 
فرمان تلاش کرد تا با افزایش سرعت خودرواش فرار کند. در 
چنین شرایطی بود که تعقیب و گریزی تمام عیار بین پلیس 
و قاچاقچیان آغاز شد. تبهکاران که مأموران را در یک قدمی 
خود می دیدند، تلاش کردند تا با تیراندازی به ســوی آنها، 
بگریزند و در این بین یکی از مأموران به نام ستوان دوم، جواد 

زارعی هدف گلوله قرار گرفت و به شهادت رسید.
سردار عباســعلی بهدانی فرد، فرمانده انتظامی استان یزد 
با اعلام جزئیات این حادثه گفــت: در جریان این عملیات 
مأموران با تعقیب خودروی قاچاقچیان موفق شدند ضارب 
را دستگیر کنند. او ضمن تسلیت به همکاران و خانواده این 
شهید ادامه داد: بی شک خدمات صادقانه و رشادت های آن 
شهید دلیر در مبارزه با اشرار و سوداگران مرگ و یاد و خاطره 
او در قلب کارکنان پلیس استان یزد همیشه زنده و جاودان 

خواهد ماند.
براساس این گزارش، شهید جواد زارعی، متولد سال ۱۳۶9 
در بوانات فارس بود که به همراه خانواده خود شامل همسر و 

دو فرزند ۵ ساله و دو ماهه اش در یزد خدمت می کرد.
 

قتل دختر جوان در خانه اجاره ای
پســری جوان به همراه نامزدش از شهرستان به تهران سفر 
کرد و پس از اجاره کردن خانه ای، نامزدش را به قتل رساند 

و فراری شد.
به گزارش همشــهری، روز شــنبه 28خرداد ماه به قاضی 
محمد تقی شعبانی، بازپرس ویژه قتل پایتخت خبر رسید که 
دختری جوان در یکی از مناطق تهران به قتل رسیده است. 
پس از این تماس بازپرس جنایی تهــران به همراه تیمی از 
کارآگاهان اداره دهم پلیس آگاهی تهران راهی محل حادثه 
که آپارتمانی در حوالی خیابان شــهید نامجو بود شــدند. 
مقتول دختری ۳۵ســاله بود که بر اثر اصابت ضربه چاقو به 
گردنش به قتل رســیده بود. نخســتین فردی که با جسد 
مواجه شده بود صاحبخانه بود که در تحقیقات گفت: مدتی 
می شود که آپارتمانم را به صورت مبله و روزانه اجاره می دهم. 
معمولا در فضای مجازی آگهی می دهم و اغلب مشــتریانم 
اهل تهران نیستند و ســاکن شهرستان هستند که به مدت 
24یا 48ســاعت آپارتمانم را اجاره می کنند. دیروز پسری 
جوان به من زنگ زد و گفت می خواهد همراه نامزدش برای 
انجام کاری به تهران سفر کنند. او خانه ام را برای 24ساعت 
اجاره کرد و گفت اگر کارش زمان برد اجاره را تمدید می کند 
و در غیراین صورت خانه را تحویل می دهــد. وی ادامه داد: 
امروز)شنبه( ساعت 8صبح پســر جوان با من تماس گرفت 
و گفت ساعت ۱2:۳0دقیقه خانه ام را تخلیه می کند و قرار 
شد همان ساعت برای تحویل کلید به خانه ام بروم. من سر 
ساعت به خانه رفتم اما هر چقدر زنگ خانه را زدم کسی در 
را باز نکرد. پسرجوان حتی تلفن همراهش را هم جواب نداد. 
ابتدا تصور کردم که یا خواب هستند و یا برای انجام کاری از 
خانه خارج شده اند اما هرچه منتظر ماندم خبری از آنها نشد. 
نگران شدم و موضوع را به پلیس و آتش نشانی اطلاع دادم که 
با کمک آنها توانستم وارد خانه شوم و ناباورانه با جسد خونین 
دختر جوان مواجه شدم. در ادامه بررسی ها مشخص شد که 
اموال و گوشی موبایل مقتول سرقت شــده و از زمان مرگ 
حدود ۱0ساعت می گذرد. با توجه به فرار نامزد وی، مشخص 
شد که قتل از سوی او رخ داده است. در این شرایط متهم به 
قتل تحت تعقیب پلیس قرار گرفته تا با دســتگیری وی و 

انجام تحقیقات بیشتر، اسرار این جنایت فاش شود.

معمای مرگ زن سالخورده
مرگ اسرارآمیز پیرزنی که آثار ضرب وجرح روی بدنش وجود 
دارد، تیم جنایی را در برابر یک معمای پیچیده قرار داده است.

به گزارش همشهری، شامگاه شنبه 28خرداد گزارش مرگ 
اسرارآمیز زنی سالخورده در یکی از بیمارستان های تهران 
به قاضی محمد تقی شعبانی، بازپرس جنایی اعلام شد و با 
دستور وی گروهی از مأموران تحقیقات خود را آغاز کردند. 
متوفی زنی 88ســاله بود که آثار ضرب و جرح روی بدنش 
دیده می شد.بررسی ها حکایت از این داشت که ساعتی قبل 
متوفی درحالی که حالش بد بود به بیمارستان منتقل شده 
اما تلاش پزشکان برای نجات او بی فایده بوده و جانش را از 
دست داده است. از آنجایی که مرگ زن سالخورده مشکوک 
بود تحقیق از خانواده وی آغاز شــد. آنهــا مدعی بودند که 
متوفی به دست زنی آشنا که به تازگی برای پرستاری از وی 
و انجام کارهای خانه استخدام شده بود به قتل رسیده است. 
در این شرایط بود که دستور تحقیق از زن جوان صادر شد. 
وی گفت: متوفی زنی بداخلاق بود و مدام بهانه می گرفت. به 
همین دلیل مدام با هم درگیر می شدیم تا اینکه روز حادثه 
درحالی که از خواب بیدار شده و می خواست از تخت پایین 
بیاید ناگهان تعادلش را از دســت داد و زمین خورد. وقتی 
دیدم حالش بد شــده فورا او را به بیمارستان رساندم اما در 

اوج ناباوری پزشکان گفتند که وی فوت شده است.
با دســتور بازپرس جنایی تهران، جســد متوفی به پزشکی 
قانونی منتقل شــد تا علت اصلی مرگ وی مشخص شود. از 
سوی دیگر تحقیق از زن آشنا که در خانه متوفی کار می کرد 

ادامه دارد تا معمای مرگ پیرزن رازگشایی شود.

  bamardom_hamshahri@تلگرام با مردمپیام

کوتاه از حادثه

از روزی که ماجرای دســتبرد به صندوق امانات شعبه 
دانشگاه بانک ملی خبرساز شد، زنی جوان که صندوقی 
در یکی از بانک های پایتخت اجاره کــرده بود و اموال 
قیمتی خود را در آنجا نگهداری می کرد به وحشت افتاد و تصمیم گرفت 
اموالش را از صندوق بردارد و در خانه خود مخفی کند اما گمان نمی کرد 

که دزدان آشنا به خانه اش دستبرد بزنند.
به گزارش همشهری، تحقیقات در این پرونده از چند روز قبل با شکایت 
زنی جوان در اداره پلیس تهران شروع شد. وی که خانه اش هدف دستبرد 
دزدان قرار گرفته بود درباره جزئیات ســرقت گفت: حــدود 8میلیارد 
تومان ارزش طلا، جواهرات، دلار، درهم و ســکه هایی بود که ســارقان، 
همه آن را ســرقت کردند. وی ادامه داد: حدود 2 سال قبل صندوقی در 
یکی از بانک های تهران اجاره کرده و تمام اموال ارزشمند خود را داخل 
آن قرار می دادم تا اینکه چند وقت قبل خبر دســتبرد به صندوق امانات 
بانکی منتشر شد و ســر و صدایی زیادی کرد. از آن پس دچار اضطراب 
شدیدی شدم و وحشــت به جانم افتاده بود. با خواندن اخبار در فضای 
مجازی وحشتم روزبه روز بیشتر می شد و با خود می گفتم چطور سارقان 
وارد بانک شدند و این سرقت بزرگ را رقم زدند. مدام نگران این بودم که 
مبادا سرمایه ام از دستم برود و با خودم کلنجار می رفتم تا اینکه تصمیم 
گرفتم اموال ارزشمندی را که در صندوق امانات بانک داشتم بردارم و در 

خانه ام مخفی کنم.
 وی ادامه داد: تا خبر دستگیری دزدان بانک را شنید م راهی بانک شدم و 
همه اموالم را که داخل صندوق بود برداشتم و به خانه بازگشتم. بخشی از 
طلا و جواهراتم را داخل فریزر و کنار گوشت های یخ زده جاسازی کردم و 
بخش دیگر را داخل بالش ها قرار دادم و در کمد گذاشتم. سپس آخر هفته 
به همراه خانواده ام به سفر رفتم و پس از بازگشت با صحنه عجیبی مواجه 
شدم. دزدان به خانه ام دستبرد زده و تمام طلاهایم را سرقت کرده بودند. 
باور کردنی نبود و برایم جای سؤال بود که دزدان حرفه ای چطور توانستند 

به راحتی جای مخفی کردن طلاهایم را پیدا کنند.

اختلاف میان دزدان 
با شــکایت زن ثروتمند، پرونده ای تشکیل شــد و گروهی از مأموران با 
دستور بازپرس دادسرای ویژه ســرقت تحقیقات خود را آغاز کردند. در 
ابتدا تیم تحقیق به بازبینی تصاویر دوربین مداربســته ای که در محل 

حادثه بود پرداخت و مشخص شد که سارقان 2 مرد نقابدار بودند که با یک 
موتورسیکلت که پلاکش مخدوش بود مقابل خانه مالباخته رفته و پس از 
ورود به آنجا دست به سرقت زده اند. اما چهره دزدان به درستی مشخص 
و قابل شناسایی نبود. درحالی که تحقیقات به شکل ویژه در این پرونده 
ادامه داشت  مالباخته بار دیگر به اداره آگاهی تهران رفت و این بار  سرنخی 
را پیش روی مأموران قرار داد. وی گفت: پشت پرده ماجرای سرقت، یکی 
از بستگان نزدیکم است. زن جوان ادامه داد: پس از آنکه اموالم را از داخل 
صندوق بانک برداشته و به خانه ام انتقال دادم، در  یک مهمانی خانوادگی 
این مسئله را بازگو کردم. آن شب بهمن که یکی از بستگانم است از من 
پرســید که طلاها را درکجا نگهداری می کنی و من گفتم داخل فریزر، 
 یخچال و کمد. همه اقوام از اینکه من طلاهایم را بین گوشت های یخ زده 
پنهان کردم، تعجب کردند و خندیدند اما من خبر نداشتم که بهمن در 

همان مهمانی نقشه دستبرد به خانه ام و سرقت طلاهایم را کشیده است. 
وی ادامه داد: وقتی پلیس برای انجام تحقیقات و صورتجلسه به خانه ام آمد 
با اطمینان گفت که سرقت از سوی یک آشنا رخ داده است اما نمی توانستم 
باورکنم که کســی از اعضای خانواده ام دزد باشــد تا اینکه ساعتی قبل 
دختری به من زنگ زد و گفت دوست بهمن است و با هم قرار ازدواج دارند.  
او گفت که بهمن با همدستی یک خلافکار به خانه ام دستبرد زده و تمام 
اموالم را سرقت کرده است. با شنیدن این حرف ها شوکه شده بودم و برایم 
باور کردنی نبود. بهمن تحصیلکرده بود اما از روزی که معتاد به گل شده 
بود رفتارهایش عجیب به نظر می آمد. دختر جوان می گفت که قرار بوده 
بهمن  طلاهای سرقتی را برای فروش به او بدهد و سهمی نیز به او پرداخت 
کند اما پس از سرقت هیچ  سهمی از طلاها به او نداده است. او هم وقتی  
متوجه شده که بهمن قصد دارد وی را قال بگذارد و از کشور خارج شود 
درصورتی که قرار داشتند به زودی با هم ازدواج کنند، تصمیم گرفته از وی 
انتقام بگیرد و حقیقت را فاش کند. برای  همین با من تماس گرفت و از راز 

سرقت میلیاردی از خانه ام پرده برداشت. 

ناکامی در فرار
وقتی اسرار این ســرقت فاش شــد، مأموران بهمن را بازداشت کردند و 
در مخفیگاه وی بخشی از اموال مسروقه کشف شــد. او وقتی شواهد را 
علیه خود دید به سرقت اعتراف کرد. وی گفت: وقتی مالباخته در جمع 
خانوادگی گفت طلاهایش را در خانه اش مخفی کرده، فکر سرقت به سرم 
زد و سراغ یکی از دوستانم که به تازگی در پاتوق معتادان با او آشنا شده 
بود رفتم. او خلافکار ســابقه دار بود و در زمینه سرقت تخصص داشت. با 
همدستی یکدیگر نقشه سرقت کشیدیم و به او گفتم که مالباخته بخشی 
از طلاهایش را در فریزر و یخچال مخفی کرده است اما مابقی در کمد است 
که دقیق نمی دانم در کدام قســمت کمدها جاسازی کرده است. به این 
ترتیب همدستم با خودش دستگاه طلایاب آورد و پس از جست و جو در 
کمد و داخل بالش ها،  طلاها را یافتیم. وی ادامه داد: می خواستم با فروش 
طلاها از کشور خارج شوم اما فکرش را نمی کردم دخترمورد علاقه ام مرا 
لو بدهد و دســتم رو شــود. او به خاطر انتقام جویی مرا لو داد چون دیگر 

نمی خواستم با او ازدواج کنم و حالا خیلی پشیمانم.
براساس این گزارش، همدست این متهم دستگیر شد و آنها برای انجام 

تحقیقات بیشتر در اختیار مأموران اداره آگاهی تهران قرار گرفتند.

- کمکم کنید. لطفا.. لطفا.. دارم غرق می شوم.
- نه، تو غرق نمی شوی. دروغ می گویی.

این مکالمه کوتاه میان مرد بی خانمان و ۳افسر پلیس 
در دریاچه مصنوعی تمپ تاون آریزونا در آمریکاست؛ 
جایی که در آن مرد بی خانمــان درحالی که مأموران 
پلیس فقط او را تماشا می کردند در دریاچه غرق شد و 

جسد بی جانش دقایقی بعد از آب بیرون کشیده شد.
به گزارش همشــهری به نقل از سی بی اس نیوز، این 
حادثه چند روز پیش رخ داد و حالا و با به دست آمدن 
فیلم های دوربین مداربسته که نشان می دهد مأموران 
پلیس خونسردانه به تماشــای مردی نشسته بودند 
که در حال غرق شــدن در دریاچه بود، هر سه افسر 
پلیس از کار تعلیق شــده اند تا به اتهام آنها در دادگاه 

رسیدگی شود.
ماجرا از این قرار اســت که حدود ساعت ۵صبح روز 
حادثه، به مأموران پلیس تمپ تاون خبر رسید که زن 
و مردی در مرکز هنر این شــهر با هم درگیر شده اند. 
تیمی ۳نفره از مأموران پلیس راهی محل حادثه شدند 
و وقتی به آنجا رسیدند با زوج جوانی روبه رو شدند که 

می گفتند هیچ مشــکلی بین آنها نیست و مشاجره 
آنها کاملا عــادی و معمولی بوده اســت. مأموران با 
بررسی مدارک مرد جوان متوجه شدند که نام وی با 
عنوان فردی بی خانمان ثبت شده و وی تحت حمایت 
خدمات اجتماعی قرار دارد. او و همسرش به مأموران 
پلیس گفتند که هیچ مشکلی بین شان نیست و ماجرا 
تمام شده است و قصد دارند محل را ترک کنند اما یکی 
از مأموران از پشت بی سیم شروع به استعلام گرفتن 
برای بازداشت مرد جوان کرد و همین باعث شد که مرد 
جوان از ترس دستگیری فرار کند. او با عکس العملی 
ســریع از نرده ها بالا رفت و وارد دریاچه مصنوعی که 
در محوطه مرکز هنر بود شــد. این در حالی بود که 
تصور نمی کرد که دریاچه عمیق است و همانطور که 
در دریاچه پیش می  رفت ناگهان زیر پایش خالی و در 
آب غوطه ور شد. مرد بی خانمان در آب دست و پا می زد 
و فریاد زنان درخواســت کمک می کرد. او می گفت:  
لطفا به من کمک کنید. لطفا.. لطفا.. لطفا... دارم غرق 
می شوم. اما یکی از افسران با خونسردی پاسخ داد: نه، 
تو غرق نمی شوی. دروغ می گویی. بعد به او گفت که 

بهتر اســت خودت را روی آب نگه داری، چون کسی 
قرار نیست به دنبال تو بیاید.

مرد بی خانمان اما به اعماق آب فرو می رفت و دوباره به 
سطح آب می آمد. همسرش که با دیدن این صحنه به 
وحشت افتاده بود تلاش کرد برای نجات او وارد دریاچه 
شود اما افسران پلیس به او اجازه ندادند و دستور دادند 
که آرام و منتظر باشد تا آتش نشانی برسد و همسرش 
را از دریاچه بیرون بکشد. با این حال این اتفاق هرگز 
رخ نداد و ساعتی بعد و با حضور تیم های نجات، جسد 

بی جان مرد بی خانمان از دریاچه خارج شد.

این حادثه و انتشــار فیلم های دوربین مداربسته که 
همه این اتفاق را ضبط کرده بودند باعث خشم مردم 
شد و درنهایت پلیس اعلام کرد که هر سه مأمور از کار 
تعلیق شده  اند تا به پرونده آنها رسیدگی شود. این در 
حالی است که مقامات پلیس می گویند که افسران در 
زمینه امداد و نجات در آب آموزش نمی بینند و پروتکل 
صحیح تماس با آتش نشانی است. با این حال برخی 
حقوقدانان معتقدند که خونسردی مأموران پلیس در 
صحنه غرق شدن مرد بی خانمان قطعا سهل انگاری 

است و باید هر سه  افسر خطاکار مجازات شوند.

مرگ مرد بی خانمان مقابل چشمان پلیس 

زن تاجر که تصمیم گرفته بود صندوق اماناتش را خالی و اموالش را در خانه نگهداری کند، قربانی دزدان شد

در فصل گرما خطرات بیشتری کودکان را تهدید می کند

دردسر بزرگ زن تاجر از ترس دزدان صندوق امانات 

فصل گرما برای کودکان و نوجوانان، 
فصل بازی و هیجان اســت. اما در 
همین فصل، خطرات بیشتری نیز 
آنها را تهدید می کند و کافی است غفلت و کوتاهی 
والدین نیز چاشنی آن شود تا یک فاجعه رخ دهد. 
درســت مثل حوادث تلخی کــه در رامهرمز و دیر 
اتفاق افتاد. در نخستین حادثه دختر 4ساله ای که 
والدینش او را در خودرو تنها گذاشته بودند به دلیل 
گرمای هوا جانــش را از دســت داد و در 2حادثه 
جداگانه دیگر 2کودک یک ونیم  و 2ساله در سطل 

آب دچار خفگی شدند.
به گزارش همشهری، روز شنبه پدر و مادر دختری 
4ساله به نام سایدا که در شهرستان رامهرمز واقع 
در استان خوزستان زندگی می کنند خبر تلخی را 
شنیدند. خاله سایدا فوت شده بود و وقتی این خبر 
را به آنها دادند، برای شــرکت در مراسم سوگواری 
به آنجا رفتنــد. زمانی که آنها به محل ســوگواری 
رسیدند سایدا در ماشین خوابش برده بود و پدر و 
مادرش وقتی وضعیت او را دیدند دل شــان نیامد 
او را از خواب بیدار کنند و او را در همان وضعیت در 
ماشین تنها گذاشتند و با قفل کردن درها، با عجله 
خودشان را به مراسم ســوگواری رساندند. آنها در 
مراسم بودند و بی توجه به گرمای هوا دخترشان را 
فراموش کرده بودند، اما ساعتی بعد وقتی به ماشین 
برگشتند صحنه ای تکان دهنده دیدند. دختربچه از 
فرط گرما بی حال روی صندلی ماشین افتاده بود و 
نفس نمی کشید. پدر و مادر سایدا ضجه می زدند و 
صحنه ای را که می دیدند باور نداشتند اما همه  چیز 
واقعیت داشــت و دختربچه بر اثر گرما جانش را از 

دست داده بود.
غلامرضا حیدر نژاد، رئیس اداره پزشــکی قانونی 
رامهرمز درباره این حادثه گفت: این کودک چندین 
ساعت در هوای بسیار گرم در ماشین رها شده بود و 

درهای ماشین قفل بودند و به دلیل استرس، شدت 
گرما و نبود اکسیژن، جانش را از دست داد که نتایج 
اولیه بررسی جسد کودک نیز فوت بر اثر گرمازدگی 
را تأیید می کند. او ادامه داد: متأسفانه والدین این 
کودک تصمیم گرفتند بچه را از خواب بیدار نکنند 
و او را در گرما رها کرده بودند و از طرفی تحت تأثیر 
ســوگواری او را فراموش کرده بودند که این حادثه 

اتفاق افتاد.

خفگی در سطل آب
گاهی یک لحظه غفلت باعث یک عمر پشــیمانی 
می شــود. مصداق ایــن ضرب المثــل حادثه تلخ 
جان باختن دختری یک سال و نیمه به نام هدی در 
شهرستان دیر واقع در استان بوشهر است که به دلیل 
ســهل انگاری و غفلت مادرش در سطل آب افتاد و 
جانش را از دست داد. اما این حادثه تلخ چگونه اتفاق 
افتاد؟ ماجرا از این قرار بود که هدی که دختربچه ای 
افغان بود در خانه بازی می کرد و مادرش نیز مشغول 
انجام کارهای خانه بود. مادر هــدی هنگام انجام 
کارهایش متوجه شــد دختربچه بازیگوش مفقود 
شده اســت. او همه جای خانه را جست وجو کرد تا 
اینکه فهمید دخترش در سطل آب کولر گازی افتاده 
و بدون آنکه او متوجه شود غرق شده است. هرچند با 
صدای شیون این زن همسایه ها به کمک او آمدند و 
هدی به بیمارستان منتقل و در آنجا عملیات احیای 
قلبی ریوی انجام شــد اما سرانجام پس از چند روز 
بستری بودن در بخش مراقبت های ویژه بیمارستان 

جانش را از دست داد.
چند روز پیش از ایــن اتفاق تلخ، حادثه مشــابه 
دیگری نیز در دیر اتفاق افتــاده بود که قربانی آن 
دختری 2 ساله به نام هدیه بود. حسین ناظمیان پور، 
مسئول اورژانس ۱۱۵ شهرســتان دیر در این باره 
گفت: هدیه نیز دختربچه ای تقریبا 2 ساله ساکن 

شــهر دیر بود که برای بازی سر در سطل آب کولر 
کرده بود و دیگر نتوانســته بود سر از داخل سطل 
بلند کند و والدین او نیم ساعت بعد متوجه او شدند 
و با اعلام به مرکز پیام فوریت های پزشکی، بلافاصله 
تیم اورژانس به محل حادثه مراجعه و اقدام به احیای 

این کودک کردند.
او ادامه داد: عملیات احیا در بیمارســتان روی این 
کودک 2ســاله ادامه یافت و موفقیت آمیز بود و او 
برای دریافت خدمات درمانی بیشــتر با اسکورت 
طبی به بیمارستان شهدا خلیج فارس بوشهر منتقل 
شد، اما به دلیل شدت صدمات واردشده جان خود 
را از دســت داد. وی ضمن تأکید هشدار به والدین 
گفت: از ابتدای ســال جاری ۳ مرگ کودک زیر ۵ 
سال در شهرستان دیر بر اثر ســوانح و حوادث رخ 
داده اســت که 2 مورد آن به علت خفگی در سطل 
آب و یک مورد آن نیز در سانحه تصادف بوده است. 
ناظمیان پور خاطرنشــان کرد: آب اگرچه می تواند 
تقریبا خطرناک باشد، ولی برای اکثر کودکان معنی 
سرگرمی و بازی را دارد و ممکن است یک کودک 
در چند ســانتی متر آب، در ته یک سطل آب، وان 
حمام و … غرق شــود بدون اینکه والدین متوجه 

این موضوع شوند.

حادثه مشابه در آن سوی آبها 
حوادث مرگبار مربوط به کودکان که غفلت والدین 
در آن دخیل است هر از گاهی در گوشه و کنار جهان 
نیز اتفاق می افتد. مثل حادثه ای که چند روز پیش 
برای پســری ۳ماهه در ایالت پنسیلوانیای آمریکا 
اتفاق افتاد و به دلیل اینکــه والدین این کودک او را 
برای ساعت ها در خودرو تنها گذاشته بودند جانش 
را از دست داد و اقدامات تیم پزشکی نیز ناکام ماند و 
این کودک به دلیل عوارض گرمای شدید جان باخت. 
این حادثه تلخ در حالی اتفاق افتاد که براساس اعلام 

سرویس ملی هواشناســی ایالات متحده، حداکثر 
دمای روز حادثه ۳۳ درجه سانتی گراد بود.

ایــن کــودک پنجمیــن کودکی اســت که در 
سال2022 به دلیل گرم شدن هوای داخل اتومبیل 
در ایالات متحده جان خود را از دست داده است. 
یک کودک یکساله نیز روز ۱9مه که دمای هوا به 
۳۳درجه سانتیگراد رسیده بود در یک وسیله نقلیه 
در تنســی  جان باخت. پیــش از آن نیز یک نوزاد 
دختر 8 ماهه در ۳ مــه درحالی که پدرش در یک 
ایستگاه پلیس در جورجیا در بازداشت بود، برای 
ساعت ها در ماشین رها شده بود و به دلیل گرمای 
شدید جان خود را از دست داد. دمای هوا آن روز 
در آتلانتا به ۳0 درجه رسیده بود و پدر این دختر 
در ارتباط با مرگ او به قتل درجه2 متهم شد. آمار 
رســمی در ایالات متحده حاکی از آن اســت که 
به طور متوسط   سالانه ۳8 کودک در ماشین های 

داغ جان خود را از دست می دهند.

گزارش

دادسرا

دثه
 حا

نی
ربا
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سای
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روزنامه آی ]انگلیس[

اقتصاد، پاشنه آشیل جانسون
روزنامه آی نتایج یک نظرســنجی را منتشر کرده که 
نشان می دهد دو سوم مردم انگلیس معتقدند دولت 
این کشور برای مهار افزایش ناگهانی نرخ تورم اقدامات 
لازم را انجام نداده است. نرخ تورم به حدود 9درصد 
رسیده و اقتصاددان های انگلیسی پیش بینی می کنند 
به زودی به نرخ بی سابقه 11درصد برسد. افزایش قیمت 
مواد غذایی و سوخت، عامل اصلی افزایش نرخ تورم 
بوده است. جنگ اوکراین و ابهام درباره قوانین مربوط 
به برگزیت، ازجمله دلایل بحران اقتصادی کنونی در 

انگلیس است.

خط ونشان هایی که مقامات دفاعی 
قدرت های جهان هفته گذشته در 
نشست امنیتی »شانگری لا« برای 
یکدیگر کشیدند، نشانی از آغاز مرحله ای جدید در 
رقابت های استراتژیک میان آنها بود؛ مرحله ای که 
محور اصلی آن تقابل میان آمریکا و چین است. در 
این نشست که هر سال توسط مؤسسه بین المللی 
پژوهش های راهبــردی در اواســط خرداد ماه در 
سنگاپور برگزار می شــود، ســخنان وزرای دفاع 
آمریکا و چین برای بســیاری از شرکت کنندگان 
نگران کننده بود. موضع گیری های 2طرف نشــان 
داد که رقابت میان آمریکا و چین بسیار جدی تر از 

گذشته شده است.
وزرای دفاع آمریکا و چین در این نشست مستقیما 
دولت های یکدیگر را مورد انتقاد قرار دادند. ژنرال 
»وی فنگ هه« وزیر دفاع چین از طرف آمریکایی 
خواست تا دست از اتهام زنی علیه پکن و تلاش برای 
کنترل کردن چین بردارد و مداخله در امور داخلی 
چین را متوقف کند. او همزمان تهدید کرد که اگر 
آمریکا به دنبال تقابل باشد، »چین تا پایان راه خواهد 
جنگید«. »لوید آســتین« وزیر دفاع آمریکا هم در 
همین نشست هشــدار داد که چین »تهاجمی تر و 
زورگوتر« شده اســت و قصد نظامی سازی جزایر 
مورد مناقشــه در دریای جنوبی چیــن را دارد. او 
تأکید کرد که آمریکا هرجایــی قوانین بین المللی 
اجازه دهد، پرواز و کشتیرانی خواهد کرد و به فروش 

اسلحه به تایوان ادامه خواهد داد.
به نوشته روزنامه نیویورک تایمز، آستین در سخنان 
خود از منطقه آسیای شــرقی، از هاوایی گرفته تا 
جزایر مالدیــو، به عنوان »قلب اســتراتژی بزرگ 
آمریکا« یاد کرد. در این منطقه  اســت که آمریکا 
بیشــترین میزان نیروهای خود را مســتقر کرده 
اســت. اما آیا آمریکا به اندازه ای توانمند است که 
بتواند همزمان با دفع تهاجم روســیه در اوکراین، 
با خیزش و ظهور چین در این منطقه مواجه شود؟ 
لوید آسیتین معتقد است آمریکا به راحتی از پس 
چنین چالشی برخواهد آمد، زیرا به گفته او آمریکا 
در سرتاسر جهان »شبکه ای قدرتمند از متحدان« 
در اختیار دارد و توانایی این کشور در همراه کردن 

دیگر کشورها، توان آمریکا را دوچندان می سازد.
وزیر دفاع آمریکا برای اثبات گفته هایش، نمایشی 
از قدرت هم به اجرا گذاشت. او برای سفر به آسیا از 
یک هواپیمایE4-B استفاده کرد که به »هواپیمای 
روز قیامت« معروف است. رهبران آمریکا می توانند 

از داخل این هواپیما، یک جنگ هسته ای را مدیریت 
کنند. این هواپیما در مسیر رســیدن به سنگاپور، 
بدون توقف پرواز کرد و در آسمان ژاپن، عربستان 
و ایتالیا سوخت گیری کرد. وزیر دفاع آمریکا پیش 
از این سفر هم با جاستین  ترودو، نخست وزیر کانادا 
در پناهگاه هسته ای آمریکا در کلرادو ملاقات کرد. 
او سپس در سنگاپور، با نخست وزیر تایلند و وزرای 

دفاع 29کشور عضو ناتو ملاقات هایی داشت.
چین آمریکا را به تلاش برای تشــکیل یک ناتوی 
آســیایی متهم کرده و تلاش دارد مانع آن شــود. 
آستین همواره اتهام تشــکیل ناتوی آسیایی را رد 
می کند و ادعــا دارد آمریکا به دنبال جنگ ســرد 
جدید، ناتوی آسیایی یا تقســیم بندی کشورهای 
متخاصم نیســت، در عوض به دنبال آن است که با 
مجموعه ای از توافقات امنیتی کار خود را پیش ببرد. 
آمریکا باور دارد تنها چین است که می تواند برتری 
جهانی او را به چالش بکشاند؛ اگرچه روسیه در حال 
حاضر بیشــترین بخش توجه آمریکا و میلیاردها 
دلار از ســرمایه این کشــور را در قالب کمک های 
مالی و تســلیحاتی به اوکراین و تقویت ناتو درگیر 
خود ساخته اســت. مقامات دفاعی اولویت داشتن 
بحران اوکراین در سیاست خارجه آمریکا را اینگونه 
توجیه می کنند که در صورت موفقیت روســیه در 
این جنــگ، بقیه دولت ها در دیگــر مناطق جهان 
نیز قدم در مسیر روسیه خواهند گذاشت. از سوی 
دیگر، بسیاری از تحلیلگران باور دارند در صورتی که 
روسیه در این جنگ شکست بخورد، قدرت غرب در 

برابر چین افزایش پیدا خواهد کرد.

ابزارهای آسیایی آمریکا برای مهار چین
نشست ناتو که قرار اســت اوایل تیرماه در مادرید 

اسپانیا برگزار شود، بیشتر بر موضوع روسیه متمرکز 
خواهد بود، اما نیم نگاهی هم به آسیا خواهد داشت. 
در این نشست احتمالا مقاماتی از ژاپن، کره جنوبی 
و استرالیا هم حضور خواهند داشت؛ با این پیام که 

امنیت اروپا و آسیا از هم مجزا نیست.
وزیر دفاع آمریکا طرح تشکیل ناتوی آسیایی را رد 
کرده اما بسیاری در آمریکا تلاش برای ایجاد ائتلافی 
مشــابه ناتو در آســیا را کارآمد می دانند؛ ائتلافی 
که یک بار با حضور 8کشــور جنوب شرقی آسیا در 
قالب سازمان پیمان آســیای جنوب شرقی)سیتو( 
شــکل گرفت اما در ســال1977منحل شــد. در 
حال حاضر آمریکا خود را به تشــکیل ســازمانی 
فرا معاهــده ای دلخوش کرده اســت؛ شــبکه ای 
متشــکل از توافقنامه های دوجانبه دفاعی با ژاپن، 
کره جنوبی، استرالیا، فیلیپین و تایلند. ژاپن که در 
میان این فهرست، قدرتمند ترین محسوب می شود، 
محدود به سنت صلح جویی تاریخی خود شده است. 
تایوان، نقطه کانونی بحــران در منطقه، هیچ روابط 
دیپلماتیک رسمی اي با کشورهای دیگر ندارد و از 
بسیاری از مانورهای نظامی منطقه ای آمریکا کنار 
گذاشته می شود. همچنین ابهام راهبردی آمریکا 
مانع از آن شده است که علنا اعلام کند در صورت 
تهاجم چین به این منطقــه مداخله نظامی خواهد 
کرد یا خیر. از این رو آمریــکا به دلیل نیاز به نظامی 
منسجم تر، در حال ایجاد مجموعه ای از معاهدات و 
توافقنامه های موردی است؛ نوعی معماری امنیتی 
شبکه ای. اتحادیه »فایو آیز«)5چشم( که کشورهای 
استرالیا، انگلیس، کانادا و نیوزیلند در کنار آمریکا 
به منظور اشتراک گذاری اطلاعات جاسوسی و شنود 
از سال1941 تشکیل شده است، ائتلاف »آکوس« 
با حضور آمریکا، استرالیا و انگلیس با هدف توسعه 

زیردریایی های هســته ای و دیگر انواع تسلیحات 
و نشست »کواد«، یا نشســت چهارجانبه امنیتی 
میان استرالیا، آمریکا، هند و ژاپن با هدف بررسی 
موضوعات مختلف،  از واکســن گرفتــه تا امنیت 
دریایی، بخش هایی از این معماری به شمار می روند.

وزیر دفاع آمریکا در ســفر اخیر خود به آسیا، ژاپن 
و کره جنوبــی را بــه بهانه آزمایش های موشــکی 
کره شمالی، برای اجرای مانورهای نظامی سه جانبه 
ترغیب کرد و از ژاپن و استرالیا درخواست کرد تا در 
مانورهای نظامی مشترک حضور یافته و همکاری 
بیشــتر در زمینــه فناوری های دفاعی بــا آمریکا 
داشته باشــند. از نظر کارشناســان، نتیجه تمامی 
این تعاملات شاید تشــکیل ناتوی آسیایی نباشد 
اما تشکیل شــبکه ای تارعنکبوتی از همکاری های 

نظامی دفاعی با آمریکا خواهد بود.

بیم و امیدهای آمریکا در آسیای جنوب شرقی
ژاپن سهم بزرگی در تقویت شبکه  مورد نظر آمریکا 
دارد. نخســت وزیر ژاپن در همین راستا وعده داده 
که بودجه نظامی کشور را افزایش دهد؛ البته او خود 
را نسبت به رساندن این بودجه تا خط معیار مورد 
نظر ناتو، یعنی 2درصد از تولید ناخالص ملی متعهد 
نساخته است. همچنین ژاپن و استرالیا معاهده ای 
به امضا رسانده اند که به آنها امکان استقرار نیرو در 

مرزهای یکدیگر را می دهد.
هند اما می تواند برگ برنده آمریکا برای دستیابی به 
متحدانی قدرتمندتر به شمار  رود. این کشور هر روز 
با چین اختلاف نظرهای بیشتری پیدا می کند. نقش 
هند در کنترل تنگه مالاکا) تنگــه ای که اقیانوس 
هند را به دریای جنوب چین متصل می سازد(، در 
هر جنگ احتمالی با چین اهرم فشــاری ارزشمند 
محسوب می شود. نشســت چهارجانبه امنیتی یا 
کواد که گفت وگو در ســطح رهبران کشــورها را 
آغاز کــرده، به دنبال افزایــش تدریجی نقش هند 
اســت. با این  همه هند رویکردی محتاطانه نسبت 
به تبدیل شــدن به متحد آمریکا دارد. این کشور 
هنوز با روســیه که بخش بزرگی از تسلیحاتش را 
تامین می کند، روابط دوستانه ای دارد. برگ برنده 
دیگر آمریکا می تواند اتحادیه کشــورهای جنوب 
شرق آسیا)ASEAN( باشــد؛ اتحادیه ای متشکل 
از 10کشــور جنوب شرق آســیا ازجمله اندونزی. 
اندونزی به همراه آمریــکا مانورهای نظامی برگزار 
می کند، اما علاقه ای به ناامیــد  کردن دولت چین 

هم ندارد.

هدف: مهار چین
آمریکا با ایجاد شبکه ای از اتحادهای نظامی و اقتصادی در منطقه جنوب شرق آسیا به دنبال مهار قدرت چین است

دماي هوا در برخي نقاط خاورمیانه طي روزهاي آینده به 52 درجه خواهد رسید
همسایه های خلیج فارس، رکورددار گرمای هوا در جهان

همزمان با آغــاز موج 
گرمای شــدید در اروپا 
و خاورمیانه، شهرهای 
ایران و کشــورهای حاشیه خلیج فارس 
در  روز گذشــته، بالاترین دمای هوا در 
جهان طی سال جاری را به ثبت رساندند. 
به نوشــته العربی الجدید، دمای هوا در 
امارات به 49.8درجه سانتی گراد رسیده 
و شــهرهای مختلفی در عراق، کویت 
و عمان روز شــنبه با ثبت دمای 49 تا 
50.4درجه ســانتی گراد به گرم ترین 
شهرهای جهان تبدیل شدند. بالاترین 
دما در این منطقه دمــای 50.4درجه 
در شــهر العماره عراق ثبت شــد. پس 
از آن، شــهرهای حســینیه در استان 
خوزستان و ایرانشهر در استان سیستان 
و بلوچســتان ایــران با کمینــه دمای 
37.4درجه گرم ترین شــهرهای جهان 
بوده اند. پیش بینی ها نشان از آن دارند 
که دمای کشورهای حاشیه خلیج فارس 
در روزهــای آینده به 51 یــا 52درجه 

خواهد رسید.
اروپا هــم چندین روز اســت که درگیر 

موج گرمای بی ســابقه ای شــده است. 
دمای هوا در روزهای اخیر در مناطقی 
از اروپا از 40درجه فراتر رفته است. روز 

شنبه اما دمای هوا در شهرهای »شیور« 
بلژیک به 35.2درجــه و در »رمیش« 
لوکزامبورگ و »دوکســانی« جمهوری 

چک به بیش از 35درجه ســانتی گراد 
رسیده است. موج گرما در روزهای اخیر 
در اسپانیا باعث آتش سوزی های وسیعی 

شده و آتش نشانان 5روز پیاپی است که 
با ده ها آتش سوزی همزمان در منطقه 
کاتالونیای این کشور دست و پنجه نرم 

می کنند.
اقلیم شناسان سال هاســت که نسبت 
به تبعات مخــرب فعالیت های صنعتی 
بشر بر سیاره زمین هشــدار می دهند. 
فعالیت هــای صنعتــی و حمل ونقل، 
حجم زیادی از دی اکســید کربن را در 
اتمسفر زمین آزاد می کند که در نتیجه 
آن دمای زمین به شدت افزایش یافته و 
مکانیسم های طبیعی آب و هوایی مختل 
می شوند. براساس گزارش اخیر سازمان 
ملل متحد، در صورتی که رهبران جهان 
اقدامی برای مهار انتشــار دی اکســید 
کربن نکنند، آینده ای ترسناک در برابر 
منطقه خاورمیانه قرار خواهد داشــت. 
خاورمیانه در آینده به منطقه ای خشک تر 
و گرم تــر تبدیل خواهد شــد و بیش از 
همیشه در معرض وقوع بلایای طبیعی 
خواهد گرفت. به این ترتیب بخش های 
وسیعی از این منطقه به مناطقی غیرقابل 

سکونت تبدیل خواهد شد.

رویداد

گزارش

 حضور مبهم تانک ها
در جنگ هاي آینده

جنگ اوکراین، آسیب پذیری یگان های زرهی را در 
جنگ های مدرن به نمایش کشیده است

در میدان جنگ، یگان های رزمی بایــد راهی پیدا کنند که 
نیروها را به سمت خطوط دشمن منتقل کنند. همزمان باید 
بتوانند آنها را هنگام پیشروی، در برابر حملات طرف مقابل 
حفاظت کنند و مهم تر از آن، باید بتوانند همزمان با پیشروی، 
امکان آتش هم داشــته باشند. تانک ها هر ســه امکان را به 
یگان ها می دهند. همین مسئله در جنگ های کلاسیک به 
نیروهای زرهی جایگاه ویژه ای داده است. هم اکنون 70هزار 

تانک در ارتش های جهان به خدمت گرفته شده اند.
در جنگ جهانی اول، یگان های زرهی انگلیس توانســتند 
خطوط دفاعی آلمان ها را بشــکافند و پیروزی های مهمی 
رقم بزننــد. در جنگ جهانی دوم، ارتش آلمان موســوم به 
»ورماخت«، از این تجربه بهره  برد و صدها تانک را برای حمله 
به فرانسه به خط کرد. تانک  های آلمانی با هماهنگی نیروهای 
توپخانه و نیروی هوایی، وارد میدان می شدند. پس از جنگ 
سرد، استفاده گســترده از تانک ها در میدان نبرد مخالفانی 
پیدا کرد و ارتش های بزرگ جهان تعداد تانک های عملیاتی 
خود را کاهش دادند. مخالفــان کاربرد تانک در میدان نبرد 
می گویند که تانک ها نسبت به ادوات دیگر سنگین هستند، 
هزینه آنها گران تمام می شــود و در برابر تسلیحات مدرن 
میدان نبرد به شدت آســیب پذیرند. جنگ اوکراین، صحنه 
بزرگی است که آســیب پذیری تانک ها را بیش از هر زمان 
دیگری به نمایش کشیده اســت؛ واقعیتی که آینده حضور 

تانک ها در میدان نبرد را با چالش جدی روبه رو کرده است.
روســیه در حال پیشروی در شــرق اوکراین اســت اما این 
پیشروی را مدیون آتش توپخانه اســت تا قدرت یگان های 
زرهی. به نوشته اکونومیست، برآورد اندیشکده های مطالعات 
جنگ در اروپا این است که روسیه دست کم طی حدود 4ماه 
جنگ در اوکراین، بیش از 770تانک خود را از دســت داده 
است. به عبارت دیگر، روسیه یک چهارم 3هزار تانکی که پیش 
از آغاز جنگ در اختیار داشت را در اوکراین از دست داده است.

تجربه جنگ اوکراین نشان داده که تانک ها در نبردهای مدرن، 
با 2تهدید عمده روبه رو هستند؛ یکی موشک های ضدتانک 
دوش پرتاب و دیگری پهپادها. اهمیت و کارایی دوش پرتاب ها 
نخستین بار در جنگ یوم  کیپور در سال1973 مشخص شد؛ 
زمانی که ارتش مصر موفق شــد با اســتفاده از موشک های 
ضدتانک دوش پرتاب مالیوتکا ساخت شــوروی، تانک های 
اســرائیلی را قلع و قمع کند. تانک های اسرائیلی، تانک های 
M60 ساخت آمریکا بودند. هدایت موشــک های مالیوتکا، 
از طریق ســیمی بود که به آن متصل بود. دوش پرتاب های 
مدرن ازجمله دوش پرتاب های ساخت آمریکا و انگلیس که در 
جنگ اوکراین در اختیار ارتش این کشور قرار گرفته، بسیار 
هوشمندتر شده اند و از سنسورهای اپتیک برای رهگیری هدف 
استفاده می کنند و دیگر سیمی هم در کار نیست. موشک های 
ضدتانک دوش پرتاب، به آسیب پذیرترین نقطه تانک، یعنی 

زیر برجک و روی آن اصابت می کنند. 
پهپادها هــم در جنگ اوکرایــن، ارزش و کارایی خود را ثابت 
کرده اند. استفاده از پهپادها برای حمله به مواضع دشمن، سریع، 
ساده و ارزان است. پهپادهای بیرقدار ساخت ترکیه، پیش از این 
در جنگ های قره باغ، سوریه و لیبی مورد استفاده قرار گرفته 
بودند، اما در جنگ اوکراین در بسیاری از جبهه ها ماشین های 
جنگی بزرگ روسیه را زمینگیر کردند و ستاره میدان شدند. 
آمریکا نیز پهپادهای انتحاری خود موسوم به »سوئیچبلید« را 
در اختیار اوکراین قرار داده اســت. این پهپادها بسیار کوچک 
هســتند و هزینه تمام شده شــان بســیار کمتر از پهپادهای 
بیرقدار اســت. تحلیلگران نظامی، یکی از اشــتباهات مهلک 
روســیه در جنگ اوکراین را تعلل نیروهای هوایی این کشور 
برای منهدم کردن نیروهای هوایی اوکراین دانسته اند. فارغ از 
این، نیروی هوایی روســیه برای شکار جنگنده ها و پرنده های 
بزرگ تر از پهپادها مجهز شده و نشان داده که در برابر پرنده های 

کوچکی چون پهپادهای بیرقدار و سوئیچبلید ناتوان است.
فارغ از موضوع آســیب  پذیری تانک ها در برابر ســلاح های 
جدید، چگونگــی کاربرد آنها در جنگ هم مهم اســت. در 
جنگ های مدرن، استفاده ترکیبی از تسلیحات برگ برنده 
است. یگان های مختلف باید نقاط ضعف یکدیگر را پوشش 
دهند. تانک ها مســیر را برای نیروهای پیاده باز می کنند تا 
آنها بتوانند به خطوط دفاعی دشمن بزنند و نیروهای مسلح 
به موشــک های دوش پرتاب را حذف کننــد. هواپیماهای 
جنگنده باید پوشش لازم برای پیشروی تانک ها و نیروهای 
پیــاده را فراهم کنند. جنگنده ها در عین حال به سیســتم 
پدافند هوایی و دفاع موشــکی نیاز دارند تا تهدید ناشی از 
جنگنده های دشمن و موشک های آن را خنثی کنند. تاکتیک 
جنگی روسیه در هفته های آغازین جنگ، نشان داد که این 
اصول اولیه نبردهای مدرن در عملیات نیروهای روس لحاظ 
نشده است. به همین دلیل، یگان های متعدد زرهی روسیه در 
اطراف شهرها و جنگل های اوکراین بدون پوشش کافی گیر 
افتادند و توسط موشک های ضدتانک و پهپادها شکار شدند.

شی جین پینگ
رئیس جمهور چین

دنیای امروز به اقداماتی همچون تفکیک 
و جداســازی بین المللــی، تحریم هــای 
یکجانبه و فشــار حداکثری نیاز ندارد. ما 
باید موانع تجــاری را برطرف کنیم، ثبات 
زنجیره هــای تامیــن و عرضــه جهانــی را 
حفظ و برای مقابله با بحران های فزاینده 
غذایی و انرژی با یکدیگر همکاری کنیم. 

)ساوت چاینا مورنینگ پست(

دیمیتری مدودوف 
معاون رئیس شورای امنیت ملی روسیه

ممکن است اتحادیه اروپا قبل از پیوستن 
اوکرایــن، دچــار فروپاشــی شــود. آنها به 
اوکراین وعده دادند، اما مشروط به اینکه 
فســاد در آن کمتــر شــود. هیــچ تاریخــی 
اعــام نشــده و شــروط هــم غیرقابــل 
راســتی آزمایی هســتند. راســتی آزمایی 
عینــی ایــن شــروط امکان پذیر نیســت و 
بایــد به مــدت چنــد دهــه کنترل شــوند. 

)اسپوتنیک(

مایک پمپئو
وزیر خارجه پیشین آمریکا

اینکه هنری کیسینجر می گوید اوکراین 
باید برای رســیدن به صلح، به روســیه 
امتیــاز ارضــی بدهــد اشــتباه اســت. 
آمریــکا باید بــه اوکرایــن کمــک کند تا 
این کشور به عنوان یک کشور مستقل 
سرنوشــت خــود را تعییــن کنــد. البتــه 
نبایــد پــای ســربازان آمریکایــی هم به 

اوکراین برسد. )فاکس نیوز(

صادرات نفت ونزوئلا به اروپا 
از سر گرفته شد

یک نفتکش ایتالیایــی به ظرفیــت ۶50 هزار 
بشکه حامل نفت ونزوئلا، این کشور را به مقصد 
اروپا ترک کرد. به گزارش رویترز، این نخستین 
محموله نفتی اســت که پس از حدود 2 سال از 
ونزوئلا راهی اروپا می شود. طی هفته های اخیر، 
رسانه های آمریکایی از موافقت دولت این کشور با 
صادرات نفت ونزوئلا خبر داده بودند. ونزوئلا تحت 
تحریم های آمریکاســت، اما واشــنگتن با هدف 
خنثی کردن اثرات حذف نفت روسیه از بازار اروپا، 
این معافیت را صادر کرده اســت. وزارت خارجه 
 )Eni( »آمریکا به شرکت نفتی ایتالیایی »اینی
 )Repsol( و شرکت نفتی اســپانیایی رپسول
برای انتقال نفت ونزوئلا، معافیت داده اســت. به 
نوشته رویترز، آمریکا از سر گرفتن صادرات نفت 
ونزوئلا به اروپا را در قالــب برنامه »نفت در برابر 
بدهی« مجاز دانسته و قرار است درآمد ناشی از 
این محموله ها پاسخگوی بخشــی از میلیاردها 
دلار بدهی دولت نیکلاس مادورو به کشــورهای 
اروپایی شود. قرار اســت یک سوپرتانکر دیگر به 
ظرفیت 2میلیون بشکه که از سوی شرکت اینی 
اجاره شده هم به زودی در بنادر ونزوئلا پهلو بگیرد 
و تا 2 هفته دیگر نفت ســبک ونزوئلا را بارگیری 
کند. شرکت اینی قرار است بخشی از محموله را 

به شرکت نفتی اسپانیایی رپسول تحویل دهد.
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گرينويچ

موضع قدرت کارگران انگلستان
 

لندن:  هــزاران کارگر معترض پــس از راهپيمايی 
در لندن و انتقاد از کاســتی های دولت برای کاهش 
هزينه های زندگی وزير حمل ونقل را تهديد به عزل 
کردند. به گــزارش اينديپدنت، تی يوســی، کنگره 
اتحاديه های صنفی، که صدها اتوبوس را برای آوردن 
تظاهرکنندگان از سراسر بريتانيا به لندن هماهنگ 
کرد، خواستار اقدام هايی ازجمله »افزايش دستمزد 
مناســب برای کارگران بخش دولتــی« و حداقل 
دستمزد 15پوندی شدند. رهبران اتحاديه در ميدان 
پارلمان سخنرانی کردند و خواهان افزايش دستمزد، 
افزايش ماليات ثروتمندان و شــرايط کاری بهينه 
شدند. آنها همچنين از اعتصاب های اتحاديه کارگران 
راه آهن، دريانوردی و حمل ونقل )آرام تی( که هفته 
آينده برگزار می شــود حمايت کردند. فرانســيس 
اوگريدی، دبيرکل تی يوسی گفت: »من ديده ام که 
گرانت شاپس، وزير حمل ونقل، کارگران راه آهن را 
تهديد کرد که آنها ]با اين کار[ خودشــان را بيکار 
می کنند.« »خب اشتباه می کنيد آقای شاپس؛ اگر 
به بدتر کردن اوضاع ادامه بدهيد، در انتخابات بعدی 
اين شماييد که بيکار خواهيد شد.« اوگريدی افزود: 
»بگذاريد اين را به بوريس جانسون بگويم: حق نداری 
تورم را گردن کارگران بيندازی.« »حق نداری، آن هم 
بعد از يک دهه رياضت اقتصادی، خصوصی سازی و 

کاهش حقوق بگويی ما بايد بيشتر رنج بکشيم.« 

پناهگاه باشیم
خبرسازی شيء نقره ای  در مريخ

 

نیويورك: مريخ نورد »پشتکار« ناسا تصويری غيرمنتظره 
را از روی سطح ســياره مريخ به زمين مخابره کرد که يک 
شــیء براق فويل مانند چســبيده به يک صخره را نشان 
می داد. دانشمندان ناســا می گويند اين جسم نقره فام که 
بين 2 صخره در محل دهانه جزرو به چشم می خورد، نشانگر 
وجود حيات بيگانه در اين سياره نيست و در واقع يک زباله 
فضايی است که از زمين به آن جا منتقل شده است. به گفته 
گروه اداره کاوشگر در مقر ناسا، اين تکه براق فويل بخشی 
از پتوی حرارتی است که مريخ نورد ناسا به هنگام فرود در 
15ژوئن سال2021 استفاده کرده است. اين پتوی حرارتی 
برای محافظت از آسيب دمايی به سفينه به هنگام ورود به 
جو مريخ استفاده شده بود. آزمايشگاه پيش رانش جت ناسا 
با در کنار هم قرار دادن اليــاف و آلياژهای مختلف در اين 
بخش، يک لايه محافظتی به دور فضاپيما ايجاد کرده بود که 
وظيفه آن تنظيم دمای فضاپيما و جلوگيری از وارد آمدن 
آسيب به خصوص در هنگام فرود بود.البته خبر تکميلی تر را 

می توانيد در صفحه دانش و فناوری بخوانيد.

آتش گرفتن کمپ پناهجويان جزيره لسبوس يونان، برنده جايزه سال يونیسف اول آخر

 باشگاه
نویسندگان

دوشنبه

خواستگاری زنانه

چرا مردها فقط به خواســتگاری 
زن ها می رونــد و زن نمی تواند از 
مرد خواستگاری کند؟ بايد گفت هيچ منعی بر خواستگاری 
کردن زن از مرد وجود ندارد؛ اما اين يک عرف جاافتاده است 
که مردان اقدام به درخواست ازدواج و پيشنهاد همسری به 
زنان بکنند و سنتی الهی است که از ابتدای خلقت پايه گذاری 
شــده و ربطی به ملتی خاص يا فرهنگی خــاص ندارد. در 
داستان خلق آدم و حوا می خوانيم که چون نگاه آدم به حوا 
افتاد گفت: خدايا! اين مخلوق زيبا کيست که ديدنش موجب 
انس و آرامش من می گردد؟ خداوند فرمود: اين مخلوق من 
است. آيا مايلی که همدم و همراهت باشد و با تو سخن گويد؟ 
و چون آدم پاسخ مثبت داد خداوند نيروی شهوت را در وی 

قرار داد و فرمود: حالا او را از من خواستگاری کن.
اين سنت طبيعی در عالم حيوانات نيز به طور غريزی نهاده 
شده است. معمولا اين جنس نر اســت که به انواع وسايل، 
گاهی با جلوه  گری و گاهی بــا قدرت نمايی و گاهی با راندن 
حريف از معرکه ســعی می کند عواطف و احساســات ماده 
را به ســوی خود جلب کند تا به عنوان جفت انتخاب شود. 
يعنی آنجا هم اين نر است که دارد خواستگاری می کند. اين 
قاعده در اکثر حيوانات اهلی و وحشــی وجود دارد. شيران 
جنگل، وقتی فصل انتخاب همسر می شود گرد ماده ای جمع 
می شــوند و آن قدر با هم زد و خورد می کنند تا آنکه شــير 
قوی تر، همه حريفان را از صحنه به در  کند و مقبول شير ماده 
 شود. طاووس و بوقلمون و بســياری از حيوانات ديگر برای 
انتخاب جفت، خود آرايی می کنند و با باز و بسته کردن پرها 
زيبايی شان را به رخ می کشــند تا ماده آنها را انتخاب کند. 
کبوتر نر آنقدر طلب نياز می کند و نالــه می زند تا ماده اش 
را به سمت خود جلب کند. در ماهی های آکواريومی هم که 
در بسياری از خانه ها هست انواع مختلف و اشکال گوناگونی 
برای دلبری نران و خواســتگاری و قبولاندن خود به ماده ها 

مشاهده می کنيم.
نظام خلقت اينطور خواسته است که مرد، صاحب خواسته 
و نياز باشــد و زن مظهر جلوه و ناز. يعنی مرد بايد به آستان 
زن برود و برای جلب رضايت او امتياز بدهد و زن بايد شمعی 
طاقچه نشين باشد که مرد را به عنوان پروانه به حضور بپذيرد. 
اين بهترين ضامن عزت زن و جبران کننده ضعف جسمانی او 
در مقابل قدرت مرد است و همين باعث حفظ تعادل و توازن 
کشش ها و مايه حرمت داشتن زن نزد شوهر خواهد بود. وقتی 
مرد با دنيايی از نياز به خواستگاری زن رفت و زن با دنيايی از 
ناز به خواسته او پاسخ مثبت داد، مرد ملزم می شود تا در قبال 
اين محبت و عشق، خواسته های او را بپذيرد،  با او به محبت 
و احترام رفتار کند، نيازهای مادی و معنوی اش را برآورد و 
تأمين کند،  او را بی پشتوانه و رها نگذارد، در مقابل ديگران از 
او حمايت کند و به عنوان شريک زندگی و همراهی مهربان 
در غم و شــادی با وی همراه باشد. چه آنکه براساس شرايط 
روحی و فيزيکی حاکم بر خلقــت زن و مرد، اين طبيعت و 
خصلت مرد است که تکيه گاه باشــد و اين نياز طبيعی زن 
است که تکيه گاهی داشته باشد. اين نظام طبيعت و قانون 
خلقت است که بر پايه نيازها،  ظرافت ها و ظرفيت های زن و 

مرد بنا نهاده شده است.
اکنون و در اين زمانه که اين ســنت حسنه و صحيح جاری 
است، متأسفانه زنان اين همه مورد ظلم و تحقير و ناسپاسی و 
آزار روحی و جسمی قرار می گيرند؛ حالا اگر شرايط به عکس 
بود و زنان بايد از مردان خواستگاری می کردند و مردان با ناز 
و افاده به خواسته آنان تن درمی دادند که شوهری شان را بر 
عهده بگيرند، چه اتفاقی می افتاد؟ آيــا اين يک برگ برنده 
برای مرد نبود که به قدرت جســمی او اضافه و ظلم به زنان 

مضاعف شود؟
درست است که خواستگاری زن از مرد هيچ اشکال شرعی 
ندارد اما واقعا آيا عواطف زن پذيرای اين معنی هست؟ پاسخ 
منفی اســت چون اين فطرت يا اين غريزه، همه براســاس 
حکمتی طراحی شده که می تواند عمدتا ناظر بر آبرومندی 
زن و وزانت و ارزشــمندی وی به عنــوان موجودی ظريف، 
احساس مند و باعزت باشد. برخلاف شئونات مرد نيست که 
از زنی خواستگاری کند و جواب رد بشنود و به سرعت سراغ 
ديگری برود و اين کار را آنقدر تکرار کند تا به مطلوب خود 
برســد درحالی که واقعا روحيه و احساس ظريف و شکننده 
زن - که بايد نازپرورده باشــد و بر روح و روان مرد حکومت 

کند - هرگز تحمل شنيدنِ نه  را ندارد.
البته موارد نادر و اســتثنايی و حتی رفتــار عرفی خاص در 
منطقه ای خاص، موجب ترديد در اين قاعده نمی شود؛ چه 
آنکه ما نظام عمومی جهان و اصل کلی را می بينيم و وجود 
موارد استثنايی را نافی قاعده کلی نمی دانيم. به قول شهيد 
مطهری که می گويد اين يک قاعده است که مردان خشن و 
اهل رزم آفريده شــده اند و زنان ظريف و اهل بزم. اما گاهی 
مردانی ديده می شــوند که از زنان ظريف تــر و بزمی ترند و 
همينطور زنانی که از مردان خشــن تر و رزمی تر. ولی اينها 
موارد نادر و استثنايی هســتند که هرگز قانون کلی را نقض 

نمی کنند.

تابستان که می شود همراه 
بــا تغيير زاويه خورشــيد، 
گرمای نفســگير هم سراغ 
شــهر می آيد. اجداد ما که تازه شهرنشــين شده 
بودند، تابستان که می شد می رفتند ييلاق. ييلاق 
معمولا در دامنه های خنک کوهستان ها بود. با گرما 
نمی جنگيدند، از آن فــرار می کردند. در خانه های 
قديمی و سنتی 2عامل مهم برای خنک نگه داشتن 
خانه ها استفاده از کوران و دوری از تابش مستقيم 
آفتاب بود. ديوارهای بلند خشتی حياط مرکزی را 
در سايه نگه می داشتند و پنجره های روبه رو کوران 

و خنکی ايجاد می کردند.
ما شهرنشــين های امروزی اما سبک زندگی مان 
به گونه ای نيســت که بتوانيم 3ماه تابســتان را از 
چرخــه کار و زندگی حذف کنيــم. خودمان بايد 
برويم ســر کار. بچه هايمان بايد بروند مدرســه يا 
کلاس. صاحبخانه اجاره خانه می خواهد و بالاخره 
بايد يک جوری با گرما مدارا کنيم. نمی توانيم هم 
به خانه های قديمی کوچ کنيم چون همه شــان يا 

تخريب شده اند يا کافه و هتل.
اگر بالکن يا پنجره ها اجازه نصب سايبان های افقی 
بدهند، برای مقابله با تابش شديد آفتاب اين بهترين 
راهکار اســت. ايجاد ســايه و تبديل آفتاب به نور، 
می تواند گرمايی که وارد خانه می شــود را تعديل 
کند. البته خيلی از ساختمان ها برای نصب سايبان 
روی نما، اجازه نمی دهند. در واقع اينها از دســته 

تصميماتی هستند که در مرحله ساخت بايد گرفته 
شوند. اگر نتوانيم از سايبان افقی استفاده کنيم با 
نصب سايبان های حصيری عمودی در بالکن ها و 
در جبهه داخلی برای پنجره هايی که تابش شديد 
آفتاب دارند می توانيم نور ورودی به خانه را تعديل 
کنيم. مسدود کردن درز پنجره ها نيز اهميت دارد. 
در زمستان مهم است که گرما را بتوانيم داخل خانه 
نگه داريم. در تابســتان مهم اين است که مانع از 
ورود گرما بشــويم و با صرف انرژی کمتر بتوانيم 
خانه را خنک کنيم يا خنکی را در داخل خانه نگه 
داريم. بنابراين کنترل درزبندی پنجره ها و مسدود 
کردن روزنه های بين ديوار و پنجره از اين نظر کمک 
می کند. با صرف هزينه ای بيشتر می توان پنجره های 
معمولی را به دوجداره تبديل کرد و به اين ترتيب 
تبادل انرژی بين بيرون و داخل خانه را کمتر کرد. 
راه حل ديگر استفاده از پرده های مناسب است. پرده 
می تواند نور و گرما را جذب کند. برچسب هايی نيز 
به عنوان عايق حرارتی وجود دارند که روی شيشه 
نصب می شوند و می توانند تا حدودی مانع از ورود 
گرما به ساختمان شوند. تغيير چيدمان مبلمان هم 
يکی از راهکارهای ساده است. با قرار دادن گلدان ها 
در مسير نور و گرما)که البته بايد به نوع گياه و نياز 
نوری آن هم توجه شود( می شود از تماس مستقيم 
مبلمان و فرش با نور آفتاب جلوگيری کرد. اگر خانه 
حداقل در 2جهت مختلف پنجره داشته باشد با باز 
نگه داشتن پنجره ها می شود از کوران هوا استفاده 
کرد و بدون استفاده از سيســتم سرمايش خانه را 

خنک کرد. 

مان

شیدا اعتماد

خانه  تابستانی

تقويم / زادروزعدد خبر

 آقای بازیگر

می گفت: »اولین شبی که پیش پرده خواندم، 
تماشاخانه کشور بودم، سال1320، جنگ دوم 
جهانی. از شــوق توی خیابان ها می دويدم و 
گريه می کردم.« حرف زدن عادی اش هم مثل 
لحن صدايش در فیلم هــا بود، صدايی که انگار 

صاحب دنیاست.
»من عزت ام. عزت انتظامی. تقريبا 65ســال 
است که بازی می کنم، نه بازی نمی کنم، زندگی 
می کنم.« تاريک روشن صبح در اتاق کوچکش 
در خانه ساکت خود در قیطريه مطالعه می کرد. 
می گفت: »من عاشق کتابم.« توی کتابخانه اش 
همه جور کتابی پیدا می شد. بعد اگر فیلمنامه ای 
در دست داشت، مشغول تمرين می شد. فیلمنامه 
را آنقدر می خواند و با آن زندگی می کرد تا همه 
نقش را از آن خود کند. می خواند، تمرين می کرد 
و می نوشت، آنقدر در حاشیه فیلمنامه می نوشت 

تا تمام صفحه سیاه می شد.
می گفت: »وقتی همه فیلمنامه، حتی ديالوگ های 
پرسوناژ مقابل را از بر کنم، آن وقت می فهمم که 
تقريبا آماده ام.« جلوی دوربین ديگر پايش درد 
نمی کرد. جلوی دوربین پر از انرژی بود. جلوی 
دوربین انتظامی 1320 بود. شايد به سن و سالش 
نمی آمد اما از خیلی از جوان هــا پرکارتر بود. 
می گفت: »حاجی واشنگتن را از بقیه فیلم هايم 
بیشتر دوســت دارم. هر وقت آن را می بینم، 
ناخودآگاه گريه ام می گیــرد.« در روز اگر وقت 
آزاد پیدا می کرد، ايمیل هايش را چک می کرد 
و به سايت های خبری سر می زد. موبايلش مرتب 
زنگ می خورد، از اين خبرگزاری و آن روزنامه. 
می گفت: »موسیقی کلاسیک را دوست دارم.« 
زنگ موبايلش چهار فصــل ويوالدی بود. برای 
استراحت صندلی سفید حیاط پر برگ و درخت 
خانه را از همه جا بیشتر دوست داشت. می گفت: 
»40سال است اينجا هستم. اين خونه و حیاط 
و کتاب ها رو با هیچی عوض نمی کنم.« خانه پر 
است از کتاب، لوح سپاس، جايزه و عکس های 
بزرگ و کوچکی که بعد از رفتن انتظامی، موزه ای 
را تشــکیل داده اند. موزه ای پر از صمیمیت و 

مهربانی.

حافظ

ديده ما چو به امید تو درياست چرا
به تفرج گذری بر لب دريا نکنی

از منظر حقوق بين الملل واژه ها و اصطلاح هايی 
کــه گويــای مهاجرت اجبــاری از ســرزمينی 
به ســرزمين ديگر هســتند هر يک بــا ديگری 
فرق های اساســی دارند اما از منظر اخلاقی همه 
آوارگان، پناهجو ها، پناهنده هــا و مهاجرانی که 
سقف شان آسما ن  اســت و فرش شان زمين يک 
معنا بيشــتر ندارند و آن نياز مبرم آنها به مامن و 
پناهگاه است. از هر صد نفر جمعيت جهان يکی 
پناهجوســت و در پی جنگ، تعقيــب يا فجايع 
 طبيعی خانه و کاشانه  اش از ميان رفته و حالا برای

 بيســت و يکمين ســال مجمع عمومی سازمان 
ملل متحــد او را به عنوان پناهجو می شناســد. 

»کنوانســيون ژنو« پس از جنــگ جهانی دوم 
حفاظت از فرد و وظايف جهان شمول در اين زمينه 
را توضيح می دهد. اين کنوانســيون دربرگيرنده 
تعريف مفهوم »پناهنده« و اصل هايی اســت که 
اخراج يــا بازگرداندن چنين انســانی را ممنوع 
می کند. بــرای نمونه ماده33 اين کنوانســيون 
تصريح می کند که هيچ پناهنده ای را نمی توان به 
منطقه ای بازگرداند که زندگی يا آزادی او را تهديد 
می کند. به بهانه بيستم ژوئن روز جهانی آنها مثل 
بسياری از کارفرما های وطنی پناهگاه پناهجو ها 
باشيم. همچنين اگر در اطراف خود با پناهجويانی 
برخورد داريم که مثل هــر پناهجوی ديگری در 
جهان بيش از باقی افراد آن جامعه زير بار تبعيض 
هستند و چه بسا جدی گرفته نمی شوند بد نيست 
يک آمار بين المللــی را در اين باره به حافظه مان 
بسپاريم تا اگر ســپر بلای او نشــديم دست کم 

سبب ساز ظلم به او نشويم؛ فقط کافی است بدانيم 
براساس ارزيابی »سازمان بين المللی مهاجرت« 
تا سال2050 ميلادی بين 150 تا 200 ميليون 
انســان در نتيجه تغييرات اقليمی آواره خواهند 
شد. خشکسالی، آتش سوزی جنگل ها، گردبادها 
و سيل ها نتيجه مستقيم تغييرات اقليمی اند و اين 
مورد در کشور های در حال توسعه بيشتر خواهد 
بود. اين پيش بينی آماری در حالی اســت که در 
گذشته هم برای نمونه طی سال2014 ميلادی 
و پس از اشغال عراق توســط داعش اين کشور با 
2.2ميليون نفر جمعيت که مجبور به ترک کشور 
شدند، در شمار 5کشور نخست مبدأ پناهجويان 
قرار گرفت. ســپس نيمی از جمعيت سوريه در 
جريان درگيری های داخلی، از کشور گريختند. 
همچنين يک سوم جمعيت ســودان جنوبی در 

حدود 1.3ميليون نفر کوچ کردند.

برای ما که در شهر زندگی می کنيم و 
آب لوله کشی داريم، شايد چندان قابل 
درک نباشد که عده ای از هموطنانمان در روستاها نه تنها آب لوله کشی ندارند، 
بلکه برای اينکه در روز چند ليتر آب داشته باشند بايد کيلومترها راه بروند و از 
چاه يا رودخانه آب بردارند. يا شايد اصلا متوجه نشويم که در فلان دشت زمين 
نشست کرده و چاه ها خشک شده اند و قنات ها ديگر آبی ندارند و ذخاير سدها 
رو به کاهش است. برای همين است که عده ای بی خبر از خشکسالی و بی آبی 
چند سال اخير، همچنان در مصرف آب اسراف می کنند و به راحتی آب را هدر 
می دهند. حالا که تابستان و فصل گرما از راه رسيده و قاعدتا در اين ايام مصرف 
آب هم افزايش خواهد داشت، صرفه جويی در مصرف آب اهميتی دوچندان 
پيدا می کند. آنطور که سخنگوی آب کشور می گويد، 6درصد از مشترکان 
بيش از حد مجاز آب مصرف می کنند. به همين دليل مسئولان وزارت نيرو 
تصميم دارند برای مقابله با مشترکان بدمصرف، آب اين دسته از مشترکان را 
به صورت موقت 3 تا 4 ساعت در روز قطع کنند و اگر روند خود را تغيير ندهند، 
تا انتهای پايان پيک به طور کامل آب اين مشــترکان قطع می شود. شايد بد 
نباشد بدانيد که امسال وضعيت ذخاير سدهای 
تهران بحرانی است و از آنجا که زمستان و 
بهار امسال بارندگی زيادی نداشتيم، 
احتمالا تابستان ســختی از لحاظ 
کمبود آب پيش رو خواهيم داشت 
و برای مقابله با بحران کمبود آب 
هم، بهتريــن راه صرفه جويی 

است.

دغدغه

فاطمه عباسی

قطعا  قطع

سیدمحمدرضا واحدی
کارشناس فرهنگی

نويد فرامرزياننگاه
روزنامه نگار

هـمـيشـــه 
هم اشــک ها 
مايــه خير نمی شــوند. آنهــا وقتی 
شفابخش و ســرورانگيزند که قبل 
از فروريختن مدت زيادی در ســينه 
بجوشــند و ســپس فرو ريزند. اول 
بسيار شديدند، ولی رفته رفته آرام تر و 
شيرين تر می شوند و خستگی گنگ و 
ملال آور ما را می زدايند... ولی هستند 
اشک هايی که سردند، اشک هايی که 
با خسّــت فرومی ريزند و قطره قطره 
مثل بــار گرانی بی حرکــت بر قلب 
ســنگينی می کنند و از دل به بيرون 
می تراوند، بی آن که نشاطی ببخشند 
يا تســکين بدهند. اينها اشک های 

نيازند. کســی که آنها را فرو نريخته 
بدبخت نبوده است. ایوان تورگنیف

رودين

آخر مصور

  اثر:جمال الدين گوزل اوغلو

بوک  مارک
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ذهن ناآرام و افزایش 
مصرف مسُکن ها

انسان ها وقتی از موضوعی خسته اند، تحمل آنها 
نسبت به پذیرش سایر عوامل کمتر می شود، مثلا 
در شرایط افسردگی یا استرس، آستانه تحمل بدن 
و تحمل درد کم شده و مجموع این عوامل باعث 
می شود تا میل به اســتفاده از مسکن ها و داروها 
هنگام مواجهه با درد افزایش پیــدا کند. زمانی 
که گرما یا فشار در هر نقطه ای از بدن )اندام های 
بیرونی و درونــی( از قســمت های عصبی پیام 
می فرستد، این پیام به شکل درد بروز می کند که 
این اتفاق برای کاهش آسیب به بدن بسیار مطلوب 
است. نکته اما اینجاست که این سطح آسیب، درک 
و میزان حساسیت نسبت به درد در افراد مختلف 
متفاوت است که به آن »آستانه تحمل افراد« گفته 
می شود و تحت تأثیر مسائل مختلف ازجمله عوامل 
ژنتیک، جنسیت، ســبک زندگی و بیماری های 
زمینه  ای در افراد کم یا زیاد و در میزان استفاده از 
داروها تأثیرگذار است. البته برخی دردها ناشی از 
بیماری های خاص یا جراحی ها هستند و نمی توان 
گفت که فرد آستانه تحمل خود را افزایش دهد. 
از این نظــر مخدرها، ضدالتهاب ها و مُســکن  ها 
کمک کننده اند، هر چند که ممکن است عوارض 
جانبی هم داشته باشــند. برای هر درد در بدن، 
واکنشی تعریف شده است، مثلا از فرایند سیستم 
اعصاب حسی به مغز پیام می رسد و پس از پردازش 
در اعصاب محیطی، درد اعلام می شــود اما زمان 
استفاده از مُسکن  ها این میزان درک درد کاهش 
پیدا می کند. مثلا مُسکن  های ضدالتهاب ها این 
ارتباط را قطع می کنند، مخدرهــا آن را کاهش 
می دهند و داروی بیهوشــی هم سیستم مرکزی 
را از کار می اندازد. سؤال اینجاست که چه اتفاقی 
می افتد تا این درد برای برخی وخیم نمی شود، آن 
را به راحتی می پذیرند، بــا آن کنار می آیند و در 
مسائل دیگر زندگی آنها تأثیر نمی گذارد، اما در 

مقابل برخی دیگر تحمل آن را ندارند؟ 
در تاب آوری عواملی ازجمله شرایط خانوادگی، 
محیط رشــد و پــرورش، شــرایط اجتماعی و 
اقتصادی و... باعث می شــود فرد آستانه تحمل 
منطقی و با تفکر در مقابل درد داشــته باشــد یا 
نداشته باشد. ما نمی گوییم انسان ها همیشه باید 
تاب آور باشند اما باید وضعیت مواجهه با درد را با 
تاب آوری مدیریت کنند. یکی از مسائل تأثیرگذار 
در این باره، اســترس های محیط است. افراد اگر 
قادر باشند اســترس های محیطی را با افزایش 
تاب آوری مدیریت کنند، کمتر سراغ قرص، دارو و 
مُسکن  ها می روند. اما برخی چنین شرایطی ندارند 
و در محیط های خانوادگــی و جامعه رفتارهای 
پرخاشگرانه و خشمگین بروز می دهند. برخی هم 
از درون افسرده می شــوند و این افسردگی باعث 
ایجاد اختلال در سوءعملکرد درک و شناخت منبع 
درد می شود. افراد افسرده به صورت ناخودآگاه و 
به اشــتباه، یکی از علائم درد را در بخش هایی از 
بدن خود احساس می کنند درحالی که مشکلی 
ندارنــد. بی خوابی هم یکی از عواملی اســت که 
می تواند منجــر به کاهش آســتانه تحمل افراد 
شود. در سبک زندگی افراد کم خواب، کم تحملی 
و پایین بودن آستانه تحمل گزارش شده و یکی از 
مهم ترین توصیه ها بهبود سبک زندگی است که 
این افراد به جای افزایش مصرف مُسکن و داروها 
باید مطالعه ای روی ســبک زندگی شان داشته 
باشند. آنها می توانند در حوزه های آموزش، کسب 
مهارت های زندگی، سازش و انطباق پذیری بیشتر، 
کنترل خشم و پرخاشــگری، دوری از رفتارهای 
هیجانی خودشان را ارتقا دهند. یکی دیگر از نکات 
مهم در بحث دردها هم تغذیه است. احساس درد 
در بدن افراد در جسم سلولی هم رخ می دهد. در 
بدن افراد پمپ سدیم و پتاسیم، همیشه در حالت 
معمولی بسته است اما زمانی که بدن دچار اختلال 
یا فشاری به آن وارد می شود شرایط طبیعی این 
پمپ به هم می خورد و درون و بیرون غشای جسم 
سلولی تعادلش را از دست می دهد. برخی از مواد 
مغذی مثل کلسیم و کلر در تنظیم این پمپ مؤثر 
هستند و به همین دلیل اســت که افراد با بروز 
چنین اختلالاتی دچار اسپاسم و گرفتگی عضلات 
می شوند. مسئله مهم دیگر ورزش و فعالیت بدنی 
است که کمک می کند آســتانه تحمل در بدن 
کنترل شود. ماســاژ درمانی ها در این باره بسیار 
مطلوب اند چــرا که باعث تحریــک، ماهیچه ها 
و بدن به سمت مطلوب می شــوند. قرار گرفتن 
در محیط های شــاد، تفریحات گروهی و سالم، 
روابط همدلانه با گروه دوستان، بیان استرس ها 
و اضطراب ها با دوســتان محرم، عشــق ورزی و 
دوست داشتن دیگران، دوری از نفرت، خودبینی و 
حتی تقویت ابعاد معنوی زندگی مانند راز و نیاز با 
خدا می تواند در کنترل استرس افراد مؤثر باشند. 
این استرس و اضطراب ها زمانی که در بدن جمع 
می شوند، به صورت دردهای ناشناخته در انسان 
بروز می کند و درک و شناخت منبع درد به اشتباه 
از سوی مغز صورت می گیرد. البته با وجود تمام 
این اقدامات از سوی افراد، ضرورت تغییر در نگاه 
مسئولان هم وجود دارد. وزارت بهداشت سیاست 
راهبردی و درمانی دارد و باید اقدامات پیشگیرانه 
در اولویت قرار بگیرد. آنها سراغ مردم نمی آیند تا 
مشکلاتشان را پیگیری کنند و مردم تنها زمانی 
که بیمارند به آنها مراجعه می کنند. درحالی که در 
بسیاری از کشورها سیاست و راهبرد پیشگیرانه 
در اجرا می شود. آنها به صورت دائم خانواده ها و 
افراد را رصد می کنند درحالی که مانند ما درگیر 
مسائل اقتصادی و کرونا هم هستند. سیستم آنها 
حمایتی است و افراد تنها نیســتند، اما ما برای 
همه  چیز در ایران تنها هستیم از سلامتی، آموزش 
تا مراقبت از فرزندان و... این شرایط باعث می شود 
که استرس و مشکلات صد چندان می شود. سبک 
زندگی بدون حمایت انسان ها را تخریب و بیمار 
می کند، چرا که ما بــرای زندگی عالمانه، بهبود 
ســبک زندگی و حتی کاهش مصرف مُسکن  ها 

آموزش ندیده ایم.

یادداشت
زهراجامهبزرگ

 عضو هیأت علمی
 دانشگاه علامه طباطبایی

بررسی ها نشان می دهد سالانه  2میلیارد و200میلیون واحد داروی مسکن در کشور تولید می شود و  فعالان حوزه دارو از تداوم 
افزایش مصرف آنها خبر می دهند. زنان مصرف کنندگان حرفه ای مُسکن ها شناخته می شوند
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1001دلیلمشترکبرایخریدمسکنها
میزان مصرف داروهای مُسکن در میان زنان به دلیل 
تعداد بیشــتر دردهای مزمن بالاتر از مردان است 
چرا که به گفتــه متخصصان، مغز زنــان فعالیت 
نورونی بیشــتری در نواحی درد نسبت به مردان 
دارد و به همین دلیل آنها 2برابر بیشــتر از مردان 
بــه مورفین نیاز پیــدا می کنند. امــا نکته ای که 
متخصصان حوزه سلامت نســبت به آن هشدار 
می دهند خوددرمانی های گســترش یافته میان 
زنان و مردان اســت. مردم به محــض مواجهه با 
انواع دردها، مُسکن مورد نیازشان را بدون نسخه 
از داروخانه ها تهیه می کنند. مراجعه کنندگان به 
داروخانه ها هم در گفت وگو با همشهری این موضوع 
را تأیید می کنند. یک دختر جوان می گوید: »من 
برای هر مشکلی که داشته باشم، مُسکن می خورم. 
استامینوفن همه دردهای من را درمان می کند.« 
مرد جوانــی دیگری هم چند ورق اســتامینوفن 
کدئین می خواهد اما بدون نسخه امکان خریدش 
را ندارد، به استامینوفن معمولی رضایت می دهد و 

می گوید: »گاهی پزشک برایم می نویسد و می توانم 
چند ورق اســتامینوفن کدئین بخرم، چون شب 
برای من با خوردن یک مُســکن تمام می شــود. 
مجبورم کارهایم را آخر وقــت انجام دهم و گاهی 
5، 6مُسکن می خورم تا بتوانم بیدار بمانم.« پسری 
هم برای خرید ژلوفن و آموکسی ســیلین مراجعه 
کرده، می گوید: »دندان درد و عفونت دندان دارم. 
فعلا مُسکن و چرک خشــک کن می خورم تا ماه 
بعد که حقــوق گرفتم به دندانپزشــکی مراجعه 
کنم.« بقیه هم برای ســردرد، دردهای قاعدگی، 
کمردرد یا حتی ســوزش اســتخوان و گرفتگی 
عضلاتشــان تقاضای خرید مُسکن دارند. صاحب 
یکی از داروخانه های شــمال تهران درباره میزان 
فروش داروهای مُسکن به همشهری می گوید: »از 
یکسال اخیر مصرف مُســکن بیشتر شده اما چند 
ماهی اســت که این افزایش بالاتر هم رفته است، 
به طوری که در چند ماه اخیر 40درصد بیشــتر از 
سال قبل فروش مُسکن داشــتیم.« به گفته این 
فعال حوزه دارو، عمده خرید مُسکن بدون نسخه 
یا توصیه پزشک است و مردم به صورت تک ورقی 
آنها را می خرند. او در پاسخ به این سؤال که مردم 
معتقدند مُسکن های برخی برندهای دارویی دیگر 
اثربخشــی قبل را ندارد، توضیح می دهد:»بیشتر 
به نظر می رسد استفاده مداوم و بی رویه مُسکن ها، 
باعث عادت کردن بدن  می شود و خیلی نمی توان 
کاهش کیفیت مواد تولیــدی را مدنظر قرار داد. 
بسیاری از مردم خوددرمانی دارند و با این تصور که 
قرص ها کارایی گذشته را ندارند، دوز مصرفی شان 
را افزایش داده اند تا اثربخشی داشته باشد، اما این 

اقدام خطرناک است.«

آمارتولیدمُسکندرکشوربالاست
ســالانه حدود 2میلیــارد و 200میلیــون واحد 
مُســکن در کشــور تولید می شــود که 5درصد 
تعداد تولید فراورده های داخلی اســت. مجتبی 
بوربــور، نایب رئیس اتحادیــه واردکنندگان دارو 
اینها را می گوید و اضافه می کند که ســهم تولید 
مسکن ها در کشور قابل توجه است. او به همشهری 
می گوید:»میزان تولید مُســکن در کشــور قابل 
توجه است. البته حاشیه سود خوبی هم دارد، چرا 
که برخی از آنها OTC )بدون نســخه( و معاف از 
قیمت گذاری بر مبنای دارو هســتند.« او درباره 
افزایش مصرف مُســکن ها نسبت به گذشته چند 
علت را مطرح می کند: »افزایش جمیعت قطعا منجر 
به افزایش مصرف اســت. از سوی دیگر در جامعه 
مدرن، با وجود انواع درد، اضطــراب و تنش های 
اجتماعی، مُسکن ها درمان های زوداثر از سوی مردم 
شناخته می شوند. بخشــی از این دردها، به دلیل 
زندگی مدرن است، چرا که کم تحرکی، دردهای 
سایکوسوماتیک )روان تنی( شــامل آسیب های 
ذهنی و جسمی افزایش پیدا می کند و انواع دردها 
را القــا می کند.« او درباره کاهــش کیفیت تولید 
مُسکن ها هم می گوید:  »در این باره نمی توان نظر 

قطعی داد اما به صورت کلــی صنعت دارو به دلیل 
سرمایه گذاری کمتری که برای آن صورت گرفته، 
نیازمند به روزرسانی است. این مسئله می تواند در 
کاهش کیفیت تولید داروها مؤثر باشد، اما نباید تنها 
کاهش کیفیت را در افزایش مصرف درنظر گرفت، 
بلکه تنش ها و شــرایط اجتماعی هم مؤثر است.« 
این پزشک درباره عوارض افزایش مصرف مُسکن ها 
هم توضیح می دهد و می گوید: »عوارض مُسکن ها 
نسبت به بســیاری از داروهای دیگر در محدوده 
نرمال قرار دارد اما عوارض گوارشی شایع تر است. 
مصرف مداوم برخی مُسکن ها هم ایجاد وابستگی 
می کند. افراد دارای حساســیت بالا، کسانی که 
از مُسکن ها سوء اســتفاده می کنند و آن دسته از 
افرادی که دارای بیماری های زمینه اي هستند که 
با مصرف مُسکن احتمال افزایش عوارض بیماری 
در آنها وجــود دارد، مجاز به مصرف نیســتند.« 
بوربور البته معتقد است که الگوی فرهنگی مصرف 
مُسکن ها در ایران تفاوت معناداری با دیگر کشورها 
ندارد، اما احتمال ســوءمصرف در کشــور بیشتر 
است: »نه فقط در ایران که در تمام دنیا، استقبال 
از »پین کیلرهــا« یا همان کشــنده درد، خوب و 
درآمدزاست و تولیدات ایران هم اگر فرمولاسیون 
خوبی داشته باشــند، ظرفیت صادرات دارند. اما 
در ایران به دلیل ارزان تر بودن، مُســکن ها بیشتر 
مصرف می شوند.« او معتقد است که سبد داروهای 
مُسکن در کشور باید با ورود مُسکن های بی خطر 
و به روز متنوع تر شــود که این موضــوع نیازمند 
سرمایه گذاری و اضافه شــدن فرمول های جدید 
به فهرست دارویی ایران است: »نسل جدید برخی 
مُسکن ها در بازار دارویی دنیا وجود دارد که ما آنها 
را نداریم مثل دی هیدروکدئیــن  که برای دردها 
بهتر عمل می کنند. در مُســکن های ضدالتهاب 
هم دکس کتوبروفن و سولینداک جزو نسل جدید 
هستند و می توانند به سبد مُسکن های کشور اضافه 
شود. یا برخی مُسکن ها مثل استامینوفین، اکنون 
به گونه ای فرموله شــده اند که می توانند با سرعت 
بیشتری درد را تسکین دهند. در گروه مُسکن های 
درد شدید هم که تزریقی هستند، چندین داروی 

جدید تولید شده که با ورود یا مجهز شدن به تولید 
این مُسکن ها، بازار متنوع تر و به نفع مصرف کننده 

تغییر می کند.« 

کیفیتمسکنهاکاهشپیدانکردهاست
یکی از مدیران شــرکت های تولیــد دارو کاهش 
کیفیت مسکن ها را تأیید نمی کند. او که نخواست 
نامش در گزارش بیاید، به همشهری می گوید: »هر 
شرکتی با توجه به میزان بودجه  و اعتبار برند، برای 
خرید مواداولیه یا تولید وســواس دارد. هنوز هم 
شرکت هایی هستند که برای خط تولیدشان خیلی 
اهمیــت قائل اند و هزینه می کنند امــا در مقابل، 
شرکت هایی هم وجود دارند که به دنبال ارزان ترین 
مواد و تجهیزات هستند. « به گفته این پزشک تولید 
دارو ضوابط خاص خــودش را دارد و باید تأییدیه 
جهانی برای ثبت خط تولید صادر شود، به همین 
دلیل نمی توان هر ماده ای را وارد خط تولید کرد و 
اینکه بگوییم کیفیت ها به صورت کامل کاهش پیدا 
کرده است، حرف دقیقی نیســت. او با بیان اینکه 
پاندمی کرونا بر تولید و انتقال مواداولیه دارویی و 
تجهیزات تأثیر زیادی گذاشته است، تأکید می کند: 
»به جز مشــکلات ارز 4200تومانی، ارز نیمایی و 
کمبود برخی ارزها مثل روپیه هندوستان، در این 
مدت قیمت ها هم بالا رفت و ارسال دارو و مواداولیه 
از برخی کشورها ممنوع شد، چرا که خود کشورها 
به این مواد نیاز داشتند. تحریم ها هم اثر منفی خود 
را داشتند و اگر نبودند، تعویض و تجهیز قطعات به 
راحتی انجام و تامین مواداولیه با کیفیت بالا میسر 
می شــد. حتی به عنوان تولیدکننده حق انتخاب 
داشتیم که چه موادی را از چه کارخانه ای بخریم.« 
این فعال حــوزه دارو معتقد اســت یکی از دلایل 
افزایش مصرف مســکن ها قیمــت پایین و بدون 
نسخه آنهاست: »به عنوان مثال در استرالیا قیمت 
دارو بسیار گران است و ایرانی ها مسکن های مورد 
نیازشان را از ایران تهیه می کنند و با خود می برند. 
در آلمان هم پزشک  خانواده به ندرت مُسکن تجویز 
می کند. اما در ایران برای تجویز و تحویل دارو هیچ 

سختگیری ای وجود ندارد.« 

مردمازعوارضمصرفمُسکنمطلعنیستند
»در ماجرای مصرف مُســکن ها البته چند چالش 
جدی هم وجود دارد که آسیب آن متوجه مردمی 
اســت که میل به خوددرمانی در آنها بیشــتر از 
گذشته شده اســت.« این نکته ای است که احمد 
مهری، کارشناس ارشد حوزه سلامت به آن اشاره 
می کند و به همشهری می گوید: »با چالش جدی 
دورشدن افراد از خودمراقبتی به سمت خوددرمانی 
مواجهیم. مطالعات نشان می دهد با افزایش سطح 
اطلاعات، عموم مردم درباره برخی جوانب پزشکی 
و افزایش دسترســی به تجهیزاتی مثل اینترنت 
و فضای مجــازی، به جای مراجعه به پزشــک از 
اطلاعات خودشان اســتفاده می کنند.« او معتقد 
است که به دلیل در دسترس بودن انواع مُسکن ها 
در داروخانه ها، مردم به راحتــی آنها را می خرند: 
»البته نه تنها مُسکن ها که برخی بررسی ها نشان 
می دهد، مصــرف آنتی بیوتیک هــا افزایش پیدا 
کرده است. مطالعات اپیدمیولوژیک نشان می دهد 
تا ســال2040، مقاومت آنتی بیوتیکــی یکی از 
مهم ترین دلایل اصلی مــرگ خواهد بود که یک 
دلیل آن مصرف بدون ضابطه این داروهاســت.«  
مهری ادامه می دهد: »در دوران کرونا ســردرد و 
بدن درد باعث شده که افراد مبتلا به جای مصرف 
داروهای توصیه شده از ســوی پزشکان، مُسکن 
و آنتی بیوتیک هایــی را جایگزین کننــد. درباره 
برخی دردها ازجمله دندان درد افراد دوز بالایی از 
مُسکن ها را مصرف می کنند که بیشتر از استاندارد 

است.«
 به گفته ایــن اپیدمیولوژیســت مهم ترین چالش 
درباره مُســکن ها مصرف بدون توصیه پزشــک و 
بدون رعایت مقدار دوز اســت: »در افزایش مصرف 
مُســکن نخســتین نگرانی عوارض دارویی است و 
استفاده مداوم آنها بدون اینکه بدن قابلیت تجزیه را 
داشته باشد، می تواند در بلندمدت آسیب زا شود.« او 
پیشنهاد می کند که پزشکان در کنار تجویز مُسکن ها، 
نسبت به عوارض شان هم به بیماران اطلاعات کامل را 
بدهند: »درباره دردهای قابل تحمل، کاهش مصرف 
مُســکن ها می تواند منجر به کاهش آسیب ها شود. 
باید در سیستم آموزشــی، اطلاع رسانی و رسانه ای 
در این باره آگاهی درست ارائه شود و اینطور نباشد 
که بیماران برای هر دردی، ازجمله دردهای پایه از 
مُسکن ها اســتفاده کنند.« مهری با تأکید بر اینکه 
آموزش پیشگیری از خوددرمانی و حرکت به سمت 
خودمراقبتی به خصوص در شــبکه های بهداشتی 
پررنگ نیست، می گوید: »این تصور اشتباهی است 
که برای هر دردی مُسکن اســتفاده شود، به ویژه 
اینکه افــراد در برخی موارد دردهایــی دارند که 
ممکن است ناشی از مشکلات جدی در آنها باشد و 
خودشان نمی دانند. با مصرف مُسکن، ممکن است 
درد کاهش پیدا کند اما منجر بــه عدم مراجعه و 

در نتیجه تشــخیص دیرهنگام 
می شود. مانند اختلالاتی که در 
معده، مغز و اعصاب وجود دارد.« 
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مریمسرخوشگزارش
روزنامه نگار

قیمت مسکن های با و بدون نسخه در داروخانه ها
فروشقیمتنام دارو

بدون  نسخه )بالای 12سال(3هزار تا 5هزار تومان )هر ورق(استامینوفن
با نسخه 5هزار تومان )هر ورق(استامینوفن کدئین 

بدون نسخه 3هزار تا 9هزار تومان )هر ورق(ایبوپروفن
بدون نسخه9هزار تا 13هزار تومان )هر ورق(ژلوفن

بدون نسخه 13هزار تا 21هزار تومان )هر ورق(ناپروکسن
بدون نسخه 1500تا 4هزار تومان )هر ورق(دیکلوفناک

بدون نسخه 55هزار تومان )هر ورق(مُسکن خارجی )ولکارن(
با نسخه 3هزار تا 6هزار تومان )هر ورق(مُسکن های مخدر 

بدون نسخه15هزار تومان شربت مُسکن 
با نسخه و ضوابط خاص 17هزار تومان شربت مُسکن 
با نسخه 3هزار تا 8هزار تومان آمپول مُسکن 
بدون نسخه 12تا 18هزار تومان )هر 10تا(شیاف مُسکن

بدون نسخه 7هزار تا 30هزار تومان چسب  مُسکن 

یکی از فعالان حوزه 
دارو: 

طی یکسال گذشته 
مصرف مسُکن بیشتر 

شده اما چند ماهی 
است که این افزایش 

بالاتر هم رفته، به طوری 
 که در چند ماه اخیر

 40 درصد بیشتر از سال 
قبل فروش مسُکن 

داشتیم. به نظر می رسد 
استفاده مداوم، باعث 
عادت کردن بدن  افراد 

شده و با تصور موثر 
نبودن مسکن ها، مردم 

دوز مصرفی شان را 
افزایش داده اند 

مجتبی بوربور، 
نایب رئیس اتحادیه 

واردکنندگان دارو: 
صنعت دارو به دلیل 

سرمایه گذاری کمتری 
که برای آن صورت 

گرفته، نیازمند 
به روزرسانی است. 

این مساله می تواند در 
کاهش کیفیت تولید 

داروها موثر باشد، 
اما نباید تنها کاهش 
کیفیت را در افزایش 

مصرف در نظر گرفت، 
بلکه تنش ها و شرایط 

اجتماعی هم موثر 
است

یکی از مدیران 
شرکت های تولید دارو:

هر شرکتی با توجه به 
میزان بودجه  و اعتبار 

برند، برای خرید 
مواد اولیه یا تولید 

وسواس دارد. هنوز هم 
شرکت هایی هستند 

که برای خط تولیدشان 
خیلی اهمیت قائل اند 
و هزینه می کنند اما در 

مقابل، شرکت هایی هم 
وجود دارند که به دنبال 

ارزان ترین مواد و 
تجهیزات هستند

 احمد مهری، 
 کارشناس ارشد
 حوزه سلامت: 

این تصور اشتباهی 
است که برای هر دردی 
مسُکن استفاده شود، 
به ویژه این که افراد در 
برخی موارد دردهایی 
دارند که ممکن است 

ناشی از مشکلات جدی 
در آنها باشد و خودشان 

نمی دانند. با مصرف 
مسُکن، ممکن است 

درد کاهش پیدا کند اما 
منجر به عدم مراجعه  
و در نتیجه تشخیص 

دیرهنگام می شود

نه فقط در ایران كه در 
تمام دنیا، استقبال از 

»پین کیلرها« یا همان 
كشنده درد، خوب و 
درآمدزاست، اما در 

ایران از نظر فرهنگی 
برخی افراد مسُکن ها را 
به دلیل قیمت ارزان تر 

به جای مخدرها 
استفاده می کنند به طور 

کلی به دلیل ارزان تر 
بودن، مسُکن ها بیشتر 

مصرف می شوند

سهم هر ایرانی سالانه 26قرص مسُکن

نگاهی به 3 فصل پرثمر 
دولت سیزدهم

 تهرانگردیپایان مهمانی رمزارزها
کاهش ارزش بیت کوین تا زیر 19هزار دلار، کارشناسان  با اسکوتر برقی

و فعالان حوزه رمزارزها را نگران کرده و گروهی 
می گویند جشن سودهای کلان به پایان رسیده است

در کنار موتور و دوچرخه های برقی برای ترددهای پاک 
شهری حال نوبت آزمایش اسکوترهاست

دولت رئیسی در 3 فصل کاری رشد اقتصادی داشته در 
حالی که در دولت روحانی، اقتصاد کشور منفی بود
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گزارش

نیروهای انقلابی یک چهره قابل قبول بود و توانست 
بســیاری از افراد و گروه ها را بر محور شــخصیت 
خودش جمع کند. مردم هم وحدت و همگرایی بین 
نیروهای جبهه انقلاب را پسندیدند. بدیهی است 
که این رویه برخلاف دولت پیشین بود که همواره 

شکاف سیاسی را عمق می داد.

ارتباطصمیمیبامردمورسانهها
به باور ابوالقاســم رئوفیان، فعال سیاســی، دولت 
توانایی خوبی بــرای ارتباط مــردم دارد: از منظر 
سیاســی این توانایی در بلندمدت می تواند اثرات 
خوبی در جامعه به جا بگــذارد. در واقع به تعمیق 
ارتباط مردم و دولت و افزایش ســرمایه اجتماعی 
خواهد انجامید. به عنوان مثــال، در همین حادثه 
متروپل آبادان، وزیر کشور به آنجا رفته و چند روز 
مستقر شد تا مشکلات را از نزدیک دیده و حل کند. 
همچنین اگر در استان ها حوادث دیگری مانند سیل 
و زلزله رخ می داد، رئیس جمهور به سرعت تیم هایی 
را به آن مناطق اعزام می کرد. در موردی نیز خودشان 
در منطقه زلزله زده حضور پیدا کردند. این موضوع 

یعنی اینکه رئیسی تمام توان خویش را برای حل 
مشکلات مردم قرار داده است.

رشداقتصادیودورنمایمثبتازثبات
 براساس اعلام بانک مرکزی، رشد اقتصادی کشور در 
3فصل نخست دولت سیزدهم به طور میانگین 5.25 
درصد بوده است. این در حالی است که در 32فصلی 
که دولت پیشین بر ســرکار بود، در 12فصل رشد 
اقتصادی کشور منفی بوده اســت. سعید ترکمان، 
تحلیلگر اقتصاد سیاســی  معتقد اســت که مسیر 
توسعه روشن اســت. وی به همشهری می گوید که 
دولت سیزدهم اقدامات مؤثری در عرصه اقتصادی 
همپای عرصه اجتماعی و سیاســی آغاز کرده و با 
وجود اینکه هنوز یک ســال از عمر دولت می گذرد، 
اثرات آن قابل لمس است. با این حال، طبیعی است 
که تأثیر و تبعات سیاست ها در حوزه اجتماعی نیز 
احساس شود که البته نیاز است در میان مدت حل 
شود. در این راســتا اگر دولت سیزدهم با عزمی که 
دارد بتواند دلالان غیررسمی بدون شناسنامه را نیز 
شناسایی کند و ســاماندهی در سیاستگذاری های 

صادراتی داشته باشد، می  تواند دستاوردهای یکساله 
خود را بیش از پیش تکمیل سازد.

توجهبهمحرومانوتوسعهانسانی
تأکید بر تقویت روحیه جهادی، تلاش برای احیای 
جهاد ســازندگی، عدالــت ورزی و توجه به قشــر 
آسیب پذیر از رویکردهایی است که دولت سیزدهم 
مدنظر داشته اســت. به نظر می رسد در طول عمر 
این دولت در عرصه توسعه انسانی قدم های مؤثری 
در جهت کاهش شکاف فقیر و غنی برداشته شود. 
علیرضا حائــری، تحلیلگر اقتصاد سیاســی نیز به 
همشــهری گفت که حمایت های اجتماعی دولت 
سیزدهم زمانی کامل می شود که بتواند آینده نگری 
مؤثری در زمینه تبعات آن داشته باشد. در مجموع 
مسیر روشن اســت و این امیدواری وجود دارد که 
مشکلات هموار تر شود. ضمن اینکه این دولت توجه 
ویژه ای به اقشار آسیب پذیر و محرومان دارد. در این 
راستا طرح مردمی سازی  و اصلاح یارانه ها قابل ذکر 
است که می تواند در کوتاه مدت و میان مدت تأثیر 

مثبتی به جا بگذارد.

نگاهی به 3 فصل پرثمر دولت سیزدهم
دولت رئیسی در 3 فصل کاری رشد اقتصادی داشته و این در حالی است که در 12 فصل از 32 فصل دولت روحانی، اقتصاد کشور منفی بود

مردمیبودنثمرهدولتسیزدهم
از لحاظ جامعه شــناختی زمانی که فاصله مردم و دولت 
کاهش پیدا کند دامنه مطالبات مردمی و صنفی نیز بیشتر 
می شــود. در دولت ســیزدهم مطالبات صنفی و مردمی 
بیشتر شد؛ گروهی معاند این مطالبات را به معنی اعتراض 
به دولت قلمداد کردند. درحالی که زمانی که مردم، فاصله 
بین خود و دولت را اندک ببینند تقاضاهای خود را بیشتر 
مطرح می کنند؛ چرا که امید به برآورده شــدن مطالبات 
خود را دارند. از این رو اگر گروه ها، اصناف و اقشار جامعه 
مطالبات خود را مطرح کنند نشان از سلامت سیاسی است 
که وجود دارد. حمیدرضا ترقی، فعال سیاسی در گفت وگو 
با همشهری مهم ترین دستاورد دولت سیزدهم را کاهش 
فاصله بین مردم و دولت دانسته است. وی معتقد است که 
مردمی بودن دولت ثمره مهمی است که در این یک سال 
دولت سیزدهم محقق شــد. ضمن اینکه رئیس جمهوری 
با حضور در میدان و بررسی مشــکلات مردم این شاکله 
را تحقق بخشــید. در واقع حضور و گفت وگوی بی واسطه 
بین مردم و آن هم در نقاط مختلف کشــور از شــهری و 
روســتایی و مناطق محروم موج جدیدی از اقبال عمومی 
و ترمیم سرمایه اجتماعی مردم را در برداشته است.البته 
این موضوع مورد هجمه  برخی قرار گرفته و اینگونه مطرح 
می شود که گویا این حجم از سفرهای استانی و سرکشی 
به مردم، کارشناسی نیســت و جلوه رسانه ای دارد. با این 
همه این فعالیت ها در راســتای مردمی ســازی  و با مردم 
بودن همواره از طرف جامعه نخبگانی تحســین می شود. 
ترقی معتقد است که اقدامات دولت سیزدهم در مواجهه 
و مدیریت بیمــاری کرونا نیز جای تحســین دارد. ضمن 
اینکه در این زمینه نیز مردم عملگرایی دولت را بیشــتر 
احساس کردند. ازاین رو رویکرد مردم گرایی و مردم محوری 
دولت بیشتر مشخص شــد. این فعال سیاسی در ارزیابی 
دستاورد های دولت سیزدهم طی چند ماه گذشته ویژگی 
در کنار مردم ماندن و تلاش برای حل چالش ها و مشکلات 
جامعه را اثرگذارترین و مهم ترین شــاخصه ای دانســته 
است که می تواند حتی الگویی برای دوران آتی نیز باشد. 
بدیهی اســت که به هر میزان فاصله بین مردم و دولت به 
واسطه شاخصه مردم گرایی اندک شــود به همان میزان 
ســرمایه اجتماعی و سیاسی در جامعه 
با افزایش روبه رو خواهد شــد. این 
مسئله می تواند در آرامش بخشی 
و ایجاد اعتمــاد در جامعه نیز 
ر  ا ثیرگذ تأ

باشد.

عماد آبشناس 
کارشناس سیاسی 

زمانی که پمپئو در سیا مسئولیت داشت 
هدایــت ســازمان های تروریســتی ماننــد 
القاعــده و یــا داعــش را عهــده دار بــود. او 
فــردی اســت کــه نســبت بــه مســلمانان 
مشــکل روانــی دارد. او مســلمانان را یــا 
قتل عــام کــرده یا علیــه یکدیگر بــه جنگ 

واداشته است./ایسنا 

تلاشبرایکاهش
عناوینمجرمانه

معاون اول قوه قضاییه گفت: عناوین مجرمانه در کشور 
زیاد داریم به عنوان مثــال رانندگی بدون گواهینامه 
جرم است و می توان اینگونه مســائل را به بیرون قوه 
قضاییه ســپرد که در این رابطه لایحه اصلاح برخی 
عناوین مجرمانه در حال بررسی است تا عنوان مجرمانه 

ازبرخی عناوین حذف و تخلف محسوب شوند.
محمد مصدق به سیاســت کاهش جمعیت زندان ها 
اشــاره کرد و گفت:  قضات تا جایی که امکان قضایی 
وجود دارد رأی به حبس افراد ندهند. امروز نیاز جدی 
داریم که سیاست جنایی ما مشــخص شود چرا که 
تاکنون سیاست مشخصی نداشــته ایم و این موضوع 
مشکلات زیادی را به قوه قضاییه تحمیل کرده است. 
وی اضافه کرد: درخصوص برخی جرایم آیا نمی توان 
مجازات جایگزین حبس صادر کرد؟ مجازات جایگزین 
حبس بیشتر مربوط به جرایم عمدی است. در راستای 
قضازدایی و کاهــش جرایم منجر بــه حبس حدود 

۶درصد در ورودی به زندان ها کاهش داشته ایم. / مهر

نقل قول خبر

 خبر

گپ

جعفر قادری 
نماینده مجلس 

در چنــد دوره اخیــر مجلــس طرح هــا 
و لوایــح مختلفــی در حــوزه انتخابــات 
بررسی شــد اما به نتیجه نرسید. نبود 
خروجی سبب نقد رهبری در این زمینه 
شــده اســت لذا دولــت و مجلــس باید 
با هماهنگی بیشــتر در ایــن خصوص 
هرچه سریع تر تکلیف قانون انتخابات 

را روشن کنند./خانه ملت 

هر
ی م

زار
رگ

 خب
س:

عک

درحالیدولتوارددهمینماه
فعالیتخودشدهکهدرتناسب
ومقایســهبادولتهایپیشین
دستاوردهایقابلتوجهیداشتهاستکهاین
دســتاوردهارامیتوانبسترســازاقداماتو
فعالیتهایمؤثربعدیقرارداد.همشــهریدر
اینگزارشبهمهمتریندســتاوردهایدولت
سیزدهمازنگاهبرخیفعالانسیاسیونخبگان

پرداختهاست.

پیشرفتدرعرصهمادیومعنوی
نگاهی نخبگانی وجود دارد که دولت ســیزدهم در 
طول 10ماه گذشته توانسته بســتر اعتماد بخشی، 
مشروعیت بخشــی و سرمایه سازی باشــد. در این 
زمینه عبدالمجید شــیخی، تحلیلگر سیاســی به 
همشهری می گوید: دســتاوردهای دولت سیزدهم 
در 2بخش معنوی و مادی قابل تقســیم اســت. در 
عرصه معنوی دولت ســیزدهم توانســت اعتماد از 
دســت رفته مردم به دولــت را برگردانــد و از زوال 
سرمایه اجتماعی جلوگیری کند. درعرصه مادی نیز 
دستاوردهای دولت بسترساز اقدامات مؤثری مانند 
پیاده سازی الگوی اقتصاد مقاومتی و تجدید نظر در 
سیاست های اقتصادی، ایجاد سامانه مجوز کسب وکار 
و سیاست های حمایتی همچون مردمی سازی یارانه ها 
بود. اینها نه تنها در کوتاه مدت می تواند مؤثر واقع شود، 

که در بلندمدت نیز سبب ساز خیر خواهد شد.

همگراییوحمایتهایاجتماعی
دستاوردهای دولت در زمینه مردمی سازی  یارانه ها، 
پیش بردن طرح واکسیناسیون علیه کرونا و تعمیق 
روحیه جهادی بر کسی پوشــیده نیست. سیدرضا 
تقوی، نماینده مجلس معتقد است که دولت سیزدهم 
در روزهای اول کاری خود مســئله واکسیناسیون 
کرونا را در داخل کشور به خوبی پیش برد. مبارزه با 
فساد یکی از شعارهای اصلی رئیسی بود و شعار »ما 
می توانیم« هم یکی از مطالبی بود که رئیسی همواره 
به آن تکیه می کرد و الان هم تأکیدش بر این است که 
ما باید از نیروهای انسانی باهوش و دانشمند خودمان 
برای حل مشــکلات مردم اســتفاده کنیم. یکی از 
دلایلی که مردم به ابراهیم رئیســی رأی دادند، این 
بود که  دیدند وی عامل وفاق بین نیروهای مختلف 
مردمی و اقشــار گوناگون جامعه است. رئیسی نزد 
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بازار رمزارز این روزها ســقوطی تاریخــی و تلخ را 
تجربه می کند. روز گذشته بیت کوین، مشهورترین 
ارز دیجیتال از نظر ارزش بازار، برای نخستین بار از 
دســامبر 2020 به زیر 19هزار دلار رسید. خیلی 
از فعالان این بازار بیت کویــن ۶۵ هزار دلاری را به 
 خاطر دارند و به همین  خاطر این قیمت یک سکته 
تمام عیار به حساب می آید. این روند می تواند جشن 
و رؤیای ســودهای عجیب و غریب در این بازار را به 

پایان برساند.
اتر، دومیــن ارز دیجیتال بزرگ، بــه زیر هزار دلار 
ســقوط کرد؛ چنین ســطحی از قیمــت از ژانویه 
2021تاکنون دیده نشده بود. ارزش کل بازار ارزهای 
دیجیتال زیر یک تریلیون دلار است؛ قیمتی که در 
بالاترین سطح خود به 3تریلیون دلار هم رسیده بود.
به گزارش فورچون، درحالی  که ســرمایه گذاران با 
نگرانی حرکت زنجیره ای ریزش قیمت را تماشــا 
می کنند، نســبت به آینده این بازار نیز خوش بین 
نیستند. بازیگران این صنعت تقریبا مطمئن هستند 

که با این روند بسیاری از پروژه ها نابود می  شوند.
 Into The لــوکاس اوتومــورو، رئیس تحقیقــات
Block، در این باره گفت: مشکلات فروش اجباری و 
نقدینگی به یکی از بدترین عملکردهای فصلی قیمت 
در فضای کریپتو منجر شده است و یک کریپتو یک 
سقوط تاریخی را تجربه کرده است. ما شاهد آشفتگی 
در این بازار هســتیم، اگرچه هنوز خیلی زود است 
که به پایین ترین ســطح قیمت کریپتو بپردازیم، 
اما شباهت های آشــکاری با بازارهای نزولی قبلی 

شاهد هستیم.
بازیگران دنیــای رمز ارز پیش بینــی می کنند که 
اثر دومینووار در بازار ارزهــای دیجیتال حداقل در 
کوتاه مدت ادامه خواهد داشت. دردسر بیشتر، برای 
ســرمایه گذاران و پروژه هایی اســت که در معرض 
مسائل عملیاتی قرار دارند. به نظر می رسد همه اینها 

به رمز ارزی به نام ترا )Terra( برمی گردد.
اگرچه عوامل کلان اقتصادی، ازجمله تورم بیش از 
حد انتظار در آمریکا، زمینه را برای مشکلات پیش 
رو فراهم کردند، اما فروپاشــی اکوسیستم ترا و ارز 
رمزپایه اصلی آن لونا که تقریبا بی ارزش شــد، یک 

انفجار غیرقابل انکار در این فضا بود.

فروپاشی 
ترا و لونا در اوج خود، ۶0میلیارد دلار ارزش داشتند 
و پس از اینکه در ماه مــی،  این ارزش به حدود صفر 
رســید، تأثیر آن حالا بر مؤسســات متصل آشکار 
شد. در همین حال یکی از بزرگ ترین پلتفرم  های 
وام دهی بــازار ارزهــای دیجیتال، به نام شــبکه 

سلســیوس، برداشــت های خود را در روز یکشنبه 
متوقف کرد و شایعاتی مبنی بر ورشکستگی به راه 
انداخت. گزارش های مربوط بــه وضعیت صندوق 
 Three Arrows Capital چند میلیــارد دلاری
بلافاصله پس از آن منتشر شــد که به نگرانی ها از 
ســرایت این خطرات سیســتمیک دامن زد. حتی 
شرکت های بزرگ مرتبط با ارزهای دیجیتال، مانند 
کوین بیس،  جمینی، بلاک فــی و کریپتو دات کام 

اخیرا مجبور به تعدیل کارمندان خود شده اند.
اوضــاع رمزارزها هم اکنــون واقعا متزلزل اســت 
و مدتی طول می کشــد تا اوضاع به ثبات برســد. 
مایکل صفایی، شریک مدیر شرکت تجارت ارزهای 
دیجیتال Dexterity Capital گفت: مردم مدام در 
حال رصد کردن اوضاع هستند و منتظرند ببینند آیا 
چیز دیگری سقوط می کند یا خیر. سرمایه گذاران 
برای اینکه یک اکوسیستم قابل اعتماد باشند، باید 
از اینکه پولشان را در جای درستی سرمایه گذاری 
کرده اند و به راحتی می توانند آن را استخراج کنند، 
اطمینان داشته باشــند، اما ســقوط اخیر ارزش 
کریپتو، قطعا حجم زیادی از ایــن اعتماد را از بین 

می برد.
جیســون اوربان، یکــی از مدیران بخــش تجارت 
دیجیتال گلکســی نیز گفت: هم اکنون ما وضعیت 
ناپایداری را ســپری می کنیم.  به نظر می رسد این 
شــرایط، کوتاه مدت باشــد، اما پیش بینــی ادامه 
نوسانات، کار سختی اســت. فکر می کنم طی 3تا 
۶هفته آینده، مردم متوجه خواهند شــد که دقیقا 

چه اتفاقی افتاده است. ممکن است برخی پروژه ها با 
افول و برخی نیز با موفقیت مواجه شوند.

 ،dYdX میلر، رهبر رشد در صرافی ارزهای دیجیتال
گفت: آنچه اکنون می بینیم این است که ریسک بیش 
از حد مساوی است با حدف از اکوسیستم که از نظر 

من یک پیشرفت سالم به  حساب می آید.

وضعیت پیش رو
بازیگران اصلی کریپتو می گویند که پس از خروج از 
این سقوط، تغییرات در این فضا کاملا قطعی است. 
ممکن است نســبت به پروژه های خاص، بسته به 
کد و زیربنای آنها یا پلتفرم هایی که بازدهی بسیار 
بالایی ارائه می  دهند، تردید وجود داشــته باشــد. 
مقررات نیز ممکن اســت به زودی برقرار شود، اما 
بســیاری از افراد در این فضا نسبت به نوآوری های 

آینده خوش بین هستند.
اوربان وضعیت فعلــی بازار کریپتــو را با ترکیدن 
حباب اینترنت در ســال2000 مقایســه کرد. او 
با نگاهی به آینــده، پیش بینی می کنــد در کنار 
مشــکلات، نوآوری هایی نیز از دل این دوره زمانی 
بیرون خواهد آمد. بسیاری دیگر از متخصصان این 
حوزه نیز ســخنان او را تکرار کردند. مارک کوبان، 
ســرمایه  گذار مشــتاق ارزهای دیجیتال گفت: در 
ســهام و ارزهای دیجیتال، شرکت هایی را خواهید 
دید که با پول ارزان و آســان حمایت می  شدند، اما 
چشم انداز تجاری معتبری نداشــتند و در نتیجه 

ناپدید خواهند شد.

ســام بنکمن فرید، مدیر اجرایــی صرافی ارزهای 
دیجیتال FTX نیز گفــت: درحالی که این دوره ای 
بسیار بد برای پروژه های ضعیف یا نه چندان مفید 
خواهد بود، اما اوضاع برای پروژه های ارزشمند، به 
همان بدی نیست. فکر نمی  کنم این پروژه ها از بین 
بروند، اما ممکن است شاهد چرخش برخی به سمت 

نسخه های پیچیده تر باشیم.

درس عبرت
اگرچــه برخــی از کهنــه  کاران دنیای رمــزارز، 
شباهت هایی بین این رکود و زمستان  قبلی کریپتو 
می  بینند، امــا معتقدند درس  هــای خاصی از این 
سقوط را برای آینده ذخیره کرده اند. تام دانلیوی، 
تحلیلگر ارشد تحقیقاتی شــرکت مساری، گفت: 
بزرگ ترین چیزی که از دل این رکود بیرون می آید، 
تمرکز بر اصول بنیادی است. پیش از این پروژه های 
جدید و جالب تر، سرمایه ای را به دست می آوردند 
و در حد زیادی برای آنچــه واقعا انجام می  دادند یا 
می توانستند، رشــد کردند، اما تمرکز آینده روی 
پروتکل  های قدرتمند، تیم  های قوی و موارد استفاده 
قوی خواهد بود. او همچنین پیش بینی می کند که 
این رکود به جنگ بین رقبای اتریوم پایان می  دهد. 
بیت کوین و اتریوم باقی می ماننــد و به دنبال آنها 
پروژه هایی خواهند بود که بــرای 20تا 30درصد 
باقیمانده از ارزش بازار ارزهــای دیجیتال مبارزه 
می  کنند. به گفته فعالان این صنعت، نکات مهم این 
سقوط بی سابقه، آینده این فضا را شکل خواهد داد.

پایان مهمانی رمزارزها
کاهش بی سابقه ارزش بیت کوین تا زیر 19هزار دلار، کارشناسان و فعالان حوزه رمزارزها را نگران کرده و گروهی می گویند 

جشن سودهای کلان به پایان رسیده است

باتری های دست دوم خودروهای الکتریکی قرار است در یک همکاری 
استارت آپی مورد استفاده مجدد قرار بگیرند

باتری دست دوم آئودی در موتور 
سه چرخه های هندی

باتری های استفاده شده در مدل  

فناوری
e-tron آئودی با به کارگیری در 
ریکشاهای برقی، جانی دوباره 
می گیرند. به گزارش نیواطلس، مشکل بازیافت 
یا دفــع کلی باتری هــای خودروهــای برقی 
باتری دار با توجه به گســترش و رونق این نوع 
خودروها هر روز جدی تر می شود. حالا شرکت 
خودروسازی آئودی درصدد است با همکاری با 
یــک اســتارت آپ معــروف هندی بــه نام 
»نونام«)Nunam( از باتری های مصرف شده 
کــه اصطلاحا بــه آن باتری های دســته دوم 
می گوییم در وســایل نقلیه ظریف تــر و با برد 
کوتاه تر استفاده کند. شــرکت آئودی در حال 
آزمایش 3ریکشاي برقی است که با باتری های 
دسته دوم تغذیه می شوند. پرودیپ چاترجی، 
مؤسس »نونام« می گوید: »باتری های قدیمی 
هنوز هم بسیار قدرتمند هستند. برای وسایل 
نقلیه با برد و توان  کمتر و همینطور وزن کلی 
کمتر، بسیار امیدوارکننده اند. در پروژه زندگی 
دوم شرکت، ما از باتری هاي خودروهای برقی 
باتری دار که عمرشان برای کار در این خودروها 
به سر رســیده، در وســایل نقلیه برقی دیگر 
استفاده دوباره می کنیم؛ ممکن است شما آن را 
»تحرک برقی« بنامید. به ایــن ترتیب، ما در 
تلاشــیم تا بفهمیــم باتری ها در ایــن حوزه 

پرکاربرد چقدر می توانند انرژی ارائه دهند.« 

به گزارش موتوروان، آئــودی و »نونام« قصد 
دارند این پروژه آزمایشــی چندکاربردی را در 
اوایل ســال2023 راه اندازی کنند. 2شرکت 
در آزمایش های ریکشاهای برقی بنا دارند که 
آنها را به زنان خلاق قرض دهند تا از آنها برای 
حمل کالا به بازار و همینطور ارتقای استقلال 
شغلی شــان اســتفاده کنند. به ادعای آئودی 
مزیت ریکشــاهای برقی احتمالا پرزرق و برق 
شرکتش نسبت به ریکشاهای برقی موجود که 
هم اکنون در بســیاری از خیابان های شبه قاره 
جولان می دهند، منبع تامین برق آنهاســت. 
آئودی اذعــان می کند مدل هــای موجود در 
خیابان ها اغلب با باتری اسید-ســرب تغذیه 
می شوند و از شبکه برق عمومی به شدت متکی 
به زغال سنگ شارژ می شــوند. راهکار »نونام« 
برای رهایی از زغال ســنگ به منظــور تامین 
برق ریکشاهای برقی، ایجاد یک سیستم شارژ 
خورشــیدی غیرمتمرکز با قرار دادن صفحات 
خورشیدی در پشت بام شــرکای محلی است. 
ایــن پنل ها باتری هــای ثابت ذخیره ســازی 
دســته دوم مدل e-tron آئــودی را در طول 
روز شــارژ می کنند و انرژی را در شب، زمانی 
که از ریکشاها اســتفاده نمی شــوند، به آنها 
منتقل می کنند. آب و هوای آفتابی هند بستر 
آزمایشی بسیار مناســبی را برای این سیستم 

ایجاد خواهد کرد.

زهرا خلجیرمزارز
روزنامه نگار

 واکسیناسیون کرونا 
به 6ماهه ها رسید

مرکز کنترل و پیشــگیری از بیماری های آمریکا، واکسن 
کووید-19 مخصوص کودکان ۶ماه به بــالا را تأیید کرد و 
به این ترتیب در فاصله کوتاهی، بــا تامین منابع مورد نیاز 
این واکســن به طور جهانی در دسترس قرار خواهد گرفت. 
به گزارش الجزیره، این تصمیم مرکز کنترل و پیشــگیری 
از بیماری ها پس از آن اتخاذ شد که هیأتی از مشاوران این 
آژانس به توصیه واکســن کووید-19 بــرای کودکان رأی 
دادند. روشــل والنســکی، مدیر مرکز کنترل و پیشگیری 
از بیماری هــا، در بیانیه ای گفت: می  دانیــم میلیون ها نفر 
از والدین و مراقبت کنندگان کودکان مشــتاق هســتند تا 
فرزندان خردسال خود را واکسینه کنند و با تصمیم امروز، 

این امر به زودی محقق می شود.

تلاش برای کنترل شیوع
سازمان غذا و داروی آمریکا روز جمعه واکسن شرکت مدرنا 
را برای کودکان ۶ماهه تا ۵ســاله و واکسن شرکت فایزر را 
برای کودکان ۶ماهه تا 4ساله تأیید کرد. واکسن فایزر پیش 

از این برای کودکان بالای ۵سال مجاز شده بود.
بث بل، یکی از پزشکان هیأت مشــاوره پس از رأی گیری 
گفت: ابتلا بــه کووید-19در موارد معــدودی باعث مرگ 
کودکان شده است اما حالا ما فرصتی برای جلوگیری از این 

اتفاق تلخ داریم.

جو بایدن، رئیس جمهور آمریکا نیز ایــن تصمیم را گامی 
بی  سابقه خواند و گفت که دولت او قصد دارد تا اوایل هفته 
آینده واکســن ها را برای گروه های سنی زیر ۵سال عرضه 

کند.
تقریبا 18میلیون کودک زیر ۵ســال واجد شرایط دریافت 
واکسن کووید-19خواهند بود، اما باید دید در نهایت چند 
نفر این واکســن را دریافت خواهند کرد. کمتر از یک سوم 
کودکان ۵ تا 11ساله از نوامبر گذشــته که واکسیناسیون 

برای آنها تأیید شد، این کار را انجام داده اند.
واکســن فایزر برای کودکان ۶ماهه تا 4ساله است. هر دوز 
آن یک دهم دوز بزرگسالان است و در 3دوز نیز تجویز شده 
است. 2مورد اول با فاصله 3هفته و آخری حداقل 2ماه بعد 

 تزریق می شود.
شرکت پزشکی دارویی مدرنا نیز 2دوز برای کودکان درنظر 
گرفته است که هر کدام یک چهارم دوز مصرفی بزرگسالان 
است که برای کودکان ۶ماهه تا ۵ساله با فاصله 4هفته انجام 

می شود.
سازمان غذا و دارو همچنین دوز ســوم را، حداقل یک ماه 
پس از تزریق دوم، بــرای کودکان مبتلا بــه بیماری های 
نقص سیســتم ایمنی که آنها را در برابر بیماری های جدی 

آسیب پذیرتر می کند، تأیید کرد.
شــرکت CVS Health قصد دارد واکســن  هایی را برای 
کودکان 18ماهه به بالا ارائه کند، درحالی که شــرکت های 
Rite Aid و Walmart قصد دارند این واکســن ها را برای 
کودکان حداقل 3ساله ارائه دهند. نوزادان به طور سنتی در 

مطب پزشک واکسینه می شوند.

جلوگیری از خطر مرگ ومیر
مقامات بهداشــت عمومی برای واکسیناســیون کودکان 
پیش از ســال تحصیلی جدید اصرار دارنــد زیرا امیدوارند 
درصورت افزایش مجدد ابتلا به کووید-19به واسطه ورود 
به فصل سفرهای تابستانی، این واکسن های تأیید شده برای 
گروه سنی به جلوگیری از بستری شــدن در بیمارستان و 

مرگ ومیر کمک کند.
با این حال، طبق داده های فدرال، از زمان شروع همه  گیری، 
حدود 480کودک زیر ۵ســال شــامل آمار یک میلیونی 
مرگ ومیر ناشــی از ابتلا به کووید-19در آمریکا می شوند. 
کووید مزمن یا طولانی مدت نیز، مورد نگران کننده ای است 
که می تواند پیامدهای غیرقابل جبرانی برای کودکان داشته 
باشد مانند سندروم التهابی چند سیستمی که یک وضعیت 
نادر اما جدی پس از ابتلا به این ویروس اســت. دکتر متیو 
دیلی، محقق Kaiser Permanente کلرادو که در کمیته 
مشورتی مرکز کنترل و پیشگیری از بیماری ها حضور دارد، 
گفت: با وجود اینکه تعداد مرگ ومیرها نســبتا نادر است، 
اما با واکسیناســیون همین تعداد نیز به کمترین حد خود 
می رسد، زیرا واکسن هم اکنون مهم ترین اسلحه ما در برابر 

مرگ ومیرهای کرونایی است.
مشــاوران مرکز کنتــرل و پیشــگیری از بیماری ها هفته 
آینده مجددا با یکدیگر نشستی خواهند داشت تا استفاده 
از واکســن مدرنا را برای کودکان و نوجوانان ۶ تا 17ساله 
بررسی کنند. پیش از این نگرانی هایی در مورد مواردی نادر 
از التهاب قلب در پسران نوجوان و مردان جوان در پی تزریق 
واکسن مدرنا وجود داشــته  و انتظار می رود مشاوران این 
داده ها را درنظر بگیرند. واکسن فایزرآبان ماه برای کودکان ۵ 
تا 11 ساله مجاز شد، اما آمار ایالت های مختلف آمریکا نشان 
می دهد که تا کنون تنها حدود 29 درصد از این گروه به طور 
کامل واکسینه شده اند. مقامات بهداشت عمومی آمریکا بر 
واکسیناسیون کودکان پیش از سال تحصیلی جدید اصرار 
دارند زیرا امیدوارند واکسن زدن گروه سنی به جلوگیری از 
بستری شدن در بیمارستان و مرگ در صورت افزایش مجدد 

موارد کرونا کمک کند.
بیماری کرونا عموماً در کودکان خفیف تر است. با این حال، 
از فروردین 1399، طبق گزارش مرکز کنترل و پیشگیری از 
بیماری های آمریکا، این ویروس پنجمین عامل مرگ و میر 
در کودکان یک تا چهار ساله و چهارمین علت اصلی مرگ 

در کودکان زیر یک سال بوده است.

عیسی زارع پور 
وزیر ارتباطات و فناوری اطلاعات 

در پایان دولت ســیزدهم قــول می دهیم 
کــه در اینترنت موبایــل حداقــل ۲۰ پله و 
در اینترنت ثابت ۳۰ پله رتبه ایران را ارتقا 
دهیــم. امیدواریــم درصورتــی کــه پــروژه 
اینترنت فیبر نوری اجرایی شــود ایران در 
حــوزه اینترنت ثابــت جزو ۵۰ کشــور اول 
 5G باشــد. در همین حــال بــا راه انــدازی
نیز تا ســه ســال آینــده ســرعت اینترنت 
موبایــل هــم افزایــش می یابــد. ســرعت 
فعلی اینترنت شایســته مردم نیســت و 
تلاش مــا در ایــن دولــت ارتقای ســرعت 
روی زیرســاخت های شــبکه ارتباطــی 

کشور است.

رضا باقری اصل 
دبیر شورای اجرایی فناوری اطلاعات

۵9درصد دســتگاه ها هنــوز تکالیف خود 
را برای ایجاد پنجره واحد دولت هوشمند 
انجام نداده اند و دســتگاه های کم کار در 
دولــت الکترونیــک تذکــر گرفتنــد. حتی 
برخــی از دســتگاه ها پرونــده قضایــی در 
مورد این کم کاری دارند. تمامی تلاشمان 
این است که دستگاه های اجرایی را وادار 

کنیم تا دولت هوشمند را محقق کنند. 

پیدا شدن فیل در مریخ!
یک محقق تایوانی در حوزه موجودات فضایی با 
استناد به عکسی که به تازگی از مریخ منتشر شده، 
ادعا کــرده که موجودی غیرعادی را در ســیاره 
سرخ مشاهده کرده اســت. به گزارش وب سایت 
 مترو، اسکات وارینگ کشف خود را در وب سایت

 UFO Sightings Daily به اشــتراک گذاشته 
است. او مدعی شــده که موجود عجیبی شبیه 
به یک فیل بیــن صخره های ســطح مریخ پیدا 
کرده که این، مدرکی ملمــوس بر وجود حیات 
در مریخ است! اســکات وارینگ در سایت فوق 
نوشــت:»امروز، چند چیز باستانی جالب مربوط 
به بیگانگان را در عکســی از مریــخ پیدا کردم. 
برجســته ترین مصنوع، مجســمه فیل مانند با 
خرطوم کوتاه بوده که نشســته و به سمت چپ 
چرخیده اســت. همچنین چهــره ای بزرگ با 
لب های ضخیم، دهان باز و بینی گرد و 2چشــم 
وجود دارد که بدون شک اثبات وجود زندگی در 
مریخ است.« مشاهدات وارینگ چند روز پس از 
آن صورت گرفت که مریخ نورد اســتقامت ناسا 
عکس هایی از مریخ منتشر کرد که در آن چندین 
نفر یک »پتوی حرارتی« را در آن مشاهده کردند.

نقل قول خبر

فضا

دانش
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کم کــم حمل ونقل در 
شهرهای بزرگ دنیا با 
استفاده از فناوری های 
پــاک و نویــن چهره 
جدیدی پیدا می کنند تا ســاکنان آنها 
نفس راحت تــری بكشــند. به گزارش 
همشــهری، تهران هم از ایــن قاعده 
مستثنی نیست و همین حالا که اتوبوس 
برقی مراحل تســت خــود را در خط 
میدان جمهوری- بهارستان پشت سر 
می گذارد، وسایل نقلیه کوچک تری مثل 
دوچرخه برقی، موتور برقی و اســكوتر 
برقی هم خودی نشان می دهند. اینگونه 
شهروندان می توانند با حمایت هایی که 
شــهرداری تهران انجام می دهد، بدون 
نیاز به خرید وسیله نقلیه کوچک برقی، از 
مسیر اشتراکی، با آن در شهر تردد داشته 
باشند. به همین خاطر در کنار دوچرخه ها 
و موتورهــای اشــتراکی و برقــی که 
به صورت پایلوت در گوشه و کنار تهران 
فعال هســتند، به تازگی »خانه اسكوتر 
تهران« نیز در بوســتان پلیس واقع در 
منطقه 4تهران شــروع به فعالیت کرده 
است. علاوه بر بوســتان پلیس، »خانه 
اسكوتر تهران« در بوستان لاله هم فعال 
است. محمدرضا پوریافر، شهردار منطقه 
4 تهران درباره افتتاح خانه اســكوتر در 
محدوده شرقی تهران می گوید: »خانه 
اسكوتر بوستان پلیس به عنوان یكی از 

مراکز پایلوت در تهران از ســاعت ۱۲ تا 
۲۱ به شهروندان خدمات ارائه می دهد. 
شهروندان می توانند با مراجعه به سایت 
myroro.ir و دانلود و نصب اپلیكیشن 
در ســایت مورد نظر، ثبت نــام کرده و 
پس از احراز هویــت آنلاین، ثبت نام در 
لحظه انجام و پیامک صادر می شود. افراد 
می توانند محل قرارگیری اسكوترها را 
در صفحه تلفن همراه خود مشاهده و با 
 QR انتخاب دستگاه، قفل اسكوتر را با کد
باز کنند. استفاده از اسكوترهای برقی 
برای مسیرهای کوتاه از لحاظ اقتصادی 
به صرفه اســت و لازم است که حمایت 
کافی از ترویج اینگونه وسایل نقلیه جدید 
صورت گیرد، چرا که شهرها دیگر تاب 
تحمل ترافیک، آلودگی صوتی و آلودگی 

هوا را در سبک زندگی کنونی ندارند.«

8میلیون سفر زیر 5کیلومتر در تهران 
مهدی حســن زاده، مدیر اســتارت آپ 
»رورو« هــم در رابطــه بــا فعالیــت 
اســكوترهای برقی به صــورت پایلوت 
در بوســتان های پلیس و لالــه تهران 
به همشــهری می گوید: »استارت آپ 
»رورو« در راســتای ترویج حمل ونقل 
پــاک اشــتراکی و هوشــمند فعالیت 
می کند. اســكوتربرقی برای سفرهای 
شهری زیر 5کیلومتر وسیله حمل ونقلی 
مناسبی محسوب می شــود و براساس 

بررسی هایی که در شــهر تهران انجام 
داده ایــم روزانه حدود 8میلیون ســفر 
درون شــهری تا مســافت 5کیلومتر و 
کمتر انجام می شــود که اســكوتر های 
برقی به عنوان یک وســیله حمل ونقلی 
پــاک و ارزان می تواند بخشــی از این 
ســفرها را پوشــش دهد و یک وسیله 
نقلیه توجیه پذیر و به صرفه برای چنین 
مســافت هایی اســت. برنامــه ما فعلا 
فعالیت در بوســتان های تهران با هدف 
ترویج و فرهنگســازی  است تا بعد از آن 
با فراهم شدن زیرســاخت های لازم و 
همچنین فرهنگسازی  ترافیكی و تأیید 
پلیس راهور، کم کم اسكوترها از فضای 
بوســتان ها خارج شــده و در سفر های 
شهری مورد اســتفاده قرار گیرد. البته 
پیش از این، در بوستان آب و آتش و باغ 
کتاب و دریاچه چیتگر حضور داشتیم. 
پلیس راهور نســبت به اســكوترهای 
برقــی و حمل ونقل پاک نــگاه مثبتی 
دارد و تنها دغدغــه آنها به بحث ایمنی 
بر می گردد. برای شروع باید از محل هایی 
مانند ایستگاه های مترو ازجمله متروي 
شــهید حقانی که در نزدیكی اماکنی 
چون باغ کتاب، بوستان آب و آتش و پل 
طبیعت قرار دارد شروع کنیم. کشورهای 
توســعه یافته در بحث حمل ونقل پاک 
ازجملــه هلند تا همین 30ســال قبل 
شرایط خوبی نداشــتند، اما به مرور با 

توجه و سرمایه گذاری به شرایط امروزی 
رسیده اند. قطعا ما نیز باید گام به گام در 

این مسیر قدم برداریم.« 

اسکوترها در مرحله تعیین دستورالعمل 
یعقــوب آزاده دل، سرپرســت معاونــت 
توسعه حمل ونقل پاک و آموزش سازمان 
حمل ونقل و ترافیک نیز درباره فعالیت خانه 
اسكوتر تهران به صورت پایلوت و آزمایشی 
در بوستان های پلیس و لاله به همشهری 
می گوید: »اســتفاده از اسكوتر های برقی 
اشتراکی فعلا در مرحله تعیین دستورالعمل 
صدور پروانه فعالیت شــرکت های اسكوتر 
برقی اشــتراکی اســت که تقریبا تكمیل 
شده و منتظر هســتیم تا پلیس راهور نظر 
خودش را اعلام کند. پــس از این مرحله، 

اسكوترهای برقی اشــتراکی می توانند با 
دریافت مجوز و کسب استاندارد های لازم 
مانند دوچرخه های اشــتراکی در ســطح 
شــهر خدمات رســانی کنند.« آزاده دل 
درباره اینكه آیا زیرساخت ها برای فعالیت 
اســكوتر های برقی فراهم است می گوید: 
»فضای شهر برای تردد ایمن دوچرخه ها، 
اســكوتر ها و حتی عابران پیــاده نیازمند 
ایمن ســازی  و آرام سازی اســت. به ویژه 
در بحث موتورســیكلت ها که رفتارهای 
پرخطری دارند که این موضوع باید به مرور 
انجام شــود. همچنین در بحث اســتفاده 
از اســكوتر ها و دوچرخه های برقی نیز با 
توجه به اینكه وسایل حمل ونقلی جدیدی 
محسوب می شوند، حتما شهروندان نیز نیاز 

به آموزش دارند.« 

تهرانگردی با اسکوتر برقی
در کنار موتور و دوچرخه های برقی برای ترددهای پاک شهری حال نوبت آزمایش اسكوترهاست که چند روزی است در ۲بوستان تهران دارای ایستگاه شده اند

اعزام قطار از تهران به قم در ماه آینده 
تا یک ماه آینده یک رام قطار 3واگنه به قم ارســال می شود. این 
قطار بیمه است تا با سازوکار خوبی منتقل شود. مدیرعامل شرکت 
بهره برداری متروی تهران و حومه می گوید این قطار برای تست 
سرد و گرم اعزام می شود. به گزارش همشهری، براساس اساسنامه 
شرکت بهره برداری متروی تهران این شرکت می تواند برای ارائه 
خدمات فنی و مهندسی به کمک شهرهای دیگر برود که می تواند 
جذب درآمد هم برای این شرکت داشته باشد و بر همین اساس قرار 
است یک رام قطار از تهران به قم ارسال شود. شرکت بهره برداری 
متروی تهران و حومه برای قم یک رام قطار 3 واگنه درنظر گرفته 
که برای تست گرم و سرد در اختیار این شهر قرار می گیرد. شرکت 
بهره برداری متروی تهران و حومه بر اســاس اساسنامه و قواعد 
حقوقی وارد مذاکره با استانداری و شهرداری قم شد و قرار است 
به زودی این اعزام صورت گیرد. البته به گفته مسئولان شهری، این 
رام قطار قرض است و دوباره به مترو بازمی گردد. مهدی شایسته 
اصل، مدیرعامل شرکت بهره برداری متروی تهران و حومه در این 
رابطه می گوید: »کارهای هماهنگی برای اعزام قطار به قم انجام 
شده و کارهای مربوط به اخذ مجوز صورت گرفته است. البته قرار 
است قم 50دستگاه واگن برای توسعه مترو تهیه کند و این واگن ها 

از تهران خریداری می شود.« 

درخواست مشارکت برای ارائه 
خدمات دوچرخه اشتراکی

 سازمان حمل ونقل و ترافیک شهرداری تهران آماده همكاری 
و مشارکت با کلیه شرکت ها به ویژه شرکت های دانش بنیان، 
استارت آپ ها و سایر ســرمایه گذاران در زمینه ارائه خدمات 
دوچرخه اشــتراکی به شهروندان تهرانی اســت.  به گزارش 
همشــهری، این ســازمان با انتشــار فراخوانی برای خرید 
خدمات دوچرخه اشــتراکی از این شــرکت ها اعلام آمادگی 
کرده است. براساس این فراخوان، شــرکت هایی که بتوانند 
براساس استانداردهای اولیه اسناد فنی، خدمات سفر دوچرخه 
را به شــهروندان ارائه کنند، می توانند بــا حداقل موجودی 
300دوچرخه هوشمند نسل چهارم، در این فراخوان شرکت 
کنند. خرید خدمات سفر اشتراکی براساس قیمت تمام شده 
کارشناس رسمی دادگستری است که از این مبلغ ۱0درصد 
توسط شــهروندان و 90درصد از سوی ســازمان حمل ونقل 
و ترافیک به ســرمایه گذاران پرداخت خواهد شد. با توجه به 
چشم انداز پیش بینی شده، سهم سفر دوچرخه اشتراکی در 
شهر تهران ۲.4سهم برای هر دوچرخه در روز برآورد شده که 

عدد قابل ملاحظه ای برای شرکت ها و سرمایه گذاران است. 

رضا شرفی
 شهردار منطقه۱۰ 

کارگروه فنی کمیســیون مــاده5 با تغییر 
پهنه بخش هایی از خیابان قزوین از پهنه 
تجــاری به پهنــه مختلــط، پس از ۱۱ ســال 
موافقت کــرد که پــس از تصویــب نهایی 
و ابلاغ دبیرخانه این کمیســیون، شــاهد 
جهشــی بزرگ در امر نوســازی بافت های 
متراکــم، فرســوده، ریزدانــه، ناایمــن و 

بی دفاع شهری این محور خواهیم بود.

سیدمهدی صباغ
شهردار منطقه۱5

عملیات احداث رمپ و لوپ بزرگراه شهید 
نجفی رستگار مسیر غرب به شرق به بزرگراه 
امــام علــیع  جنــوب و همچنین دسترســی 
بزرگراه امام علیع  جنوب به بزرگراه شــهید 
نجفــی رســتگار غــرب آغــاز شــد. ایجــاد 
دسترسی بزرگراه شــهید نجفی رستگار به 
بزرگــراه امــام علــیع  ، کاهــش طول ســفر، 
تسهیل در عبور و مرور وسایل نقلیه و افزایش 
رضایتمندی شهروندان به خصوص اهالی 

محله مشیریه را در پی خواهد داشت.

نقل قول خبر

عدد خبر

حمل و نقل

خبر

رئیــس کمیته گردشــگری شــورای شــهر 
تهران خواستار تعیین تکلیف 9سینمای 
باغ کتاب شــد. ســیداحمد علــوی گفت 
که این ســینماها بخشی از ســرمایه های 
شــهر محســوب می شــوند و نبایــد بدون 
اســتفاده رها شــوند و بــا توجه به شــروع 
فصل تابستان بهتر اســت با بهره برداری 
از این سینماها، زمینه فراغت شهروندان 

فراهم شود.

9
سینما

حشــمت الله عســگری، معــاون امــور 
 هماهنگــی عمرانــی اســتانداری تهــران

اعلام کرد: »با مصوبه هیأت وزیــران، ۳۸ 
لکه صنعتی اطراف تهران براساس اصول 
زیست محیطی ساماندهی خواهند شد.« 
به گفتــه او همچنین مقرر شــده ســامانه 
یکپارچــه ســاماندهی صنایع مســتقر در 
محدوده ۱۲۰ کیلومتری شهر تهران با هدف 
شفاف ســازی وضعیــت کنونــی صنایــع و 
کمــک بــه تصمیم ســازی  در موضوعــات 
مرتبط، در مــدت ۶ مــاه ایجــاد و راه اندازی 

شود.

38
ساماندهی

 20 اسکوتر 
 برقی هوشمند 
در خانه اسکوتر 
تهران فعال است.

9 هزار 
سفر با اسکوترهای 
برقی تاکنون ثبت 

شده است.

9500 نفر 
عضو سامانه 

هوشمند اسکوترهای 
برقی هستند.

170هزار 
دقیقه سفر تاکنون 
با اسکوترهای برقی 

انجام شده است.

15درصد 
حداکثر شیب توانایی 
حرکت اسکوترهای 

برقی است.

10 تا 25کیلومتر
سرعت اسکوترهای 

برقی است که 
به صورت هوشمند 
قابل کنترل است.

40کیلومتر 
مسافتی است كه 
اسکوترهای برقی 
با هربار شارژ  طی 

می کنند.

200کیلوگرم
 سقف وزن مجاز 
برای استفاده از 
اسکوتر است.

15000تومان 
هزینه استفاده از اسکوترهای برقی به ازای هر ۱۰دقیقه است. البته برای 

تشویق شهروندان ۲ دقیقه اول رایگان محاسبه می شود. با همه گیر شدن 
استفاده از اسکوتر های برقی و تردد آنها در شهر، در قالب بسته های اشتراکی 

هزینه استفاده از آنها نیز کاهش می یابد.

گزارش
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لوازم تحریر قدیمي را دور نریزید 
بعد از پایان سال تحصیلی معمولاً دانش آموزان به مرتب کردن 
وسایل شــان می پردازند و دفتر و کتاب های قدیمی و استفاده 
شده را کنار می گذارند. دفترهای استفاده شده همیشه چندبرگ 
کاغذ سفید در انتهایشان دارند که اگر آنها را جدا کرده و روی 
هم قرار دهیم، گاهی خودش یک دفتر چند ده برگ را تشکیل 
می دهد. این کاغذهای جمع شــده را می توان در پوشه ای قرار 
داد و استفاده کرد اما به جز آن با برش آنها هم می توان دفترچه 
یادداشت درست کرده و با سلیقه خودمان برایش جلد مناسب و 
زیبایی با کاغذ، مقوا، نمد و... درست کرد. کاغذهای بزرگ تر نیز با 
کنار هم قراردادن و اتصال به وسیله یک شیرازه به شکل یک دفتر 

درآمده و راحت تر و بدون پراکندگی قابل استفاده خواهند بود.
در میان کاغذهای رنگی یا کاغذ کادوهای استفاده شده نیز گاهی 
اوقات تکه های بزرگ و کوچکی از کاغذهای بریده شده قرار دارد 
که باز هم با کمی خلاقیت می توان از دور ریختن شان جلوگیری 
کرد. یکی از بهترین راهکارها، برش زدن آنها برای درست کردن 
اوریگامی است. همچنین می توان از آنها در تهیه کلاژهای زیبا 

استفاده کرد.
کاغذها قابل بازیافت هســتند و باید در قالب پسماند خشک 
جمع آوری و دور ریخته شوند اما می توان با بخشی از کاغذهای 
باطله، قبل از دورریختن کودکان را سرگرم کرد. روی کاغذها 
خطوط صاف و شکسته پررنگی با ماژیک یا مدادشمعی بکشید 
و از کودک بخواهید با قیچی روی خطوط حرکت کرده و آنها را 
برش بزند.  این کار، مهارت حرکت انگشتان دست و قدرت تمرکز 
را افزایش خواهد داد. همچنین با آنها می توان گلوله های کاغذی 

آماده و از آن به عنوان توپ های سبک در بازی استفاده کرد.

تزئینات مدادی
فقط کاغذها نیســتند که اضافه آمده و می توان از میان شــان 
ســفید ها را جدا کرد. در میان مدادهای مشق و رنگی بچه ها 
هم گاهی وقت ها مدادهای کوچکی پیدا می شود که در دست 
گرفتن شان سخت اســت. اگر این مدادها را جمع آوری کنیم 
می توان از آنها در خلق یک اثر هنری اســتفاده کرد؛ به عنوان 
مثال با چسباندن آنها دورتادور یک قاب عکس ساده، می توان 
جلوه ای خاص به عکس یا نقاشی میان قاب داد یا می توان از لوله 
ضخیم دستمال کاغذی به عنوان جامدادی روی میز استفاده 

کرد و مدادهای رنگی کوچک را برای 
زیباشــدن این جامدادی روی آن 
چسباند. راهی دیگر برای استفاده 

از مدادهای کوچک، اســتفاده از آنها 
به عنوان زیورآلات است. با چسباندن 
یک گیره به مــداد می توانید صاحب 
گل سینه مدادی شــوید. همچنین 
با نصب ابزار موردنیــاز به این مدادها 
می توانید از آنهــا به عنوان گردنبند یا 

گوشواره هم استفاده کنید.

خرگوش کوچولوی جهانگرد
کتاب »نامه های فلیکس: خرگوش کوچولو به سفر 
دور دنیا می رود« از مجموعه کتــاب »فلیکس« در 
مرحله اول داستانی است درباره دوستی؛ دوستی های 
عمیق کودکانه و بعد از آن کتابی است برای آشنایی 
کودکان با سفر، جهان و کشورهای مختلف. در این 
کتاب مخاطب افزون بر اینکه یک داســتان لطیف 
درباره دوری دو دوســت از یکدیگر و احساس آن دو 
به هم می خواند، با ســرزمین های دیگر و چگونگی 
نامه نگاری آشنا می شــود. ویژگی جالب دیگر کتاب 
شکل ظاهری آن است. نامه های فلیکس هر یک درون 
یک پاکت جداگانه داخل کتاب قرار دارد، یا کارت هایی 
که فلیکس برای سوفی به ارمغان آورده، در چمدان 
فلیکس قرار داده شده است. »آنت لنگن« نویسنده 
آلمانی کتاب های کودک و نوجوان است.  »کنستانزا 
دروپ« نیز تصویرگر آلمانــی، تصاویر را واقع گرایانه 
طراحي کرده که باعــث ارتباط راحــت کودکان با 

داستان مي شود.

همسرداری بزرگان دین
توجه به زندگی بسیاری از علمای دین و بزرگان،  با آموزه های 
ارزشمندی همراه اســت؛ مردان و زنانی که در حوزه های 
تخصصی خودشــان در زمره یگانه افراد بی مانند شــمرده 
می شوند و با تلاش ها و نظریات و اندیشه شان چه در قالب 
کتاب ها و مقالات و چــه از نزدیک  یا با کمترین واســطه 
آشناییم، غالبا همســرانی نمونه و شایســته برای شریک 

زندگی شان بوده اند.

آیت الله بهجت 
می گوینــد اگــر اختلاف نظری میــان آیــت الله بهجت و 
همسرشان پیش می آمده، ایشان سکوت می کردند و برای 
جلوگیری از هرگونه بحث و ناراحتی، چندســاعتی به اتاق 
رفته و وقتی بیرون می آمدند طوری رفتار می کردند که انگار 

آب از آب تکان نخورده است. 
ایشان تلاش می کردند تا زحمت اضافی به گردن همسرشان 
نیندازند؛ مثلا گاهی که برایشان مهمان می آمده، خودشان 
از مهمانشــان پذیرایی می کردند، زیرا مقید بودند زحمت 

پذیرایی را به گردن همسرشان نیندازند.

روشنا

راهنما

شاد و حال خوب کن، انجام بازی های دســته جمعی و خانوادگی است؛ زیست به
بازی هایی که در داخل خانه و بدون نیاز بــه تجهیزات و فضای خاصی 
قابل اجراست. اســم و فامیل، پانتومیم،  بیست ســؤالی و... ازجمله این 
بازی هاست که همگی ما با آنها آشناییم و نیازمند تهیه و خرید وسایل و 
تجهیزات هم نیست. با کمی خلاقیت و جست وجو هم می توانیم بازی های 
جدید و تازه ای به جمع بازی های خانوادگی اضافه کنیم. بهتر اســت در 
انتخاب بازی، نوعی را برگزینیم که امکان مشارکت همه اعضاي خانواده 

با هر رده سنی در آن وجود داشته باشد تا همگی از انجام آن لذت ببریم.

تغییر چیدمان 
برخی افراد برای ایجاد تغییر در حال و هوایشان تعدادی از وسایل خانه را 
نو می کنند. اگر از این راهکار پرخرج که نوعی عادت ناپسند و اسراف است 
بگذریم، از ایده جا به جایی وســایل می توان برای ایجاد تغییر در شرایط 
روحی بهره گرفت. با کمی جا به جایی و تغییر چیدمان همان اسباب و 
وسایل موجود،  حال و هوای جدید و تازه ای در روح خانه جاری شده و حال 
ما بهتر خواهد شد. لازم نیست این جا به جایی حتما منجر به تغییر مکان 
وسایل سنگین خانه شود،  می توان به وسایل تزئینی یا کاربردی کوچک 
هم اکتفا کرد. مثلا رومیزی همیشگی را جمع کرده و یک رومیزی کنار 
گذاشته شده را روی میز قرار دهید. پرده های باز را با یک روبان از وسط 
جمع کنید، جای تابلوها را تغییر دهید،  در میان قفسه کتاب ها یک شمع، 
 گلدان کوچک یا قاب عکس قرار دهید. ظروف دم دستی آشپزخانه را مدتی 
کنار گذاشته و از ظروف قدیمی  که در کابینت قرار داده اید استفاده کنید. 
دکورهای شلوغ خانه را خلوت کنید. آوردن نشانه هایی از طبیعت در فضای 
خانه نیز تأثیر مثبتی دارد. اگر امکان تهیه گلدان و گیاه آپارتمانی ندارید 
یا فضای مناســب برای قرار دادن آنها در خانه وجود ندارد، ازدوستانتان 
بخواهید قلمه کوچکی از گل  هایشان  را به شما بدهند، آنها را در بطری های 
شیشه ای یکدست و منظم گذاشته و در نقطه ای با دید مناسب قرار دهید. 

 با این کارهای کوچک و بدون هزینه، حال و هوایتان تغییر خواهد کرد.

خیرهای کوچک 
با خودمان قرار بگذاریم در هفته چنــد کار خیر کوچک انجام دهیم. 
کارهای کوچک هم تأثیرات مثبت بزرگی بر تغییر حال و هوای ما دارند 
و ثواب انجام دادن آنها چندین برابر به  خودمان بازمی گردد و همین نیز 
دوباره در شکل گیری حال خوب ما مؤثر خواهد بود. انجام کار خیر حتما 
نیازمند صرف هزینه نیست، انفاق ازجمله این نمونه هاست که مصادیق 
گسترده و وسیعی دارد. گاهی می توانیم وقتمان را انفاق کنیم و کار خیر 
کوچکی انجام دهیم. گاهی مهارت مان حتی اگر اندک باشد می تواند 
سبب انجام خیر و انفاق شود. حتی توان جسمی  و قدرت مان هم راهی 
برای انفاق و کار خیر است. به عنوان مثال وقتی در حمل بار سنگین، 
 به زن و مردی سالخورده کمک می کنیم، وقتی سوار بر خودرویمان 
هستیم و عابری خسته را چند کوچه جلوتر به مقصد می رسانیم، وقتی 
که در گذر از عرض خیابان یا بالارفتن از پله های پل عابر پیاده به افراد 
ناتوان کمک می کنیم همگی نمونه هایی از انفاق است. تجربیات این 
چنین را همه ما داشته ایم،  می دانیم با دعای خیر فردی که دستش را 
گرفته ایم چقدر روزمان ساخته می شود و حال دلمان خوب. کارهای 
خیر کوچک تنها شامل آدم های دور و برمان نمی شود، سیراب کردن 
باغچه کوچک یا درختان مقابل خانه و دانه ریختن برای کبوترها هم 
کارهای خیر کوچک و حال خوب کن است. انجام کارهای خیر را حداقل 
در خانه خودمان علنی کنیم تا برای همه اعضاي خانواده به موضوعی 

مهم تبدیل شده و کودکان نیز آن را بیاموزند.

دورهمی با قابلمه 
افزایش قیمت ها اجازه برگزاری مهمانی را به بسیاری از خانواده ها نمی دهد. 
از دید و بازدیدها کاسته شده و صله رحم کمرنگ شده که خودش آسیب 
بزرگی است. اما نباید دورهمی های حال خوب کن را فدای افزایش هزینه ها 
کنیم. از طرفی هم قرار نیست بار سنگین هزینه های مهمانی را بر دوش 
یک خانواده انداخت. چاره این شــرایط،  برگزاری دورهمی و مهمانی به 
شیوه ای اســت که هر خانواده با قابلمه غذای خودش حاضر شود. حالا 
هم که تابستان از راه رســیده و می توان این نوع دورهمی را در بیرون از 
خانه و بوستان ها برگزار کرد تا فضای مناســب تری برای بازی کودکان 
فراهم شود. برای ادامه یافتن این قرارها بهتر است از تجملات و خرج های 
اضافه نیز پرهیز شــود. معمولا در این نوع دورهمــی یک نفر مدیریت 

کار را به دســت مي گیرد تا هماهنگی لازم برای غذاهــا و خوراکی های 
مهمانی انجام شود. به عنوان مثال می توانید با این هماهنگی ها از بردن 
غذاهای مشــابه جلوگیری کنید،  با این کار در نهایت با سفره یا یک میز 
از انواع مختلف غذا یا خوراکی مواجه خواهید شــد که زحمت و هزینه 
 تهیه آنها بر دوش یک خانواده نیفتاده اســت. این شیوه دورهمی با نام 
»پات لاک« سال هاست در کشورهای اروپایی و به ویژه میان دانشجویان 
دانشگاه های چند ملیتی رواج دارد و دانشجویان معمولا از این فرصت برای 

معرفی غذای ملی کشورشان هم استفاده می کنند.

بازی های خانوادگی 
یکی از بهترین و پر فایده ترین راه های گذران اوقات فراغت و ایجاد لحظات 

سختی ها و فشار زندگی همیشه هست ؛ گاهی روزها کمتر،  گاهی روزها بیشتر. ما هم یادگرفته ایم با آنها کنار بیاییم، همراهشان 
زندگی کنیم،  بعضی وقت ها آنها را نادیده بگیریم و حتی در میان آنها خوش باشیم. آنها که توکل یا توان روحی قوی تری دارند یا 
سعی می کنند آن را ارتقا دهند در این گیرودار شلوغی ها و فشارهای زندگی، روزها و لحظات بهتری را تجربه می کنند و راحت تر 
بحران های شکل گرفته را مدیریت کرده و پشت سر می گذارند. داشتن حال خوب، همیشه نیازمند صرف هزینه نیست، با اندکی خلاقیت هم 

می توان حال خوب جمعی و خانوادگی خلق کرد و حتی برای ساعاتی آرام تر و بی دغدغه تر بود.

گزارش

حال خوب خانواده
با ساده ترین و کم هزینه ترین کارها مي توان 
چند ساعت حال خوب براي خانواده خلق کرد
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زهرارفیعیگزارش
روزنامهنگار


دقیقاازصبح10اردیبهشت،روزیکهعکسسزارینشده
ایران،تنهایوزپلنگآسیاییدراسارتوتولههایشمنتشر
شــدتاهمینامروزکهوزنتنهاپســرایرانبه1070گرم
رسیدهاستخوابکاملیبهچشمعلیرضاشهرداریپناه،
تیمارگرداوطلبیوزهانیامدهاست.اینتولهامروز)دوشنبه(
50روزهمیشودودراینمدتبارهاوبارهاتادممرگرفته
وبازگشتهاســتاماباکمکتیمارگریکهبیشاز20سال
تجربهتیمارگریحیاتوحــشرادارد،محیطبانانتوران،
دامپزشکانســازمانحفاظتمحیطزیست،متخصصان
داوطلبوتجهیزاتیکهدانشــکدهدامپزشــکیتهراندر
اختیارشانگذاشتهحالاپسرایرانصدهاکیلومتردورتراز
مادررویچمنمصنوعی،درشرایطجسمیپایدارمیدودو
یالهایکرکیاشرابرایدلبرینشانمیدهد.کمترکسی
وجودداردکهصحنهدویدنپیروزراببیندوخوششنیاید.
اماپیروزکهســازمانحفاظتمحیطزیستچندانموافق
نامگذاریاوتوسطتیمارگرشنیســت،راهسختیرابرای
رسیدنبهاینشرایطسپریکردهاست.دراینمصاحبهپای
صحبتهایعلیرضاشهرداریپناهنشستیمتاازبزرگکردن
فرزندایرانبگویدکهاوباصمیمیتودلدادگی»بابا«صدایش
میکندووقتیخاطرهتبکــردنپیروزراتعریفمیکند،

بغضامانشنمیدهد.

چطورشــدکهبراینگهداریازتولههای
ایرانبهتوراندعوتشدید؟

بادیدنعکسهاینحوهشیردادنبهتولههایایران،بسیار
نگرانشدم.ازآنجاییکهسالیانسالدرحوزهتیمارگری
حیاتوحشکارکردهاموحدود15سالدستیاردامپزشک
حیاتوحشبودهام،تجربهزیادیدرموردپرستاریکردن
ازحیاتوحشدارم؛یعنیمیتوانمتجویزهایپزشــکانرا
اجراییکنم.بایکیازدوســتانمموضوعرامطرحکردمواو
همبادامپزشکیکهایرانراســزارینکردهبودموضوعرا
مطرحکردوایشانازمنبرایتیمارگریتولهیوزهادعوت
بههمکاریکــرد.اینکارراداوطلبانهوباعلاقهشــخصی
انجامدادهامومنتیبرکسینیست.علاقهبهحیاتوحشو
نگهداریازآنهابهاحساساتشخصیمنبرمیگردد.پساز
دعوتراهیتورانشدمتابهمحیطباناننحوهشیردادنبه
تولهیوزهاراآموزشدهم.پیشازرسیدنمنبهتورانیکیاز
تولههامردهبود.دلیلمرگراهمچونازابتداحضورنداشتم
نمیتوانمدرموردشاظهارنظریکنم.ازهمانابتدابهآنها

گفتهبودمکهیکهفتهپسازحضورمبایدبرايیکسفر
تحقیقاتیبهسیســتانبروم.برنامهسیستانمطالعهروی
پروانهایبــودکهدرفصلبهاربارویــشگلیخاصدرآن

منطقهرویتمیشود.
کارتانراچگونهشروعکردید؟

ساعت12شببهتورانرسیدموبایکچالشبسیارمهم
روبهروشدم.فضاوامکاناتیبرایپسازسزارینپیشبینی
نشــدهبود.درتمامآن6روزیکهدرکنار2تولهبودمهر
چیزیکهنیازداشــتمبرایمنفراهمکردند.ضمناینکه
خودمهمچیزهاییمثلشیربابرند»رویالکنین«بردهبودم.
پیشازاینگفتندکهبهتولههاآغوزدادهاندولیآغوزشیری
نیستکهبایکباردادنتامینکنندهآنتیبادیهایمورد
نیازبدنیوزباشــد.کلا4نوعشیرخشکدراینمدتداده
شدهاستکهدرموردبهتربودنهرکداماختلافنظروجود
دارد.حتیدامپزشکآفریقایجنوبی)دکترپیترکالدوِل(
همکهآمدیکنوعشیرخشکدیگرمعرفیکرد.6روزچشم
برهمنزدیمتااینتولههارانگهداریکنیم.ازغذادادنقطره
قطرهتامراقبتبرایبازشدنچشمتولههارابراینخستین
باردرکشورتجربهکردیم.منتولهبســیاریازحیواناترا
تیمارکردهامولیحتیمنهمتجربهکافیبرایمراقبتاز
بچههایایراننداشتمچهرسدبهمحیطبانانیکهتاکنون
تجربهسزارینیکیوزراهمنداشتهاند.پسازآموزششیفت
بعدیمحیطبانان،بادلشورهفراوانراهیسیستانشدمو
وقتیبرگشتممتوجهشــدمکهیکیدیگرازتولهها10روز
پسازسفرمندرراهرسیدنبهتهرانتلفشدهاست.اینبه
اینمعنانیستکهاگرمنبودمچنیناتفاقینمیافتاد؛اصلا.
چراکهدرمراقبتازحیواناتحیاتوحششــرایطیپیش

میآیدکهبایددرلحظهتصمیمگرفتوشرایطپیچیدهتراز
آناستکهبتوانتصورکرد.بهطورمثالشماجاییمجبور
میشویدکهدرموردتولهايکهآغوزبهاندازهکافینخورده،از
200گرمبه450گرمرسیدهودرپایینترینسطحآنتیبادی

استتصمیمحیاتیبگیرید.
ایراداصلیتورانچهبود؟

واقعیتایناستکهبزرگترینایرادیکهمیتوانبهتوران
گرفتنبودامکاناتوتجهیزاتتشخیصیمثلسونوگرافی،
رادیوگرافیوآزمایــشخونوادراربــود.آنجاحتیآنتن
اینترنتبرایمشورتگرفتنازدامپزشکانداخلیوخارجی
همنبود.بهنظرمناینهیچربطیبهمهارتمحیطبانندارد.
اگرتجهیزاتبود،مثلامیشدبایکسونوانسدادرودهتولهها
رازودترتشخیصدادوغلظتونوعشیرراعوضکرد.مرگ
تولهدومباهجمهشدیدمردموحتیفعالانمحیطزیستبه
منهمراهشد؛باایناستدلالکهچراتولههارارهاکردهام.
درحالیکهمنازابتداگفتهبودمکهتازمانمشــخصیدر

آنجاهستم.
چهشدکهدرتهرانپذیرفتیدکهمراقبت
تولهسومرابپذیرید؟آنهجمههاشمارامنصرفنکرد؟

وقتیدکتراکرامیزنگزدوگفتکه»بیابهدادتولهسوم
برس،دومینتولههممردهبیااینیکیرازیرپروبالتبگیر«
تصمیمخیلیسختیبود.تاهمینالانهمبودنمهمراهبا
انتقادهاوهجمههاییاستکهکاررابرایمسختمیکند.
ولییکلحظهبهخودمگفتم»اگراینتولههمبمیردچه؟«
بامشورتازدوســتوهمکارمآقایعمارلوییازظهرروز
28اردیبهشتتاکنونکنارتنهاتولهباقیماندهدرمهمانپذیر
سازمانماندهام.شرایطاینجابهآنچهمنانتظاردارمنزدیک

استومیتوانیمشرایطنســبتاخوبیرافراهمکنیم.هنوز
نتوانستهامخانوادهامراببینموحتيبرایمداوایدستمکه
دردشدیدناشیازدیســکداردبهمدت3ساعتبهمطب

دکتربروم.
مراقبتازپیروزدرتهرانچطوربودواین

مراقبتهاتاکیبایدادامهیابد؟
دراینمدتبارهاایــنتولهتاپایمرگرفتهوبرگشــته
است.شبهاییبودهکهدکترباســتانیودکترکردستانی
دامپزشکانســازمان،خودرابرایاحیایقلبیتولهآماده
میکردندومندرایــنمدتجانمبهلبممیرســید.این
تولهوزنچندانینداردکهبگویید2روزغذانخوردچیزی
نمیشود.ازقطرهقطرهشــیردادنتاامروزکهبهاندازهیک
نخودگوشــتبهاومیدهیماینحیوانرابزرگکردهایم
وساعتبهســاعتکارهایشراانجامدادهایمویکخواب
کاملنداشتهایم.الانازدستمنغذایکمکیکنسروی
میخوردودرحدیکگرمگوشتبهاومیدهم.خیلیهابه
دستیشدنپیروزایرادمیگیرندوفکرمیکننداوبهطبیعت
بازخواهدگشت.درحالیکهچندیننسلبایدیوزدراسارت
بهدنیابیایدتابتوانچنینکاریکرد.8روزپیشتوانستیم
برایآفتابگرفتناینتولهرابهمحوطهایآمادهومحصور
ببریمتاکمیبدودوآفتاببگیرد.ایــنروندتا4ماهگیو
زمانیکهغذایخشکبخوردادامهخواهدداشتوسپس
درصورتیکهشرایطمناسبباشددرمحوطهایمتفاوتاز
یوزهایدیگرنگهداریخواهدشد.البته4ماهگیهمشرایط
حساسیاستوبهگفتهپیترکالدولِبایدخودرابرایآنزمان
آمادهکنیم.یوزهایطبیعتهمدراینسنشرایطجسمی

شکنندهایدارند.

گفتوگویهمشهریباپرستارتنهاتولهیوزبازمانده»ایران«
پرداختحدود300میلیاردتومان

عوارضخروجازکشوردر2ماه
ســازمانامورمالیاتیکشــوراعلامکردکهتاپایاناردیبهشتماه
ســالجاری،درآمددولتازمحلدریافتعوارضخروجازکشور
معادل2۹8میلیاردو753میلیونتومانبود.براســاسقانونهر
ایرانیبراییکبارخروجازکشوربایدمبلغ400هزارتومانعوارض
خروجازکشورپرداختکندواینمبلغبرایخروجباردوم600هزار
تومانوبرایخروجبیشازاینتعداد800هزارتوماندرسفرهای
تفریحیاست.اینمبلغدرسفرهایحجتمتعوعمرهنیزاز132هزار
تومانبرایسفرنخستو1۹8و264هزارتوماننیزبرای2یاچندبار
سفربهحجدرسالمحاسبهشدهاست.براساسبررسیهمشهری
والبتهبادرنظرگرفتنرقماعلامشدهازسویسازمانامورمالیاتی
کشور،بهنظرمیرسدسفرهایانجامشدهدرفروردینواردیبهشت
ماهسال1401عمدتادرردیفسفرهایتفریحیبهخارجازکشور
صورتگرفتهکهدرصورتمحاسبهیکبارخروجدرسالبرایهر
ایرانیوبازهمبراساسمبلغحدود300میلیاردتوماندرآمددولت
ازمحلدریافتعوارضخروجازکشــورازهــرایرانی،حدود750
هزارایرانیدرفروردینواردیبهشتماهسالجاریبهسفرخارجی
رفتهاند.سفرایرانیهابهخارجازکشــوردرفروردینواردیبهشت
ماهســالجارینیزپساز2ســالوقفهدرســفرهایخارجیو
بستهبودنمرزکشورهابهرویگردشــگرانبهدلیلشیوعکروناو
پاندمیاینویروسدرجهانصورتگرفتهاستکهباروندافزایشی
واکسیناســیوندرجهانوالبتهایران،مرزهایکشورهادرسومین
سالازشیوعپاندمیگشودهشدوگردشــگراناقدامبهسفرهای
خارجیبهمقاصدمختلفکردند.سفرحدود750هزارایرانیبهخارج
ازکشورالبتهبراســاسمیزاندرآمددولتازمحلدریافتعوارض
خروجازکشورنیزدرشرایطیصورتگرفتهاستکهنرخدلاردرایران
همچنانبالابودواگرهرگردشگرعلاوهبرپرداختعوارضخروجاز
کشورمبلغیمعادلیکهزاردلارباخودبهکشورمقصدبردهباشد،در
کمترینحالترقمیحدود750میلیوندلارارزازایرانخارجکرده
است.براساسآماروزارتراهوشهرسازی،تنهادرنوروز1401تعداد
413هزارو22مسافرازفرودگاهامامخمینی)ره(بهخارجازکشور
سفرکردند.463هزارو60۹مســافرنیزازمرزهایزمینیکشورتا
13فروردینماهسال1401خارجشدند.یعنیتنهاازیکفرودگاه
کشورومرزهایزمینی876هزارگردشــگرومسافرطی13روزاز
کشورخارجشدند.بیشترینآمارخروجازمرزهایهواییوزمینینیز
در13روزنخستفروردینماهدرمرزایرانوترکیهثبتشدهاست.

خبرروز

فریدون محمدی
مدیرکل میراث  فرهنگی، گردشگری و 

صنایع  دستی استان البرز 
مالکیــت کاخ مرواریــد در اســتان البــرز در 
دســت بنیاد تعــاون ســپاه اســت و هم اکنون 
از طریق وزارت میراث  فرهنگی، گردشگری و 
صنایع دستی و هماهنگی با بنیاد تعاون سپاه 
و اســتانداری البرز به دنبال این هستیم که با 
تخصیص زمین معوض به بنیاد تعاون سپاه، 

این مجموعه گردشگری آزادسازی شود.

حسن خوشخو
معاون هوانوردی سازمان هواپیمایی

مصوبــات شــورای  عالــی هواپیمایــی 
درخصــوص نــرخ بلیــت پروازهــای 
داخلــی، فصل الخطــاب اســت و هــر 
مرجعی که بخواهد بالاتر از این نرخ ها 
اقــدام بــه فــروش بلیــت کنــد، قطعــاً 
تخلــف از مقــررات رخ داده اســت و بــا 
گرانفروشــان بلیــت پروازهــای داخلی 
چه ایرلاین ها باشند یا هر مرجع دیگر 

فروش بلیت برخورد می کنیم.

نقلقولخبر

ســرقتی از آثار تاریخی ایران به کشور 
بازگردانــده شــده اســت و علیرضــا 
دلخوش، مدیرکل دیپلماســی وزارت 
خارجه گفته است: براساس قطعنامه 
اســترداد امــوال فرهنگــی ســازمان 
ملــل متحــد، خریدوفــروش امــوال 
فرهنگــی کشــورها جــرم اســت و آثار 
 تاریخــی هــر کشــور بــه همان کشــور

بازگردانده می شود.

 18
مجموعه 

از جنــگل هیرکانــی بــا اجــرای طــرح 
انتقــال آب دریــای خــزر بــه ســمنان 
نابــود می شــود و محمــد درویــش، 
در  محیط زیســت  کمیتــه  رئیــس 
کرســی ســامت اجتماعــی یونســکو 
96بــرآورد کــرده  می گویــد: ســال 
بودند اجرای این طــرح ۲۵ تا ۳۰ هزار 
میلیارد تومان هزینه دارد که مصرف 
 چنیــن آب گران قیمتــی مقــرون بــه 

صرفه نیست.

 100
هکتار  

عددخبر

»پیروز« از مرگ بازگشت
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تعیین تکلیف تله کابین کرمانشاه 
سرپرست اداره کل میراث فرهنگی، صنایع دستی و گردشگری 
کرمانشــاه از پیگیری بــرای تعیین تکلیف پــروژه تله کابین 

کرمانشاه در هفته آینده خبر داد.
به گزارش باشــگاه خبرنــگاران جوان، جبــار گوهری گفت: 
اصل پروژه احــداث تله کابین در طاق بســتان، مغایر ضوابط 
 ابلاغی ســال ۱۳۹۸ در محدوده عرصه و حریم این مجموعه

تاریخی است.
به گفته وی، جلسه  ای با حضور کارشناسان، استاندار و شهرداری 

تشکیل و این پروژه برای همیشه تعیین تکلیف می شود.
گوهری افزود: ما مخالف این پروژه نیســتیم، اما باید در بستر 
قانون صــورت گیرد. بنابرایــن به دنبال راه حلی هســتیم که 
اجرای پروژه خدشه ای به پروسه ثبت جهانی طاق بستان وارد 
نکند و حفاظت و صیانت از عرصه و حریــم آن برای آیندگان 
 اتفاق بیفتد و از طرفی این پروژه توســعه ای هم برای اســتان 

رقم بخورد.

تحقق ۱۰۳درصد از درآمدهای 
عمومی بوشهر 

رئیــس ســازمان مدیریــت و برنامه ریزی بوشــهر از وصول 
۱0۳درصدی درآمدهای عمومی اســتان خبر داد. به گزارش 
فارس، علی درویشــی گفت: ۸0درصد بودجه ملی در اختیار 
وزارتخانه و ۲0درصد در اختیار استان هاست که دستگاه های 
اجرایی می توانند ۸0درصد را از طریق پیگیری از وزارتخانه های 
مربوطه دریافت کنند. در همین راستا در سال جاری عملکرد 

مدیران در جذب منابع ملی مبنای ارزیابی آنها خواهد بود.
وی گفت: سال گذشته درآمدهای عمومی استان بوشهر طبق 
پیش بینی ۷۳۳۶ میلیارد تومان بوده که ۱0۳درصد آن یعنی 

۷۵۸۱ میلیارد تومان وصول شده است.
وی با اشاره به درآمدهای استان بوشهر از صادرات گاز، عنوان 
کرد: طبق قانون ۳درصد از درآمد حاصل از صادرات نفت خام 
و گاز طبیعی به ترتیب دو سوم به مناطق محروم و یک سوم به 

استان های نفت خیز و گازخیز تعلق می گیرد.

کاهش کشت سیب زمینی در همدان
معاون بهبود تولیدات گیاهی ســازمان جهادکشاورزی استان 
همدان از کاهش ۸هزار هکتاری سطح زیرکشت سیب زمینی 
در این استان خبر داد. به گزارش ایسنا، محمد شهرام پرورش 
گفت: سطح زیرکشت امسال ســیب زمینی کاهش داشته، اما 

میانگین تولید را از ۳۲تن به ۴۳ تا ۴۴تن رسانده ایم.
وی افزود: با کاهش ۸ هزار هکتاری سطح زیرکشت سیب زمینی 
به دنبال کشت محصولاتی هســتیم که باز هم در سبد غذایی 
مردم قرار دارد یا به صــورت نهاده دامی مورد اســتفاده قرار 
می گیرد. وی کلزا، جو و نباتات علوفه ای جدید را از محصولات 
در حال کشت با توجه به کاهش ۸هزارهکتاری سطح زیر کشت 
سیب زمینی استان برشــمرد و خاطرنشان کرد: سطح سالانه 
زیرکشت اراضی دیم و آبی استان همدان ۶۳0هزار هکتار است 
که از این میزان ۶۷ تا ۷0درصد سطح زیرکشت اراضی دیم و 

۳0درصد اراضی آبی است.

سرانه مصرف آب آذربایجان غربی، 
بالاتر از میانگین

مدیرعامل شرکت آب و فاضلاب آذربایجان غربی گفت: سرانه 
مصرف آب در شهرها و روستاهای این استان بالای ۲00لیتر در 
شبانه روز است که بیش از ۱.۵برابر استاندارد تعیین شده برآورد 
می شود. به گزارش ایرنا، لطیف خوش سیرت افزود: استاندارد 
تعیین شــده برای مصرف آب هر خانوار در طول شــبانه روز، 
۱۳0لیتر است که البته تا رسیدن به این رقم با توجه به وضعیت 
استفاده مشترکان فاصله زیادی داریم.  به گفته وی، هم اکنون در 
روستاهای آذربایجان غربی بیشتر از شهرها آب مصرف می شود 
به طوری که متوسط مصرف روزانه در روستاها بیش از ۲۱0لیتر 
و در شهرها افزون بر ۲00لیتر است. وی افزود: تنها با ۲0درصد 
کاهش مصرف در فصل گرم ســال، بهترین کمک را برای ارائه 

خدمات مستمر در حوزه آب می توان انجام داد.

سیده زهرا عباسیگزارش
روزنامه نگار

بزرگراه ایلام-مهران به عنوان یکی از زیرســاخت های 
ضروری پیاده روی اربعین از ســال۹۲در دســتور کار 
قرار گرفت و طی این طرح، کل مســیر از ورودی شــهر 
ایلام تا پایانه مرزی مهران ۴بانده شــد. بعد از گذشــت 
۷سال به گفته مسئولان، بیش از ۸0درصد پروژه زیر بار 
ترافیک رفته و باقیمانده مســیر نیز قرار است امسال به 
بهره برداری برسد و اربعین امسال مورد استفاده زائران 
قرار گیرد تا مسیر زائران به مقصد کربلای معلی امن تر 

و نزدیک تر شود.

تکمیل بزرگراه در ۳قطعه 
چهاربانده شدن مسیر ایلام-مهران با هدف تسهیل تردد 
زائران از ســال ۹۲کلید خورد، ۲۲کیلومتر دیگر از این 
مسیر باقی است که در قالب ۳قطعه مجزا با ۳قرارداد به 
پیمانکاران واگذار شده. قطعه اول این مسیر از خروجی 
ایلام تا ماربره، ماربره تا تقاطع صالح آباد و قطعه سوم تا 
مهران را شامل می شود. معاون هماهنگی امور عمرانی 
استانداری ایلام درباره جزئیات این بزرگراه به همشهری 
می گوید: از خروجی ایلام به ســمت مهران ۸۲کیلومتر 
است که از این میزان ۶0کیلومتر در قالب بزرگراه و مسیر 
چهاربانده به بهره برداری رسیده و ۲۲کیلومتر باقیمانده 

در قالب ۳قطعه و ۳قرارداد در حال اجراست.
ســعید هژبری توضیح می دهد: قطعه شماره یک شامل 
۱۱کیلومتر بخش اول مسیر خروجی ایلام تا ماربره است 
که از این عدد ۵کیلومتر پیش از این به بهره برداری رسیده 
و ۶کیلومتر با پیشــرفت فیزیکی ۷0درصدی در دست 
اجراست. قطعه شماره ۲هم ۱۹کیلومتر طول دارد که از 
این میزان، ۱۳کیلومتر چهاربانده و بهره برداری شده است 
و ۶کیلومتر باقی مانده با پیشــرفت ۸0درصدی در حال 
اجراست. قطعه شماره ۳نیز حدود ۳0کیلومتر بود که از 
این میزان ۲0کیلومتر ۴بانده شده و ۱0کیلومتر باقیمانده 
با پیشرفت ۸۵درصدی در حال اجراست که بخش های 
باقیمانده تا اربعین امســال به بهره برداری می رســند. 
به گفته وی، کل مسیر ایلام تا مهران ۲تونل دارد که یکی 
از آنها در مرحله لاینینگ و دیگری در مرحله کف برداری 
است و از این رو تونل دوم به طول ۷۱0متر و همچنین یک 
پل رانشی در طول مســیر بهره برداری نمی شود و فقط 
اربعین امسال مورد استفاده اضطراری قرار خواهد گرفت. 
معاون هماهنگی امور عمرانی اســتانداری ایلام تأکید 

می کند که اربعین امسال کل مســیر به صورت دائمی و 
اضطراری به صورت ۴بانده و بزرگراهی در دسترس قرار 
دارد و بخش های مورد استفاده به صورت اضطراری نیز تا 

پایان سال تکمیل خواهند شد.

6۰۰میلیارد تومان، نیاز اعتباری بزرگراه
یکی از موارد مورد ســؤال درباره بهره برداری از بزرگراه 
ایلام- مهران اعتبار این طرح است. به گفته مدیرکل راه 
و شهرسازی اســتان ایلام، تکمیل بخش های باقیمانده 
این بزرگراه حدود ۶00میلیارد تومــان اعتبار نیاز دارد 
که فعلا حدود ۱۳۲میلیارد تومان از محل اعتبار ســفر 
رئیس جمهوری و حدود ۸0 میلیارد تومان از محل دیگری  
تأمین شده است. عبدالله بهادری به همشهری می گوید: 
با تلاش بی وقفه پیمانکاران برای تکمیل و ســاماندهی 
قطعات در دست ســاخت بزرگراه محور ایلام به مهران، 
 تا اربعین ســال جاری گره های ترافیکی این مسیر رفع
می شوند و نقاط مورد نیاز برای عبور موقت و اضطراری نیز 
آماده خواهند شد. همچنین تونل کیلومتر ۵ ایلام- مهران 
به علاوه مسیر ورودی و خروجی آن برای عبور اضطراری 
آماده خواهند شد و عملیات لاینینگ )طاق بتونی سقف 
و دیوارها( تونل دوم راه کربلا نیز به پایان خواهد رســید 
و این تونل و مســیر ورودی و خروجی آن نیز برای عبور 

اضطراری آماده می شوند. معاون هماهنگی امور عمرانی 
اســتانداری ایلام نیز در این باره می گوید:  اعتبار تملک 
دارایی سرمایه ای به سازمان های مدیریت و برنامه ریزی 
استان ابلاغ شده است و تا یکی، دو  هفته آینده توزیع آن 
انجام خواهد شد. هژبری با بیان اینکه سهم عمده ای از 
اعتبار تملک دارایی سرمایه ای ایلام به بخش راه اختصاص 
خواهد داشت، می افزاید: اولویت ما تکمیل بزرگراه ایلام-

مهران است و همه فرمانداران در کمیته برنامه ریزی به 
این موضوع توجه می کنند. وی با بیان اینکه بخشــی از 
اعتبار بزرگراه نیز در قالب ردیف ملی ۱۴0۱تامین خواهد 
شد تا همه مطالبات پیمانکاران و  اعتبار مورد نیاز عملیات 

به طور کامل پرداخت شود.

بزرگراه ایلام-مهران، راهی برای توسعه 
راه ها به اعتقاد کارشناسان یکی از ابزارهای توسعه هستند 
و به ویژه در استان محروم و مرزی ایلام تکمیل بزرگراه 
ایلام-مهران علاوه بر تســهیل تردد زائران می تواند به 
کمک اقتصاد هم بیاید. معــاون هماهنگی امور عمرانی 
اســتانداری ایلام با تأیید این موضــوع مي گوید: راه ها 
عاملی برای تحرک و حمل ونقل هستند و نقش مؤثری 
در بهبود و جابه جایی کالا و بار و مسافر دارند و بنابراین 
داشتن یک بزرگراه استاندارد و با کیفیت و مسیری امن 

یک ظرفیت و امتیاز محسوب می شود. او ادامه می دهد: 
با توجه به اینکه مســیر مهران تا کربلا کوتاه ترین مسیر 
عبوری برای زائران اربعین محســوب می شود، تکمیل 
عملیات راهسازی بزرگراه ایلام-مهران فرصت خوبی را 
در اختیار گردشگران مذهبی و علاوه بر آن گردشگرانی 
که با هدف بازدید از یادمان های دفاع مقدس به این استان 
سفر می کنند قرار می دهد. هژبری رونق صادرات و واردات 
را هم امتیاز دیگری برای ایلام می داند که می تواند در کنار 

گردشگری مذهبی مورد توجه قرار گیرد.

    
ترمینال ۲فرودگاه شــهدای ایلام نیز به گفته مسئولان 
اســتانی با پیشــرفت خوبی در حال انجام است و طبق 
وعده داده شده تا اربعین امسال ، ترمینال شماره یک هم 
پس از تعمیر و بازسازی در سال آینده به عنوان ترمینال 
پروازهای خارجی مورد اســتفاده قرار خواهند گرفت. 
راه اندازی چند کارخانه یخ، ســردخانه، ۲بیمارســتان 
صحرایی، ۲0هزار مترمربع ســایه بان، آبســردکن های 
صنعتی، اجرای خط رفت و برگشــت فاضلاب مهران، 
ســرویس های بهداشــتی و آب و برق پایــدار ازجمله 
زیرساخت هایی است که برای اربعین امسال در دستور 

کار قرار دارند.   

بزرگراهیبرایاربعینیها
بزرگراه ایلام- مهران   به سمت کربلا  اربعین امسال به صورت کامل مورد بهره برداری قرار می گیرد

عدد خبراخبار کوتاه 

مدیــرکل راهــداری و حمل ونقل جــاده ای 
خراسان جنوبی گفت: از محل اعتبار سفر 
رئیس جمهوری ۶۵۰میلیــارد تومان برای 
روکش آسفالت راه های روستایی و حذف 
نقــاط حادثه خیــز اســتان مصــوب شــده 
که ۹۰میلیارد تومــان آن تخصیص یافته 
است. به گزارش ایرنا، اسدالله جلال زاده 
افــزود: طــول راه هــای خراســان جنوبی 
۱۷هزار و۸۰۰کیلومتر است و از این مقدار 
۱۱هزار و ۵۰۰کیلومتر راه روستایی است. 
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سانجنوبی
خرا

استانداری خوزستان به علت پیش بینی 
وقوع دمای ۴۹درجه و بالاتر، اداره های ۱۶ 
شهر خوزستان را امروز، دوشنبه ۳۰خرداد 
تعطیل کــرد. بــه گــزارش ایســنا، ادارات 
و دســتگاه های اجرایــی شهرســتان های 
اهــواز، حمیدیــه، بــاوی، کارون، آبادان، 
خرمشــهر، شــادگان، شــوش، دزفــول، 
شوشــتر، اندیمشــک، گتونــد، امیدیــه، 
آغاجاری، رامشــیر و کرخــه امروز تعطیل 
است. این تعطیلی شامل مراکز امدادی 

و درمانی نمی شود.
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گیلانعکس خبر

پیله تا نخ ابریشم
همه ساله با آمدن فصل بهار، فصل کشت و کار در گیلان آغاز 

می شود. یکی از فعالیت های جذاب اما پرچالش کشاورزی، پرورش 
کرم ابریشم است و نوغانداران گیلانی با تولید پیله  تر ابریشم نقش 
بسزایی در پرورش کرم ابریشم در کشور دارند. پیش بینی می شود 
امسال ۱۷۵۰تن پیله تر کرم ابریشم در کشور تولید شود که سهم 

گیلان از این میزان ۵۸۰تن است. لنگرود، شفت، لاهیجان، فومن 
و صومعه سرا به ترتیب رتبه های اول تا پنجم پرورش تخم نوغان و 

تولید پیله  تر ابریشم در گیلان را دارند./ فارس

معاون دریایی اداره کل بنادر و دریانوردی هرمزگان گفت:  از ابتدای ســال جاری 

تاکنون ۶۷۸فروند شناور ایرانی و خارجی توسط کارشناسان اداره کنترل و بازرسی بنادر
کشتی ها در بنادر این استان مورد بازرسی قرار گرفتند.

به گزارش ایرنا، اسماعیل مکی زاده روز یکشنبه در تشــریح بازرسی های انواع شناور کنوانسیونی و 
غیرکنوانسیونی در بنادر این استان اظهار کرد: از مجموع شــناورهای بازرسی شده طی این مدت 

۵۳۴فروند شناور ایرانی و ۱۴۴فروند نیز شناور خارجی بوده است.
وی افزود: از مجموع شناورها ۵۹۳فروند دارای نواقص بودند که از این تعداد ۴۷۷ فروند شناور ایرانی و 
۱۱۶فروند نیز شناور خارجی که درمجموع ۸۶درصد نقص مشاهد شد و مسئولان کشتی ها تا بازرسی 

مجدد ملزم به رفع نقص شدند.
معاون دریایی اداره کل بنــادر و دریانوردی هرمزگان عمده نواقص رویت شــده در شــناورهای 
کنوانسیونی را گواهینامه ها، کتب و نشریات دریایی، ماشــین آلات، کنوانسیون کاردریایی، تهویه 
و سند شناســایی خدمه عنوان کرد و گفت: دریافت مجوز دریاروی منوط به رفع نواقص و بازرسی 

مجدد خواهد بود.
مکی زاده به عمده نواقص مورد تذکر در شــناورهای غیرکنوانسیونی نیز اشاره کرد و گفت: به دلیل 
متفاوت بودن فعالیت در این شناورها، نواقصی مانند گواهی بیمه نامه، حلقه نجات، کپسول اطفاء 
حریق، گواهینامه شایستگی پرسنل، جلیقه نجات و غیره مورد بازدید قرارگرفته و تا برطرف شدن 

نواقص از استمرار فعالیت شناورهای دارای نقص جلوگیری خواهد شد.
به گفته معاون دریایــی اداره کل بنادر و دریانــوردی هرمزگان، در ســال۱۴00 نیز حدود ۲هزار 
و۷۶0فروند شناور ایرانی و خارجی مورد بازرسی قرار گرفته که از این تعداد ۲هزار و۲۱۴مورد ایرانی 

و ۵۴۶ فروند نیز شناور خارجی بوده اند.

بازرسی ۶۷۸ شناور ایرانی و خارجی 
در بنادر هرمزگان
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 ماشین تولید زیان در شرکت های 

خودرو
خودرو ساز، در طول سال گذشته 
نیز بیش از 33هزار میلیارد تومان 
زیان ساخته است. محاســبات همشهری برمبنای 
آمارهای ارائه شده روی سامانه کدال نشان می دهد؛ 
با این میزان زیان، جمع کل زیان انباشته شرکت های 
خودرو ســاز، از مرز 122هزار میلیارد تومان عبور 

کرده است.
به گزارش همشــهری، سال هاســت شرکت های 
خودرو ساز در حال تولید زیان های سنگین هستند. 
روند تولید زیان، مطابق تازه ترین صورت های مالی 
این شرکت ها متوقف نشده است. زیان شرکت های 
خودروساز در شــرایطی در حال افزایش است که 
یک بازار انحصــاری در اختیار آن هاســت. درباره 
دلایل زیان کاری شرکت های خودرو ساز بحث های 
زیادی وجــود دارد اما به زعم اغلب کارشناســان، 
قیمت گذاری دســتوری و بهره وری پایین تولید، 
ازجمله دلایل این موضوع است. به گفته تحلیلگران 
از یک طــرف مدیریت دولتی، بهــره وری را در این 
شرکت ها کاهش داده و از طرف دیگر قیمت گذاری 
غیررقابتی و نامتناسب با هزینه های تمام شده تولید، 
برای محصولات این شرکت ها، ازجمله دلایل افزایش 

زیان آن هاست.

زیان 122هزار میلیارد تومانی
عملکرد مالی شرکت های خودرو ســاز، ارائه شده 
روی سامانه کدال، نشــان می دهد؛ خودروسازان 
پارســال با وجود آنکه 900هزار دســتگاه خودرو 
فروخته اند، 33هــزار و334میلیــارد تومان زیان 

شناســایی کرده اند، این میزان زیان با وجود آن که 
اندکی کمتر از زیان سال1399 است اما موجب شده 
جمع کل زیان انباشته شــرکت های خودرو ساز به 
122هزار و500میلیارد تومان برســد که در تاریخ 

اقتصاد ایران برای یک صنعت بی سابقه است.
طبق این اطلاعات، جمع کل زیان گروه ایران خودرو 
در سال گذشته معادل16هزار و244میلیارد تومان 
بوده که موجب شده زیان انباشته این گروه در پایان 
سال مالی گذشته به 60هزار میلیارد تومان برسد. با 
این حال نکته امیدوارکننده آن است که میزان زیان 
شرکت ایران خودرو در سال قبل، 10درصد کمتر 
از زیان سال1399 بوده اســت. گروه خودروسازی 
سایپا اما شرایط متفاوتی داشته که زیان این گروه 
در سال گذشته نه فقط کمتر نشده، بلکه 22درصد 
هم رشد کرده اســت. عملکرد مالی این شرکت در 
سال گذشته بیانگر آن است که شــرکت سایپا در 
ســال گذشــته 15هزار و890میلیارد تومان زیان 
کرده است که این میزان 2هزار و836میلیارد تومان 
بیشتر از سال1399 است. با این میزان زیان جمع 
کل زیان انباشته شرکت سایپا، هم اکنون به 54هزار 

و674میلیارد تومان رسیده است.

با وجود عملکرد نامطلوب ســایپا، شــرکت پارس 
خودرو، از زیرمجموعه های ســایپا، عملکرد بهتری 
داشــته، این شــرکت نیز با وجود آن که در ســال 
گذشته زیان ده بوده، با این حال نسبت به سال99 

زیان هایش 67درصد کاهش یافته است. 
جمع کل زیان پارس خودرو در سال1400 معادل 
1360میلیارد تومان بود، درحالی که در سال1399 
جمع کل زیان این شــرکت از مرز 4هــزار میلیارد 
تومان فراتر رفته بود.  با احتســاب زیان تولید شده 
در سال گذشته، اکنون زیان انباشته پارس خودرو 
به 7هزار و600میلیارد تومان رسیده است. در میان 
کل شرکت های خودرو ساز بهترین عملکرد را زامیاد 
داشته اســت. طبق آمار های موجود این شرکت در 
سال گذشته به سود رســیده و جمع کل سود این 
شرکت در سال1400 به 161میلیارد تومان رسیده 
است. زامیاد در سال1399 معادل 50میلیارد تومان 

زیان کرده بود.

آثار مالی زیان خودروسازان
زیان های سنگین شرکت های خودرو ساز یک پدیده 
تک  بعُدی نیســت که فقط به تضعیف این صنعت 

منجر شده باشد، خودرو سازی  یک صنعت مهم برای 
اقتصاد ایران محسوب می شود و تضعیف این صنعت 
از جنبه های مختلف، اقتصاد کشــور را تحت تأثیر 
خود قرار می دهد. به طور مثال، بررســی ها نشــان 
می دهد به دلیل تولید زیان های سنگین، شرکت های 
خودرو ساز برای ادامه حیات به جذب منابع بانکی 
رو آورده اند تا از این طریــق بتوانند از طریق تامین 
کســری وجوه در گردش، خطوط تولیدشــان را 
سرپا نگاه دارند. آمار ها نشــان می دهد؛ جمع کل 
تسهیلات دریافتی این صنعت فقط در سال گذشته 
50هزار میلیارد تومان بوده است و خود این شرکت ها 
نیز مجبورند ماهانه مبالغ ســنگینی را بابت سود 
تسهیلات دریافتی، به بانک ها پرداخت کنند که این 
ارقام به عنوان هزینه مالی درصورت های مالی درج 
می شود.  نکته اصلی اما آن است که تامین این منابع 
ســنگین مالی از کانال بانک ها، آن هم در صنعتی 
که سهامدار اصلی آن دولت است، بر حجم ناترازی 
بانک ها اضافه می کنــد و این افزایش حجم ناترازی 
بانک ها به اضافه برداشت از بانک مرکزی و خلق تورم 
منجر می شــود. این فقط یک زاویه از آثار نامطلوب 
شناسایی زیان سنگین در صنعت خودروسازی است.

 عبور زیان انباشته خودروسازان
از 122هزار میلیارد تومان

شرکت های خودرو ساز در یک سال گذشته 33هزار و334میلیارد تومان زیان جدید تولید کرده اند

محاسبات همشهری برمبنای آمارهای ارائه شده به بورس نشان می دهد

به اعتقاد کارشناسان موافقت با افزایش 10 تا 15درصدی قیمت لوازم خانگی بزرگ، کاهش فروش را در پی  خواهد داشت

بازارلوازمخانگیبعدازاصلاحقیمتها
وزارت صنعت روز گذشــته با رشد 10 تا 15درصدی 

بازار
قیمت لوازم خانگــی بزرگ موافقت کــرد تا افزایش 
قیمتی که مصرف کنندگان عملا از چندماه قبل شاهد 
آن بودند، رسمیت پیدا کند. بر اساس اعلام سخنگوی وزارت صمت، 
مجوز افزایش قیمت 15درصدی برای تلویزیون و افزایش 10درصدی 
قیمت برای یخچال، یخچال فریزر، ماشــین لباسشویی و ظرفشویی 

صادر شده و قیمت های جدید این اقلام از اول تیرماه اجرایی می شود.
به گزارش همشهری، زمزمه های افزایش قیمت لوازم خانگی از زمستان 
گذشــته قوت گرفت و تولیدکنندگان با استناد به افزایش قیمت مواد 
اولیه داخلی و خارجی خواستار شدند که سازمان حمایت با افزایش، 
یا آنچه »تعدیل« قیمت اقلام تولیدی عنوان می کردند، موافقت کند. 
براساس مشاهدات خبرنگاران همشهری، از همان زمان و بدون اینکه 
درخواست صنایع لوازم خانگی مورد موافقت دولت قرار گیرد، بازار لوازم 
خانگی شاهد افزایش دســت کم 20درصدی قیمت بعضی اقلام بود. 
تغییر قیمت ها در طول 3ماه امسال هم تداوم یافت و این در شرایطی 
بود که همزمان، اصلاحات اقتصادی دولت و تغییرات قیمت کالاهای 
اساســی، به  گفته فعالان صنفی، تداوم رکود را در بــازار لوازم خانگی 

باعث شده بود.

رکود سنگین تر می شود
در هیچ یک از اقلام اعلام شــده واردات قانونی وجود ندارد. گذشته از 
اقلامی که به صورت غیررسمی وارد می شــوند، تولیدات داخلی کل 
سهم بازار را در اختیار دارند؛ عاملی که به اعتقاد برخی کارشناسان با 
ایجاد انحصار برای صنایع داخلی افزایش قیمت بی رویه و نامتناســب 
با کیفیت این اقلام را در پی  داشــته و به زیــان مصرف کنندگان بوده 
اســت. بازار لوازم خانگی بعد از افزایش شدید قیمت در بهار1400 به 
رکود مطلق فرورفته اما با این حال افزایش قیمت اقلام مصرفی در بازار 
متوقف نشده است. رئیس اتحادیه فروشندگان لوازم خانگی در گفت وگو 
با همشهری افزایش قیمت لوازم خانگی را باعث ایجاد شوک در بازار 
دانست و گفت: موضوع 10درصد و 15درصد نیست، بازار لوازم خانگی 
در رکود است و هرگونه افزایش قیمت این رکود را سنگین تر می کند. 
اکبر پازوکی افزود: مردم هنوز در شوک افزایش قیمت ارزاق هستند 
و به تازگی خبر از افزایش قیمت شوینده ها هم منتشر شده؛ در چنین 
شرایطی قابل پیش بینی است که لوازم خانگی به دلیل اینکه جزو اقلام 
مصرفی روزانه مردم نیستند، بیش از پیش از سبد خرید حذف شوند، 
چنان که همین امروز هم مردم فقط در شرایط اضطراری خرید می کنند. 

این فعال صنفی با اشــاره به افزایش 57درصدی حقــوق کارگران از 
ابتدای امسال اضافه کرد: شرایط قیمتی در بازار لوازم خانگی به گونه ای 
اســت که افزایش بیش از 50درصدی حقوق بخش زیادی از کارگران 
هم نتوانست تعداد بیشتری از مصرف کنندگان را به  سمت بازار لوازم 

خانگی سوق دهد.

درخواست افزایش 30درصدی داشتیم
دبیرکل انجمن صنایع لوازم خانگی در گفت وگو با همشــهری میزان 
افزایش قیمت درخواســتی صنایع را بســته به هر کالا متفاوت اعلام 
کرد و گفت: کالا به کالا و واحد به واحد میزان درخواستی برای تعدیل 
قیمت متفاوت بوده و اگر قرار باشد میانگینی اعلام شود، می توان عدد 
15درصد را ذکر کرد. عباس هاشمی افزود: در میان صنایع واحدهایی 
بوده اند که تعدیل 30درصدی را در قیمت کالاها درخواست کرده اند 
اما فعلا برای عموم لوازم خانگی درشت افزایش قیمت 15درصدی مورد 

موافقت قرار گرفته است. 
هاشــمی که پیش تر از درخواســت افزایش دومرحله ای قیمت لوازم 
خانگی برای جلوگیری از واردشدن شوک به بازار گفته بود، روز گذشته 
درباره اینکه 10 تا 15درصد اعلام شده از ســوی وزارت صمت را باید 
مرحله اول تعدیل قیمت ها دانست یا خیر، گفت: چیزی قابل پیش بینی 
نیست و همه  چیز به شرایط اقتصادی و قیمت نهاده های تولید بستگی 
دارد. افزایش 35درصدی هزینه های حمل ونقل، رشــد 57درصدی 
حقوق و دســتمزد، افزایش 6برابری نرخ ارز گمرکی و افزایش حدود 
17درصدی نهاده های تولید از دلایلی اســت که تولیدکنندگان برای 

افزایش قیمت تمام شده تولید ذکر می کنند.

نگاهی به بازار
در میان اقلامی که مشمول افزایش قیمت شده اند، تلویزیون بیشترین 
درصد رشد را در اختیار دارد. یخچال، یخچال فریزر، ماشین لباسشویی 
و ماشین ظرفشــویی افزایش قیمت 10درصدی گرفته اند، اما قیمت 
کنونی این اقلام در بازار چگونه  است؟ با توجه به نبود واردات رسمی در 
هیچ یک از این اقلام، بازار به طور کلی در اختیار برندهای ایرانی است 
اما قیمت نیز در این میان عامل تعیین کننده ای است. با اینکه برخی از 
برندهای شناخته شده خارجی هنوز به صورت غیررسمی در بازار لوازم 
خانگی دیده می شوند، نداشــتن ضمانتنامه و البته قیمت بسیار بالا، 
فاکتورهایی است که باعث شده تولیدات کارخانه های ایرانی در صدر 

پرفروش ها قرار گیرند.

یخچال فریزر
نگاهی به لیست پرفروش های ســایت های فروش لوازم خانگی نشان 
می دهد در زمینه یخچال و یخچال فریزر برندهای دی پوینت، فیلور، 
ایستکول، تی ســی ال، بست، جی پلاس، امرســان و الکترواستیل در 
صدر انتخاب های مردم هســتند. در حالی  که در برندهای داخلی هم 
قیمت های بالای 50میلیون تومان برای یخچال فریزر دیده می شود، 
میانگین قیمت یخچال فریزرهای پرفروش در سایت های فروش کالا 

20میلیون تومان بوده است.

تلویزیون
اگرچه انتخاب تلویزیون براساس متراژ محل مورد نظر متفاوت است اما 
به طور معمول تلویزیون 40 یا 42اینچ با قیمت حدود 8میلیون تومان 
پرتقاضاترین اســت. برندهای داخلی فاصله قیمتی یک تا 2میلیون 
تومان برای محصولات مشــابه دارند و جی پلاس، ایکس ویژن، سام و 

تی سی ال برندهای پرفروش بوده اند.

ماشین لباسشویی 
در زمینه لباسشویی تولیدات دوو، اسنوا، پاکشوما، آبسال، جی پلاس 
و ایکس ویژن بازار را در اختیار دارند و میانگین قیمت برای پرفروش ها 
10میلیون تومان بوده است. لباسشویی های حدود 20میلیونی هم در 

میان تولیدات داخلی وجود دارد.

ماشین ظرفشویی
در زمینه ماشین ظرفشویی نیز با توجه به قیمت بسیار بالای برندهای 
وارداتی به نظر می رسد استقبال از تولیدات داخلی در حال افزایش است. 
فهرست پرفروش های دیجی کالا نشان می دهد 6رده اول ماشین های 
ظرفشویی پرفروش  در اختیار شــرکت های داخلی است و پاکشوما، 
جی پلاس و سام بالاتر از برندهایی مثل بوش و ال جی قرار گرفته اند. بازه 
قیمت ماشین های ظرفشویی تولید داخل بین 16 تا 21میلیون تومان 
است، در حالی  که قیمت برندهای وارداتی از حدود 21میلیون تومان 
شروع می شود. در میان وارداتی ها برند بوش تنوع مدل و در نتیجه تنوع 
قیمت بیشــتری دارد و بعضی از مدل های آن را می توان با قیمت های 
بین 20 تا 23میلیون تومان خرید اما میانگین قیمت ماشین های ال جی 
حدود 40میلیون تومان اســت. به گفته رئیس اتحادیه فروشــندگان 
لوازم خانگی، بازار به شدت با کمبود ماشین ظرفشویی مواجه است و 

شرکت های داخلی توان تامین بازار را ندارند.

آخرین قیمت قندوشکر در میادین
نرخ نامه جدید میادین میوه و تره بار شــهرداری نشان می دهد 
قیمت شکر در یک ماه گذشــته بدون تغییر بوده و قند و نبات 
نسبت به نرخ نامه پیشــین افزایش قیمت جزئی داشته اند. به 
گزارش همشــهری، در فاصله یک ماه گذشته قیمت هر کیلو 
قند 200تومان و هر کیلو نبات 100تومان افزایش یافته است. 
قیمت شکر در پی اقدامات اصلاحی دولت در زمینه اقتصادی و 

هدفمندسازی یارانه ها در اردیبهشت افزایش یافت.

شکر فله 
هرکیلو
13.600
19.800

 قند
 5کیلویی
125.000
144.000

شکر 
یک کیلویی

15.150
22.950

قند 
3کیلویی
75.200
87.500

قند فله 
هرکیلو

25.000
29.000

 نبات
شاخه ای درشت

27.900
32.500

نبات 
شاخه ای ریز

29.900
34.500

نبات 
چوبدار

34.500
39.000

 قیمت 
در اردیبهشت

 قیمت
در خرداد

کیلوگرم/ تومان

همشهری گزارش پژوهشکده بانک مرکزی را بررسی می کند
 بهبود وضعیت تولیدات صنعتی

در اردیبهشت ماه
تازه ترین گزارش پژوهشکده پولی و بانکی از شاخص تولیدات 
صنعتی بر مبنای عملکرد شرکت های بورس نشان می دهد که 
روند نزولی تولیدات صنعتی، اندکی بهبود پیدا کرده و اگرچه 
هنوز به نقطه مطلوبی نرســیده اما در مقایسه با فروردین ماه 
امسال که با کاهش شــدیدی مواجه بود، عملکرد بهتری ثبت 

کرده است.
به گزارش همشهری، پژوهشکده پولی و بانکی به عنوان بازوی 
پژوهشــی بانک مرکزی، تازه ترین گزارش شاخص تولیدات 
صنعتی را منتشــر کرد. این گزارش نشــان می دهد که روند 
تولید در کارخانه های صنعتی ایران در اردیبهشــت ماه بهبود 
پیدا کرده است. آمار ها نشــان می دهد، روند تولیدات صنعتی 
که براساس میزان تولید کارخانه های صنعتی فعال در بورس 
محاسبه می شود، از اردیبهشت ماه سال قبل یک سیر نزولی را 
آغاز کرده و اگرچه در این مدت در برخی مقاطع با اندکی رشد 
مواجه شــده، اما برایند تولیدات صنعتی کشور در این مدت 

نزولی بوده است.
طبق تازه ترین گزارش پژوهشکده پولی و بانکی در اسفند ماه 
سال قبل، شاخص تولیدات صنعتی به منفی 1.2درصد رسیده و 
در فروردین1401 نیز شاخص تولید صنعتی شرکت های بورس 
نسبت به سال قبل 5٫8درصد کاهش داشته که در 2سال اخیر 
بی سابقه بوده اســت. این کاهش شدید روند تولیدات صنعتی 
نگرانی های فزاینده ای را به وجــود آورده بود. برخی برآورد ها 
حاکی از آن بود که تداوم این روند به کاهش شدید عرضه منجر 
خواهد شــد اما تازه ترین گزارش ها از وضع تولیدات صنعتی 
نشان می دهد که این روند شــدید نزولی که در فروردین ماه 
اتفاق افتاده بود، متوقف شده و رشد این شاخص نسبت به مدت 
مشابه سال قبل به منفی 0.2درصد رسیده است. این به معنای 
آن است که شاخص تولیدات صنعتی اکنون به محدوده صفر 
درصد رسیده و این امیدواری وجود دارد که با بهبود وضعیت 
تولیدات صنعتی در ماه های آینــده، روند تولیدات صنعتی در 
ماه های آینده، روند رو به رشدی را دنبال کند و خط سیر نزولی 

که از اردیبهشت پارسال شروع شده است، قطع شود.

عوامل بهبود تولید
بررســی ها از دلایــل بهبــود وضعیــت تولیــدات صنعتی 
در اردیبهشــت ماه نشــان می دهد که عامل بهبود شاخص 
تولیدات صنعتی، افزایش تولید در صنعت خودرو، ماشین آلات 
و تجهیزات و کاهش ســرعت نــزول تولید در شــرکت های 

پتروشیمی بوده است.
طبق آمارهای موجود، میزان تولید در صنعت خودرو سازی  در 
فروردین امسال 26.2درصد افت کرده بود اما این روند نزولی 
در اردیبهشت ماه جبران شده و تولیدات این صنعت 7.9درصد 
افزایش یافته اســت. این موضوع خود به تنهایــی اثر زیادی 
در رشد شــاخص تولیدات صنعتی در اردیبهشت ماه داشته 
است. محرک دیگر رشــد تولیدات صنعتی در اردیبهشت ماه، 
رشد تولید ماشــین آلات و تجهیزات بوده است. طبق گزارش 
پژوهشکده پولی و بانکی، میزان تولید ماشین آلات و تجهیزات 
در اردیبهشت نسبت به مدت مشابه سال قبل 25.8درصد رشد 

کرده که بیشترین رشد در بین صنایع بوده است.
همچنین ســطح تولیدات در گروه صنایع شیمیایی که بخش 
بزرگی از تولیدات صنعتی ایران را شــامل می شــود و عمدتا 
شامل تولیدکننده های بزرگ پتروشــیمی در اردیبهشت ماه 
بهبود پیدا کرده اســت. طبق آمار های موجود، ســطح تولید 
شرکت های پتروشیمی در فروردین ماه 6درصد افت کرده بود 
اما این شیب نزولی در اردیبهشت ماه اندکی فروکش کرده و به 

منفی 1.8درصد رسیده است.
از نکات منفی و قابل تامل تحولات بخش صنعت، کاهش قابل 
توجه تولید در گروه محصولات غذایی است که در اردیبهشت 
ماه با افت 22.5درصدی مواجه شده است. میزان تولیدات این 
صنعت در فروردین ماه نیز بیــش از 20درصد افت کرده بود. 
به نظر می رسد عواملی از جمله خشکسالی تأثیر بسیار زیادی 
در تولید مواد غذایی داشته و این موضوعی است که مسئولان 

باید خیلی زود درباره آن چاره اندیشی کنند.

افزایش تقاضا
گزارش بازوی پژوهشــی بانــک مرکزی نشــان می دهد که 
موجودی انبار کارخانه های صنعتی در اردیبهشت ماه امسال 
کاهش یافته اســت. طبق قواعد اقتصادی در زمانی که تقاضا 
در بازار مصرف کاهش یابد، موجودی انبار کارخانه ها افزایش 
می یابــد و در زمانی که تقاضــا افزایش یابد موجــودی انبار 
کارخانه ها کاهش می یابد؛ در چنین شرایطی کاهش موجودی 
انبار کارخانه های صنعتی در اردیبهشــت ماه به معنای رشد 
تقاضا در این ماه است. طبق آمار های پژوهشکده پولی و بانکی 
در اردیبهشت امسال، فروش کارخانه های صنعتی 3درصد رشد 
کرده و باعث شده تا موجودی انبار صنایع کاهش یابد. در چنین 
شرایطی برآورد می شود که اگر محدودیت های سمت عرضه در 
صنایع مانعی ایجاد نکند، تقاضای محصولات صنعتی می تواند 

محرک رشد مثبت تولید در ماه های آینده باشد.
روند نزولی موجــودی انبار کارخانه ها در اردیبهشــت ماه در 
شرایطی اتفاق افتاده که موجودی انبار کارخانه ها از خرداد ماه 
تا آذر ماه پارسال در حال افزایش بود و در آذرماه 2.5درصد از 
تولیدات کارخانه ها در انبار ها ذخیره می شد. در 3ماه زمستان 
نیز تولید صنایع به طور متوسط 1.5درصد بالاتر از فروش آنها 

بود و موجودی انبارها افزایش یافته است.

نرخ رشد تولیدات صنعتی در 2ماه گذشته - ارقام به درصد
اردیبهشتفروردینصنعت

1.8-6-صنایع شیمیایی
10.41.8فلزات اساسی
26.27.9-خودرو سازی 
22.5-20.5-صنایع غذایی
0.9-0.2-کانی غیرفلزی

6.44دارو سازی 
18.34.2-دستگاه های برقی

9.22.8لاستیک و پلاستیک
15.325.8ماشین آلات تجهیزات

6-15.3-فرآورده های نفتی
11.43.2-منسوجات

20.25.5-محصولات فلزی
13-11.9-محصولات کاغذی

0.2-5.8-شاخص کل شرکت های بورس

 تغییرات
 قیمت کیسه فریزر

با افزایش نرخ محصولات پتروشــیمی در 2ســال 
گذشــته، قیمت محصولات تولیدی وابسته به این 
مواد هم بالا رفته است. کیسه های فریزر و کیسه های 
مخصوص زباله از پرمصرف ترین اقلام وابسته به مواد 
پتروشیمی هستند که در یک ســال اخیر، جهش 
قیمت داشــته اند. میانگین قیمت کیسه فریزر در 
ســوپرمارکت ها برای انواع رولی به 50هزار تومان 
رسیده و انواع ساده و برگی هم از 15هزار تومان برای 

هر بسته 100برگ فراتر رفته است.

قیمت ها به تومان

54.900زیپ دار 40عددیپیلگون

58.800رولی 300عددیفسیل

64.900رولی 300عددیپیلگون

15.900برگی 100عددیدارکوب

42.000تقویمی 100عددیلندی

57.500رولی 300عددیریحانه

50.900رولی 300عددیبادوک

10018.900عددیالبرز پلاستیک

تولیدمیادین

سوپرمارکت

تالار شیشه ای

فروش حقوقی

فروش حقیقی

787

1246

3445

2886

خرید  حقوقی

خرید  حقیقی

ارقام به میلیارد تومان

روند شاخص  كل بورس تهران در روز گذشته
ارقام به هزار واحد

شاخص کل بورس تهران در مبادلات دیروز هزار 
و 775واحد، معادل 0.11درصد نزول کرد و به 

یک میلیون و545هزارو962واحد رسید.

در مبادلات دیروز 
بازارسرمایه، قیمت 

سهام 223شرکت رشد و 
356شرکت کاهش یافت. 

قیمت سهام 28شرکت هم تغییر نکرد.

ارقام به درصد
تراز صعود و نزول در بازار سهام

ترکیب دیروز معاملات بازار سهام

در مبادلات روزگذشته سهامداران حقیقی 
2هزارو886میلیارد تومان سهام خریدند اما در مقابل 

حجم فروش سهامداران حقیقی به 3هزارو345میلیارد 
تومان رسید. سهامداران حقیقی دیروز 559میلیارد تومان 

نقدینگی از بازار سهام خارج کردند.

صعود
نزول

بدون تغییر

4

59
37

مقدار زیان شرکت های خودرو سازی  در سال گذشته و جمع کل زیان انباشته صنعت - ارقام به میلیون ریال
زیان انباشته گروهدرصد تغییرمقدار تغییرزیان 1400زیان 1399نام شرکت

601.374.471-10-162.445.00318.498.808-180.943.811-ایران خودرو
546.744.262-28.368.48722-158.907.398-130.538.911-سایپا

76.235.179-67-13.600.43527.289.212-40.889.647-پارس خودرو
658.513-426-493.1461.607.2352.100.381-زامیاد
1.225.012.425-6-333.345.60119.519.914-352.865.515-جمع

1.549.000
1.548.500
1.548.000
1.547.500
1.547.000
1.546.500
1.546.000

1.545.500



مردِ عصبانی!
نیمکتاستقلالبهمردپرتغالیمیرسد؟

سرمربی آبی  ها برای لیگ برتر بیست و دوم هنوز 
مشخص نشده است. در روزها و هفته های گذشته 
نام های زیادی در اطراف این باشــگاه به گوش 
رسیده اند و به نظر می رسد شمارش معکوس برای 
رونمایی از سرمربی جدید تیم بالاخره آغاز شده 
باشد. »صبری لموشی« در بسیاری از زمزمه ها به 
نیمکت استقلال نزدیک بود اما این خبر از حد یک 
شایعه فراتر نرفت و مذاکره بین باشگاه و این مربی 
چندان جدی نشد. حالا اســتقلال به مذاکره با 
آخرین گزینه های انتخابی رسیده و به نظر می رسد 
شــانس یک مربی پرتغالی برای نشســتن روی 
نیمکت باشگاه بیشتر باشد. »ریکاردو سا پینتو« 
هنوز به آخرین پیشنهاد رسمی استقلال پاسخ 
نداده اما در یک قدمی توافق با باشگاه قرار دارد. او 
می تواند چهارمین سرمربی اروپایی استقلال در 

همه ادوار لیگ برتر ایران باشد.
سا پینتو در سال های نوجوانی محصول باشگاه 
پورتو بود و در همین باشــگاه به دنیای فوتبال 
معرفی شــد اما هرگز برای تیم بزرگسالان این 
باشگاه به میدان نرفت و بهترین سال های بازی 
را در باشــگاه رقیب یعنی اسپورتینگ لیسبون 
سپری کرد. او با اسپورتینگ یک بار قهرمان لیگ 
پرتغال شد و یک بار هم به فینال جام یوفا رسید. 
ریکاردو 7 ســال عضو تیم ملــی پرتغال نیز بود 
و با این تیم در  جام ملت های اروپا هم شــرکت 
کرد. 2 ســال بعد از وداع با فوتبال، این مربی در 
جایگاه مدیر ورزشی به اسپورتینگ برگشت اما 
بعد از مدت کوتاهی به دلیل درگیری فیزیکی با 
یکی از بازیکنان تیم، برکنار شــد. او مدتی را نیز 
به عنوان دســتیار در یک باشگاه پرتغالی سپری 
کرد و کمــی بعد به عنوان مربی تیــم جوانان به 
اسپورتینگ برگشت. تجربه ای که بعد از مدتی 
فرصت کار کردن با تیم اصلی باشگاه را نیز برای 
این مربی فراهم آورد. او در 30مسابقه سرمربی 
اسپورتینگ بود و 15بازی را روی نیمکت این تیم 
با برد پشت سر گذاشت. با این حال راه ریکاردو و 
باشگاه از هم جدا شــد. مقصد بعدی این مربی، 
ستاره سرخ بلگراد در لیگ صربستان بود. تیم این 
مربی در 8 بازی اول در لیگ به برتری رسید اما 
مشکلات بین سا پینتو و مدیران باشگاه هر روز 
جدی تر می شد. این اختلاف ها موجب شدند او 
بعد از رسیدن به 8 برد در 11 بازی، تیم را ترک 
کند. او ســپس هدایت 2 تیم در لیگ یونان را بر 
عهده گرفت و در سال2015 به کشورش برگشت 
تا این بار ســرمربی بلننسه شــود. او در آخرین 
روزهای سال میلادی2015 از این تیم هم جدا 
شد و مدتی بعد هدایت الفاتح در لیگ عربستان 
را پذیرفت. این تجربه البته فقط بعد از 5 بازی و 
با 3 شکست به پایان رســید. او سپس به یونان و 
باشگاه آترومیتوس برگشت و در سال های بعدی 
در بلژیک، لهســتان، پرتغال، برزیل و ترکیه کار 
کرد. آخرین باشگاه این مربی تا امروز موریرنسه در 
لیگ پرتغال بوده است. کار کردن در باشگاه های 
شاخصی همچون استاندارد لیژ، واسکودوگاما و 
لخیا ورشو، تجربه های بسیار خوبی را برای این 
مربی به ارمغان آورده اســت. هــر چند که او در 
قامت سرمربی به جز یک قهرمانی در جام حذفی 
بلژیک و یک نایب قهرمانی در جام حذفی پرتغال، 

موفقیتی نداشته است.
ریکاردو ســا پینتو، به لحاظ فنــی علاقه مند به 
سبک فوتبال هجومی است.  این مربی پرتغالی در 
»3 قاره« مختلف کار کرده، در »8 کشور« مختلف 
حضور داشته و هدایت »12 باشگاه« مختلف را بر 
عهده داشته است. تنها نکته نگران کننده در مورد 
این مربی، سابقه نه چندان خوبش در جام بردن 
به اضافه عصبانیت های او خواهد بود. ســا پینتو 
چندبار سابقه درگیر شدن با بازیکنان تیم خودی 
را داشته و چندبار هم در کنفرانس های مطبوعاتی 
به شــدت از خجالت مهره هــا و مدیران تیمش 
درآمده اســت. اتفاقی که به خصوص در فوتبال 
ترکیه چندین بــار بــرای او رخ داد. در حقیقت 
مدیران و بازیکنان استقلال باید به دقت مراقب 
باشــند تا این مربی را عصبانی نکنند و موجب 
نشــوند که او قید ادامه همکاری بــا تیم را بزند. 
اتفاقی که در چند تیم مختلــف برای این مربی 

رقم خورده است.
استقلال البته هنوز چند گزینه دیگر هم روی میز 
دارد. از دارکو میلانیچ اسلوونیایی که سال2014 
سرمربی لیدزیونایتد در سطح دوم فوتبال انگلیس 
بوده و در جایگاه مربی »6 بار« لیگ اســلوونی 
را فتح کرده تا رادووان چرچیچ سرشــناس که 
سابقه سرمربیگری تیم ملی صربستان را دارد و 
سال2014 جایزه مربی سال فوتبال صربستان را 
به دست آورده است. با وجود این به نظر می رسد 
اولویت باشگاه امضای قرارداد با ریکاردو سا پینتو 
باشد. مردی که شاید برای دومین بار به قاره آسیا 
بیاید تا سیزدهمین باشگاه دوران مربیگری اش را 

در فوتبال ایران هدایت کند.
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سروش 2هفته 
شعر حفظ می کرد! 

عليرضا بيرانوند تصديق مي کند که شرايط تيم ملي راضي کننده نيست اما تأکيد مي کند 
تغيير کادر فني در فاصله 5ماه تا رقابت ها اصلا منطقي نيست. بيرو مي گويد: 

منصفانه نيست که تمرکز اسکوچيچ را به هم بزنيم

 روز مانده تا 
جام جهانی

برنامه بازی

آمریکا 

ایران
21:30

ایران 

برزیل
18:00

کانادا 

ایران
15:00

لیگ ملت های والیبال

پنج شنبه 2 تیر 1401

جمعه 3 تیر 1401

شنبه  4 تیر 1401

ایران

لهستان
22:30

سه شنبه  14 تیر 1401

ایران

ایتالیا
16:30

پنج شنبه  16 تیر 1401

ایران

اسلوونی
19:30

جمعه  17 تیر 1401

صربستان

ایران
19:30

شنبه  18 تیر 1401

ایران  

بلغارستان
21:30

سه شنبه 31 خرداد 1401

سنگال

هلند
13:30

دوشنبه 30 آبان 1401
جام  جهانی- افتتاحیه

ولز

ایران
13:30

ایران 

آمریکا
22:30

جمعه 4 آذر 1401

سه شنبه 8 آذر 1401

دوشنبه 30 آبان 1401
B جام جهانی- گروه

انگلیس

ایران
16:30

سوژهروز

18

علیداوودینایبقهرمانالمپیک
میگوید:آقایمرادییکقدمبردارد

ما10قدمبرمیداریم

20

گئورگیولسیانی،خریدجدیدپرسپولیس
سومینبازیکنبرترسپاهانوچهارمینمدافع

میانیبرترلیگدرفصلگذشتهبودهاست
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خبباجلالادامهمیدادید...

حیفنبودواقعا؟

اجازهداریمباورنکنیم؟

در ادامــه پیوســتن جزء بــه جزء 
باشگاه ســپاهان به پرسپولیس، 
ولســیانی،مدافع گرجستانی هم 
ســرخپوش شــد. بین هواداران 
دیدگاه های متفاوتی در مورد کارایی 
ولسیانی وجود دارد؛ برخی عقیده دارند 
او یكی از مدافعان برتر فصل گذشــته بوده، اما عده ای دیگر 
می پرسند اگر این بازیكن خوب بود، چرا سپاهان چنان خط 
دفاع ضعیفی داشــت؟ یک نكته قابل توجه دیگــر در مورد 
ولسیانی مربوط به سن او می شود. این بازیكن 31ساله است 
و در ادامه خریدهای بالای 30سال سرخپوشان جذب شده. 
امیدواریم او فصل آینده عملكرد خوبی در پرسپولیس داشته 
باشد، در غیراین صورت هواداران افسوس خواهند خورد که چرا 
تیم شان با جلال حسینی به کار ادامه نداد؛ مدافعی که گرچه پا 

به سن گذاشته، اما کسی در مورد کیفیتش تردید ندارد.

خبر رسیده عیسی آل کثیر نیم فصل 
اول لیگ بیســت ودوم را از دست 
خواهد داد. مهاجم پرسپولیس از 
مدت ها قبل با پارگی رباط صلیبی 
مواجه شــد، اما به شكل عجیبی 
مقاومت کرد و تن به تیغ جراحی نداد. 
عیسی امیدوار بود کادرفنی در همان شــرایط از او استفاده 
کند که این اتفاق رخ نداد. نهایتا هم آل کثیر جراحی کرد و 
کل نیم فصل اول لیگ جدید را از دست داد. لیگ بیست ودوم 
به شكلی برگزار می شــود که تعطیلات بین دو نیم فصل با 
جام جهانی مقارن شود و عیسی تا همان زمان غایب است. اگر 
لجبازی عجیب این بازیكن نبود و او سر وقت زانوی خودش 
را عمل می کرد، شاید خیلی زودتر از اینها بهبود می یافت و 
می توانست در تعدادی از مســابقات نیم فصل اول هم برای 

تیمش به میدان برود. امان از لج کردن این آدمیزاد...

فصــل نقل وانتقالات اســت و آدم 
چیزهایی می شــنود کــه حیرت 
می کند. این فصل ادبیات خاص 
خــودش را دارد؛ مثــل از بچگی 
هوادار فلان تیم بودم یا چیزهایی 
شبیه این. یكی از این جملات هم آن 
است که فلانی به خاطر فلان تیم، از فلان قدر پول گذشت. حالا 
ما نمی خواهیم همه را زیر سؤال ببریم؛ بالاخره هستند کسانی 
که از این فداکاری ها می کنند، اما به طور کلی با شناختی که از 
فوتبالیست های گرامی داریم، زیاد این مسائل را باور نمی کنیم. 
مثلا مدیرعامل پرسپولیس گفته: »بیرانوند به خاطر این تیم 
از یک میلیون یورو گذشت.« خب واقعا فضا طوری نیست که 
باور کنیم؛ مخصوصا که همین آقای بیرانوند تا پارسال سر آن 
متمم کذایی قراردادش که کلا یک میلیارد تومان می ارزید با 
رسول پناه درگیر بود. الان چطوری از سی برابر آن پول گذشته؟

تیم منتخب لیگ برتر فوتبال طي روزهاي 
گذشــته در این ســتون معرفي شد. اما 
به تازگي ســایت متریكا اقدام به معرفي 
تیم هاي دوم و سوم فصل هم کرده است. با 
عبور از 11بازیكن برتر لیگ که تیم منتخب را تشكیل داده بودند به 11نفر 
دوم مي رسیم که امتیازات بسیار کمي براي حضور در آن تیم کم آوردند. 
درون دروازه تیم منتخب »ب« نام سیدحسین حسیني دروازه بان تیم 
قهرمان را مي بینیم که فقط 4صدم امتیاز براي حضور در تیم »الف« کم 
آورد و عنوان بهترین دروازه بان فصل را به محمدرضا اخباري بخشــید. 
حســیني با نمره 7.16 دروازه بان تیم منتخب دوم متریكا اســت و در 
خط دفاعي نیز 2 استقلالي دیگر را در دفاع چپ و راست مي بیند. صالح 
حرداني و جعفر سلماني مدافعان چپ و راست تیم منتخب »ب« هستند.

در تیم منتخب اول، استقلال با 4بازیكن 
بیشترین نماینده را داشت. در تیم منتخب 
دوم هم اســتقلال به همراه پرسپولیس با 
3بازیكن صاحب بیشترین سهمیه هستند. 
3بازیكن استقلال را که شناختید، 3بازیكن پرسپولیس هم علي نعمتي 
در خط دفاعي، وحید امیري و میلاد سرلک در خط میاني هستند. نعمتي 
با نمره 7.11 بهترین مدافع تیم »ب« و ســرلک با نمره 7.12 بهترین 
هافبک این تیم است. جالب اینكه در خط دفاعي و در کنار 2استقلالي و 
یک پرسپولیسي که نام شان را خواندید، چهارمین نفر گئورگي گولسیاني 
است که او هم به تازگي پرسپولیسي شده است. گولسیاني با نمره 7.08 
چهارمین مدافع برتر فصل گذشــته در دفاع میاني بوده است. سپاهان 

علاوه بر او شهریار مغانلو را هم در تیم »ب« دارد.

در کنار 3اســتقلالي، 3پرسپولیســي و 
2سپاهاني، 3بازیكن باقیمانده تیم منتخب 
»ب« را ستاره هاي 2 تیم صنعتي استان 
کرمان تشكیل مي دهند. مرتضي تبریزي 
امسال در ترکیب گل گهر درخشش خوبي داشت و بعد از افولي دو سه 
ساله به یكي از بازیكنان درخشان فصل تبدیل شد. او با 7گل و 4پاس گل 
به نمره 7.09 رســید و در تیم منتخب دوم قرار گرفت. مس رفسنجان 
هم 2 نماینده در تیم منتخب »ب« دارد. مجید علیاري در خط حمله با 
نمره 7.04 به زوج شهریار مغانلو بدل شده است. محسن آذرباد، پدیده 
دیریافته فوتبال ایران هم با 10پاس گل در جمع برترین گل سازان فصل 
قرار گرفت و تازه در 32سالگي کشف شد. او با کسب نمره 7.11 به ترکیب 
تیم منتخب دوم فصل رسیده و از سرلک فقط یک صدم امتیاز کمتر دارد.

از همان زمانی که یحیی گل محمدی بابت قطع همكاری با مظاهر 
رحیم پور و داوود فنایی، بدنســاز و مربــی دروازه بان های 

پرســپولیس ابراز شــرمندگی کرد و از جواب دادن 
پیرامون سرنوشت حمید مطهری طفره رفت، می شد 
حدس زد که دیگر دســتیار فصل گذشته سرخ ها 
هم رفتنی اســت. حمید مطهری فصل گذشــته 
به شدت از ســوی گروهی از هواداران پرسپولیس 
تحت فشــار بود. آنها تدابیر فنی این مربی را برای 
رستگاری پرسپولیس کافی نمی دانستند و عقیده 

داشتند مطهری به بن بست رسیده است. فضا چنان 
علیه این مربی سنگین شد که او منتقدانش را ادمین های 

15و 16ســاله دانســت؛ اظهارنظری جنجالی که واکنش منفی 
خود گل محمدی را هم به همــراه آورد.در نهایت اما پیش بینی ها 

محقق شــد و مطهری که از خیلی وقت پیش با پیشنهاد نساجی 
قائمشهر مواجه بود، هدایت این تیم را پذیرفت. نساجی 
فصل گذشته قهرمان جام حذفی شد و بزرگ ترین 
افتخار تاریخ باشگاه را به دست آورد. به علاوه تیم 
مازندرانی در اغلب اوقــات فوتبال خوبی هم 
بازی کرد. این تیم هواداران سرسختی دارد 
و انتظارها از آن بالاســت. به این ترتیب کار 
مطهری هم در نساجی ساده نخواهد بود. این 
مربی حالا در یک موقعیــت عملی قرار گرفته 
تا نفر اول باشــد. اینجا باید ثابت کند انتقاداتی 
که از او می شد بی رحمانه بوده است. در نقطه مقابل 
اما ناکامی احتمالی مطهری، کار را برای او دشــوار خواهد کرد 

و شاید باد را در پرچم منتقدانش بیندازد. این، نوبت اثبات است.

نكته بازی

متريكاآماربازی

نوبت اثبات
نساجی؛ زمین دوئل حمید مطهری و منتقدانش

بهروز رسایلی| گرد و خاک پرسپولیس در فصل نقل وانتقالات همه را مات و مبهوت 
گذاشته است. در شرایطی که نیمی از تیم های لیگ برتر حتی سرمربی هم ندارند، 
پرسپولیس کل تیمش را نوسازی کرده و کار را تقریبا به پایان برده است. خریدهای 
قطعی این تیم فعلا علیرضا بیرانوند، مرتضی پورعلی گنجی، دانیال اسماعیلی فر، 
سروش رفیعی، ولسیانی و محمد مهدی احمدی هستند. پرسپولیس البته هنوز 
به دنبال جذب مهاجم است، اما تا همین لحظه هم تیمی بسته که می توان به آن 
لقب »کهکشانی« داد. بســیاری بر این باورند که تیم یحیی گل محمدی با این 
خریدها حتما رستگار خواهد شد، اما مرور تجارب تاریخی نشان می دهد اجتماع 
ستاره ها لزوما به معنای کامیابی نیســت. خود پرسپولیس دست کم در 3 دوره 
نقل وانتقالات طوفانی داشته، اما نتیجه لازم را کسب نکرده است. در مورد بقیه 

تیم ها هم چند مثال خوب در این زمینه وجود دارد.

شال گردن مشهور وینکو
اولین پرسپولیس کهكشــانی تاریخ لیگ برتر، در لیگ سوم بسته شد. آن زمان اکبر 
غمخوار پروژه عبور از علی پروین را اســتارت زده بود؛ یک پــروژه عظیم که با توجه 
به محبوبیت آن زمان سلطان اجرایش بسیار دشــوار بود. بنابراین او تصمیم گرفت 
یک تیم بسیار پرســتاره ببندد و کاری کند که کسی بهانه پروین را نگیرد. در نتیجه 
پرسپولیس پر شــد از بازیكنان اسمی؛ کســانی مثل علی دایی، کریم باقری، حامد 
کاویانپور، یحیــی گل محمدی، جواد کاظمیــان، مهرداد میناوند، عیســی ترائوره 
و... پرسپولیس فصل را رؤیایی شروع کرد؛ پیروزی هشــت گله برابر پگاه، برتری بر 
ابومســلم و برد پنج گله برابر فجرسپاسی باعث شده بود کســی در قهرمانی سرخ ها 
شــک نكند. وینكو بگوویچ هم که به شــكلی ناباورانه هدایت این تیم کهكشــانی 
را برعهده گرفته بود، سرمســت از پیروزی های پیاپی شــال گردنــش را روی هوا 
می چرخاند و از زندگی لذت می برد. کم کم اما آســمان ابری شــد. درست چند روز 
بعد از آنكه علی پروین در مصاحبه ای عجیب گفت: »روزهای تلخ پرســپولیس هم 
از راه می رســد«، این تیم به پیكان باخت و بعد در سراشیبی ســقوط افتاد. حاشیه 
پشت حاشــیه؛ تیم آنقدر عذاب کشــید که نهایتا به رتبه ای بهتر از پنجمی دست 
 نیافت. آخر فصل هم بگوویچ و غمخوار و دایی و... رفتند تا علی پروین و اعوان و انصار 

برگردند.

کهکشان بی سرانجام قطبی
افشین قطبی در لیگ هفتم تیم معمولی و متوازن پرسپولیس را قهرمان کرد. او سپس 

شروع کرد به طاقچه بالا گذاشتن و از هدایت سرخپوشان کنار کشید. در نتیجه باشگاه 
که با تغییرات مدیریتی همراه شده بود، یک تیم بسیار پرستاره بست تا قطبی راضی 

شود و سر کارش برگردد. بعضی بازیكنان خوب مثل نیكبخت واحدی، محسن خلیلی، 
کریم باقری و... از فصل گذشته مانده بودند و فوق ستاره ای مثل علی کریمی هم به 
جمع آنها اضافه شد. رحمان رضایی، ابراهیم توره، ایوان پتروویچ و... سایر ستاره های 

آن تیم بودند. قطبی که از اول هم دلش با تیم نبود و حس می کرد بازیكنان به 
اندازه کافی برای او نمی جنگند، وسط کار ول کرد و رفت تا هدایت تیم به افشین 

پیروانی و سپس نلو وینگادا سپرده شود. آن تیم هم از ازدحام اسامی بزرگ 
سودی نبرد و غرق در حاشیه شد. رتبه پایان فصل؟ باز هم پنجمی.

تجربه قبلی خود یحیی
خود یحیی گل محمدی هم با تیم پرستاره ناکام بیگانه نیست. در لیگ دوازدهم محمد 
رویانیان سعی کرد با جمع کردن کلی ستاره در کنار هم، به 4 سال ناکامی پرسپولیس 
در کســب عنوان قهرمانی پایان بدهد. در نتیجه او بازیكنــان گرانقمیتی مثل جلال 
حسینی، محسن بنگر، حسین ماهینی، کریم انصاری فرد و محمد قاضی را جذب کرد. 
قرمزها کار را با مانوئل ژوزه شروع کردند، اما این مربی پرتغالی به دلایل متعدد نتایج 
لازم را نگرفت و بین دو نیم فصل جای خودش را به یحیی گل محمدی داد. آخرش هم 

پرسپولیس به رتبه ای بهتر از هفتمی دست نیافت.

تیم باشید، نه کلکسیون ستاره ها
تجارب دیگری هم در فوتبال ایران وجود دارد که تأیید می کند فقط بســتن یک تیم 
پرستاره برای کسب موفقیت کافی نیست؛ مثل اســتیل آذین که با یک دو جین اسم 
بزرگ به دسته پایین تر سقوط کرد. استقلال هم در این سال ها هر تابستان کلی بازیكن 
گرفت و موفق نشد، اما در لیگ بیســت  ویكم اتفاقا با یكی از کم مهره ترین تیم هایش 
قهرمانی بدون شكســت را بــه ارمغان آورد. منتظــر می مانیم تا ببینیــم تیم یحیی 
گل محمدی در لیگ بیست ودوم از چه سنخی اســت؛ موفق و چشم نواز یا بحران زده 

و ناکام؟

7.16

7.12

7.11

نقل و انتقالات

خبر آخر

وسوسه وینی
مارکا ادعا کرده که باشــگاه پاری سن ژرمن به مدت 
4 ماه مدام با وینیسیوس جونیور در تماس بوده و از 
او می خواسته که قراردادش را با رئال مادرید تمدید 
نكند. دستمزدی که پاری سن ژرمن به وینگر جوان 
برزیلی پیشنهاد داده بود، 40 میلیون یورو در هر سال 
عنوان شده؛ 4برابر دستمزد کنونی او در رئال مادرید. 
پاریسی ها به وینیسیوس پاداش های زیادی پیشنهاد 
کردند و فرصت ایجاد چند کسب وکار در قطر برایش 

فراهم کردند.

هایجک رناتو
باشگاه پاری سن ژرمن یا به عبارت بهتر کیلیان ژرمن 
قصد دارد رناتو سانچس را از میلان هایجک کند. امباپه 
می خواهد هافبک پرتغالی سابق بایرن مونیخ و فعلی 
لیل را در تیمش داشته باشد و ناصر الخلیفی خواسته 
او را برآورده می کند. فعلا رناتو به پاریس نزدیک تر از 
میلان است. به این ترتیب پاریسی ها از سرقت پوگبا از 

چنگ یوونتوس دست می کشند.

حذف دیبالا 
درحالی که فدریكو برناردسكی، آلوارو موراتا، جورجو 
کیلینی و پائولو دیبالا با پایان قرارداد خود از یوونتوس 
جدا شــده اند، تنها لباس پائولو دیبالا در فروشــگاه 
بیانكونری به فروش نمی رسد و فروشگاه ها همچنان 
لباس های کیلینی، موراتا و برناردسكی را به فروش 
می رسانند. برای این امكان فروش پیراهن شماره10 
با نام دیبالا وجود ندارد چون قرارداد پل پوگبا به زودی 
امضا و این پیراهــن به این بازیكن اهدا می شــود تا 
هواداران بتوانند شماره10 را با نام هافبک فرانسوی 

سفارش بدهند.

رحیم منتظر غول
رحیم استرلینگ، بدون شک یكی از بازیكنان مورد 
نظر در فهرست چلسی است و توماس توخل سرمربی 
این تیم یكــی از طرفداران بزرگ وینگر انگلیســی 
به حساب می آید. باشگاه چلسی شرایط را برای انتقال 
این بازیكن بررســی می کند. اما خرید او به شرطی 
جدی می شود که لوکاکو، غول مهربان به طور قرضی 
به اینترمیلان برگردد یا یک وینگر به فروش برســد. 
سیتی مشكلی با فروش این بازیكن و همچنین گابریل 
ژسوس و برناردو ســیلوا ندارد. دمبله هم همچنان 
گزینه محبوب توخل است اما او 12روز دیگر با بارسا 

قرارداد دارد و منتظر است این مهلت پایان یابد.

فرار از آلکانتارا
پاری سن ژرمن که به تازگی ویتینیا را از پورتو خریداری 
کرده و می خواهد رناتو ســانچس را هم بخرد، دیگر 
نیازی به خدمات پاره وقت رافینیا آلكانتارا، برادر تیاگو 
ندارد. این بازیكن می تواند به رئال سوســیداد برود. 
سوســیداد قصد دارد دومینیک ژوبوسلای، ستاره 

مجارستانی را هم از لایپزیش به خدمت بگیرد.

سرمربي تراكتور 
مشخص شد

قربان بردیف به عنوان ســرمربي جدید تراکتور 
انتخاب شد. سرمربي سردار آزمون در تیم هاي 
روبین کازان و روســتوف، جــدا از قبول کردن 
مسوولیت تیم بزرگسالان تراکتور، قرار است بر 
تمامي فعالیت هاي فني این باشگاه نظارت داشته 
باشــد. دیگر خبر نقل و انتقالاتي آخرین ساعات 
دیروز هم حضور ســیامک نعمتي در باشــگاه 

پرسپولیس براي تمدید قراردادش بود.

تابستان های داغ، زمستان های گرم
تجربه نشان می دهد بستن تیم کهکشانی کافی نیست

گئورگی ولسیانی هم به پرسپولیس پیوست. او ششمین 
خرید سرخپوشان از ابتدای نقل وانتقالات جاری است 
که بعد از بیرانوند، پورعلی گنجی، اسماعیلی فر، سروش 
رفیعی و محمدمهدی احمدی پیراهن قرمز پرسپولیس 
را برای فصل 02-1401 به تن می کند. ولسیانی سومین 
بازیكنی است که در این پنجره نقل وانتقالاتی مستقیما 
از سپاهان راهی پرسپولیس می شــود. او قرار است به 
همراه مرتضــی پورعلی گنجی مشــكلاتی را که فصل 
گذشته در خط دفاعی سرخپوشان دیده می شد برطرف 
کند تا تیم یحیی باز هم به آمار خوبی که پیش ترها در 
بخش دفاعی داشت دست پیدا کند. شروع ولسیانی با 
پرسپولیس، آغاز ششمین فصل حضور او در لیگ فوتبال 

ایران خواهد بود.

   با قلعه آمد، با قلعه نرفت
گئورگــی ولســیانی در ســال2017 برای 
نخســتین بار به لیگ برتر آمد و نخستین 
تیمش در لیگ ایــران، ذوب آهــن بود. 
ذوب آهن در لیگ هفدهم امیر قلعه نویی 
را روی نیمكــت داشــت و ولســیانی هم 
مثل کــی روش اســتنلی در همان فصل 
و با انتخاب قلعه نویی پا بــه فوتبال ایران 
گذاشت. مدافع اهل گرجستان در آن فصل 
20بازی برای قلعه نویی انجام داد و یک گل 
هم زد اما در پایان فصل برخلاف کی روش استنلی که 
همراه قلعه نویی راهی سپاهان شد در اصفهان نماند و به 
قائمشهر رفت. ولسیانی یک فصل در نساجی بازی کرد 
و با یک سال تأخیر به اصفهان رفت تا در لیگ نوزدهم، 

شاگرد امیر قلعه نویی در تیم سپاهان باشد. البته فصل 
اول حضور در ســپاهان برای ولســیانی به خوبی پیش 
نرفت و او در نیمه دوم این فصل دچار مصدومیت شد. 
مصدومیت ولسیانی و پورقاز در اواسط آن فصل، از دلایل 
افت شدید سپاهان و پنجم شدن این تیم در پایان فصل 
بود. اگرچه ولسیانی با وجود مصدومیت و کم شدن تعداد 
بازی هایش، باز هم با نمره6.95 از سایت متریكا، سومین 
بازیكن برتر سپاهان بعد از پیام نیازمند و محمد محبی 
شد.  2ســال بعد و تحت هدایت محرم نویدکیا، مدافع 
گرجستانی بازی های بیشتری برای تیمش انجام داد و 
به یكی از پرکارترین بازیكنان تیم زردپوش تبدیل شد. 
تا جایی که بازوبند کاپیتانی سپاهان را هم در خیلی از 
بازی ها بر بازو بست که با توجه به حضور 3-2 ساله او در 

این تیم اتفاق جالبی بود.

  رتبه3 در سپاهان، رتبه18 در لیگ
کارنامه گئورگی ولسیانی در آخرین فصل حضورش در 
سپاهان نشان می دهد او در 77درصد بازی ها به عنوان 
بازیكــن فیكس از ابتــدا به زمین رفته اســت. حاصل 
23بازی به عنوان یار اصلی و 3بــازی به عنوان بازیكن 
ذخیره برای ولســیانی 2142دقیقه بــازی در ترکیب 
ســپاهان بوده که در این مدت 4گل هم به ثمر رسانده 
اســت. این مدافع در پایان فصل بیست ویكم لیگ برتر 
نمره7.08 را از ســایت متریكا دریافت کــرد تا باز هم 
سومین بازیكن برتر تیمش در فصل گذشته لقب بگیرد. 
ولسیانی بعد از نورافكن و اسماعیلی فر بهترین بازیكن 
سپاهان بود و در رده بندی کلی بازیكنان لیگ هم رتبه 

18 را کسب کرد.

لیگ برتر ايران)جام خلیج فارس( -فصل بیست ويكم
امتیاز تفاضل گل گل خورد ه گل زد ه باخت مساوی برد  بازی ها تیم رتبه

39102968-301911استقلال1

30189344212363پرسپولیس2

30168643212256سپاهان3
30131253728951گل گهر4
30131073022849فولاد5
30129939291045مس رفسنجان6
437-30107132125ذوب آهن7

337-3071672023آلومینیوم اراک8

136-3071582627پیكان9
436-3099122630صنعت نفت10
734-30810121825هوادار11

1033-3061592434نساجی12
631-30710132632تراکتور13

2122-30313141435نفت مسجد سلیمان14
2617-30211171743شهر خودرو15
1917-30211171029فجر سپاسی16

یارکوب گرجستانی
گئورگی ولسیانی، خرید جدید پرسپولیس، سومین بازیکن برتر 

سپاهان و چهارمین مدافع میانی  برتر لیگ در فصل گذشته بوده است
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باشگاه پورتو در ســود حاصل از فروش بازیکن در حال رقابت شدید با بنفیکا در لیگ 
پرتغال و با باشگاه های بازیکن ســازی مثل دورتموند، لیل، لیون، موناکو و لایپزیش 
است. از نیم فصل فصل گذشته تاکنون بازیکنان زیادی با رقم های بالا از این باشگاه جدا 
شده اند. در همین زمستان گذشته لوییس دیاس با رقم 47میلیون یورو به لیورپول 
فروخته شد. سرجیو اولیویرا که با 900هزار یورو از پائوک یونان خریداری شده بود، 
با یک میلیون یورو به آاس رم قرض داده شد. کرونا با 3 میلیون یورو به سه ویا رفت 
و آوازیم با 5میلیون به بواویشتا واگذار شد. در نقل وانتقالات تابستان گذشته هم 
دنیلو پریرا با 16میلیون یورو به پاری سن ژرمن انتقال یافت. تازه؛ موسی مارگا هم 

رایگان به الهلال رفت.
در نقل وانتقــالات جاری وضعیت پورتو بهتر اســت. فعلا 2 اســتعداد باشــگاه را 
پاری ســن ژرمن و آرســنال خریداری کرده اند. فابیو ویرا با مبلغ 35میلیون به علاوه 
5میلیون پاداش به آرسنال رفته است. ویرا فصل گذشته 14پاس گل در لیگ داشت که یکی 
از آمار مهدی طارمی بالاتر بود. باشگاه پاری سن ژرمن نیز یکی دیگر از استعدادهای پورتو 
را جذب کرده؛ بازیکنی به نام ویتینیا که روی 7درصد گل های فصل گذشته پورتو تأثیر 
داشت به پاریس رفته اما از این انتقال پولی نصیب باشگاه پرتغالی نشده چون 
این بازیکن تحت مالکیت باشگاه ولوز بود و یک فصل قرضی در ورزشگاه 
دراگائو بازی کرده بود. دیگر خروج احتمالی باشــگاه پرتغالی بازیکنی 

است به نام سیلوا که احتمالا با 40میلیون به ولوز می رود.
پورتو در فصل 22-2021سرجمع مبلغ 34.85میلیون یورو برای خرید 
17بازیکن هزینه کرد و از محل فروش 19بازیکن مبلغ 72.25میلیون یورو 
درآمد داشت که 37.40میلیون یورو در نقل وانتقالات سود به باشگاه واریز 
شد. در دو سه فصل اخیر بازیکنان دیگری هم بودند که سود خوبی به باشگاه 
تزریق کردند؛ ازجمله ادر میلیتائو که رئال مادرید او را 50میلیون یورو خرید. 
پپه جدید پورتو گران ترین خرید سالیان اخیر این باشگاه است که با 15میلیون 

از گرمیو جذب شد.
فصل گذشته که اینقدر پول در خزانه باشگاه نبود، اختلاس هایی صورت گرفت 
و خورخه نونو پینتو، رئیس باشگاه متهم به کلاهبرداری در نقل وانتقالات شد. اتهام 
او 40میلیون یورو اختلاس است که بر سر فروش میلیتائو به رئال مادرید متوجه 
او شده است. حالا با فروش های اخیر، شاخک های حسی نهادهای نظارتی روی 

این باشگاه تیزتر خواهد شد.
اگر مهدی طارمی هم که پیشنهادهایی از باشگاه های مختلف به ویژه از انگلیس 
دریافت کرده، تصمیم به جدایی بگیرد، سود دیگری هم به پورتو خواهد رسید 
اما ترکیب تیم از بازیکن مفید خالی خواهد شد. لوییس دیاس، فابیو ویرا، 
مهدی طارمی، سرجیو اولیویرا، موسی مارگا، ویتینیا و... بازیکنانی بودند که 
روی بیشتر گل های تیم در 2 فصل اخیر تأثیرگذار بوده اند. قیمت طارمی 
در سایت ترانسفرمارکت همچنان 20میلیون یورو است که در بازار فعلی 
قیمت بالایی نیست، اما سن بازیکنی که در آستانه 30 سالگی است، 
یک مانع بزرگ خواهد بود برای منتفی شدن مذاکرات با باشگاه هایی 
که تمایل اولیه را برای جذبش دارند. برخی رسانه ها خبر داده اند که 
مهاجم ایرانی با مدیر برنامه های خود در حال بررسی شرایط است 
تا اگر پیشنهاد خوبی رسید، در همین تابســتان جدا شود اما در 

غیراین صورت تا جام جهانی صبر خواهد کرد.

تغییرکاربری به فروشگاه بازیکن
باشگاه پورتو هم به یکی از باشگاه های بازیکن ساز فوتبال اروپا تبدیل شده است

Alireza
Beiranvand

امیرحســین اعظمی |  علیرضا بیرانوند بعد از 2فصل دوری از 
پرسپولیس، حالا دوباره به این تیم برگشته تا دنبال رسیدن به 
هدف های جدیدش در فوتبال باشد. بازگشت دوباره او به جمع 
سرخپوشان با واکنش مثبت هواداران پرسپولیس روبه رو شده 
و خودش هم امیدوار است که دوباره روزهای خوب گذشته را 
در پرسپولیس  تجربه کند. این تیم فصل گذشته در خط دروازه 
شرایط متزلزلی را با حامد لک تجربه کرد و حالا بازگشت بیرانوند 
می تواند ضریب اطمینان را در خط دروازه سرخ ها بیشتر کند. 
بیرانوند که در جام جهانی روسیه با پیراهن تیم ملی درخشید، 
حالا می خواهد آن اتفاق را در جام جهانی قطر هم تکرار کند. او 
در گفت وگوی اختصاصی با همشهری ورزشی در مورد بازگشت 

به پرسپولیس، شرایط تیم ملی و... به سؤالات پاسخ می دهد.

   از اردوی تیم ملی در قطر شروع کنیم؛ اردویی که 
حرف و حدیث های زیادی ایجاد کرد و ظاهرا برای بازیکنان هم 

چندان راضی کننده نبود.
خب، همه می دانند وضعیت تیم ملی چندان خوب نبود. مســئله مهم 
برای هر تیمی در فاصله چند ماه مانده به شروع جام جهانی، انجام بازی 
دوستانه است که ما وضعیت سختی را در این زمینه تجربه کردیم. وقتی 
بازی دوستانه به اندازه کافی انجام ندهیم، طبیعتا کار به آن شکل که کادر 
فنی و بازیکنان می خواهند، جلو نمی رود. البته این را هم بگویم که بچه ها 
در قطر با انگیزه بالایی تمرین می کردند ولی زمین چمن کمپ ما بسیار 
سفت بود و بچه ها در آن زمین و با آن شرایط آب و هوایی اذیت می شدند. 

البته کمپ عوض شد ولی باز هم شرایط خوبی نداشت.

  با این وضعیت تو امیدواری نتایج خوبی در جام جهانی 
بگیریم؟

امید که همیشه در وجود همه آدم ها هست ولی همه می دانند تیم ملی 
چه شرایط سختی دارد. ما باید براســاس تعریف استانداردی که برای 
موفقیت وجود دارد، صحبت کنیم، باید ببینیم تیم های دیگر چگونه کار 
می کنند و چه برنامه هایی دارند و بعد در مورد خودمان صحبت کنیم. 
شما تیم های اروپایی را فاکتور بگیرید که به هیچ وجه با آنها قابل قیاس 
نیستیم ولی ببینید کره و ژاپن چه وضعیتی دارند و با چه تیم هایی بازی 
دوستانه انجام می دهند. ما باید در نخستین بازی با انگلیس بازی کنیم، 
آیا تیمی برای بازی دوستانه پیدا کرده ایم که شبیه انگلیس بازی کند؟ 

من قبلا هم در مصاحبه با شما گفتم که در جام جهانی روسیه، تا 6ماه 
قبل از بازی با مراکش، کی روش فقط روی این تیم تمرکز کرده بود و ما 

هیچ چیزی از اسپانیا و پرتغال نمی دانستیم.

  یعنی بازی اول از نظر تو اینقدر مهم است؟
بله، یادم می آید بعد از قرعه کشی جام جهانی به شما گفتم که مهم ترین 
بازی ما بازی با انگلیس اســت و الان هم همین حــرف را می زنم. همه 
می خواهند چهره ایران را در نخستین بازی ببینند و این مهم است که 
بتوانیم از انگلیس امتیاز بگیریم. خیلی ها می گویند باید ولز و آمریکا را 
ببریم ولی من می گویم بازی اول مهم است. البته با این شرایط کار سختی 
داریم و 2فیفادی هم داریم که دومی به جام جهانی نزدیک است و فقط 
می ماند یک فیفادی. ما از فیفادی قبلی استفاده نکردیم و بچه ها بابت 
این وضعیت نگران هستند. همه ما دوست داریم مردم را خوشحال کنیم 
ولی این وضعیت نگران کننده است. ما 21روز در تمرین بودیم و فقط یک 
حریف تدارکاتی داشتیم که چند بازیکن مؤثر و اصلی خودش را هم در 

اختیار نداشت. با این شرایط خدا باید به داد تیم ملی برسد.

  حتما می دانی که اســکوچیچ هم به شدت از سوی 
رسانه ها و هواداران فوتبال در ایران تحت فشار قرار گرفته و حتی 

بحث اخراج او هم مطرح شد. در این خصوص صحبت می کنی؟
من بازیکن هستم و حرفه ای نیست در این مورد صحبت کنم ولی خودتان 
می دانید که این فضا همیشــه در فوتبال ایران برای مربیان یا بازیکنان 
وجود داشته است. ما فاصله کمی با شروع جام جهانی داریم، آیا واقعا تغییر 
کادر فنی منطقی به نظر می رسد؟ همه می دانند تیم ما از لحاظ پشتیبانی 
و آماده سازی چه شرایطی دارد، بهتر است کمی واقع بین باشیم. هم اکنون 
اسکوچیچ سرمربی تیم ملی ایران اســت، واقعا این منصفانه نیست که 
تمرکز این مربی را به هم بزنیم. تیم ملی واقعا نیاز به آرامش دارد، ما نباید 

آرامش تیم ملی را به هم بزنیم.

  در مورد پیوستن به پرسپولیس صحبت کن. از اینکه 
به این تیم برگشتی چه احساسی داری؟

من به فوتبال اروپا رفتم و هدف هایی داشتم که در نهایت به آن نرسیدم. 
بعدها در موردش بیشتر صحبت خواهم کرد که چه اتفاقاتی در بلژیک و 
پرتغال برایم رخ داد ولی حالا خوشحالم که دوباره پیراهن پرسپولیس را 
بر تن کردم؛ تیمی که در پیشرفت و رشد من تأثیر زیادی داشت. از طرفی 

دوست داشتم در تیمی باشم که شرایط بازی را پیدا کنم و این موضوع 
در آستانه جام جهانی برایم مهم بود. در آستانه جام جهانی، بازی کردن 
بسیار مهم است و این اصلا خوب نیســت که یک گلر در شرایط بازی 
نباشد. امیدوارم من و پرســپولیس به هم کمک کنیم و روزهای خوبی 

را هم رقم بزنیم.

  در مورد نفرات جدیدی که به تیم اضافه شدند، چه 
صحبتی داری؟

پرسپولیس بازیکنان خوبی جذب کرده و نفرات خوبی هم از سال قبل در 
این تیم هستند. مهم این است که یک تیم خوب داشته باشیم و هواداران 

را خوشحال کنیم.

  چقدر احتمال می دهی پرسپولیس قهرمان شود؟
در پرسپولیس هیچ کس به چیزی جز قهرمانی فکر نمی کند. قهرمانی 

در ژن پرسپولیس است.

  2هفته پیش هم بحث رفتن تو به خدمت ســربازی 
مطرح شد که ظاهرا صحت نداشت؟

بله، من دانشجو هستم و درسم را ادامه می دهم.

  حرف های ســروش رفیعی را بعد از عقد قرارداد با 
پرسپولیس دیدی؟

بله، دیدم. به من هم گفته بود که قرار است در پرسپولیس کنار هم کیف 
کنیم. البته سروش بلافاصله بعد از عقد قرارداد با پرسپولیس هم شعر 
خواند که واقعا جالب بود. اتفاقا می خواستم در اینستاگرام برایش کامنت 
بگذارم. سروش 2هفته در قطر مشغول حفظ کردن یک شعر بود و مدام 
آن را می خواند، تازه بعد از عقد قرارداد با پرسپولیس متوجه شدم که چرا 
2هفته در قطر مدام شعر می خواند! او پسر خوش قلبی است و امیدوارم در 

کنار هم روزهای خوبی را برای پرسپولیس رقم بزنیم.

  با توجه به قهرمانی بدون شکست استقلال، حتما 
می دانی که هواداران پرســپولیس در فصل بعد به چیزی جز 

قهرمانی راضی نمی شوند؟
بله، ماموریت سختی داریم ولی ما به چیزی جز قهرمانی فکر نمی کنیم. 

از هواداران هم می خواهیم که حامی تیم باشند.

با اخراج جاسوس ها 
از منچستریونایتد 

اخبار نقل وانتقالاتی 
این باشگاه محرمانه 

شده است

سکوت در 
تئاتر رویاها

باشگاه منچستریونایتد که فصل آینده غایب بزرگ لیگ قهرمانان اروپا خواهد 
بود، در فصل نقل وانتقالات فقط بازیکن از دست داده و تنها یک سرمربی به نام 
اریک تن هاخ جذب کرده است. این باشگاه ثروتمند که در 10 سال گذشته بیش 
از یک میلیارد پوند و بیش از هر باشگاه دیگری در اروپا خرج کرده، انگار قصد ورود 
به بازار نقل وانتقالات را ندارد. بازیکنانی مثل ماتیچ، خوان ماتا، جسی لینگارد، 
کاوانی، اریک بایی، ون بیساکا و احتمالا فیل جونز از این تیم جدا شده یا در حال 
جدایی هســتند اما دریغ از خرید یک بازیکن. همه وقت و انرژی باشگاه صرف 
جذب فرنکی دی یونگ از بارسلونا شده. یکی از مدیران من یونایتد اعلام کرده 
که از ساعت 6صبح تا پاسی از شب مشــغول فراهم آوردن این انتقال است. 
برای همین ممکن اســت فرصت جذب بازیکنان دیگر از دست برود. این 
همان بلایی است که امباپه در 2 فصل اخیر بر سر رئال مادرید آورد. تاکنون 
80بازیکن در رسانه ها به باشگاه لینک شده اند اما هیچ کدام از آنها قدمی به 
اولدترافورد نزدیک نیستند. گلیزرها، مالکان آمریکایی این باشگاه 

محبوب قصد ندارند خیلی ریخت وپاش کنند.
مدیران فعلا روی کارهایي غیراز نقل وانتقالات تمرکز 
دارند. جدا از مقدمات ساخت زمین تمرینی جدید، 
اخیرا 2 شــخصی که اطلاعات رختکن را فاش 
می کردند شناسایی و مجبور به ترک باشگاه 
شده اند. شــاید برای همین اســت که اخبار 
نقل وانتقالاتی به بیــرون درز نمی کند. هیچ 
بعید نیست منچستر به چند خرید مفید و مهم 
نزدیک شده اما کسی خبر ندارد. به طور رسمی 
اعلام شــده که 

200میلیون پوند برای خرید بازیکنان جدید درنظر گرفته شده که با توجه به 
سرسختی بارسلونا در فروش دی یونگ به نظر می رسد دست کم دوسوم این 

پول برای خرید این هافبک هلندي هزینه شود.
   منچستریونایتد، دورتموند، وستهم و نیوکاسل به جذب دیوید راوم، مدافع 
چپ هوفنهایم علاقه مند هســتند. گفته می شود ارزش این بازیکن 24 ساله 

حدود 40 میلیون یورو است.
   ساوتهمپتون، فولام و لیدز همگی علاقه مند به جذب فیل جونز هستند.
   منچستر یونایتد پیشنهاد قراردادی یکساله به علاوه گزینه تمدید برای 

یک سال دیگر را به کریستین اریکســن ارائه داده است. شرایط مالی 
پیشنهادی یونایتد، برای اریکسن قابل قبول است اما شانس برنتفورد 

و تاتنهام برای جذب این دانمارکی بیش از یونایتد است. اریکسن 
نمی خواهد به تیمی برود که دی یونگ و برونو فرناندز را در پست 

میانی در اختیار داشته باشد. 
   منچستریونایتد و بارســلونا همچنان علاقه مند به جذب 
روبن نوِس هســتند، امــا ولورهمپتون با مبلغــی کمتر از 
50 میلیون یورو او را نمی فروشد. احتمال اینکه نوِس قرارداد 

جدیدی با وولوز امضا کند همچنان روی میز است.
   تیمبر یکی از بازیکنان مدنظر تن هاخ اســت اما خود بازیکن 

علاقه ای به انتقال به من یو ندارد. مربی هلندی از بی میلی یورین تیمبر برای 
پیوستن به منچستریونایتد  حیرت کرده است. تیمبر می خواهد در آژاکس 

بماند تا موقعیتش در تیم ملی هلند برای جام جهانی به خطر نیفتد.
   اگر پیشنهاد مناسبی ارائه شود دین هندرسون، آنتونی مارسیال، اریک بایی 

و فیل جونز با خوشحالی از منچستریونایتد جدا خواهند شد.
   ویتینیا از پورتو و داروین نونیس از بنفیکا بازیکنانی بودند که شایعه شده 
بود به منچستر می روند اما باشگاه انگلیسی اولی را تکذیب کرده و دومی را در 

رقابت با لیورپول از دست داده است.
   سرمربی به کارکنان ارشد منچستریونایتد  گفته است که قصد دارد روند 
حرفه ای آلخاندرو گارناچو را سریعا بررسی کند. او در حال برنامه ریزی برای 
گارناچو است تا در فصل آینده نقش بسیار بزرگ تری را در تیم ایفا کند. تن هاخ 
از نیک کاکس، رئیس آکادمی، گزارش مفصلی درباره این نوجوان آرژانتینی 
خواسته اســت. گفته می شــود در تمرینات تیم ملی آرژانتین لیونل مسی 
تحت تأثیر توانایی ها و اعتماد به نفس گارناچو قرار گرفته است. منچستر یونایتد 

هم اکنون قصد دارد قرارداد آلخاندرو گارناچو را به مدت 6سال تمدید کند.

با بازنشستگی کارلوس ته وس که بلافاصله به همراه 
برادرانش سرمربی تیم روساریو ســانترال آرژانتین 
شدند و همچنین مکسی لوپس که قصد دارد باشگاه 
بیرمنگام را در چمپیونشــیپ انگلیــس بخرد، تازه 
آدم یادش می افتد که این ســتاره ها هنوز هم بازی 
می کنند. پارسال آرین روبن پس از یک بار خداحافظی 
از فوتبال به باشــگاه خرونینخن پیوســت و دوباره 
خودش را بازنشسته کرد. همین الان فرانک ریبری در 
39سالگی، زلاتان در 41سالگی و بوفون در 43سالگی 
همچنان مشغول بازی هســتند. زلاتان توی چشم 
است و ممکن اســت پس از جراحی زانو همچنان با 
میلان ادامه دهد اما بازی های ریبری و بوفون را کمتر 
کسی دنبال می کند. مارسلو، گرت بیل و دنی آلوز از 
رئال و بارسا خداحافظی کرده اند اما در تیم های دیگر 
ادامه می دهند و ممکن است خیلی زود فراموش شوند. 
آیا کسی اینیستا را یادش می آید؟ او در لیگ ژاپن با 
ویسل کوبه در 38ســالگی در قعر جدول جی لیگ 

حضور دارد و در این تیم بازی می کند.
2 نام از این ســتاره های فراموش شــده فوتبال که 
باورش سخت است تا این فصل هم بازی می کردند 
و هنــوز می خواهند ادامه دهند، فابــرگاس و ماریو 
گوتزه هســتند. فابرگاس قهرمان جهــان و یورو و 
کاپیتان سابق آرســنال و بازیکن چلسی و بارسلونا 
مدتی در باشــگاه موناکو عضویت داشت و حالا که 
قراردادش تمام شــده، یادمان آمده که او هم هنوز 

بازنشســته نشده است. سســک فابرگاس 35ساله 
است. این را هم درنظر داشته باشید که مودریچ با این 
کیفیت که همگان او را تحسین و ستایش می کنند 
و در لالیگا و لیــگ قهرمانان و تیم ملی کرواســی 
می درخشد، به زودی 37ساله می شــود! فابرگاس 
زمستان 2019 از چلســی راهی موناکو شد اما در 
فصل 22-2021به دلیــل مصدومیت های مختلف، 
تنها 5بار برای این تیم به میدان رفت؛ 68 بازی، 4گل، 

9پاس گل.
ماریو گوتسه که در ایران به گوتزه شناخته می شود 
زننده گل قهرمانی آلمان در جــام جهانی2014در 
برزیل بود. باورش سخت اســت اما گوتزه تازه وارد 
30سالگی شده اما انگار هزار ســال است از فوتبال 
خداحافظی کرده! گوتزه یکی از بازیکنانی است که 
بایرن مونیخ او را از دورتموند دزدید، اما از این بازیکن 
خیری ندید. او این فصل را در لیگ هلند و باشــگاه 
آیندهوون سپری کرد اما موفقیتی نداشت. قرارداد 
گوتزه با آیندهــوون تا تابســتان 2024 اعتبار دارد 
اما 3 باشگاه بزرگ تمایل دارند با پرداخت 4 میلیون 
یورو بند فســخ او، این بازیکن فراموش شــده را در 
همین تابستان به خدمت بگیرند. از بنفیکا، اینتراخت 
فرانکفورت و اینتر مایامی به عنوان مشتریان مهاجم 
آلمانی یاد می شود که به نظر می رسد آمریکا مقصد 
مناسب تری برای بازیکنی باشد که در 30سالگی دچار 

پیری زودرس شده است.

فراموشی زودرس
ستاره هایی که کسی خبر ندارد هنوز فوتبال بازی می کنند

علیرضا بیرانوند در گفت وگو با همشهری تصدیق می کند که شرایط تیم ملی راضی کننده 
نیست اما تأکید می کند تغییر کادر فنی در فاصله 5ماه تا رقابت ها اصلا منطقی نیست

سروش2هفتهشعرحفظمیکرد!

تن هاخ 
گزینه های جایگزین برای 

پست های مهاجم و دفاع را دارد، اما 
اولویت اصلی او جذب دی یونگ اســت و 
می خواهد تیمش را حول محور هافبک هلندی 
بســازد. دی یونگ پذیرفته که دوران حضور 
او در بارســلونا پس از اینکه ژاوی، سرمربی 

بارســا اعتراف کرد که ممکن است به 
دلایل اقتصادی فروخته شود، به 

پایان رســیده است.
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نگران گزینشی المپیک هستیم
اعتصاب وزنه برداران تیم ملی همچنان ادامه دارد. علی داوودی نایب قهرمان المپیک ضمن انتقاد از برخورد 

رئیس فدراسیون می گوید: آقای مرادی یک قدم بردارد، ما 10قدم برمی داریم

جدول 8524
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افقی:
1ـ ســازی  کوبه ای- نوشته 

شده- گله و شکایت مداوم
2- صدمه- یک دوم چهره- 
پهلوان تورانی که به دســت 

رستم کشته شد
3- جانشین- عصرانه سنتی 

قزوینی ها- واسطه
4- نوآوری- برخی در خواب 

می کشند- مقابل حاشیه
5- توبه- نمایش عروسکی 

سنتی ترکیه
6- پاســخ مثبت- منزجر- 
پرجمعیت تریــن شــهر در 

مرکز چین
7- رودررو- نوعی قلم رسم- 

خط کش مهندسی
8- یــار همایــون- درخور و 
مناسب- برجستگی داخل مهره

9- نت چهــارم- راه باریک 
و سرپوشــیده- ســرزمین 

امیلیانو زاپاتا
10-  سازی  عرفانی- گشاد 

شدن- کاسه گردان
11- دســتگاه آرد کــردن 

غلات- شریک
12- خط الرأس کوه- کلید 

خودرو- گردهمایی
13- شــیوه انجــام کار- 

هدایت کننده- اعلان
کشــور  پایتخــت   -14

روآندا- شــیطان- درخت 
زبان گنجشک

15- ســنگ ریزه- مبتلا به 
بیماری سل- مقابل شنونده

  
عمودی:

و  کلمبیــا  همســایه   -1
دریای کارائیب- داســتانی 
از استیون کینگ، نویسنده 

آمریکایی
2- پـــــلکان درشـکـــه- 
بخشاینده- از محلات شمال 

تهران
3- از معجــزات حضــرت 

موسی)ع(- ترنج
4- محل ذخیره کالا- عامل 

بیماری کرونا- کمند
5- چیــز- آبــاد کننــده- 

شیرینی تبریز- مفلوج
6- نوعــی پارچه ســنتی- 
بی همتا-  ماه چهارم میلادی

7- جــاری شــدن مایع- 
شیرینی پسته ای تبریز

8- قارچ ذره بینی در خمیر 
ترش- پیر و ســالخورده- از 

القاب امرای ترک
9- از بیــن رفتــن- گلوله 

تفنگ شکاری
10- سلســله آغــا محمد 
خان- عهــد و قــرار- قلعه 

مستحکم

11- غوزه پنبــه- مقابل عمدی- 
خانه خدا- مکمل زیبایی رو

12- نیرنگ- پهلوان ایرانی دوره 
کیکاووس در شــاهنامه- به طور 

امانت
13- خوش طعم- دندانه دار

14- شیفت- نرم افزار نقشه کشی- 
قوم حضرت موسی)ع(

15- پایتخــت امپراتــوری روم 
شــرقی بود- ســدی در اســتان 

15همدان

ربخدنزرفرشتنم
وروگناكتمعنركش
دجاويراوساويا

سراسيراوحيرب
بتهيناثايوجه
رهچيرپيشكرسكت

ددمكالهاتيدا
نونجلفاغتمرزا
زيممايلياواد
بيرگتفرنوكسبا

ااهنمامريالب
لتقترسنكسفنا

گنادكاياككبنت
رهمگرزبروداوكا

داهرفاخيلزغاب

 اعداد 1 تا 9 را طوري در خانه هاي سفيد قرار دهيد كه هر رقم در سطرها، ستون ها و مربع هاي كوچك 3 در 3 يك بار جدول اعداد | 4233
ديده شود. پاسخ ها در ادامه آمده است.

سخت

842563917
371249568
695178234
713854629
928631745
456927183
269385471
184792356
537416892

متوسط

    9 7   1
   3  1 5   
      4 7 8
6   4 8     
 2      1  
    6 5   3
2 4 5       
  9 2  8    
8   7 5     123859764

796124835
458637219
314576928
985342176
672918453
269783541
841265397
537491682

ساده

متوسط

452897361
768341529
193526478
631482795
524973816
987165243
245639187
379218654
816754932

سخت

8   5      
  1  4  5   
6 9     2   
7 1  8      
    3     
     7  8 3
  9     7 1
  4  9  3   
     6   2

ساده

  3 8  9   4
7  6 1 2     
4   6   2  9
 1   7 6  2  
9 8      7 6
 7 2 9 1   5  
2  9   3   1
 4   6 5 3  7
5   4  1 6   

خداحافظی استابلر در آغوش گرايی
ستاره کشتی فرنگی آلمان  7-2 از قهرمان ایرانی عقب افتاد اما فرد پیروز بود

فرانک اســتابلر، دارنده 3مدال طلا و 2برنز جهانی و 
مدال برنز المپیک توکیو طی مراسمی که بسیاری از 
قهرمانان بزرگ دنیای کشتی در آن حضور داشتند، 
از دنیای قهرمانی خداحافظی کرد. محمدرضا گرایی 
دارنده مدال طلای المپیک و جهــان، در بازی های 
المپیک پیش از رسیدن به فینال از سد فرانک استابلر 
باتجربه گذشت و راهی فینال شد. استابلر نیز با توجه 
به راهیابی گرایی به دیدار فینال در جدول شــانس 
مجدد با شکست رقبایش به مدال برنز رسید. چند ماه 
بعد از آن اتفاقات، استابلر برای مسابقه خداحافظی اش 
از محمدرضا گرایی دعوت کرد و در پایان کشــتی با 

گرایی گفت: »برنز حالا طلا شد!«
ورزشگاه HMP لودویگزبورگ آلمان میزبان ستارگان 
کشتی دنیا بود که برای خداحافظی فرانک استابلر 
دور هم جمع شــده بودند. آلین روتر فوکن آلمانی، 
میخایین لوپــز کوبایی، ویکتور نمس صربســتانی، 
آرتور الکســانیان ارمنســتانی و آکژول محموداف 
قرقیزستانی ازجمله ستارگان کشتی فرنگی بودند که 
به این رقابت ها دعوت شدند. محمدرضا و محمدعلی 
گرایی، 2ملی پوش کشــتی فرنگی ایران نیز در این 
مراسم حاضر بودند. مســابقات کشتی بعد از مراسم 
سخنرانی و اجرای موسیقی آغاز شــد و یکی از آن 
مســابقات، مبارزه محمدعلی گرایی با کشــتی گیر 
آلمانی بــود. درحالی که محمدعلی بــا نتیجه 4-5 

پیش بود، به دلیل مصدومیت به کشتی ادامه نداد و 
دســت حریفش به عنوان کشتی گیر پیروز بالا رفت. 
آخرین کشــتی، تکرار کشــتی ماقبل فینال توکیو 
در وزن 67کیلوگرم بــود. محمدرضا که در توکیو با 
نتیجه 5-5 و با توجه به اخطارهای بیشــتر استابلر، 
دستش به عنوان کشــتی گیر پیروز بالا رفته بود، در 
آلمان بار دیگر مقابل استابلر قرار گرفت. کشتی گیر 
32ساله آلمانی 3دقیقه در مقابل ستاره جوان کشتی 
کشــورمان رقابت کرد و در پایان وقــت اول نتیجه 
کشتی 7-2 بود که گرایی استابلر را در آغوش گرفت 
و دست او را بالا برد. داور مسابقه هم 2کشتی گیر را 
در کنار هم قرار داد و دست استابلر را بالا برد. استابلر 
که مشخص بود از شرایط مســابقه به دور است، در 
پایان با گرفتن میکروفن خطاب به 40هزار تماشاگر 
که این مســابقه را از نزدیک تماشا می کردند، گفت: 
»برای من مهم بــود که با یک رویــداد جالب ثابت 
کنم که ورزش ما چقدر زیباســت.« او رو به گرایی 
گفت: »حالا برنز المپیک تبدیل به طلا شد.« به جز 
کشتی گیران، ورزشــکاران مطرح دیگری هم مانند 
یوهانس رایدزک )قهرمان دوگانه المپیک(، ماتیاس 
اشتاینر )قهرمان المپیک در وزنه برداری(، نیکو کاپل 
)قهرمان پارالمپیک( و مونیکا سوزانسکا )شمشیرباز 
ســابق کلاس جهانی( هم در مراســم خداحافظی 

استابلر حاضر بودند.

محمدرضا گرایی در مقابل استابلر کشتی راحتی داشت. 
او در 3دقیقه دوم به کشتی ادامه نداد و دست حریفش را 
بالا برد. گرایی با اجرای یک سالتو و کمرگیری کار را برای 
استابلر در تایم اول تمام کرد. اتفاقی غیرمنتظره، چراکه 
همه فکر می کردند قرار است گرایی شکستی یک طرفه و 

البته مصلحتی را در مقابل قهرمان آلمانی داشته باشد. 

      همه فکر می کردند قرار اســت ببازی. 
چه اتفاقی افتاد؟

قرار بر این بود که تایم اول را کشتی بگیریم و اگر من جلو 
بودم دیگر ادامه ندهیم. من هم دست او را بالا بردم و برنده 

کشتی او اعلام شد.

   در خاك هم به او یک سالتو زدی!  کشتی 
جدی بود؟

استابلر نسبت به المپیک شرایطش تغییر کرده بود. آنجا 
کشتی با نتیجه 5-5 به نفع من تمام شد. کشتی سختی 
بود، هر دو می خواستیم فینالیست شویم و حساسیت هم 
بالا بود. ولی این مسابقه نمایشــی بود و هیچ کس با توان 

100درصد در آن کشتی نگرفت.

      با فنونی که می زدی یاد کشتی با حریف 
آذربایجانی ات افتادیم که با 2 ســالتو پشت سر هم 
او را در همان دقایق ابتدایی شکســت دادی. انگار 

می خواستی یک چنین کاری هم با استابلر بکنی!
3دقیقه کشتی گرفتیم، بعد از آن هم خیلی خوشحال شد 
که دستش را بالا بردم و او را به عنوان برنده به تماشاگران 
معرفی کردم. آن کشتی که می گویید در جهانی نروژ بود و 

برای رسیدن به طلا باید تمام توانم را می گذاشتم.

    پای محمدعلی مصدوم شد و ادامه نداد. 
این ماجرا هم نمایشی بود؟

محمدعلی از قبل مصدومیت داشــت ولی اینجا مشکل 
خاصی نداشت و همه  چیز خوب است.

      از آلمان به ایتالیا می روید تا به همراه تیم 
کشتی فرنگی که قرار است در تورنمنت ایتالیا شرکت 
کند، به ایران بازگردید. در ایتالیا هم کشتی می گیری؟
در تورنمنت تورلیخانوف قزاقســتان کشتی گرفتم و در 
ایتالیا کشتی نمی  گیرم. به ایتالیا می رویم تا به همراه سایر 

ملی پوشان به ایران برگردیم.

گرایی: قرار بود 3دقیقه کشتی بگیریم

 شاید مشکلاتی که وزنه برداران دارند حل شود اما آیا روابط آنها با فدراسیون می تواند  
به شرایط ســابق برگردد. علی داودی می گوید آنها به کســی بی احترامی نکرده اند که 
نگران بهتر یــا بدتر شــدن روابط باشــند: »ما بــه کســی بی احترامی نکرده ایــم و فقط 
مشکلاتمان را گفتیم. آقای مرادی هم پیشکســوت و هم قهرمان ما هستند. حرف ما 

این است که منافع ملی به خطر نیفتد. هیچ چیز بالاتر از منافع ملی نیست.«

لیلی خرسند |  روز شــنبه وزنه برداران معترض با محمد پولادگر، 
معاون وزیر ورزش جلســه داشــتند. پولادگر به آنها وعده داد 
که 48ساعته مشــکلات حل می شــود و آنها به اردوی تیم ملی 
برمی گردند. گفته می شود امروز روز آشــتی کنان فدراسیون و 
وزنه برداران است اما بعید به نظر می رسد اتفاقی بیفتد. 15وزنه بردار 
هفته دوم خرداد در اعتراض به شرایط بد، اردوی تیم ملی را ترك 
کردند. آنها در این چند هفته بارها از مشکلاتشان گفته اند و علی 
مرادی، رئیس فدراسیون هر بار حرف های آنها را تکذیب کرده است. 
مرادی برای حل مشکل، محمدحسین برخواه  سرمربی تیم ملی را 
برکنار و سعید علی حســینی را جایگزین او کرد. سرمربی جدید، 
لیســت جدید داد اما فقط 5وزنه بردار در اردوی تیم ملی حاضر 
شــدند. وزنه برداران اردو را تحریم کرده اند اما نگران آینده شان 
هستند. چند ماه دیگر مسابقات قهرمانی جهان برگزار می شود، 
مسابقاتی که گزینشی المپیک است و وزنه برداران شاکی اند که چرا 
باید بهترین روزهای تمرینی را از دست بدهند. علی داوودی که در 
بازی های المپیک توکیو در سنگین وزن تنها مدال وزنه برداری ایران 

)مدال نقره( را گرفت، از روزهای بعد از اعتصاب صحبت می کند.

     شــنبه قرار بود با معاون وزیر جلسه داشته باشید، 
جلسه برگزار شد؟

نشست برگزار شــد و منتظریم تا نتیجه مشخص شــود. نمی توانم 
جزئیات جلسه را بازگو کنم ولی قرار شد مشکل را حل کنند.

      صحبت هایی که در این چند هفته داشــتید، نشان 
می دهد مشکلات خیلی حاد نیســت. بالا بردن کیفیت غذا که 

مسئله نیست.
بله حاد نیست و اگر رئیس فدراســیون برای حل این مشکلات عزم 
داشت، الان این مسائل حل شــده بود. آقای مرادی بودجه می گیرد 
و همه  چیز هم در اختیارش اســت اما کاری نمی کند. این وسط فقط 
بچه ها هستند که ضرر می کنند. مسئله فقط تغذیه نیست. پشتیبانی 
از اردو ضعیف است. مکمل، فیزیوتراپ، تجهیزات و... نداریم. وضعیت 

خوابگاه هم خیلی خراب است.

      در چه حد خراب است؟
7سال پیش خود آقای مرادی خوابگاه را بازسازی کرد اما خانه خود 

آدم هم هر چند سال یک بار رسیدگی می خواهد. مسئله ما 
تجهیزات فرسوده است و امکانات کم. 20نفر در 
اردو هستیم و فقط دو سه سرویس بهداشتی 
داریم. ببخشید ولی صبح ها باید صف ببندیم. 

این 20نفر روزی 2بار باید دوش بگیرند، ولی فقط 
3-2 دوش داریم. حمام ها هم در ســالن تمرین هســتند. 
ما همه این مســائل را تحمل کردیم اما دیگر نتوانســتیم 
بی احترامی ها را تحمل کنیم. وقتی از آقای مرادی خواستیم 
مشکلات را حل کنند، گفتند همین است که هست، دوست 

ندارید بفرمایید خانه.

      شما رفتید خانه ولی جایگزین ندارند. اردوی تیم 
ملی با 5نفر برگزار می شود.

این دیگر تصمیم آقای مرادی اســت من نمی دانم می  خواهد چه کار 
کند.

      اعتبار هر فدراســیون و رشته ای به ورزشکارانش 
است. چرا فدراسیون وزنه برداری اینگونه برخورد می کند؟

در فدراسیون وزنه برداری کارمندان به ورزشکاران ارجحیت دارند. 
آنها 5-4 برابر ما حقوق می گیرند.

      البته می گویند کارمندان هم شاکی اند.
پس خودتان عمق فاجعه را ببینید.

      در این شرایط امیدوارید مشکلات حل شود؟
ما ناامید شــده ایم و فقط به کمک مســئولان امیدواریم. مشــکل 
شخصی با کسی نداریم. متأسفانه آقای مرادی ما را اغتشاشگر خطاب 
می کنند درحالی که خودشان 50دقیقه با رسانه های معاند صحبت 
می کنند. ما همه جوان هستیم و می خواهیم ورزش کنیم. الان هم از 
اینکه از تمرینات عقب افتاده ایم، ناراحتیم. دی ماه مسابقات قهرمانی 
جهان در کلمبیا را داریم که گزینشــی المپیک است اما ما به جای 

تمرین داریم سر غذا و خوابگاه چانه می زنیم، این خنده دار است.

      شما 15نفر چه کار می کنید؟ تمرین دارید؟
وظیفه ما تمرین کردن است و در هر شرایطی این کار را 

انجام می دهیم. آقای مرادی داشت از ماندن ما در اردو 
سوءاســتفاده می کرد. ما فقط اردو را ترک کردیم 
تا شــرایط بهتر شــود. الان هم دنبال حداکثرها 
نیستیم و به حداقل ها راضی هستیم. ما خودمان 
داریم تمرین می کنیم. گفتند به اردو بیایید اما 
خبر داریم که اردوی گرگان از اردوی تهران هم 
بدتر است. همان آشــپزی را که تهران بود، به 

گرگان برده اند.

      مشکل از آشــپز بود یا از مواد 
اولیه؟ رئیس فدراسیون گفته فقط 

یکی دو هفته مشکل غذا بود.
دوست ندارم این حرف را بزنم اما 

تقریبا یک ســال است که وضعیت 
تغذیــه از افتضاح هم بدتر اســت. 
آقای مرادی می گوید چه اشکالی 
دارد کــه ورزشــکار 

عدس پلو و کوکوی ســیب زمینی بخورد! مگر ما دنبال غذای لذیذ و 
خوشگذرانی هستیم. ما فقط غذایی می خواهیم که نیازهای بدنمان 
تامین شود. الان در خانه خودمان هســتیم و حداقل می توانیم کنار 

تمرین غذای خوب بخوریم.

      شــما وزنه برداران با رئیس کمیته ملی المپیک و 
معاون وزیر جلسه داشــتید، چه وعده ای برای حل مشکلات 

داده اند؟
گفته اند مشکل حل می شــود. آقای پولادگر گفت 48ساعته مشکل 
را حل می کند تا ما به اردو برگردیم. به خدا ما زیاده خواه نیســتیم. 
هر کس که حرف ما را باور نمی کند ســرزده به اردو برود و ببیند چه 

خبر است.

      بدون هماهنگی که اجازه نمی دهند.
همین که اجازه نمی دهند خودش تأیید می کند که چه خبر است.

      از نظر بعضی ها تا زمانی که 
رئیس فدراسیون عوض نشود مشکلات 

حل نمی شود.
من در جایگاهی نیســتم که بگویم آقای 
مرادی بــرود یا بماند. من ورزشــکارم و 
هر رئیسی که باشد وزنه ام را می زنم. 
اگر بگویــم باید مــرادی برود، 
نشــان می دهد مشکل من 
شخصی است اما هیچ یک 
از ما با مرادی مشــکل 
شــخصی نداریم. اگر 
در او اراده ای بــرای 
مشــکلات  حــل 
می دیدیــم، اگــر 
او یــک قــدم جلو 
می آمــد، ما 10قدم 

جلو می رفتیم.

    سرمربی 
تیم ملی هم تغییر کرد. 
با سعید علی حسینی کار 

می کنید؟
فدراســیون با این تصمیم خواست 
حواس همه را پرت کند. ما مشکلی 
با آقای برخواه نداشــتیم. مسئله ما 
سرپرست تیم بود که یک ساعت هم 
در اردو نبود تا ببیند ما مشکلی داریم 
یا نه. درباره سرمربی هم نظری ندارم.
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آغاز فعالیت شورای صنفی نمایش جدید
جلســه شــورای صنفی نمایش با حضور همه 
نمایندگان صنوف و ســازمان سینمایی برگزار و 

فعالیت آن آغاز شد.
به گــزارش اداره کل روابط عمومی ســازمان 
سینمایی، جلسه شــورای صنفی نمایش دیروز 
با حضور منوچهر شاهســواری، مدیرعامل خانه 
سینما، حبیب ایل بیگی،  معاون ارزشیابی و نظارت، 
حبیب اسماعیلی،  نماینده انجمن پخش کنندگان، 
همایون اســعدیان،  نماینده کانون کارگردانان، 
 مهدی صباغزاده،  نماینده علــی البدل انجمن
پخش کنندگان، محمد احمدی ، نماینده اتحادیه 
تهیه کنندگان ، رضا زارعی،  نماینده علی البدل 
انجمن سینما داران، هاشم میرزاخانی ، مدیرعامل 
موسسه سینماشهر، ســیدعلی طباطبائی نژاد،  
نماینده انجمن ســینما داران، رضا سعیدی پور،  
نماینده انجمن ســینما داران و روح اله سهرابی،  
مدیرکل دفتر نظارت بر عرضه و نمایش فیلم در 

محل خانه سینما برگزار شد.
 در این مراسم اعضای اصلی و علی البدل معرفی 
شده از ســوی صنوف ســینمایی توسط معاون 
ارزشیابی و نظارت سازمان معارفه شدند و سپس، 
ضمن معارفه اعضای جدید شورا و تقدیم احکام از 
سوی معاون ارزشیابی و نظارت، در زمینه شرایط 
امروز سینما و ضرورت های اکران و تهدیدات بالقوه 
و بالفعل پیش روی ســینما گفت وگو و تبادل نظر 
صورت گرفت. همچنین، پس از ارائه نقطه نظرات 
نمایندگان سازمان سینمایی، نمایندگان صنوف 
نیز، نقطه نظرات و پیشنهادات خود در جهت بهبود 
جریان تولید و اکران فیلم ارائه دادند و مقرر شد 
جلسه فوق العاده شورای صنفی نمایش به منظور 
انتخاب دبیر شورا بررسی فیلم های متقاضی اکران 
روز سه شنبه در خانه سینما تشکیل شود. جلسه 
دوره جدید شورای صنفی نمایش به دلیل تاخیر در 
معرفی نمایندگان صنوف به تعویق افتاده بود که 
سرانجام روز گذشته با حضور همه اعضا در خانه 

سینما برگزار شد.

آخرین 
خبر

ساترا در 2 سال اخیر توانســت  با تأیید سازمان و 
نهادها و ازجمله مجلس شــورای اسلامی قدرت 
خود را در نظــارت بر تولید و پخــش برنامه ها و 
سریال های شــبکه نمایش خانگی بیش از پیش 
نمایان کند. تا اینکه با آمدن پیمان جبلی به رسانه 
ملی و تغییر مدیریت ساترا، این سازمان به شکل 

کامل زیرنظر صدا و سیما به کارش ادامه داد.
هفته اول خرداد بود که پیمان جبلی نظر قطعی 
خود را بر شــبکه خانگی اعلام کــرد. اما این نظر 
قطعی نه از مشکلات شــبکه نمایش خانگی کم و 
نه تهیه کنندگان را مجاب کرد. مشــکل اصلی از 
آن جایی شروع شد که چند سریال بدون نظارت 
و ارائه مجوز از سوی ساترا، سریال های خود را از 
پلتفرم ها پخش کردند؛ موضوعی که سعید مقیسه، 
رئیس ساترا به آن واکنش نشان داد و عنوان کرد: 
لیست تخلف ها اعلام و مجوز ها باطل  یا از امتیاز 

پلتفرم ها کسر می شود.

سکوت ساترا؛ سکوت پلتفرم ها
حالا بیشــتر از 2هفتــه از این موضوع گذشــته 
اما ساترا نه لیســت تخلف ها را منتشــر کرده و 
نه تصمیم اساســی در این مورد گرفته اســت و 

مدیران این سازمان با پیگیری های صورت گرفته 
تصمیمی برای گفت وگو ندارند. هر چند برخی از 
تهیه کنندگان هم نظــری نمی دهند و این روزها 
ترجیح می دهند  ســکوت کنند. همشهری این 
موضوع را در روزهای آینده باز هم پیگیری می کند.

چندی پیش فیلیمو و نماوا سریال های »یاغی«، 
»نوبت لیلی« و »جادوگر« را بدون ملاحظات ساترا 
پخش کرد ند؛ از سوی ســاترا هیچ کاری صورت 
نگرفت و این ســریال ها همچنان در زمان خود از 
پلتفرم ها پخش می شــوند. به گفته یکی از منابع 
آگاه، به نظر می رسد نقش نظارتی ساترا کم شده و 
پلتفرم هایی چون فیلمیو و نماوا... در مقابل سازمان 
قرار گرفته و مسئولیت پخش را بر عهده می گیرند.

این موضع درســت مقابل نظر ســعید مقیسه، 
مدیر ساتراســت که عنوان کرده بــود؛ »نظارت 
بر رســانه های صوت و تصویر فراگیــر و تنظیم 

مقررات در ابعاد مختلف ازجمله ضوابط محتوایی 
و حفظ حریم مقــدس خانواده ها، الــزام قانونی 
برای صداوسیماست و ســاترا برای اجرای قانون 
با تمام توان اقدام خواهد کرد.« بعد از 3ســریال، 
حالا زمزمه پخش بدون مجوز ســریال عروسکی 
»شهرک کلیله و دمنه« به گوش می رسد، با پخش 
این سریال اعلام شده که مجموعه نمایش خانگی 
»شــهرک کلیله و دمنه« مجوزی برای انتشار از 
سوی ســازمان تنظیم مقررات رسانه های صوت 
و تصویر فراگیر در فضای مجازی ندارد. ساترا در 
نامه  ای که 2۴ اردیبهشــت ماه به علی سرتیپی، 
مدیرعامل فیلم نت فرســتاده، از بازبینی تدوین 
اولیه ۵ قسمت اول این سریال و مخالفت با صدور 
پروانه انتشــار آن خبر داده اســت. این مجموعه 
روزهای جمعــه از اردیبهشــت ۱۴۰۱ از پلتفرم 
فیلم نت منتشر می شود. این ســریال نخستین 

پروژه ای اســت که مرضیه برومند برای شــبکه 
نمایش خانگی کار کرده اســت. وزارت ارشــاد 
که مدت ها پیگیر گرفتن مســئولیت این بخش 
 مانند گذشــته بود، حالا در این مــورد واکنش

نشان داده است.

وقتی وزارت ارشاد واکنش نشان می دهد
سیدمحمد هاشمی در واکنش به برخی حواشی 
در وضعیت سریال های نمایش خانگی که به دلیل 
ناآگاهی، مسئولیت این وضعیت به وزارت فرهنگ 
و ارشاد اسلامی و ســازمان سینمایی نسبت داده 
شد، می گوید: تولید و نمایش سریال های خانگی 
ازجمله سریال »کلیله و دمنه« ذیل مسئولیت های 
ساترا و مربوط به سازمان صدا و سیماست و اساسا، 
در 2سال اخیر هم مسئولیت نظارت بر تولید و هم 
مسئولیت ارزشیابی و نظارت سریال های نمایش 
خانگی و پلتفرم ها به صدا و  ســیما واگذار شده و 
بدیهی است هرگونه پاســخگویی و شفاف سازی 
هم باید از طریــق آن مجموعه ها صورت گیرد.« 
معاون حقوقی، امور مجلس و استان های وزارت 
ارشاد ادامه می دهد: »گرچه در زمینه فعالیت های 
فرهنگــی و هنــری هم افزایی بیــن ارگان ها و 
سازمان های مختلف موجب رشد و تعالی بیشتر در 
این فضا می شود اما تفکیک مسئولیت ها و پذیرش 
آن از سوی مدیران مسئول نیز جزو ضرورت های 

اجتناب ناپذیر است.« 

بدون مجوز، بدون امضاء
وزارت ارشاد واکنش نشان داد، اما دعوای پلتفرم ها و ساترا همچنان ادامه دارد

کنسرت شجریان برای سومین بار در سالن وزارت کشور تمدید شد

رکوردشکنی شجریان

در ســال های اخیر بخصوص بعد از کاهش شــیوع 
کرونا، خیلی کم پیش آمده که یک کنسرت فروش 
بلیت هایش در چند ســاعت اول باز شــدن پلتفرم 
فروش، تمام شــود و بعــد از بلیت فروشــی برای 
3۰اجرا، کنســرت برای 3 بار تمدید شود. تمدیدی 
که با فروش بیش از 3۰هزار بلیت همراه باشد. فروش 
بلیت کنسرت شــجریان آنقدر زود تمام شد و بازار 
سیاهش شــکل گرفت که در روزهای ابتدایی همه 
علاقه مندان به کنســرت شــجریان، سایت فروش 
بلیت را مقصر دانستند! اما تمدید چندباره کنسرت و 
فروش بلیت ها نشان داد که اگر این خواننده، تا پایان 
تابستان هم کنســرت بگذارد، بلیت هایش فروش 
می رود. سال گذشته بود که با فروکش کردن کرونا، 
کنسرت ها برگزار شــدند؛ خیلی از خوانندگان که 
کنسرت هایشان را خارج از کشور یا در کیش برگزار 
می کردند به پایتخت بازگشــتند. بلیت کنســرت 
گران شد اما همچنان مخاطب خود را دارد؛ هر چند 
خیلی ها دیگر توانایی رفتن به کنسرت ها را به خاطر 
افزایش قیمت بلیت ندارند. حالا کنسرت رفتن هم 

یک حساب و کتابی برای خانواده ها دارد.
بعد از پایان  ماه رمضان برگزاری کنسرت ها در حوزه 
پاپ و حتی سنتی و کلاسیک هم بیشتر شد، ترافیک 
برگزاری کنسرت ها تا اوایل مرداد ماه و تا زمان آغاز 
محرم و صفر ادامه دارد. همایون شجریان هم که با 
گروهش در کشورهای مختلف کنسرت داشت بعد از 
اجرای کنسرتش در دبی تصمیم به اجرا در پایتخت 
گرفت. او در نشســت خبری خود برای رونمایی از 
آلبوم موســیقی »گاه فراموشــی« وعده برگزاری 
کنسرت را داد و حالا موعد برگزاری این کنسرت در 

سالن وزارت کشور فرارسیده است.
همایون شجریان از اواخر سال گذشته و شروع سال 
جدید کنسرت هایی را با همراهی گروه سیاوش در 
کشــورهای بلژیک، فرانســه و هلند اجرا کرد و در 
ادامه ۱2اردیبهشت امسال نیز با همراهی این گروه 

موسیقی کنسرتی را در دبی اجرا کرد.
گروه سیاوش به سرپرســتی و خوانندگی همایون 
شــجریان ازجملــه مجموعه های شناخته شــده 
موسیقی ایرانی طی ســال های گذشته است. قرار 
بود که کنســرت در روزهای اول تا ششــم تیر ماه 
برگزار شــود و به خاطر تعداد زیاد خریداران سایت 
فروش بلیت اعلام کرد که باز هم کنســرت تمدید 
می شود. شجریان در صفحه شخصی خود در فضای 
مجازی اعلام کرد که کنســرت به غیر از روزهای 
یک، 2، 3، ۵ و ۶تیرماه که شروع مجدد ارائه بلیت 
آنها متعاقبا اعلام خواهد شــد، بــا تمدید روزهای 
بیشتر کنسرت، تاریخ های ۱۰، ۱۱، ۱2، ۱۷، ۱۸ و 
۱۹تیرماه نیز برای حضور علاقه مندان به آنها اضافه 
خواهد شد. کنســرت برای بار دوم، روزهای 2۱ تا 
2۶تیرماه تمدید شد. این کنسرت برای سومین بار 
و ۱3 اجرای دیگر تمدید شد و شجریان 2۷خرداد 
در صفحه شــخصی خود در فضای مجازی با اعلام 
این خبر نوشــت: »عزیزان گرامی کنســرت برای 
۱3اجرای دیگر تمدید شد. ۵، ۶، ۱۰، ۱۷، ۱۹، 22 
و 2۵تیر)سانس دوم(، 2مرداد)سانس اول و دوم(، 3 
و ۴مرداد)سانس اول( و ۵مرداد)سانس اول و دوم(؛ 
سانس اول ســاعت۱۸:3۰ و سانس دوم ساعت22 
است. حالا فرصتی فراهم شده که علاقه مندان باز 
هم نســبت به خرید بلیت اقدام کنند. در این مدت 
بیش از 3۰هزار بلیت فروخته شد. این آمار جدای از 
طرفداران دانشجویی است که به صورت رایگان در 
صندلی های ویژه وزارت کشور می خواهند، کنسرت 

شجریان را تماشا کنند.

نمایش 
فهیمه پناه آذر خانگی

روزنامه نگار

هلیا نصیریموسیقی
روزنامه نگار

اختلاف سازمان با صنف
با انصراف نمایندگان اصناف، عملا سازمان سینمایی در 
قالب شورای راهبردی مناسبات اکران را تعریف می کند

چند ماه پیش وقتی خبر تشکیل شورای راهبردی اکران منتشر 
شد، برخی آن را نهادی بالادستی نامیدند که به نوعی برخی 
از وظایف شورای صنفی نمایش را هم عهده دار شده است. در 
ادامه اما، شــورای صنفی نمایش در عمل کنار گذاشته شد و 
این شــورای راهبردی اکران بود که عهده دار تصمیماتی شد 
که پیش تر بر عهده شــورای صنفی بود. در همان زمان گفته 
شد اعلام شتابزده حضور فیلم »لامینور« در فهرست اکران 
نوروزی توسط سخنگوی شــورای صنفی نمایش باعث بروز 
مسائلي شده است. اقدامی که در نهایت با منتفی شدن حضور 
لامینور در اکران نوروزی، موضع گیری تند داریوش مهرجویی 
را در پی داشت و حاشیه ای تند را برای سازمان سینمایی رقم 
زد. نخستین زمزمه های نارضایتی سازمان سینمایی از عملکرد 
شورای صنفی مربوط به همان روزهاست و طولی نکشید که 
خبر رسید شورای راهبردی اکران تشکیل می شود. با وجود 
تمام تکذیب های اولیه آنچــه در ادامه رخ داد حضور تمام قد 
این شورای تازه تاسیس در تعیین مناسبات و مصادیق اکران 
سینماها بود. اتفاقی که در نهایت به گسترش تصدی گری دولت 
در حوزه اکران منجر شده و نتیجه اینکه برای نخستین بار در 
طول نزدیک به ربع قرن، شورای صنفی هیچ نقشی در تعیین 
مناسبات اکران ایفا نمی کند  ؛ شورایی که با انحلالش جای خود 

را به شورای راهبردی اکران داده است.

دخالت مستقیم در برنامه ریزی اکران
انتخاب فیلم هایی که چند روزی اســت روی پرده سینماها 
آمده اند به عنوان خروجی تصمیمات شورای راهبردی اکران، 
انتقادهای زیادی را به ترکیب فیلم ها وارد کرد. به طوری که ایرنا 
به عنوان خبرگزاری رسمی دولت هم از این تصمیم به صورت 
تلویحی انتقاد کرد. البته که دوران 2 ساله کرونا و تعطیلی و 
رکود حاکم بر ســینماها، تصمیم گیری درخصوص اکران را 
دشوارتر از همیشه کرده است. تعطیلی طولانی مدت سینماها 
که بیش از 2۰۰ فیلم ســینمایی را در صف اکــران قرار داد، 
شرایطی را برای سینمای ایران به وجود آورد که برنامه ریزی 
دقیق برای اکران را به امری حیاتی و در عین حال دشــوار و 
پیچیده تبدیل کرده است. در چنین شرایطی انحلال شورای 
صنفی نمایش که سال ها در حوزه تصمیم گیری برای زمانبندی 
نمایش فیلم ها فعالیت داشته و تشکیل شورای راهبردی اکران 
به جای آن، پرسش های بسیاری را برای اهالی سینما درباره 

اقدامات سازمان سینمایی به وجود آورده است.
دلیل این اتفاق می تواند اختلافات شــورای صنفی نمایش 
با سازمان ســینمایی باشد؛ مســئله ای که از روزهای پایانی 
ســال گذشــته تا امروز به وضوح دیده می شود. حتی برخی 
سینماگران با صراحت به نگرانی سازمان سینمایی از قدرت 
گرفتن شورای صنفی نمایش اشاره کرده اند، اما اقدام جدید 
سازمان سینمایی باعث ایجاد نگرانی بسیاری از سینماگران 
درباره بدتر شدن وضعیت اکران در ماه های آینده شده است 
چرا که در تصمیم گیری های شــورای راهبردی اکران، نقش 
صنوف کم رنگ تر از نمایندگان دولت به نظر می رســد. این 
نگرش درباره عملکرد شورای راهبردی اکران با انصراف برخی 
نمایندگان صنوف ســینمایی از همکاری با این شورا شدت 
گرفت؛ تا جایی که امروز نقش مســئولان دولتی ســینما در 
مصوبات شورای راهبردی اکران بسیار پررنگ تر از قبل به چشم 
می خورد. هر چند که طی سال های گذشته انتقادات بسیاری به 
شورای صنفی نمایش نیز وارد بود. بسیاری، نفوذ رانت را در این 
شورا امری بدیهی می دانستند و با توجه به فعالیت اعضای شورا 
در عرصه تولید، معتقد بودند که برخی از این افراد، برنامه ریزی 
اکران را به شکلی سامان داده اند که در جهت منافع شخصی 
خودشان پیش برود؛ با این حال می شد روند بهبودیافته ای در 
اقدامات شورا مشاهده کرد.مطمئناً تجربه اعضای آن و تعاملی 
که با صاحبان آثار سینمایی داشتند، می توانست در ادامه مسیر 
راهگشا باشد. بدون شک نمی توان تشکیل شورای راهبردی 
اکران را اقدامی کافی در مقابله با شکل گیری رانت در اکران 
سینمای ایران دانست. دولت همواره و در همه این سال ها در 
حوزه اکران، نقش ناظر را داشــته، اما به نظر می رسد سازمان 
سینمایی در دولت سیزدهم، رویکرد سال های گذشته را کنار 
گذاشته و تصمیم دارد به طور مستقیم در برنامه ریزی اکران 

سینمای ایران دخالت کند.

 »قصه های آقای وزیر« 
در شبکه یک 

مســتند »قصه های آقای وزیر« از شــبکه یک پخش 
می شــود. به گزارش روابط عمومی ســیما، محســن 
مقصودی تهیه کننده این مســتند گفــت: قصه های 
آقای وزیر که در 3 قسمت یک ساعته تهیه شده است 
به معرفی ویژگی های مدیریتی شهید چمران و زندگی 
علمی و اجتماعی وی اختصاص دارد و اطلاعات مفیدی 
برای مدیران و نسل جوان در بر دارد. تهیه کننده مستند 
قصه های آقای وزیر بــا بیان اینکه در این مســتند با 
همرزمان، دوســتان، همکاران و شخصیت های علمی 
مرتبط با شــهید چمران گفت وگو شــده است، گفت: 
این مستند به مناسبت سی ویکم خرداد ۱3۶۰ سالگرد 
شهادت شهید چمران تهیه شده است؛ شخصیتی که 
هنگام شــهادت در زیرزمین ساختمان نخست وزیری 
زندگی می کرد و مســکن و خودروی شخصی نداشت. 
مستند »قصه های آقای وزیر« کاری از گروه برنامه سازی 
ثریا و با کارگردانی محمد نوروزی اســت و از امشــب، 
بیست ونهم خرداد تا سه شنبه سی ویکم خرداد ساعت 

۱۹:۴۵ از شبکه یک پخش خواهد شد.

گیشه

چهره

آنتن

شهاب مهدوی؛ روزنامه نگاراکران

گرانی بلیت بیشتر از کرونا مردم را از 
سینما گریزان کرده است

ریزش مخاطبان ســینما در اکران۱۴۰۱ به مرحله ای رسیده که 
می شود گفت از مرزهای بحران هم عبور کرده ایم و در یک قدمی 
فاجعه قرار داریم. ماموریت نجات گیشــه این روزها دشــوار تر از 
همیشه شده است. مقایسه گیشه روزهایی که طرح بلیت نیم بها 
اجرا می شود با روزهای دیگر نشان دهنده این نکته است که بلیت 
۴۵هزار تومانی برای مخاطبان سینما، گران محسوب می شود. وقتی 
فروش فیلم ها در اکران امسال را نسبت به گیشه سال گذشته که 
هنوز وضعیت کرونایی حکمفرما بود مقایسه می کنیم به این نتیجه 
می رسیم که گرانی بیشتر از کرونا مردم را از سینما گریزان کرده 
است. نکته ای که مدیر ســینما آزادی هم بر آن تأکید کرده است.
سجاد نوروزی در گفت وگو با مهر درباره اجرای آزمایشی طرح فروش 
بلیت با قیمت شناور در سینماهای حوزه هنری، توضیح داد: واقعیت 
این است که فعالان صنفی و نهادهای سیاستگذار باید بپذیرند که 
سازوکار اکران در سینماها و نحوه اقبال مخاطبان به آثار، دگرگون 
شده است. عاملی مانند کرونا شاید این دگرگونی را تسریع کرده 
باشــد اما به طور کلی در همه جای دنیا هم در حوزه تولید، هم در 
حوزه عرضه و هم در حوزه تبلیغات، مانند هر کسب وکار دیگری، 
سینما هم متحول شده است و سازوکارهای جدیدی را برای جذب 
مخاطب ایجاد کرده است. امروز اما باید با شرایط جدید تصمیم گیری 
کنیم. ســناریوی خوش بینانه ما بازگشت به قبل از کرونا بود که 
به طور کامل منتفی شد؛ سناریوی واقع بینانه ما افت اندک مخاطبان 
بود اما همین سناریو هم محقق نشد و حالا باید براساس سناریوی 
بدبینانه تصمیم گیری کنیم. سمفا هم امروز دیتاهای لازم برای 
مقایسه وضعیت مخاطبان با شرایط مشابه سال گذشته را در اختیار 
ما نمی گذارد. واقعیت این است که در خرداد۱۴۰۱ که کرونا نیست، 
نسبت به آذر۱۴۰۰ که کرونا بود، تعداد مخاطبان ما کمتر شده است! 

قطعا برای این شرایط باید فکری کنیم.

بصیری: کار تکراری بازی نمی کنم

محمود بصیری، بازیگري که مدت هاست 
از تلویزیون دور شــده، بیشــتر ترجیح 
می دهد کارهایــی انجام دهــد که دل 
مردمش شاد شــود. او نه در تلویزیون و 
نه در سینما بلکه از نزدیک دوستدارانش 
را شــاد می کند. گویا دیگر مقابل دوربین دیده شدن برایش 
اهمیت ندارد و همین که مردم هنوز او را در خیابان می بینند و 
به سمتش می آیند، برایش کافی است. او درباره پیشنهادهای 
جدیدش برای کار در تلویزیون و علت دوری اش از این رسانه 
می گوید:من تلویزیون را برای همیشه بوسیدم و گذاشتم کنار. 
اگر کار خوب هم پیشنهاد شــود قبول نمی کنم؛ چراکه فکر 
می کنم تلویزیون دیگر به درد من نمی خورد. من دیگر تلویزیون 
بیا نیستم. خیلی ها برای پول به تلویزیون می روند اما من نه.این 
بازیگر ۷۵ ســاله که از صحبت هایش چنیــن برمی آید که از 
تلویزیون دلخور است، در گفت وگویی با ایسنا تأکید می کند که 
دلخوری وجود ندارد. او مي گوید: تنها چیزی که در زندگی برایم 
بی ارزش است پول است. من هیچ وقت برای پول گریه نکردم 
و کار نکردم، نگرانی و ناراحتی ام برای خودم نیست بلکه برای 
تلویزیون است که از  شأن خودش درآمده است. من حتی نقش 
احمدی نژاد که سال ها پیش بابت ایفای آن پول خوبی هم به من 
می دادند، بازی نکردم. محمود بصیری، بازیگر سریال هایی چون 
»هتل«، »آرایشگاه زیبا«، »هزاردستان« و »بدون شرح« درباره 
دلیل دوری اش از تلویزیون چنین توضیح داد: طی این مدت 
پیشنهادهای زیادی داشتم، هم در شبکه نمایش خانگی و هم 
در سینما و تلویزیون اما قبول نکردم. برای فیلم »پیر پسر« که 
حامد بهداد و لیلا حاتمی در آنها ایفای نقش داشتند هم دعوت 
شدم ولی وقتی نقشم را خواندم احساس کردم که تکراری است 

و قبول نکردم چون من کار تکراری را دوست ندارم.

ساترا و پلتفرم ها مشکل را حل کنند
ایرج محمدی، از تهیه کنندگان سینما که  تهیه کنندگی چندین سریال در شبکه نمایش خانگی 
ازجمله »جادوگر« را برعهده دارد، در گفت وگو با روزنامه همشهری با عنوان اینکه همه کسانی 
که در این عرصه کار می کنند، معتقدند که قانون برای تولید و پخش سریال ها باید حاکم باشد، 
توضیح می دهد: »کسی نمی گوید کارهای بدون مجوز تولید یا پخش شود و این اتفاق هم هرگز 

نمی افتد، اما باید ساترا به عنوان یک سازمان با پلتفرم ها تعامل  داشته باشد.« 
وی درباره سریال »جادوگر« هم می گوید: »تنها جادوگر  نیست که بدون مجوز پخش شده است. 
تمام سریال ها هم اکنون این وضعیت را دارند و بحث کلی است. دعوای حاضر میان پلتفرم ها و 
ساتراست که باعث آسیب رساندن به سریال ها و برنامه های تولید شده در بخش شبکه نمایش 

خانگی می شود که به نظرم باید زودتر حل وفصل شود.« 
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عماد افروغ، جامعه شناســی 
است که یک بار میدان سیاست 
را آزمود، اما پس از آن انتخاب 
کرد که در حیطه دانشــگاه و 
نظریه پردازی بماند و از سیاست فاصله بگیرد. 
با این حال، بسیاری از نظریات و نوشته های 
افروغ ارتباط بی واسطه با عالم سیاست و علوم 
سیاسی دارد. افروغ به عنوان یک جامعه شناس 
اصولگرا نظریه نقــد درون گفتمانی را ابداع 
کرد که بارها در کلام سیاســیون اصولگرا به 
آن ارجاع داده شده اســت. افروغ در دوره 
هفتم مجلس شورای اسلامی )1387ـ1383( 
نماینده تهران و رئیس کمیســیون فرهنگی 
مجلس بود، اما در انتخابات دوره هشتم شرکت 
نکرد و ترجیح داد به تحقیق و تفحص درباره 
مسائل مختلفی بپردازد که جامعه ایران با آنها 
دست به گریبان است. حاصل این تحقیقات 
در قالب کتاب، مقاله، گفت وگو و ســخنرانی 
منتشر شده و توضیح دهنده نگاه این استاد 
دانشگاه به پدیده ها و پدیدارهایی است که 
مسئله جامعه ایرانی به شمار می رود. رونمایي 
جدیدترین کتاب افروغ با عنوان »فریادهای 
خاموش؛ روزنگاشت های تنهایی« به تازگی 
با حضور تنی چند از کارشناسان در سازمان 
اسناد و کتابخانه ملی جمهوری اسلامی ایران 
برگزار شد. در این نشست مجموعه 7جلدی 
فریادهای خاموش؛ روزنگاشت تنهایی مورد 
بررسی قرار گرفت و ســخنرانان این جلسه 
به ویژگی های تفکر افروغ اشاره کردند. نکته 
جالب درباره ایــن مجموعه 7جلدی برخورد 
افروغ با امور روزمره اســت که در عین حال 
که حضور او در بطن جامعــه ای را می نمایاند 
که موضوع اندیشــه ورزی وی است، سبک 
زندگی این نویسنده را نیز تا حدودی منعکس 
می سازد. در این نشست نکات مهمی درباره 

سلوک و منش و اندیشه افروغ بیان شد.

 آیین رونمایی و معرفی کتاب »فریادهای خاموش 
روزنگاشــت تنهایی« تالیف دکتر عمــاد افروغ روز 
دوشنبه 23خرداد1401، با حضور دکتر عماد افروغ 
نویسنده کتاب، دکتر حسن ســبحانی اقتصاددان، 
دکتر محسن اســماعیلی نماینده مجلس خبرگان 
رهبری، دکتر ســیداحمد حســینی پژوهشگر در 
حوزه فلســفه، دکتر مهدی امامی رئیس مؤسســه 
علمی و فرهنگی انقلاب اسلامی، دکتر مانی کلامی 
انسان شناس، علیرضا مختارپور رئیس سازمان اسناد 
و کتابخانه ملی ایران، حجت الاسلام و المســلمین 
محمدرضا زائری رئیس اندیشگاه فرهنگی، معاونان و 

مدیران این سازمان برگزار شد.
 

حضور خدا در تمام بخش های زندگی نویسنده
علیرضــا مختارپــور، رئیس 
سازمان اسناد و کتابخانه ملی 
ایــران ضمن ابراز خشــنودی 
از برگــزاری این مراســم، به 
محتوای مجموعــه 7 جلدی 
این کتاب اشــاره کرد و گفت: این مجموعه حدود 
2هزار و555صفحه در 7مجلد نوشته شده است که 
با مروری بر این مجموعه، چند نکته مهم خودنمایی 
َّمَا الاعْمَالُ باِلنِّیاتِ«  می کند: نکته اول اینکه اگر به »إنِ
باور داشته باشیم، از مجموع مطالب این کتاب مسجل 
می شود که هدف نویسنده علاوه بر ثبت اندیشه ها و 
تجربیات، تلاشی برای اندیشیدن به قصد اصلاح است.
 به عبارت دیگر، هدف غایی، نوشتن خاطرات برای 
خود شخص و به یادگار ماندن نیست بلکه هدف این 
است که در مسائل فکری و عملی و نیز ابعاد مختلف 
اجتماعی جامعه تفکر شود و مشکلات، شناسایی و 
تبیین شود تا با توجه به منابع اندیشه دینی و تجربه 
بشری، راه حلی برای اصلاح امور فردی و اجتماعی در 
جامعه گشوده شود. نکته دوم، باور عمیق نویسنده به 
حضور خداوند متعال است که موضوع بسیار مهمی 

است. با خواندن این کتاب به خوبی متوجه می شویم 
که در تمامی لحظات فردی، اجتماعی، سخنرانی ها و 
جلسات مختلف و زندگی نویسنده، خدا حضور دارد و 
این حضور، نمایشی، یا تصنعی و به عنوان ابزاری صرفاً 
برای رنگ آمیزی کتاب نیست. بنابراین در جای جای 
کتاب، نسبت نویســنده و روابط او با خدا احساس 
می شود و براساس این اعتقاد و رابطه انسان و خداست 
که می نویســد، انتقاد می کند، فریاد می کشد، گله 
می کند و نظر می دهد. به همین دلیل حضور خداوند، 

یک عامل مؤثر است.
رئیس سازمان اسناد و کتابخانه ملی ایران در ادامه 
درباره شرح جزئیات زندگی روزمره نویسنده گفت: 
سومین نکته مربوط به بیان جزئیات فعالیت روزانه 
یک اندیشمند، متعهد، مسئول و دغدغه مند است. 
ممکن است ظاهربینان بگویند که بیان این مسائل و 
مکالمه با بقال، نانوا، تعمیرکار و راننده چه ضرورت و 
اهمیتی دارد اما زمانی که این کتاب خوانده می شود، 
یک تصویر و بعد واقعی از زندگی نمایان می شــود 
و همین باعث می شود که اندیشــمند، خود را برتر 
از مردم و جــدای از مردم نبیند، خــود را تافته جدا 
بافته از مردم نداند و دائماً افکار و رفتار خود را در این 

مواجهه ها ارزیابی کند.
نکته بعدی این است که وقتی جزئیات زندگی بیان 
می شود، شما می توانید متوجه شوید که آیا شکاف و 
دره عمیقی بین فکر، نظر و عمل این متفکر و نویسنده 
وجود دارد؟ یعنی آیا او همانطور که زیست می کند، 
می اندیشد؟ا گر معتقد به اخلاق است باید این اخلاق 
را در زندگی و رفتار او با خانواده، دوستان و سایر افراد 
جامعه دید. در این زمینه شــکافی دیده نمی شود، 

به گونه ای که عمل منطبق با اندیشه است.
 

 روشنفکر مسئول متعهد حاضر در صحنه جامعه
مختارپور با بیان این مطلب که گفتار صادقانه افکار، 
احساســات عمیق نویســنده و پرهیز از سانسور، 
مصلحت اندیشــی یا ریای معکوس، نکته دیگر این 
اثر است، گفت: ریا در نگاه نخست این است که فرد 
اعتقادی به عملی که انجام می دهد، ندارد اما فعلی 
را برخلاف اعتقاد خود با اهداف مختلف انجام می دهد 
که این نوع ریا مشهور اســت. نوع دیگر ریا در نقطه 
مقابل قرار دارد که به آن ریای معکوس می گویند و در 
قرون قبلی بین عرفا رواج داشته است؛ مثلاً برای اینکه 
مردم آنها را متقی ندانند، حتی در مواقعی تظاهر به 
فســق می کردند. در آثار استاد شهید مطهری آمده 
است که شربت را در شیشه مسکرات می ریختند تا 
مردم تصور کنند این افراد در حال استفاده از مسکرات 
هستند و جامعه به آنها روی نیاورد یا اعمالی را انجام 
می دادند که مردم از آنها بیزار شوند اما نوع دیگری 
از ریا نیز وجود دارد که خنثی است. به این معنا که 
شخص ســعی می کند اعتقاد خود را در عمل نشان 
ندهد و رفتاری خنثی داشته باشد، درحالی که فردی 
بسیار معتقد اســت. در کتاب »فریادهای خاموش 
روزنگاشت تنهایی« مجموعه تصاویر صادقانه و واقعی 
آمده اســت و هرآنچه که اتفاق افتاده - خوب یا بد و 
درست یا غلط - بیان شده است. بنابراین موضع دکتر 

افروغ صادقانه، منتقدانه و واقعی است.
 

ارائه سبک مطالعه در زندگی به صورت غیرمستقیم
 مختارپور با تأکید بر مطالعات مفید این نویسنده، 
یکی از فواید مطالعه این مجموعه را دست یافتن به 
یک سبک مطالعه دانست و گفت: یکی از ویژگی های 
برجسته این کتاب، این است که مطالعات نویسنده 
به خوبی دیده می شــود و اثر مطالعه را در تار و پود 
مجموعه می توان دید. یکی از آموزش های این کتاب 
به طور غیرمستقیم، ارائه سبک مطالعه است. طرح 

این موضوع که چگونه کتاب بخوانیــم و چگونه از 
محتوای کتاب در رفتار، افکار، ارزیابی، بیان و... خود 
اســتفاده کنیم، به ویژه برای جوانان بسیار اهمیت 
دارد. اهمیت این مبحث که برای تهیه یک مجموعه 
باید تعداد قابل توجهی کتاب خوانده شود و این آثار 
معرفی و ارزیابی شــود، از اهمیــت و ارزش بالایی 
برخوردار است.  مختارپور با اشاره به تنوع مطالعات 
دکتر افروغ گفت: در جلد هفتم این اثر، مطابق نمایه، 
36کتاب ارزیابی شده اســت و این کتاب ها متنوع 
اســت. به گونه ای که هم نام کتاب نهضت حسینی 
در پرتو قرآن دیده می شود و هم کتاب تحلیل فیلم، 
کتاب فلسفه سیاســی صدرالمتالهین و... و اینگونه 
نیست که نویسنده خود را به تخصصی مربوط به یک 
رشته خاص محدود کرده باشد. البته برخی کتاب ها 
در برخی از مجلدات ســیطره دارنــد، در این کتاب 
نهج البلاغه چنین نقشــی دارد. نهج البلاغه و اصول 
اندیشــه علوی، عدالت، اخلاق، آزادی و حق مردم 
در این کتاب جلوه بارزی دارد. نویســنده این کتاب 
با حضور در جامعه دربــاره تمام وقایعی که می بیند 
و می شــنود، نظر خود را می نویســند، او روشنفکر 
مسئول متعهد حاضر در صحنه جامعه است و کاملًا 

در کنار مردم است.
رئیس ســازمان اســناد و کتابخانه ملی ایران ابراز 
بندگی و نجوا با خداوند از سوی یک اندیشمند متفکر 
را یکی دیگر از ویژگی های این کتاب دانست و افزود: 
با بیان این مطلب که نویسنده در برخی از صفحات 
کتاب، با خداوند نجوا می کند گفت: این نجوا چند بعد 
دارد که یک بعد آن حضور خداوند در تمام لحظات و 
رویدادهاست. با خواندن این کتاب به خوبی دریافت 
می شود که او مسئله »خود« را کوچک پنداشته، خود 
را بنده خدا دانسته و این یکی از مهم ترین وجوه این 
کتاب است. مســئله بعدی این است که تکلیف این 
روشنفکرِ متفکر، با عقل و دل روشن است. به شدت 
عقل محور بوده و اصالت با تفکر و اندیشه است. درست 
است که در امور دینی، اجتماعی، سیاسی باید از مسیر 

عقلانی عبور شود اما شاهراه اصلی، دل است.
مختارپــور صراحت در اعــلام نظر و اندیشــه را از 
ویژگی های دکتر عماد افروغ برشمرد و گفت: نسبت 
نویسنده با فکر، مطالعه، خواندن، نوشتن و قلم روشن 
است که بســیار خواندنی است. نویســنده بر مردم 
نیست، با مردم و در میان مردم است. آگاه، خودآگاه، 
خداآگاه، دل آگاه و مرگ آگاه است، هوشیار و بصیر 
است، می بیند، می شنود، می خواند، تحلیل می کند 
و نظر می دهد. افــکار، گفتار، کردار افــراد و ملت و 
دولت ها را دنبال می کند. او بی نظر نیست، بلکه فعال 
است. به بهانه تخصص و درک شرایط مردم، خود را 
کنار نمی کشــد، به بهانه محبوب همه بودن از ابراز 
صریح اعتقادات ابا نمی کند، به بهانه دانشگاهی بودن 
خود را از اعتقاد قلبی، فکری و عملی به شــریعت و 
مناسک دینی و شعائر مذهبی مبرا نشان نمی دهد. 
نگاه نویسنده فقط به بیرون و انتقاد به دیگران نیست، 
خود را می بیند و ارزیابی می کند و به عیوب خود واقف 
است. او اهل تقواست و تقوا را حفظ رابطه معنا کرده 
که عارف شیرازی فرمود: »اگر هواست که معشوق 

نگسلد پیوند / نگاه دار سر رشته تا نگه دارد.«
 

توجه به خدا در روزنگاشت های دکتر عماد افروغ
 سیداحمد حسینی، پژوهشــگر فلسفه در ادامه 
آیین معرفی کتاب »فریادهای خاموش روزنگاشت 
تنهایی« گفت: سال هاست که اندیشه های دکتر 
افروغ را بــا دوگانه هایی می شناســیم که در یک 
سیر دیالکتیکی، قرار است وقتی این دوگانه ها به 
هم می آیند، به یگانگی و نگاه وحدانی نرســند و 
این موضوع در عنوان کتاب به وضوح معلوم است. 

برای اینکه اندیشه های دکتر عماد افروغ را بکاوم، از 
دوگانه خیر و شر آغاز می کنم؛ دوگانه ای که سالیان 
دراز از عصر افلاطون و ارسطو، دیدگاه های مختلفی 

درباره آن ارائه شده است.
وی ادامــه داد: همانطور که 
در صحبت هــای جناب آقای 
مختارپور بیان شــد توجه به 
خدا در روزنگاشت او بارز است. 
عماد افروغ در این نزدیکی و 
توجه به پروردگار چنین بیان می کند که وقتی با 
خدا از در صلح درآمدیم و خداونــد در زندگی ما 
حضور پر رنگی داشته باشد، در آن صورت دوگانه ها 

رنگ می بازند و یگانه می شوند.
این پژوهشگر با اشاره به اینکه با مطالعه این کتاب، 
تعداد 16دوگانه اســتخراج کرده است، گفت: با 
مطالعه کتاب »فریادهای خاموش روزنگاشــت 
تنهایی«،  تعــداد 16دوگانه از مجمــوع عبارت 
ایشان اســتخراج کردم و به نظر من دوگانه ای که 
ریشــه ای ترین و منشــأ دوگانه های دیگر است، 
دوگانه خدا و خلق )انســان( اســت کــه اگر این 
دوگانه ها حل شــود، دوگانه هــای دیگر نیز رنگ 

می بازند و به یک آشتی می رسند.
 

روش شناسی جدید  از دل روزنگاشت
 مهدی امامی، رئیس مؤسسه 
علمــی و فرهنگــی انقلاب 
اســلامی، از دیگر سخنرانان 
آیین معرفی کتاب فریادهای 
خاموش روزنگاشــت تنهایی 
درباره روایت انســان در این کتــاب گفت: کتاب 
فریادهای خاموش روزنگاشــت تنهایی از جنس 
روایت انســان اســت و نه از جنس تاریخ انسان 
به معنای »حسین وارث آدم« که بخواهیم از آدم 
تا حسین علیهم ا السلام را روایت کنیم. زمانی که از 
روایت انسان در این کتاب سخن می گوییم، در واقع 
به عمیق ترین لایه های حیات فردی، اجتماعی و 

انسانی اشاره داریم.
 شــاید در یک دســته بندی کلان، بتوان ساحت 
تفکر و اندیشه را به 3گونه تقسیم کرد: کسانی که 
نامسئله گرا هستند و در حوزه اندیشه های انتزاعی 
قلم می زنند و سخنرانی می کنند. دسته دیگر در 
حوزه انضمام اندیشی هســتند یعنی کسانی که 
مسئله گرا خواهند بود ولی به این دلیل که فلسفه 
آنها از جنس وجود و هســتی نیســت، به پاسخ 

نمی رسند. 
در ادامه، ما با تفکری به نام ضمنی  اندیشی مواجه 
هستیم که در نسبت با وجود هستی، اندیشه خود 
را دنبال می کند و من افروغ را در جرگه عملگرایان 
و ضمنی اندیشــان می دانم و معتقدم از دل این 
7جلد کتاب می توان به روش شناســی جدیدی 
در عرض روش های موجود علوم اجتماعی دست 
یافت و از آنهــا بهره  برد. رئیس مؤسســه علمی 
و فرهنگی انقلاب اســلامی یادآور شــد: اخلاق 
و عدالــت در این کتاب از مباحث جدی اســت. 
عدالت از منظر افــروغ، از جنس وحدت و کثرت 
است. عدالت در اندیشه او اصلی است که از حیث 
ساختارمندی و قاعده مندی برتر از اخلاق است 
و در خود پایــه ای برای اخلاق و رشــد و تکامل 
اخلاق پیــدا می کندکه از این جهــت یک نوع 

دیالکتیک میان عدل و اخلاق برقرار است.
 نکته دیگر اینکه اخلاق، همه عدل نیست و بخشی 
از حقوق انسان اســت و از این جهت اخلاقی که 
افروغ در این کتاب از آن سخن می گوید، از طریق 
نسبتی که با وجود هســتی برقرار می کند،  اساساً 
نمی تواند زمینی نباشــد و افروغ هــم در همین 
کتاب اشــاره می کند:»اخلاق در آسمان نیست. 
آنگاه که تصور می کنی زمینی شــده ای، آسمانی 
شده ای.« ازهمین رو اخلاق در اندیشه افروغ، هیچ 
نوع قداســتی برای شــخص نمی آورد. اخلاق در 
اندیشه افروغ در کنار سایر حقوق انسان ازجمله حق 

معیشت، به رسمیت شناخته می شود.

فریادهای تنهایی
»فریادهای خاموش؛ روزنگاشت تنهایی« نمایانگر دغدغه های یک جامعه شناس متعهد است 

گزارش

جهاد فرهنگی بر اساس آموزه های 
قرآن و اهل بیتع

کتاب »جهاد فرهنگی براساس 
آموزه های قرآن و اهل بیت)ع(« 
نوشــته عبــاس کوثــری در 
پژوهشــکده فرهنگ و معارف 
قرآن پژوهشگاه علوم و فرهنگ 
اســلامی تهیه و به همت نشر 
این پژوهشگاه در 137 صفحه 

منتشر شد.
در میــان مدخل هــای ایــن 

فرهنگنامه، برخی موضوعات فرهنگــی ویژه ای وجود دارد که 
عموم افراد جامعه به صورت گسترده با آن سروکار دارند. از این رو، 
به منظور ارتقا و تقویت سبک زندگی اســلامی در اثر پیش رو 
شــاخصه های مربوط به جهاد فرهنگــی در آموزه های قرآن و 
اهل بیت)ع( تهیه می شود و در اختیار علاقه مندان قرار می گیرد. 
در این کتاب، پس از مفهوم شناسی سبک زندگی اسلامی و بیان 
مبانی سبک زندگی اسلامی و گســتره آن، جهاد فرهنگی در 
آموزه های قرآن و اهل بیت)ع( تشریح و ضمن بیان فرق فرهنگ 
و علم، نسبت میان فرهنگ و تمدن بررسی می شود. نویسنده در 
این کتاب، ضمن بیان مبانی جهاد فرهنگی)مبانی عقلی و مبانی 
قرآنی(، ویژگی های فرهنگ اسلامی را برشمرده است. از دیگر 
مباحث این اثر می توان به اهداف جهاد فرهنگی اشاره کرد که در 
این راستا، راهکار اجرایی در تبیین منطقی امامت اهل بیت)ع( 

مطرح شده است.
»مجاهدان فرهنگی« از دیگر مباحث مطرح شده در اثر مذکور 
است که در این راســتا، ویژگی های مجاهدان فرهنگی )ایمان 
خالصانه، دانش، عدم شــیفتگی به دنیا، مرزبانی از ارزش های 
الهی، زمان شناسی، گســترش عدالت، همراهی با مستضعفان 
و تربیت افراد متخصص( بیان شده است. همچنین شیوه های 
جهاد فرهنگی، جهاد فرهنگی و تقیه و اصول اجرایی برای عمل 
به جهاد فرهنگی، از دیگر مباحث مطرح شده در این اثر است. 
علاقه مندان برای خرید اینترنتی این کتاب می توانند به نشانی 

اینترنتی shop.isca.ac.ir مراجعه کنند.

 مدرسه تخصصی آشنایی
 با اندیشه های شهید صدر 

اولین مدرسه تخصصی کشوری »فرصت صدرخوانی« به صورت 
مجازی ویژه فراگیران سراسر کشــور و نیمه حضوری یا مجازی 
ویژه فراگیران مشــهد مقدس برگزار می شود. اندیشکده حقوق 
بشر و شهروندی دانشگاه امام صادق)ع( نمایندگی استان خراسان 
با هدف ترویج عالمانه و روشمند منظومه فکری شهید آیت الله 
ســیدمحمدباقر صدر، نخســتین مدرســه تخصصی کشوری 
فرصت صدرخوانی را با همکاری پژوهشــگاه شهید صدر برگزار 
می کند. این اندیشکده با درک اهمیت مسئله محوری و پژوهش 
کاربردی در فضای علمی و پژوهشی و همچنین آشنایی تفصیلی 
با اندیشه اصیل شهید صدر، درصدد اســت تا با تبیین اندیشه 
ایشــان، مقدمات علمی و اسلامی ورود به مســئله محوری را با 
مقیاس اندیشه اسلام ناب متکی بر آرا و اندیشه ایشان پیگیری 
کند. این مدرسه در 4سطح مختلف طراحی شده است که عموم 
مخاطبان و علاقه مندان می توانند ضمن مطالعه و تسلط بر منابع 
هر سطح، شرکت در کارگاه ها و انجام فعالیت های محوله به صورت 
پلکانی یا موازی به ســطوح بعدی راه یابند. ثبت نام و شرکت در 
سطح مقدماتی)سطح اول( و تعیین سطح برای همه علاقه مندان 
ضروری اســت. فراگیرانی که با اندیشــه و آثار شهید صدر)ره( 
آشنایی دارند پس از تعیین سطح از امتیازات و فرصت های ویژه ای 
برای شرکت یا حتی همکاری )علمی یا اجرایی( در سطوح بعدی 
بهره مند می شوند و پس از سطح مقدماتی می توانند سطح بعدی 
مورد نظر خود را حسب صلاحدید انتخاب کنند. حجت الاسلام و 
المسلمین عباس کعبی، عضو مجلس خبرگان رهبری و جامعه 
مدرســین حوزه علمیه قم، حجت الاسلام حسین علی سعدی، 
عضو مجلس خبرگان رهبری و ریاست دانشگاه امام صادق)ع(، 
حجت الاسلام محمدحسین ملک زاده، مؤلف و مترجم آثار شهید 
صدر و مدرس سطوح عالی حوزه علمیه قم، حجت الاسلام رضا 
اسلامی، مؤلف آثار شهید صدر و مدرس سطوح عالی حوزه علمیه 
قم، محسن اسماعیلی، عضو مجلس خبرگان رهبری و هیأت علمی 
دانشگاه تهران، حجت الاسلام سیدحسن وحدتی شبیری، مدیر 
مدرسه عالی فقاهت عالم آل محمد)ع( و هیأت علمی دانشگاه قم، 
حجت الاسلام سیدامید مؤذنی، مترجم آثار شهید صدر و معاون 
پژوهشی پژوهشگاه شهید صدر و حجت الاسلام علی نعمتی، مدیر 
هیأت اندیشــه ورز اقتصاد و الگوی پیشرفت اسلامی، از استادان 
برجسته حوزوی و دانشگاهی مدرسه تخصصی فرصت صدرخوانی 
هستند. این مدرسه به صورت مجازی ویژه فراگیران سراسر کشور 
و نیمه حضوری یا مجازی ویژه فراگیران مشــهد مقدس برگزار 
می شود. همچنین به برگزیدگان مدرسه مدرک تخصصی اعطا 
خواهد شد و در فعالیت های آموزشی، پژوهشی و فرهنگی مرتبط 

جذب می شوند. 

حسرت و دریغ آیندگان 
کار متفکر و اندیشمند معمولا 
سال ها بعد بهتر درک می شود. 
درباره عماد افروغ هم همین 
نکته صادق است. نگاه وی به 
مسائل مختلف در آینده بهتر از 

امروز درک خواهد شد. حسن سبحانی، اقتصاددان 
مطرح کشور، از دیگر سخنرانان حاضر در این برنامه 
گفت: گاهی که به اندیشمندانی چون دکتر افروغ 
می اندیشم، از خودم می پرسم که بعد از ما کسانی 
که تاریخ این 50سال اخیر را می نویسند، درباره این 
متفکران چگونه قضــاوت می کنند؟ این موضوع را 
به اندیشــمندانی که در علوم اجتماعی و رفتاری 
مطالعاتی دارند ، تدریس کردنــد محدود می کنم 
و نمی خواهم به همه دانشــگاهیان و حوزویان این 
مهم را تعمیم دهم. وی ادامه داد: ضمن اینکه علوم 
اجتماعی و علــوم رفتاری را از علوم انســانی جدا 
می دانم، معتقدم غرض اصلی از مجموعه مباحث، 
رفتار انسان است که در علم اقتصاد، جامعه شناسی، 
مدیریت، روانشناســی و علوم تربیتــی نیز بدان 
پرداخته می شــود. افرادی که در 50سال گذشته 
به این مباحث ورود داشته اند، از نوجوانی ذهنشان 
درگیر بوده و دغدغــه دین را داشــتند و در ادامه 
و با پیروزی یــک انقلاب افتخارآفریــن، به دنبال 
یاری رســاندن و پشــتیبانی اهداف و آرمان های 
انقلاب و نظام فکری آن انقلاب بوده اند.  ســبحانی 
افزود: این دســته از اندیشمندان، سرنوشتی دارند 
که فکر می کنم آیندگان درباره آنها با حسرت و دریغ 

صحبت خواهند کرد.

بازتابی از روح زمانه
خاطر ه نگاری و خاطره نویسی در فرهنگ 
ما به روزگاران کهن برمی گردد، اما خواندن 
این خاطــرات و روزنوشــت ها بــه اندازه 
نوشتن شان در میان افراد مرسوم نیست. 
در این میان، خواندن روزنوشت های یک 

جامعه شناس حتی شاید غریب تر به نظر برسد، چراکه معمولا 
از یک جامعه شــناس انتظار می رود نظریــات و تفکراتش را در 
قالب های آکادمی مثل کتاب یا مقاله منتشر کند. به همین دلیل 
است که روزنوشت نوشتن شاید چندان از سوی یک جامعه شناس 
امری متداول نباشــد.  مانی کلامی، انسان شــناس، در بخش 
دیگری از آیین معرفی کتاب »فریادهای خاموش روزنگاشــت 
تنهایی« گفت: خوانــدن این کتاب در دوران خوانده شــدن ها 
و خوانده نشدن ها بسیار سخت اســت به خصوص که در 7جلد 
خاطرات و روزنگاشت های اندیشمندی چون عماد افروغ نوشته 
شده است و اگر جملات برگزیده دکتر افروغ نبود، واقعاً مطالعه 
این اثر مشکل بود. به اعتقاد من جملات گزینشی، بازتابی از روح 
زمانه ماست. این جملات کیفیت کشکول وار دارد که به خوبی 
ارائه شده است. وی ادامه داد: افروغ در این کتاب، درباره سکوت 
و فریاد صحبت می کند و این فرصتی اســت تا انگیزه بالقوه در 
مخاطب ایجاد شود تا خود و داستان خود را در این 7سال پ یدا 
کند و اصطلاحاً نسبت جزء خود را با کل کتاب بیابد اما این انگیزه 
در خواننده بالقوه می ماند و به فعلیت نمی رسد. تازه ترین کتاب 
این اندیشمند به ما یادآوری می کند که نوشتن را از دست ندهیم 
و این نکته ای است که فراموش کرده ایم. نوشتن به مثابه فرهنگ 
جنبشی بود که در آمریکا انسان شناسان از مردم می خواستند 
که بنویسند زیرا نوشتن یک اصل است. دکتر افروغ به عنوان یک 
مردم نگار، دیگران را فراخوان و صدادار کرده و صدای مظلومان و 

فرودستان و خلوت نشینان شده است.

آرامش با نوشتن
در پایان آیین معرفی کتاب »فریادهای خاموش روزنگاشت 
تنهایی« عماد افروغ، نگارنده این کتاب گفت: روی بســکار، 
کتاب بسیار سختی با عنوان »دیالکتیک، نبض آزادی«نوشته 
است. ما به رئالیسم انتقادی  گرایش داریم و سعی کرده ایم این 
امر را طی 30سال گذشته در ایران بسط و نشر دهیم. آلن نری 
نیز کتاب »دیالکتیک و تفاوت« را به رشته تحریر درآورده است 
که بنده این کتاب را ترجمه کرده ام و به چاپ رسید. آلن نری 
می گوید: این کتاب را باید به روش آلبالوچینی خواند، شما 
آلبالوهای خوب را انتخاب می کنید و برای خواندن هم روش 

انتخابی را برمی گزینید.
افروغ تأکید کرد: بسیاری از کتاب های دیگری که نوشته ام 
از دل همین روزنگاشــت ها بیرون آمده است که یکی از آنها 
»گزیده و حس و حالی از نهج البلاغه« است و نشر نیستان آن را 
چاپ کرد و به چاپ دوم هم رسیده است. کتاب دیگر »عاشورا 
و رهایی« است که متن سخنرانی های مرا دربرمی گیرد که این 

اثر نیز به چاپ دوم رسید.
 وی در ادامه با اشاره به چرایی و اهمیت نگارش روزنگاشت 
اظهار داشت: این امر یک پاسخ عام و یک پاسخ خاص دارد و 
سؤال این بود که چرا روزنگاشت؟ نخستین پاسخ، آیه شریفه 
قرآن کریم »ن وَالقَْلمَِ وَمَا یسْطُرُونَ« است؛ من عشق عجیبی 
به قرآن و نهج البلاغه دارم. علامه طباطبایی می گوید که قرآن 
به هرچه موهبت است، قسم خورده و مبرهن است که نوشتن 
و قلم چنان اهمیتی دارد که خداوند بر آن قسم خورده است و 
واضح است که این قسم به انسان، توانایی او در اندیشیدن زبانی 
و قلمی انسان است. بنابراین انسان با ویژگی ذاتی اندیشیدن 
و اندیشه ورز بودن تعریف می شود و باید به فعلیت این قابلیت 
انسانی بیندیشیم؛ چراکه در تسکین دردها و آلام بسیار مؤثر 
است. بنده هر زمانی که دلم می گیرد، می نویسم و با نوشتن به 

آرامش و پاسخ می رسم.
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